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سرتیتر اخبار

ماجرای ممنوعیت استفاده 
از فیلترشکن

نرخ ابرنفتکش ها به 
بالاترین رکورد ۳ ماهه رسید

۸۰ درصد اشتغال خانگی
در دست زنان!

انتشار اوراق سپرده
۳۰ درصدی باید ادامه یابد

رکورد نوسازی مسکن را 
می شکنیم

تدوین نقشه راه دقیق
ایمن سازی بازار

تمرکز وزارت صمت بر تأمین نقدینگی ۵ فلز ثروت زای آینده کشورها
بنگاه های بزرگ و کوچک

حباب سکه کاهشی استحباب سکه کاهشی است
صفحه صفحه ۲۲

معدنی  اکتشافات  و  زمین شناسی  سازمان  رئیس 
کشور گفت: رویکرد دنیا برای بهره گیری از انرژی پاک 
موجب شد تا فلزات به تدریج جای سوخت های فسیلی 
قرار  کربن  فرایندهای کم  در  که  فلزی   ۵ و  بگیرند  را 
می گیرد آلومینیوم، مس، مولیبدن، نیکل و نقره است و 

ثروت آینده کشورها محسوب می شوند.
در  شهیدی  علیرضا  دکتر  ایسنا،  گزارش  به 
سازمان  محل  در  امروز  که  زمین  علوم  گردهمایی 
مواد  اهمیت  به  اشاره  با  شد،  برگزار  زمین شناسی 
به  هجدهم  قرن  از  گفت:  جهان،  آینده  در  معدنی 
به  می شود،  بیشتر  ما  برای  معدنی  مواد  اهمیت  بعد 
گونه ای که در حال حاضر این مواد اهمیت زیادی در 

یافته اند. ما  زندگی 
از  معدنی  مواد  از  ایران  بهره گیری  اینکه  بیان  وی 
اظهار  است،  عبور  حال  در  توسعه  حال  در  کشورهای 
مواد  این  از  توسعه  حال  در  پنجم کشورهای  دو  کرد: 
در صنایع ساختمانی، زیر ساخت ها و صنایع سنگین و 

سبک بهره می برند.
قرار  سطح  در  که  معدنی  مواد  داد:  ادامه  شهیدی 
دارند، روز به روز در حال کاسته شدن هستند و محکوم 
عمق  در  معدنی  مواد  سمت  به  که  هستیم  این  به 
بیشتری برویم و این روند یک روند جهانی است. طبق 
آمارهای سال ۲۰۱۹ بیشترین استخراج صورت گرفته 
در زمینه آهن حدود ۳ میلیارد تن است و بعد از آن 

عناصر دیگر چون آلومینیوم و مس قرار دارند.
آلومینیوم  بر  دنیا  آینده  اینکه  بر  تاکید  با  شهیدی 
است، علی رغم آنکه میزان آن نیز کم است، اظهار کرد: 
همچنین مصرف برخی از عناصر چون گالیوم، لیتیوم و 
کبالت رشد نشان می دهد، به گونه ای که در بازه زمانی 
۲۰۰۰ تا ۲۰۱۸ مصرف کبالت حدود ۵۶ درصد رشد 

داشته است.
است  این  نشان دهنده  رشد  این  اینکه  بیان  با  وی 
که سرنوشت آینده جهان به سمتی می رود که عناصر 
قرار  استراتژیک  عناصر  جزء  کبالت  و  گالیوم  لیتیوم، 
می گیرند، خاطرنشان کرد: ما باید به سمتی برویم که 
در برنامه کاری اکتشاف این ۳ عنصر را در دستور کار 

خود قرار دهیم.
به  کشورها  نیاز  زمین شناسی  سازمان  رئیس 
برای  خاص  فلزات  و  کربن  کم  و  پاک  فناوری های 
و نقش مواد معدنی  تکنولوژی های جدید  به  دستیابی 
عوامل  از  را  سرمایه  بازگشت  از  اطمینان  و  بورس  در 
اضافه  و  دانست  معدنی  بخش  جذابیت های  در  مؤثر 
می دهد  نشان  معدنی  بزرگ  شرکت های  سرمایه  کرد: 
میزان  به  آمریکایی  شرکت  یک   ۲۰۲۱ سال  در  که 
زغال سنگ  و  آهن، مس  در حوزه  دلار  میلیارد   ۱۷۹
رؤیایی  سرمایه های  این ها  است.  کرده  سرمایه گذاری 
هستند که شاید پول نفت ما در چند سال معادل این 

میزان سرمایه نباشد.
در  فسیلی  سوخت های  همچنان  اینکه  بیان  با  وی 
سبد انرژی دنیا اهمیت دارند، نمونه آن را زغال سنگ 

خود  به  را  دنیا  انرژی  سبد  درصد   ۳۵.۴ که  دانست 
اختصاص داده است و ادامه داد: ولی شاهد هستیم که 
انرژی  آن  در  و  است  شدن  متنوع  حال  در  سبد  این 
این  به  نیز  باد، هسته ای و هیدروالکتریک  خورشیدی، 
سبد اضافه شده است و قدر مسلم این است که دنیا به 

سمت انرژی های پاک در حرکت است.
وی افزود: این رویکرد دنیا برای بهره گیری از انرژی 
تدریج جای سوخت های  به  فلزات  تا  پاک موجب شد 
فسیلی را بگیرند و ۵ فلزی که در فرایندهای کم کربن 
قرار می گیرد، آلومینیوم، مس، مولیبدن، نیکل و نقره 

است و ثروت آینده کشورها محسوب می شود.
شهیدی با بیان اینکه سرمایه گذاری در سوخت های 
می رود،  پیش  به  فسیلی  سوخت های  موازات  به  پاک 
یادآور شد: کشورهای چین، اتحادیه اروپا، ژاپن و هند از 
جمله کشورهایی هستند که در زمینه سوخت های پاک 
سرمایه گذاری های زیادی دارند و به رقم ۱۷۰ میلیارد 

دلار بالغ شده است.
معدنی  اکتشافات  و  شناسی  زمین  سازمان  رئیس 
کشور با اشاره به وضعیت کشور برای حرکت به سمت 
سوخت های پاک، گفت: برای داشتن باتری های لیتیومی 
برای خودروهای برقی، لیتیوم یکی از محصولاتی است 
که در کنار سایر مواد معدنی می توان در باتری استفاده 
حاکم  نیز  خورشیدی  پنل های  در  وضعیت  این  کرد. 

است.
شهیدی، هیدروژن را یکی از انرژی های پاک دانست 
که در دنیا چندین سال است که از آن استفاده می شود 
و گفت: در ایران پتانسیل هیدروژن خوبی وجود دارد، 
ولی هنوز به خوبی از آن استفاده نشده است. در دنیا 

این انرژی خواهان زیادی دارد.

وی تاکید کرد: از این رو ما باید بر اساس رویکردهای 
دنیا بتوانیم برنامه اکتشافی کشور را طرح ریزی کنیم و 

ما باید بانک اطلاعاتی معدنی کشور را تکمیل کنیم.
در  معدنی  عناصر  از  بهره  روند  به  اشاره  با  شهیدی 
دنیا، افزود: تا سال ۲۰۵۰ معدن در حال استخراج در 
معدنی  مواد  از  باید  بیشتر  و  می شود  دیده  کمتر  دنیا 

استخراج شده استفاده شود. 
به  معدن  بحث  اخیر  سال های  در  کرد:  اظهار  وی 
عربستان  مانند  کشوری  که  شده  برجسته  اندازه ای 
دنبال  به  است،  نفت  استخراج  سردمدار  که  سعودی 
این است که خود را به عنوان سیاستگدار حوزه معدن 
این  ریاض  در  معدنی  فروم   ۳ کنون  تا  و  کند  معرفی 
سایر  از  وزیر   ۶۰ بر  بالغ  و  است  شده  برگزار  کشور 

کشورها در آن حضور داشتند.
موقعیت  به  اشاره  با  زمین شناسی  سازمان  رئیس 
در  ایران  اینکه  علی رغم  شد:  یادآور  ایران،  جغرافیایی 
پراکندگی  دارد،  قرار  هیمالیا  آلپ  کوهزایی  کمربند 
اکتشاف  که  می طلبد  و  است  کم  معدنی  مواد  عناصر 
را از سطح به عمق پیش ببریم، چون مطمئنا عناصری 

که در پیرامون ما قرار دارد، در ایران نیز موجود است.
وی اطلاعات پایه مناسب را از نیازمندی های کشور 
در حوزه فعالیت های زمین شناسی دانست و گفت: در 
سازمان از نقشه های ۲۵۰ هزار و ۱۰۰ هزار تا ۵۰ هزار 

تهیه شده است.
وی تعداد محیط های کانی زایی در ایران را ۴۸ مورد 
افزود: تنوع مواد معدنی ۱۸۰ مورد است و  ذکرکرد و 
ایران ۸۱ مورد است. این آمارها نشان می دهد که  در 
ما اقیانوس کم عمقی در حوزه معدن هستیم و باید به 

عمق برویم تا به منابع بیشتری دست یابیم.

نماینده ویژه وزیر صنعت، معدن و تجارت ضمن اشاره 
ماهه  هشت  طی  وزارت صمت  اقدامات  و  دستاوردها  به 
اخیر، تمرکز بر تأمین نقدینگی بنگاه های بزرگ و کوچک 
و همچنین پیگیری مشکلات ارزی تولیدکنندگان بزرگ را 
از مهمترین برنامه های پیش روی وزارت صنعت، معدن و 

تجارت اعلام کرد.
و  بیست  در  ایسنا  غرفه  در  حضور  با  گلشنی  علی 
چهارمین نمایشگاه رسانه های ایران، ضمن اشاره به نقش 
بی بدیل رسانه در پرورش افکار عمومی و تقویت انگیزه های 
رشد و پیشرفت و توسعه همه جانبه در کشور، اظهار کرد: 
کشورهایی که توانسته اند قدم های خوب در مسیر رشد و 
تعالی خود به ویژه در حوزه اقتصادی را کامل کنند، توجه 

ویژه ای به رسانه ها داشته اند.
رسانه ها  کرد:  نشان  خاطر  صمت  وزیر  ویژه  نماینده 
نقش مهمی در جهت دهی افکار مردم داشته و می توانند 
پیوندی میام حاکمیت و مردم ایجاد کنند. هر چه کیفیت 
و اثرگذاری رسانه ها بیشتر باشد، قطعا پیام و محتوا نیز با 

کیفیت بیشتری به مردم منتقل خواهد شد.
وی گفت: رسانه ها دارای کارکردهای متفاوتی همچون 
آموزشی،  آگاهی بخشی،  یا  ارشادی  خبری،  کارکردهای 
تفریحی و همگن سازی است. رسانه ها به عنوان حاملان و 
منتقل کنندگان پیام می توانند در ساختن فرهنگ، باورها 
و افکار عمومی موثر باشند. رسانه در شرایط کنونی عامل 
و  تحکیم  زوال،  یا  انسجام  و جهت دهی،  مهم شکل دهی 
پیشرفت ملی  و  انگیزه های تحول  و  تضعیف هویت ملی 

است.
نماینده ویژه وزارت صمت، بر تاثیرگذاری رسانه ها بر 
توسعه سرمایه گذاری های اقتصادی و همچنین صنعتی و 
معدنی، تاکید کرد و گفت: در حوزه سرمایه گذاری که دچار 
خلع هستیم، رسانه ها می توانند نقش پررنگتری ایفا کنند. 
حوزه های  در  و  باشند  پویاتر  رسانه ها  اگر  یقین  به  قطع 
صنعت، تجارت و معدن، اقتصاد، راهنمایی و آگاه سازی 
نیز گرایش بهتری خواهند  باشند، مردم  بیشتری داشته 
داشت که بتوانند در مجموعه های بزرگ اقتصادی، برای 
همچون   کشور  رسانه  قدرت  کنند.  ورود  سرمایه گذاری 
قدرت و توان نظامی، قدرت اقتصادی و پولی برای کشور 
اهمیت دارد و در محاسبات بین المللی نقشی تعیین کننده 
جوامع  در  گیرد.  قرار  ویژه تری  توجه  مورد  باید  و  دارد 
جامعه،  بر  اثرگذاری  در  عظیمی  قدرت  رسانه  امروزی 
فرهنگ، مذهب، سیاست و اقتصاد دارد و در عصر انقلاب 
اطلاعاتی مهم ترین ابزار در تحریک و ترغیب سیاست های 

ملی و امنیتی است.
که  گذشته  ماه  هشت  طی  کرد:  خاطرنشان  گلشنی 
شده،  هدایت  علی آبادی  آقای  راهبری  با  صمت  وزارت 
را  اقتصادی  بنگاه های  اینکه  به  باتوجه  ایشان  شخص 
می شناسند و تجربه های خوبی در بنگاه داری و فعالیت های 
دولتی داشته اند، از ابتدا جلسات متعددی را با بنگاه های 

اقتصادی، اتحادیه ها و انجمن ها داشتند و در بحث تامین 
مالی اصناف، توافقنامه های بسیار خوبی منعقد شده و در 

دست اقدام برای اجرایی شدن هستند.
این مقام مسئول در وزارت صمت تاکید کرد: روندی که 
در حال حاضر در وزارت صمت وجود دارد، روند روبه رشد 

برای تعاملات بیشتر است تا موفقیت ها دو چندان باشد. 
وی در رابطه با دستاوردهای وزارت صمت با سکانداری 
وزیر فعلی صنعت، معدن و تجارت گفت: طی هشت ماهه 
شده  تدوین  خوبی  بسیار  برنامه های  و  سندها  گذشته 
است. همچنین آسیب شناسی بسیار خوبی صورت گرفته 
و تجارب و موفقیت هایی که طی دهه های گذشته محقق 
شده، مورد استفاده قرار گرفته است. همچنین از مدیران 
توانمندی که طی دهه های گذشته به هر دلیلی از وزارت 
صمت دور مانده اند، را وارد میدان کرده از قدرت مشورت 
نیز  نزدیک  آینده  استفاده می کنیم. در  و تجربیات آن ها 
طرح های بسیار خوبی همچون خودروهای برقی  که آرزوی 
دو دهه  مردم بوده و در وزارت فعلی صمت، از بالقوه بودن 
تبدیل به بالفعل شدن شده و طلسم آن شکسته  شد را در 

برنامه خواهیم داشت.
گلشنی در رابطه با برنامه ریزی های صورت گرفته برای 
تأمین  در جهت  آینده،  برای سال  نیز گفت:  آینده  سال 
نقدینگی بنگاه های بزرگ و کوچک، برنامه ریزی های خوبی 
صورت گرفته است. همچنین رفع موضوع مشکلات ارزی و 
مشکلات تولیدکنندگان بزرگ طی سال های اخیر در قالب 
اینکه  بحث   کارگروه های مختلف دیده شده است. ضمن  
بنابراین  هوشمندسازی صنایع دنیز در دستور کار است. 
گرفته،  صورت  برنامه ریزی های  با  که  هستیم  امیدوار 

بسیاری از مشکلات حل خواهد شد.
نماینده ویژه وزیر صمت در خصوص توجه وزارت صمت 
به حوزه معدن نیز تصریح کرد: با توجه به تاکیدات مقام 
صمت  وزارت  جمهور،  رئیس  همچنین  و  رهبری  معظم 
فعلی از ابتدای کار خود ، برنامه تحول در حوزه معدن را در 
دستور کار قرار داده؛ بر همین اساس هم به صورت هفتگی 
جلسات در قالب کارگروه تحول معدن با حضور مشاوران و 
مدیران سابق برگزار می شود. موضوع اکتشاف مورد توجه 
قرار گرفته  و اقدامات خوبی صورت گرفته است. همین 
امروز نیز در شورای معاونین، معاون وزیر و رئیس سازمان 

زمین شناسی، گزارشات خوبی ارائه کردند.

 صفحه 16

پیام محکمی که پیام محکمی که 
سرمربی پرسپولیس سرمربی پرسپولیس 

به هواداران داد !به هواداران داد !
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نوسانات نرخ ارز، سکه و طلا طبیعی است خبر

رد درخواست تخصیص اعتبار ۵۰۰۰ میلیارد تومانی برای سایپا

تمرکزمان کنترل نوسانات بازار ارز است

حباب سکه این روزها کاهشی است
جواهر  و  طلا  اتحادیه  سابق  رئیس  نایب 
تهران، با اشاره به اینکه نوسانات فعلی در بازار 
سکه، طلا و ارز در داخل، طبیعی است و هر 
اتفاق می افتد،  پایانی سال  سال در هفته های 
از همپوشانی نرخ ارز بر افزایش قیمت طلا در 
بازارهای جهانی در پی آرامش نسبی بازار ارز 
در یک هفته اخیر خبر داد و تاکید کرد که با 
اما حباب سکه  وجود روند صعودی قیمت ها،  
در حال کاهش است و قیمت ها به واقعی شدن 

نزدیک می شود.
ایسنا  با  گفت وگو  در  کشتی آرای  محمد 
و  سکه  بازار  اخیر  هفته  یک  وضعیت  درباره 
گذشته،  هفته  در  کرد:  اظهار  داخلی   طلای 
که  زمانی  مقطع  این  در  ساله  هر  روال  طبق 
در روزهای پایانی سال نوسانات بسیاری را در 
این نوسانات  ارز داریم که  حوزه طلا، سکه و 
اتفاقی  هستند،   ساله  هر  معمول  و  طبیعی 
سال  پایان  همزمانی  است،  افتاده  امسال  که 
و  رمضان  مبارک  ماه  ایام  به  شدن  نزدیک  و 
تحولات سیاسی که پیش رو داریم، است. این 
عوامل سبب شده که روزانه نوسانات )افزایشی/ 
کاهشی(  را طی هفته های جاری شاهد باشیم.

جواهر  و  طلا  اتحادیه  سابق  رئیس  نایب 
تهران خاطر نشان کرد: در هفته ای که گذشت 
روزهایی  در  و  داشت  را  روال  بازار همین  نیز 
شاهد افزایش قیمت جهانی طلا یا کاهش آن 
بودیم و در بازار داخل نیز کاهش یا افزایش نرخ 
ارز تجربه شد؛ این نوسانات به نوعی روزانه شده 

که غیرقابل پیش بینی هم هست.
این کارشناس بازار سکه و طلا ادامه داد: در 
یک هفته اخیر، قیمت جهانی طلا با ١۶ دلار 
افزایش به ٢٠٢٩ دلار رسید، اما برخلاف بهای 
نوسانات  داخل  در  ارز  قیمت  جهانی،  طلای 
کمی داشت و از ثبات نسبی برخوردار بود که 
سبب شد به نوعی تقریباً همپوشانی داشته و 

ثبات نسبی  ایجاد کنند.

وی ضمن اشاره به اقدام بانک مرکزی طی 
روزهای گذشته در خصوص حراج شمش طلا 
در مرکز مبادله ارز و طلا، گفت: این اقدام بانک 
مرکزی و همچنین واگذاری سکه که قرار است 
از ١٣ اسفند ماه در مرکز مبادله سکه و طلا 
انجام شود، سبب شده است که بازار به نوعی از 
هیجانات کاذب دوری داشته باشد و در حالیکه 
افزایش  با  گذشته  ماه های  طی  سکه  حباب 
پایانی  روزهای  در  بود،  شده  همراه  شدیدی 
سال)برخلاف روال سال های گذشته که حباب 

سکه بزرگتر می شد( رو به کاهش بگذارد.
کشتی آرای در رابطه با آخرین قیمت سکه 

و طلا در بازار و تغییرات آن نسبت به  ابتدای 
اونس  قیمت  افزایش  به  باتوجه  گفت:  هفته، 
جهانی طلا و نوسانات افزایشی )هرچند کمتر 
نسبت به هفته های پیش تر( نرخ ارز در داخل، 
هر قطعه سکه تمام طرح جدید با ٢۵٠ هزار 
تومان افزایش نسبت به ابتدای هفته در آخرین 
میلیون  )پنجشنبه( ٣٣  معاملات روز گذشته 
و هر قطعه   تومان قیمت داشت  و ٢۵٠ هزار 
تومان  هزار   ۴٠٠ با  قدیم  طرح  تمام  سکه 
هزار   ٣٠٠ و  میلیون   ٣١ به  هفتگی  افزایش 
تومان رسید. نیم سکه نیز  با ١۵٠ هزار تومان 
و  تومان  هزار  و ۶٠٠  میلیون   ١٨ به  افزایش 

ربع سکه با ٢٠٠ هزار تومان افزایش نسبت به 
ابتدای هفته به ١١ میلیون ۶٠٠ هزار تومان در 
پایان هفته افزایش بها داشته اند. سکه های یک 
گرمی بانک مرکزی نیز در آخرین معاملات روز 
گذشته شش میلیون تومان دادوستد شد که 
نسبت به ابتدای هفته ١٠٠ هزار تومان رشد 

بها داشته است.
جواهر  و  طلا  اتحادیه  سابق  رئیس  نایب 
روزهای  در  نوسانات  این  کرد:  تصریح  تهران 
گاهی  و  افزایشی  گاهی  گذشت،  که  هفته ای 
افزایش  علت  عمده  اما  است  بوده  کاهشی 
دلاری   ١۶ افزایش  سبب  به  بیشتر  هفتگی، 

قیمت جهانی طلا بوده است. این درحالیست 
که تقاضا نیز در بازار وجود دارد اما حباب سکه 
و  میلیون  پنج  به  کاهش  تومان  هزار  با ٢٠٠ 
اساس  براین  است؛  رسیده  تومان  هزار   ۴٠٠
قطعات  انواع  بهای  در  قیمت  افزایش  اگرچه 
سکه داشتیم اما حباب سکه کوچکتر شده و 
قیمت سکه به قیمت واقعی  خود نزدیک تر شده 

است.

واگذاری شمش طلا، حباب طلا را صفر 
کرد

مثقال  هر  قیمت  هفته  این  در  افزود:  وی 
به  آن  حباب  که  عیار(   ١٧( شده  آب  طلای 
دلیل واگذاری شمش طلا طی روزهای گذشته 
به صفر سیده است، با ١٩٠ هزار تومان افزایش 
افزایش بهای اونس جهانی طلا( به  )به دلیل 
١٢ میلیون و ٣٢٠ هزار تومان رسید. هر گرم 
با ۴۴ هزار  نیز بطور متوسط  طلای ١٨ عیار 
تومان افزایش، دو میلیون و ٨۴۴ هزار تومان 
به ازای هر گرم مبنای معاملات طلا در پایان 

هفته قرار گرفته است.
این کارشناس بازار سکه و طلا تصریح کرد: 
همانطور که اشاره شد، در حالیکه شرایط بازار 
پایانی سال و پیش  ماه  بگونه ای است که در 
اجتماعی  شرایط  به  باتوجه  و  رمضان  ماه  از 
تقاضا،  وجود  علیرغم  اما  داریم،  قرار  کشور 
ثبات  از  بازار طبیعی است و قیمت ها  شرایط 
نسبی برخوردار هستند و افزایش تقاضا سبب 
به  فلذا  است؛  نشده  قیمت ها  کاذب  افزایش 
نوعی می توان گفت که قیمت ها واقعی هستند.

برای  کرد:  پیش بینی  پایان  در  کشتی آرای 
که  می شود  پیش بینی  نیز  پیش رو  روزهای 
از  سطح  همین  آینده  هفته  طی  حداقل 
قیمت ها را با اندکی نوسان جزئی که طبیعی 
است داشته باشیم و تا پایان سال، نوسانات به 

حداقل خود برسند.

درحالیکه چند روز پس از اعلام درخواست 
وزارت صمت در نیمه نخست بهمن ماه از بانک 
مرکزی مبنی بر افزایش فوری سقف اعتبارات 
اعتبار  و  پول  شورای  خودروساز،  شرکت  دو 
کرده  موافقت  اعتبارات  سقف  افزایش  این  با 
به  بانک مرکزی خطاب  نامه ی  اکنون  اما  بود 
نشان  سایپا  خودروسازی  گروه  مدیرعامل 
میلیارد   ۵٠٠٠ اعتبار  تخصیص  که  می دهد 
تومانی به این گروه خودروسازی مورد موافقت 

این سازمان )بانک مرکزی( نیست.
به گزارش ایسنا، ٩ بهمن ماه بود که وزیر 
رئیس  به  نامه ای  در  تجارت  و  معدن  صنعت، 
کل بانک مرکزی خواستار تخصیص اعتبار به 
ایران خودرو و سایپا به ارزش ١۵  شرکت های 

هزار میلیارد تومان شد.
از  آبادی  علی  عباس  درخواست  این  در 
مرکزی(  بانک  کل  )رئیس  فرزین  محمدرضا 
عنوان شده بود که ''به علت عدم تغییر قیمت 
خودروسازی  صنایع  شرکت  دو  محصولات 
سایپا و ایران خودرو به منظور مهار تورم، این دو 
شرکت از نظر تامین نقدیندگی با مشکل مواجه 

اول  معاون  موافقت  به  با عنایت  فلذا  شده اند؛ 
افزایش تولید در ماه های  رئیس جمهور برای 
پایانی سال به منظور تنظیم بازار خواهشمند 
است دستور دهید سقف اعتبارات شرکت ایران 
خودرو به میزان ١٠ هزار میلیارد تومان و سقف 
اعتبارات شرکت سایپا به میزان ۵٠٠٠ میلیارد 

تومان به فوریت افزایش پیدا کند''.
درخواست،  این  ثبت  از  پس  روز  شش 
شورای پول و اعتبار با افزایش سقف اعتبارات 
میلیارد  هزار  میزان ۱۵  به  سایپا  ایران خودرو 

تومان موافقت کرد.
سقف  کرد،  مقرر  اعتبار  و  پول  شورای 

اعتباری تسهیلات و تعهدات بانکی شرکت های 
میزان ۱۰  به  ترتیب  به  و سایپا  ایران خودرو 
ریال،  میلیارد  هزار   ۵۰ و  ریال  میلیارد  هزار 
بدون در نظر گرفتن محدودیت های احتیاطی 
و نظارتی حداکثر تا پایان شهریور ماه ۱۴۰۲ 

افزایش پیدا کند.
در ادامه همچنین این شورا تاکید کرد که 
ابلاغ  ضمن  است  خواهشمند  اساس  این  ''بر 
ربط،  اجرایی ذی  واحدهای  به  مصوبه مذکور 
دستور دهید پیش از اعطای تسهیلات و ایجاد 
منظور  به  یادشده  شرکت های  برای  تعهدات 
کنترل سقف در نظر گرفته شده، مراتب به این 
مدیریت کل منعکس و تاییدیه لازم اخذ شود.''

اما  اعتبار،  و  پول  شورای  موافقت  علیرغم 
نامه ی بانک مرکزی خطاب به مدیرعامل گروه 
خودروسازی سایپا به تاریخ ٣٠ بهمن ماه نشان 
اعتبار  درخواست  مرکزی  بانک  که  می دهد 
این شرکت  برای  تومانی  میلیارد  هزار   ۵٠٠٠

خودروساز را نپذیرفته است.
در نامه ای که به امضای مدیریت کل عملیات 
مرکزی  بانک  اعتبارات  اداره  اعتباری  و  پولی 

خطاب به محمدعلی تیموری )مدیرعامل گروه 
این عدم  بر  است  رسیده  سایپا(  خودروسازی 
میلیارد  تسهیلات ۵٠٠٠  پرداخت  با  موافقت 

تومانی تاکید و ذکر شده است که:
'' بازگشت به نامه شماره ۱۴۰۲/۴۸۶۳۹۰ 
درخواست  خصوص  در   ۱۴۰۲/۱۱/۲۶ مورخ 
تخصیص خط اعتباری ۵۰ هزار میلیارد ریالی 
برای پرداخت تسهیلات به گروه خودروسازی 
می رساند:  آگاهی  به  متعارف  سود  با  سایپا 
استفاده از منابع پرقدرت بانک مرکزی در قالب 
اقتصادی  منفی  تبعات  اعتباری،  خط  اعطای 
تورم  نقدینگی،  و  پولی  پایه  افزایش  جمله  از 
با  و  داشته  دنبال  به  را  بانک ها  ناترازی  و 
سیاست های سند تحول مردمی دولت سیزدهم 
حسب  اینکه  ضمن  ندارد.  همخوانی  نیز 
کنترل  پیگیری  جلسه  چهارمین  تصمیمات 
تورم مورخ ۱۴۰۱/۰۶/۳۰ که با حضور معاون 
اول رئیس جمهور برگزار شد، بانک مرکزی از 
هرگونه اقدامی که پایه پولی را افزایش دهد، 
این رو درخواست مطروحه  از  منع شده است. 

مورد موافقت این بانک نیست.''

وزیر امور اقتصادی و دارایی ضمن اشاره به 
تمرکز دولت و بانک مرکزی در کنترل نوسات 
مصوبات  زمان  کردن  مدت  درباره  ارز،  بازار 
توضیح داد: پیش بینی پذیر کردن اقتصاد ایران 
در  اقتصادی  فعالان  خیال  شد  خواهد  باعث 

برخی زمینه ها راحت شود.
سید احسان خاندوزی - وزیر امور اقتصادی 
و دارایی - بیان کرد: تمرکز بسیار جدی دولت 
با مدیریت  رابطه  بانک مرکزی در  و مشخصا 

بازار ارز این است که به شدت نوسانات این بازار 
کنترل شود. یکی از اقتضائات این موضوع این 
است که اقتداری در حوزه بانک مرکزی صورت 
گیرد. در این زمینه بخش کاملی از مصوباتی 
برای  به تصویب مجلس رسید،  که در آذرماه 

قانون بانک مرکزی ایجاد شد.
وی با بیان اینکه مدیریت و کنترل ارزهای 
ناشی از صادرات و ثبت سفارش ها در دستور 
کار دولت قرار دارد، گفت: این برنامه از امسال 

طول ۱۱  در  که  نسبی  ثبات  و  شده  اجرایی 
نتیجه  شاهد هستیم  ارز  بازار  در  گذشته  ماه 
این تدابیر است. برای سال ۱۴۰۳ حتما تاکید 
همین  که  است  این  جمهور  رئیس  و  دولت 
و  قدرت  با  ارز  بازار  نوسانات  مدیریت  مسیر 

جدیت ادامه پیدا کند.
درباره  دارایی  و  اقتصادی  امور  وزیر 
کرد:  بیان  ایران  اقتصاد  کردن  پیش بینی پذیر 
پیش بینی کردن معلول مجموعه ای از عوامل 

زمان  دار کردن  اقدامات، مدت  از  یکی  است. 
مصوبات است که به طور مثال فرمولی تصویب 
مصوبه  یک  آینده  سال  پنج  برای  که  شود 
فعالان  و خیال  باشیم  داشته  پیش بینی  قابل 
تا  خوراک  نرخ  مثل  زمینه هایی  در  اقتصادی 

پنج سال آینده راحت باشد.
پیش بینی  درخصوص  خاندوزی،  گفته  به 
پذیر کردن آیین نامه ها، مصوبات و بخشنامه 
های خلق الساعه ای که قبلا مرسوم بود اقدامات 

اول  کرده  دولت سعی  است.  انجام شده  لازم 
دستگاه های  به  و  شروع  خود  از  را  انضباط 
زیرمجموعه خودش دیکته کند تا ان شاءالله این 

پیام به بازار منتشر شود.
وی درباره ارائه صورت های مالی شرکت های 
بورسی گفت: امیدواریم تا پایان اسفندماه صورت 
های  دولتی، شرکت  مالی ۲۰۰۰ شرکت  های 
تحت مدیریت دولت یا نهادهای عمومی غیردولتی 

به صورت شفاف در سامانه کدال قرار گیرد.

 ۲6.۵ تن شمش طلا وارد
کشور شد

در ۱۱ ماهه سال جاری ۲۶ تن و ۵۳۸ کیلوگرم 
شمش طلا به ارزش یک میلیارد و ۷۰۷ میلیون 

دلار از گمرکات کشور ترخیص شده است.
کرد:  اعلام  ایران  گمرک  ایسنا،  گزارش  به 
ارزش کل واردات به شمش طلا  از  ۲.۸۵ درصد 
اختصاص داشته که با این رقم رتبه چهارم اقلام 

عمده وارداتی را به خود اختصاص داد.
در این گزارش در خصوص واردات شمش طلا 
به کشور در بهمن ماه سال ۱۴۰۲ آمده: در یک 
ماهه اخیر ۲ تن شمش طلا به ارزش ۱۳۱ میلیون 
دلار وارد کشور شد؛ این در حالیست که در مدت 
مشابه سال قبل واردات شمش طلا ۴۶۱ کیلوگرم 

و به ارزش ۲۷ میلیون دلار بوده است.
واردات  میزان  بیشترین  گزارش  این  اساس  بر 
شمش طلا در ۱۱ ماهه سال جاری به لحاظ وزن 
وارد  )ره(  امام خمینی  فرودگاه  گمرک  طریق  از 
وزن  از  درصد   ۷۲.۱۵ گمرک  این  و  است  شده 

واردات این کالا را به خود اختصاص داد.
این گزارش حاکیست گمرک باشماق با سهم 
۱۸ درصدی و گمرک تبریز با سهم ۷.۳۷ درصدی 
از واردات شمش طلا در ۱۱ ماهه سال جاری در 
رتبه دوم و سوم در بین گمرکات وارد کننده این 

کالا قرار گرفتند.
سال  آذرماه  در  دولت  هیات  گزارش  بنابراین 
واردات  جهت  تسهیلاتی  تا  کرد  مصوب  گذشته 
شمش طلا برقرار شود، پس از این مصوبه، واردات 

شمش طلا به کشور آغاز شد.

نیکی هیلی: آنقدر بدهی 
داریم که باید یک حسابدار 

رئیس جمهور شود!
نیکی هیلی با اشاره به افزایش بی سابقه بدهی 
دولتی ایالات متحده، گفت در انتخابات ۲۰۲۴ باید 

یک »حسابدار« به کاخ سفید راه پیدا کند.
به گزارش ایسنا، »نیکی هیلی« نماینده سابق 
رویداد  یک  در  ملل  سازمان  در  متحده  ایالات 
باید در حد  آمریکا  رئیس جمهور  انتخاباتی گفت 
باشد  مالی تخصص داشته  امور  یک حسابدار در 
تا به مشکل بدهی ۳۴ تریلیون دلاری دولت این 

کشور رسیدگی کند.
هیلی که در انتخابات ریاست جمهوری ۲۰۲۴ 
آمریکا نامزد شده و در حزب جمهوری خواه تنها 
در  می شود،  محسوب  ترامپ«  »دونالد  رقیب 
سخنرانی خود در روز پنجشنبه گفت: ما در کاخ 

سفید به یک حسابدار نیاز داریم.
از  حاکی  آمریکا  خزانه داری  وزارت  داده های 
مجموعی  جاری،  سال  فوریه   ۵ تا  که  است  آن 
بدهی های دولتی آمریکا به ۳۴.۱۵۴ تریلیون دلار 
رسیده که بالاترین میزان در تاریخ این کشور است.

وزیر  یلن«  »جنت  گذشته  میلادی  ماه  در 
خزانه داری آمریکا گفت بدهی دولتی ۳۴ تریلیون 
آن  به  می توان  اما  است  »ترسناکی«  آمار  دلاری 
رسیدگی کرد، زیرا ایالات متحده اقتصاد عظیمی 
دارد. در همین رابطه، »کریستالینا جورجیوا« مدیر 
صندوق بین المللی پول گفت آمریکا باید انضباط 
بیشتری در هزینه های خود اعمال کند، زیرا قدرت 
دلار آمریکا و افزایش هزینه های ایالات متحده پس 
جهانی  تورم  افزایش  موجب  کرونا  همه گیری  از 

شده است.
اعلام  آمریکا  دولت  اقتصادی  تحلیل  اداره 
کرد هزینه های دولت این کشور تا سه ماهه سوم 
۲۰۲۳، معادل ۱۰ تریلیون دلار بوده است، یعنی 

۳۶ درصد از تولید ناخالص داخلی ایالات متحده.

ترخیص 1۳ میلیون تلفن همراه 
از گمرکات کشور

 ۱۳ امسال  ماهه   ۱۱ در  کرد:  اعلام  گمرک 
میلیون و ۱۵۷ هزار و ۳۲۶ دستگاه تلفن همراه 
به دو شیوه تجاری و مسافری از گمرکات کشور 
ترخیص شد. به گزارش ایسنا، گمرک ایران اعلام 
 ۲ وارداتی  همراه  تلفن  میزان  این  ارزش  کرد: 

میلیارد و ۸۳۷ میلیون دلار بوده است.
دستگاه های  تعداد  خصوص  در  گزارش  این 
تلفن همراه وارداتی به شیوه تجاری می افزاید: در 
۱۱ ماهه سال جاری از مجموع تلفن های همراه 
وارداتی، ۱۲ میلیون و ۷۲۱ هزار و ۹۳۲ دستگاه 
به ارزش ۲ میلیارد و ۵۸۵ میلیون دلار به شیوه 

تجاری وارد کشور شده است.
بر اساس این گزارش، در همین مدت ۴۳۵ هزار 
و ۳۹۴ دستگاه تلفن همراه به ارزش ۲۵۲ میلیون 
دلار به شیوه مسافری وارد شده است. شایان ذکر 
است، آمار واردات تلفن همراه در این مدت شامل 
 ۸۵۱۷۱۳۹۰ و   ۸۵۱۷۱۲۱۰ های  تعرفه  ردیف 
شماره  کدهای  و  هوشمند  همراه  تلفن  شرح  به 
۸۵۱۷۱۲۲۰ و ۸۵۱۷۱۴۲۰ به شرح گوشی تلفن 

همراه با صفحه کلید غیر لمسی است.

امتیاز دولت به بخش خصوصی در صادرات برق
توزیع  و  انتقال  تولید،  شرکت  مدیرعامل 
نیروی برق با تاکید بر اینکه هیچ محدودیتی در 
زمینه تجدیدپذیرها وجود ندارد، گفت: تمهید 
و سازوکارهای لازم برای عملیاتی  شدن مصوبه 
دولت برای صادرات برق تجدیدپذیر دیده شده 
است. مصطفی رجبی مشهدی در گفت وگو با 
اینکه امکان صادرات برق برای  با بیان  ایسنا، 
ماه  به مدت ۸  نیروگاه ها  این  سرمایه گذاران 
در سال فراهم شده و سرمایه گذاران می توانند 
علاوه بر احداث نیروگاه تجدیدپذیر یا برقابی 
نسبت به افزایش ظرفیت صادراتی شبکه برق 
کشور اقدام کنند، اظهار کرد: در چهار ماه ایام 
اوج مصرف برق در کشور که با ناترازی تولید 
و مصرف مواجه هستیم، این نیروگاه ها موظف 
بورس  برای مصارف داخلی در  برق  به عرضه 

انرژی هستند.

با  می توانند  سرمایه گذاران  داد:  ادامه  وی 
افزایش ظرفیت شبکه صادراتی، امتیاز استفاده 
اختیار  در  معینی  مدت  برای  را  شبکه  آن  از 
داشته باشند که موجب کسب درآمد صادراتی 
تبادلات،  افزایش  با  و  شد  خواهد  نیروگاه ها 
به  می تواند  کشور  واردات  و  صادرات  ظرفیت 

پایداری شبکه برق کشور هم کمک کند.
مدیرعامل شرکت توانیر تصریح کرد: در این 
دستورالعمل پیش بینی شده است که در بورس 
مرزی  برون  مبادلات  برای  بازار  یک  انرژی 
و  فراهم شود  واردات کشور  و  جهت صادرات 
صنایع یا نیروگاه های مختلف و سرمایه گذاران 

از آن استفاده کنند.
دیگری  تمهید  به  اشاره  با  رجبی مشهدی 
برای سرمایه گذاران  این دستورالعمل  در  که 
در نظر گرفته شده است، افزود: در مواقعی که 

سرمایه گذاران نتوانند به دلایلی نظیر تعمیرات 
یا موارد مشابه، برق مورد نیاز را تأمین کنند، 

تابلوی  یا  برق  منطقه ای  بازار  از  نیرو  وزارت 
بین المللی برق بورس انرژی اقدام به خرید برق 

و صادرات آن می کند.
را  لازم  شرایط  نیرو  وزارت  وی  گفته  به 
برق  تبادل  امکان  جهت  سرمایه گذاران  برای 
برق  تأمین  در  مشارکت  جهت  آن  واردات  یا 
مورد نیاز کشور در دوره اوج مصرف تابستان 

نیز فراهم کرده است.
انتظار  مدیرعامل شرکت توانیر اظهار کرد: 
می رود با ابلاغ این دستورالعمل سرمایه گذاری 
قابل  رشد  کشور  تجدیدپذیر  نیروگاه های  در 
توجهی داشته باشد و به واسطه اختلاف قیمت 
بسیار بالایی که در کشورهای همسایه با قیمت 
با  بتوانند  گذاران  سرمایه  دارد،  وجود  داخلی 
احداث نیروگاه های تجدیدپذیر در کشور برق 
مورد نیاز آن کشورها را تأمین کنند و علاوه 
بر کمک به شبکه سراسری برق کشور در ایام 
ناترازی از سود قابل توجهی نیز برخوردار شوند.
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گزارش ...

بنگاه ها از ایجاد مراکز جوار کارگاهی چه نفعی می برند؟
مرکز   ۳۵۰۰ از  بیش  آمارها،  اساس  بر 
آموزش جوار و بین کارگاهی در کشور فعالیت 
و  راندمان  افزایش  در  مراکز  این  دارند.ایجاد 
کار  از  ناشی  حوادث  بنگاه ها،کاهش  بهره وری 
و توانمندسازی مهارتی نیروهای کار در صنایع 

اثرگذار است.
به گزارش ایسنا، با توجه به افزایش روز افزون 
تعداد دانش آموختگان و آمار فارغ التحصیلان 
بیکار و عدم تناسب رشته های تحصیلی با نیاز 
بهره مندی  و  آموزی  اهمیت مهارت  کار،  بازار 
پیش  از  بیش  و حرفه ای  فنی  آموزش های  از 
احساس می شود؛ در چنین شرایطی آشنایی 
ارتقای سطح  و  کار  و  واقعی کسب  محیط  با 

مهارت افراد در ورود به بازار کار موثر است.
آموزش  مراکز  توسعه  و  ایجاد  بی تردید 
جوار و بین کارگاهی تأثیر بسزایی در ارتقای 
توان فنی و اشتغال پذیری افراد در حوزه های 
مختلف صنعت دارد.به اعتقاد کارشناسان این 
مراکز در کنار صنایع علاوه بر رونق بخش های 
تولیدی زمینه افزایش سطح مهارت کارگران و 

شاغلان واحدهای اقتصادی را فراهم می کند.
هدف از ایجاد مراکز آموزش فنی و حرفه ای 
جوار کارگاهی و بین کارگاهی، ارتقای مهارت، 
کاهش هزینه های جانبی تولید، استفاده بهینه 
از  صیانت  شاغلان،  برای  آموزشی  امکانات  از 
نیروهای کار و تربیت نیروی کار ماهر و نیمه 

ماهر است.
معاون  ـ  نوروزی  مجتبی  راستا  همین  در 
با  حرفه ای  و  فنی  آموزش  سازمان  آموزش 
کارگاهی  جوار  مراکز  موثر  نقش  به  اشاره 
در  می گوید:  اقتصادی  بنگاه های  فعالیت   در 
مهم  آنچه  حرفه ای  و  فنی  آموزش  سازمان 
آموزش  اهمیت  و  است  آموزش  مساله  است 
که  امروز  دنیای  نیست.در  پوشیده  کسی  بر 
آموزش در حوزه های مختلف به ویژه در حوزه 

بنگاه های اقتصادی، تولیدی و خدماتی جدی 
لذا آموزش در  گرفته می شود مقطعی نیست 
تمام نظام های توسعه یافته دنیا که تولیداتشان 
درجه یک است کاملا جاری است و برای عقب 
نماندن کاروان پیشرفت و توسعه و بهره مندی 
آموزش جدی  بحث  آینده،  مزایای مشاغل  از 

است.
وی با تقسیم بندی گروه های تحت آموزش 
سازمان  می گوید:در  حرفه ای  و  فنی  سازمان 
به  مشخص  گروه   ۳ حرفه ای  و  فنی  آموزش 
طور کلی در معرض آموزش های مهارتی قرار 
دارند؛ اول مهارت جویان که به دنبال مهارت 
فراگیری  از  بعد  که  کارجویان  هستند، دوم 
مهارت دنبال یک شغل مناسب و ایجاد کسب 
بنگاه های  و کار هستند و سوم گروه شاغلان 

اقتصادی و تولیدی و خدماتی هستند.
با  حرفه ای  و  فنی  سازمان  آموزش  معاون 
اشاره به ماده ۱۱۰ قانون کار می گوید:تکلیف 
قانونی که در این زمینه داریم ماده ۱۱۰ قانون 
بنگاه های  کرده  مشخص  آنجا  که  است  کار 
صنعتی  و  تولیدی  واحدهای  عمدتا  اقتصادی 
و  جوار  مراکز  باید  ماهر  کارگر  داشتن  برای 
بین کارگاهی ایجاد کنند.خوشبختانه در دولت 
سیزدهم رشد خوبی در این زمینه داشتیم و 
توانستیم به شاغلان بنگاه های اقتصادی حدود 
به  نسبت  گذشته  سال   ۲.۵ در  درصد   ۱۶۰

دولت قبل ارائه آموزش داشته باشیم.
در  آموزش  مزایای  توضیح  در  نوروزی 
می گوید:  صنایع  کارگاهی  بین  و  جوار  مراکز 
برای  هم  است  کارگر  برای  هم  آن  مزایای 
ثبات  و  پایداری  برای کارگر  اولا  کارفرماست؛ 
که  وقتی  زیرا  می کند  ایجاد  شغلی  امنیت  و 
به  و  یابد  افزایش  روز  به  روز  کارگر  مهارت 
کارگر ماهر تبدیل شود کارفرما تلاش می کند 
از خدمات این کارگر ماهر استفاده کند و لذا 

آن کارگر در معرض تعدیل نیرو قرار نخواهد 
نرم  و  تخصصی  مهارتهای  مهارت،  گرفت.این 
افزایش  موجب  هم  کارفرمایان  برای  و  است 
راندمان و بهره وری،کاهش حوادث ناشی از کار 
و توانمندسازی مهارتی نیروی کار او می شود و 
از این جهت در افزایش کیفیت محصولات و 

خدمات آن واحد تولیدی موثر است.
مرکز   ۳۵۰۰ از  بیش  آمارها  آخرین  طبق 
جوار و بین کارگاهی در کشور ایجاد شده که 
نقش موثری در گسترش آموزش های فنی و 
نیاز  مورد  ماهر  کار  نیروی  تامین  و  حرفه ای 
سرمایه های  توانمندسازی  و  تربیت  و  صنایع 

انسانی داشته است.
از  هدف  کار،  بازار  کارشناسان  اعتقاد  به 

راه اندازی مراکز آموزش جوار و بین کارگاهی 
شاغلان  و  کارگران  مهارت  سطح  ارتقای 
آموزشی  نیاز  به  پاسخ  و  اقتصادی  بنگاه های 
و  فنی  توان  ارتقای  بر  و  بوده  ها  کارخانه  
اشتغال پذیری افراد در حوزه صنایع و صنوف 

مختلف اثرگذار است.
آموزش  کار،سازمان  قانون  ماده ۱۱۰  برابر 
فنی و حرفه ای کشور ملزم شده برای بنگاه های 
اقتصادی با داشتن شرایطی مجوز مراکز جوار 
و بین کارگاهی را صادر کند و طبق این ماده 
قانونی، واحدهای صنعتی، تولیدی و خدماتی 
به منظور مشارکت در امر آموزش کارگر ماهر 
و نیمه ماهر مورد نیاز خویش مکلفند نسبت به  
ایجاد مراکز کارآموزی جوار کارگاهی و یا بین 

کارگاهی، همکاری های لازم را با وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی به عمل آورند.

به گزارش ایسنا، بر اساس بخشنامه دولت 
و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، بنگاه های 
آموزش های  ارائه  راستای  در  اقتصادی  بزرگ 
مختلف به کارکنان خود و تسهیل دسترسی به 
این آموزش ها برای کارکنان صنایع و اتحادیه ها 
و افزایش سطح دانش فنی نیروهای کار، صنایع 
و صنوف در محل کار خود می توانند با دریافت 
مجوز رسمی از سازمان آموزش فنی و حرفه ای 
به تاسیس مراکز آموزش جوار و بین کارگاهی 
اقدام کنند.برگزاری دوره های آموزشی در این 
استانداردها و نظارت سازمان  با رعایت  مراکز 

آموزش فنی و حرفه ای صورت می گیرد.

پالایشگاه های هندی از واردات 
کمتر نفت روسیه ضرر کردند

پالایشگاه های دولتی هندی که یکی از برندگان 
شدن  گرانتر  با  اکنون  بودند،  اوکراین  در  جنگ 
با کاهش  روسیه،  نفت  واردات  و محدودتر شدن 

حاشیه سود خود روبرو شده اند.
به گزارش ایسنا، معامله گران و تحلیلگران می 
گویند وقایع امنیتی در دریای سرخ، نرخ حمل بار 
گیری  تشدید سخت  همزمان،  و  داده  افزایش  را 
باعث  مسکو،  علیه  تحریمها  اعمال  در  آمریکا 
سرگردانی بعضی از محموله های نفت روسیه به 

مقصد هند شده و به هزینه ها افزوده است.
این وضعیت ممکن است بعضی از پالایشگاه ها را 
وادار کند نفت گرانتر از تامین کنندگان خاورمیانه 
خریداری کنند که حاشیه سود آنها را به میزان 

بیشتری کاهش می دهد.
هند که ۸۸ درصد از نفت خام مورد نیاز خود 
را با واردات، تامین می کند، پس از آغاز جنگ در 
اوکراین و تحریمهای کشورهای غربی علیه مسکو، 
این  اما  آورد  روی  روسیه  ارزان تر  نفت  خرید  به 
بهبود  برای  دولتی  پالایشگاه های  به  که  تجارت 
تحت  کرده،  در سال جاری کمک  درآمد خالص 

فشار است.
هاردیک شاه، مدیر شرکت رتبه بندی اعتباری و 
تحلیلگر  CareEdge Group، در این باره گفت: 
حاشیه  سود ناخالص پالایش برای پالایشگاه ها از 
ماهه گذشته،  اویل در سه  ایندین  جمله شرکت 
بالاتر، کاهش یافت.  به دلیل نرخ های حمل ونقل 
طبق ارزیابی این شرکت، حاشیه سود پالایشگاه ها 
در سال مالی جاری تاکنون کمتر شده باشد، اما 
حاشیه سود آنها همچنان بالاتر از سطوح قبل از 

جنگ اوکراین است.
طبق پیش بینی شرکت CareEdge، تا زمانی 
بماند، حاشیه   باقی  دلار  زیر ۹۰  نفت  قیمت  که 
سود کلی، حدود ۱۰ دلار در هر بشکه باقی می 
ماند. بهای معاملات آتی نفت برنت روز پنجشنبه 

نزدیک به ۸۳ دلار در هر بشکه بود.
جهانی  تجارت  سرخ،  دریای  امنیتی  وقایع 
های  محموله  ورود  است.  کرده  متاثر  را  سوخت 
سوخت از هند به اروپا در دو هفته نخست فوریه، 
از ۹۰  بیش  که  بود  روز  در  بشکه  هزار  تنها ۱۸ 
درصد در مقایسه با میانگین ژانویه کاهش داشت.

این اختلالات بی شک روی شرکتهای ریلاینس 
و نایارا انرژی تاثیر خواهد داشت اما این شرکتها، 
گزینه های صادرات در سراسر آسیا و اروپا دارند. 
این  هند  پالایشگاه های  به  روسیه  ارزان تر  نفت 
امکان را داده است که رقابتی تر از همتایان خود 

در کره جنوبی، سنگاپور و سراسر جهان باشند.
موکش  گفته  به  بلومبرگ،  گزارش  اساس  بر 
پایین  تحقیقات  و  نفت  تجارت  رئیس  ساهدف، 
دستی شرکت ریستاد انرژی، اگر هند مزیت روسیه 
در نفت خام را از دست بدهد، هر مزیت حاشیه 

سود پالایشی که داشت، از بین خواهد رفت.

سفارش گوگل برای آغاز تولید 
گوشی های پیکسل در هند

کرد  اعلام  کنندگان  تامین  به  گوگل  شرکت 
ماهه  تا سه  را  پیکسل  تلفن های هوشمند  تولید 

آینده در هند، آغاز کنند.
به گزارش ایسنا، روزنامه نیک کی گزارش کرد 
این اقدام بخشی از برنامه گوگل برای فروش بیش 
میلادی  سال  در  پیکسل  گوشی  میلیون   ۱۰ از 

جاری است.
در  بود  کرده  اعلام  گذشته  اکتبر  در  گوگل 
رشد  به  رو  بازار  یک  که  هند  به  تمرکز  راستای 
کلیدی است، تولید تلفن های هوشمند را در این 
کشور آغاز می کند و مدل پرچمدار پیکسل ۸، در 

سال ۲۰۲۴، موجود خواهد شد.
نیک کی به نقل از منابع آگاه نوشت: این اقدام 
تامین  زنجیره  به گوگل کمک می کند  همچنین 

خود را که در چین متمرکز شده، متنوع کند.
این غول  گفتند:  روزنامه  این  به  متعدد  منابع 
پیکسل ۸  پیشرفته  مدل  تولید  خطوط  فناوری، 
و  کرد  آماده خواهد  آینده،  های  هفته  در  را  پرو 
تا ژوئن،  این گوشی را در سه ماهه آوریل  تولید 

آغاز می کند.
این  در  کی  نیک  رویترز،  گزارش  اساس  بر 
گزارش به میزان تولید گوشی های گوگل در هند 
فروخته  داخلی  بازار  در  گوشی ها  این  که  این  یا 

می شود یا صادر خواهند شد، اشاره ای نکرد.

ماجرای ممنوعیت استفاده از فیلترشکن

تقاضای جهانی برای نفت رکورد ماهانه جدید زد

فروش حدود ۱۰ هزار میلیارد تومان اموال تملیکی

خارجی  پرمخاطب  سکوهای  به  دسترسی 
امکانپذیر شد، پاسخ دبیر شورای عالی فضای 
اینستاگرام  تلگرام و  مجازی درباره رفع فیلتر 
فیلترشکن  از  استفاده  ممنوعیت  مصوبه  و 
مهم  از  برخی  عنوان  ندارد،  عمومی  مخاطب 
ترین خبرهایی بودند که هفته جاری در حوزه 

ارتباطات و فناوری اطلاعات منتشر شد.
به گزارش ایسنا ابتدای هفته بود که رئیس 
مرکز ملی فضای مجازی از امکان پذیر شدن 
دسترسی به سکوهای پر مخاطب خارجی خبر 
آقامیری - دبیر شورای  امین  داد. سیدمحمد 
عالی فضای مجازی صبح  روز یکشنبه مصوبات 
جلسه اخیر شورای عالی فضای مجازی را در 
خصوص امکان دسترسی به سکوهای خارجی 
ساماندهی  پذیر،  حکمرانی  سازوکارهای  با 
پیام رسان های اجتماعی و ایجاد سامانه ملی و 

جامع داده ابلاغ کرد.
فضای  عالی  شورای  اول،  مصوبه  در 
کرده  موظف  را  بخشی  گران  تنظیم  مجازی 
تا برای ایجاد تنوع در سبد مصرف کاربران با 
سازوکارهای حکمرانی پذیر و با هدف رفع نیاز 
مردم، سکوها و خدمات پرکاربرد خارجی را که 
امکان ارایه خدمات در قالب پوسته برای آنها 
وجود دارد، شناسایی و شرایط فعالیت آنها را 
در داخل کشور فراهم کنند. مطابق این مصوبه، 
مرکز ملی فضای مجازی نیز موظف شد پس 
بخش  فعالیت  جهت  لازم  مجوز  بررسی،  از 

خصوصی را به تنظیم گران بخشی بدهد.
ابلاغ این مصوبه حواشی، ابهام و سوالاتی را 
پلتفرم های خارجی  است  اینکه ممکن  درباره 

بنابراین حسین  کرد.  ایجاد  شوند،  فیلتر  رفع 
مجازی  فضای  ملی  مرکز  سخنگوی  دلیریان 
خصوصی  شرکت  هر  پس،  این  از  کرد  اعلام 
با ضوابطی که تنظیم گر بخشی تهیه و مرکز 
درگاه  میتواند  کند،  می  تایید  را  آن  ملی 
حکمرانی پذیر از سکوهای خارجی ارائه و مجوز 
فعالیت قانونی دریافت کند. موضوعی که رئیس 
مرکز ملی فضای مجازی هم در حاشیه بیست 
آن  به  ایران  رسانه های  نمایشگاه  چهارمین  و 
ارائه  اشاره و توضیحاتی درباره مصوبه مذکور 

کرد.
روش  سه  شده  گفته  مصوبه  وی  گفته  به 
کشور  در  خارجی  سکوهای  فعالیت  برای  را 
اینکه خود سکوها  یکی  است.  گرفته  نظر  در 

با تنظیم گران بخشی ارتباط برقرار کنند تا در 
روش  کنند.  تاسیس  قانونی  نمایندگی  ایران 
عنوان  به  خصوصی  بخش  که  است  این  دوم 
تا  کند  مذاکره  خارجی  سکوهای  با  واسطه 
قوانین  رعایت  با  کشور  در  آنها  حضور  امکان 

داخلی کشور فراهم شود.
آقامیری در مورد روش سوم نیز توضیح داد: 
این روش به دنبال پیاده سازی قوانین از مسیر 
در  است  توضیح  به  لازم  است.  فنی  ابزارهای 
مورد این مورد بحث پوسته مطرح شده است 
به  محدود  و  است  فراتر  بسیار  روش  این  اما 

پوسته نمی شود.
از سوی دیگر در هفته ای که گذشت مصوبه 
بررسی راهکارهای افزایش میزان سهم ترافیک 

سوی  از  ها  شکن  پالایش  با  مقابله  و  داخلی 
رئیس مرکز ملی فضای مجازی ابلاغ شد که 
در آن به موضوع فیلترشکن ها پرداخته شده 
شده  تأکید  مصوبه  این  از  بخش  در  است. 
استفاده از ابزارهای پالایش شکن ممنوع است، 

مگر مواردی که دارای مجوز قانونی باشند.
آن  شدن  ای  رسانه  از  پس  که  موضوعی 
حواشی بسیاری به همراه داشت که در نهایت 
سید محمد امین آقامیری- رئیس مرکز ملی 
فضای مجازی- توضیحاتی در این زمینه ارائه 
کرد و گفت مصوبه مربوط به استفاده از پالایش 
شکن ها مخاطب عمومی ندارد و برداشتهای 

صورت گرفته در این باره نادرست است.
بیست و چهارمین  این هفته  همچنین در 
نمایشگاه رسانه های ایران پس از ۶ سال برگزار 
شد و خبرگزاری ایسنا و سایر رسانه ها به مدت 
چهار روز میزبان حضور مسئولان و دولتمردان 

بودند.
محمد خوانساری- معاون وزیر ارتباطات و 
رئیس سازمان فناوری اطلاعات ایران- با حضور 
انجام شده  ایسنا درباره حمایت های  در غرفه 
از پیام رسان های داخلی و وضعیت آنها گفت: 
پیام رسان های داخلی ظرفیت هایی هستند که 
برای برطرف کردن نیازهای مردم، اطلاع رسانی، 

تبادل اطلاعات و موارد دیگر ایجاد شده اند.
وی افزود: این موضوع در گذشته هم وجود 
از  بتوان  اینکه  برای  دولت  این  در  اما  داشته 
به  کرد،  استفاده  ملی  سطح  در  پیام رسان ها 
انجام شده  آنها  از  صورت جدی حمایت هایی 
دخالت  معنی  به  حمایت ها  این  البته  است. 

حوزه های  در  اما  نیست  پیام رسان ها  کار  در 
اقسام  و  انواع  ارتباطات   وزارت  زیرساختی، 
زیرساخت های  تبیین  برای  لازم  حمایت های 
اینگونه  بنابراین  است.  داده  انجام  را  ابری 
خدمات به سفارش وزارت ارتباطات و از سوی 

بخش خصوصی انجام می شود.
دیگر  از  پست  ملی  شرکت  مدیرعامل 
نمایشگاه رسانه  ایسنا در  مهمانان خبرگزاری 
اظهار کرد:  ایسنا  با  گو  و  او در گفت  بود.  ها 
 ۱۰ کردیم  گذاری  هدف  آینده  سال  برای 
های  صندوق  در  را  خودمان  توزیع  از  درصد 
پستی هوشمند قرار دهیم که هم باعث کاهش 
ترافیک می شود و هم دقت و سرعت مارا بالا 
می برد. الان شرکت ملی پست تقریبا ۱۹ تا 
صندوق پستی هوشمند دارد و  انشاالله برای 
پستی  صندوق  تا   ۱۰۰۰ برنامه  آینده  سال 

هوشمند را داریم.
مجید سلطانی- مدیرعامل شرکت مخابرات 
ایران هم- در غرفه ایسنا در نمایشگاه رسانه های 
ایران، درباره آخرین وضعیت پروژه فیبر نوری 
 FAT در کشورتوضیح داد: درحال حاضر تعداد
از مرز  امسال  پایان  تا  هایی که نصب کردیم 
این تعداد  با  ۱۰۰ هزار FAT عبور می کند و 

سال آینده را شروع می کنیم.
فیبرنوری  مشترکین  تعداد  داد:  ادامه  وی 
اعم  هستند،  بهره برداری  حال  در  تاکنون  که 
هزار   ۳۰۰ از  صنعتی  و  خانگی  تجاری،  از 
مشترک فیبر نوری را رد کرده ایم و با توجه به 
واگذاری ها  این  ارتباطات،  سیاست های وزارت 

در حال سیر تصاعدی است.

دسامبر  در  نفت  برای  جهانی  تقاضای 
نسبت به نوامبر، بیش از ۵۰۰ هزار بشکه در 
ماهانه  رکورد  یافت که هشتمین  افزایش  روز 
ایسنا،  گزارش  به  است.  بوده  سال ۲۰۲۳  در 
که   )JODI( مشترک  داده  ابتکار  سازمان 
اطلاعات گزارش شده از سوی کشورها را جمع 
آوری می کند، اعلام کرد تقاضای رو به رشد در 
آسیا، افت تقاضا در آمریکا و اروپا در ماههای 

پایانی سال ۲۰۲۳ را کاملا جبران کرد.
در  نفت  برای  تقاضا   ،JODI آمار  طبق 
دسامبر نسبت به نوامبر، ۵۴۱ هزار بشکه در 

روز افزایش یافت. چین و پس از آن ژاپن و هند، 
محرکان اصلی رشد تقاضا برای نفت بر مبنای 
آمریکا،  در  تقاضا  کاهش  و  بودند  ماه  به  ماه 
ایتالیا و آلمان را به طور کامل جبران کردند. در 
بخش سوخت ها، تقاضای جهانی برای گاز مایع 
خود  بالاترین حد  به  دسامبر،  در  )ال پی جی( 
رسید و همزمان، تقاضا برای بنزین و دیزل، به 

میانگین پنج ساله کاهش یافت.
دسامبر،  در  نفت  جهانی  تولید  همچنین، 
دسامبر  به  نسبت  اما  یافت  افزایش  اندکی 
در  بشکه  هزار   ۳۰۰ میزان  به   ،۲۰۲۲ سال 

روز کاهش داشت و همچنین، اندکی کمتر از 
میانگین پنج ساله بود.

 کاهش چشمگیر تولید سالانه در عربستان 
سعودی )کاهش ۱.۵ میلیون بشکه در روز( و 
عراق، با افزایش ۱.۱ میلیون بشکه در روز تولید 
آمریکا در دسامبر ۲۰۲۳ در مقایسه با دسامبر 
و  کانادا  تولید  رشد  همچنین  و   ۲۰۲۲ سال 

چین، تا حدودی جبران شد.
بزرگترین  که  سعودی  عربستان  تولید 
تولیدکننده عضو اوپک و بزرگترین صادرکننده 
نفت در جهان است، با ۱۲۶ هزار بشکه افزایش 

در  روز  در  بشکه  میلیون   ۸.۹۴ به  ماهانه، 
این  نفت  صادرات  همزمان،  و  رسید  دسامبر 
کشور با ۲۸ هزار بشکه در روز کاهش، به ۶.۳۱ 

میلیون بشکه در روز رسید.
هشت  دسامبر،  در  نفت  جهانی  ذخایر 
میلیون   ۲۷۵ و  یافت  کاهش  بشکه  میلیون 

بشکه پایین میانگین پنج ساله بود.
بر اساس گزارش اویل پرایس، کاهش ذخایر 
و تقاضای قوی، می تواند از قیمت نفت در سه 
ماهه جاری حمایت بیشتری کند، به خصوص 
یا  تمام  بگیرد  تصمیم  پلاس  اوپک  گروه  اگر 
بخشی از کاهش تولید ۲.۲ میلیون بشکه در 
اجرا  به  امسال  اول  ماهه  برای سه  که  را  روز 

گذاشته است، معکوس کند.

مدیر بازاریابی و فروش اموال منقول تملیکی 
گفت: از ابتدایی امسال تاکنون حدود ۱۰ هزار 
میلیارد تومان کالای منقول متروکه به فروش 

رفته است.
به گزارش ایسنا، رستمی -  مدیر بازاریابی 
و فروش اموال منقول تملیکی - گفت: در سال 
۱۴۰۲ حدود ۴۰ مرحله مزایده الکترونیکی در 
سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی پیش 

بینی شد که از اول سال تا الان ۳۳ مرحله آن 
برگزار شده و مابقی تا پایان سال برگزار می شود.

وی گفت: در این ۳۳ مرحله مزایده برگزار 
شده حدود ۹۰۰۰ دسته کالایی عرضه و حدود 
فروخته  کالاها  این  از  تومان  میلیارد  هزار   ۱۰

شد.
بنا بر اعلام صدا و سیما، رستمی با اشاره به 
ارائه حدود ۱۱۰۰ میلیارد تومان کالا در مزایده 

رمزگشایی  مراسم  گفت:  سازمان،  این   ۵۹۸
اول  مزایده،  این  در  ارائه شده  پیشنهادهای  از 
میلیارد   ۴۰۴ حدود  و  شد  برگزار  اسفندماه 

تومان کالا به فروش رفت.
مدیر بازاریابی و فروش اموال منقول تملیکی 
افزود: سایر کالاهایی که در این مزایده به فروش 
نرفته است، در دیگر مزایده های سازمان اموال 

تملیکی و تا پایان امسال به فروش می رود.
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خبر

تراژدی کانی سیب؛ غرق شدن تمدنی در شمال غرب ایران
که  این  بر  تاکید  با  دارایی  و  اقتصاد  وزیر 
دادن  پایان  سیزدهم،  دولت  اقتصاد  شاه بیت 
گفت:  است،  قبل  سال های  تورمی  رکورد  به 
کنترل  رویکرد  و  پولی  انقباض  سیاست های 
سال  در  تورم  نرخ  کاهش  برای  را  تقدینگی 

آینده نیز دنبال خواهیم کرد.
»سید احسان خاندوزی« قبل از ظهر امروز 
نهمین  و  هشتاد  در  اسفندماه  چهارم  جمعه 
بخش  و  دولت  گفت وگوی  شورای  نشست 
سخنان  استماع  ضمن  یزد  استان  خصوصی 
استان،  اقتصادی  فعالان  و  صنایع  نمایندگان 
گفت: موفقیت امروز استان یزد در تمام بخشها 
ناشی از سرمایه اجتماعی فعال در این استان 
است و در واقع یزد نه تنها دارالعلم بلکه همزمان 

و توامان دارالعمل نیز محسوب می شود.
وی با بیان این که خوشبختانه یزدی ها به 
گذشتگان  اقتصادی  فرهنگ  و  میراث  خوبی 
را حفظ کرده و شامل همسویی دستگاه های 
دولتی با بخش خصوصی و تولیدکنندگان در 
همکاران خودم  به  گفت:  استان هستیم،  این 
اجرایی  دستگاه های  و  دولتی  بخشهای  در 
با  نفع  هم  و  شریک  را  خود  می کنم  توصیه 
طی  که  این  ویژه  به  ببینند  خصوصی  بخش 
منابع  به  وابستگی  دلیل  به  گذشته  سالیان 
ضد  کرده  رسوب  فرهنگ  شاهد  بعضاً  نفتی 
تولید و غیر همکار و همراه بخش حاکمیتی 
با تولیدکنندگان هستیم و باید از این پوسته 

خارج شویم.
خاندوزی با اشاره به اهمیت توانمندی های 
منطقه ای برای خروج از دوران وابستگی نفتی، 
ابراز کرد: برخی استان ها مانند یزد الهام بخش 
اختیارات  می توان  و  هستند  حوزه  این  در 
بیشتری را با اطمینان از خروجی مثبت آن به 

این استانها تفویض کرد.
وی با اشاره به تنگناهای مالی بخش تولید، 
پایان  سیزدهم،  دولت  اقتصاد  شاه بیت  گفت: 
است  قبل  سال های  تورمی  رکورد  به  دادن 
به یکی دو سال ختم  و  که کاری دشوارست 
اهداف  به  رسیدن  برای  معتقدیم  و  نمی شود 
تورمی  رکود  چالش  از  ابتدا  باید  توسعه ای 

انتهای دهه ۹۰ خارج شویم.
 ۱۴ رشد  چشم انداز  تحقق  اقتصاد  وزیر 
تاثیرات  درصدی دو سال گذشته و همزمانی 
بیکاری در کشور را  بازار کار و کاهش  بر  آن 
اقدامات  این  افزود:  خوشبختانه  یادآور شد و 
بخش مهمی از مسئله رکود در کشور را علاج 
کرده و قطعاً می توانیم با موفقیت از این حوزه 
عبور کرده و به چرخه جدیدی از پیشرفت و 

رشد اقتصادی در کشور وارد شویم.
وجود  رغم  علی  خوشبختانه  گفت:  وی 
تحریم های ظالمانه، ظرفیت شرکای اقتصادی 

از رکود دهه ۹۰ عبور  کشورمان کمک کرده 
کنیم و تلاش داریم با توسعه همکاری ها، برون 
رفت از وضعیت موجود را به بهترین نحو رقم 

بزنیم.
رشد  موضوع  که  این  بیان  با  خاندوزی 
اقتصادی  سیستم  یک  داد  برون  اشتغال،  و 
است، گفت: با این حال اگر بهره وری  را جدی 
و  رسید  نخواهیم  اقتصادی  ثبات  به  نگیریم، 
مدت  کوتاه  اثرات  به   کمتر  راستا  همین  در 
توجه شده و تلاش داریم با افزایش نرخ سرمایه 
گذاری که در انتهای دهه ۹۰ به سطح پایینی 
نزولکرده بود، اهداف بلندمدت پیشرفت کشور 

را دنبال کنیم.
تورم  مهار  موضوع  اهمیت  به  اشاره  با  وی 
یکسری  نیازمند  امر  این  گفت:  کشور،  در 
سیاست های انقباضی پولی است و سال آینده 
ناچار  به  تعیین شده همچنان  با هدف گذاری 
رویکرد کنترل تقدینگی را داریم تا نرخ تورم 
قفل شده از کانال ۴۰ و ۵۰ درصد کاهش یابد 
و این حتما در منایع مالی تاثیرگذار خواهد بود 

ولی باید از رشد نیز غافل نشویم.
سیاست های  بخش  در  افزود:  اقتصاد  وزیر 
اجزای  که  پیشران  طرحهای  برای  بانکی 
برای سال  باید  دهند  می  را حرکت  بیشتری 
اصرار  بر آن  و  بیاندیشیم  تدبیر خاصی  آینده 
داریم و در حوزه سایر ابزارهای تامین مالی نیز 
ارتقا  باید ظرفیت های استانهایی مانند یزد را 
نمایندگان  استقرار  با  راستا  این  و در  بخشیم 
متناظر سازمان بورس و بانک مرکزی در استان 

یزد موافقیم و این موضوع را پیگیری خواهیم 
کرد.

برای  مالی  مشوق های  مورد  در  وی 
در  جمله  از  خصوصی  بخش  سرمایه گذاری 
بخش گردشگری نیز گفت: باید به مولدسازی 
این بخش ها اهتمام شود و یزد در این رابطه 
داشته  مولدسازی  موضوع  به  فعالتری  ورود 

باشد.
خاندوزی در مورد مشکل چند نرخی بودن 
ارز که موجب ایجاد خلل در صادرات، رانت و 
فساد و مشکلاتی در زمینه تولید شده است، 
است  مهمی  موضوع  قطعاً  ارز  نرخ  کرد:  بیان 
نمی  رسمیت  به  را  آزاد  بازار  ارز  نرخ  قطعاً  و 
نباید  بانک مرکزی نیز  شناسیم ولی سیاست 
به فرار صادراتی و کم اظهاری صادرکنندگان  
حامی  تنها  مقابل،  طرف  در  یا  شود  منجر 
این  در  مناسبی  تعامل  باید  لذا  باشد  واردات 

رابطه برقرار شود.
واردات ها  و  تقاضاها  برخی  باید  افزود:  وی 
توسط استانهایی مانند یزد که به عنوان بیش 
تامین  را  از کاشی و سرامیک کشور  نیمی  از 
می کند، هدایت و در حوزه ماشین آلات این 
حوزه و سایر حوزه های در اولویت استان ورود 
کند و با حمایت دولت صادرکننده تکنولوژی ها 
ساخت باشیم که بسیار ارزشمند و تاثیرگذار 

خواهد بود.
حدود  افزایش  پیشنهاد  مورد  در  وزیر 
اختیارات بانکهای استانی در اعطای تسهیلات 
میلیارد   ۵۰۰ میزان  به  گردش   در  سرمایه 

ریال و سرمایه ثابت ۱۰۰۰ میلیارد ریال جمعاً 
۱۵۰۰ میلیارد ریال و همچنین امکان افزایش 
ال  و  نامه  ضمانت  جمعاً  تعهدات  ابزار  سقف 
سی داخلی به ۵۰۰۰ میلیارد ریال در استان 
یزد، اظهار کرد: در این موارد هیچ منعی وجود 
ندارد لذا آنها را از طریق بانک ملی برای سال 
آینده دنبال کرده و با سایر بانکها نیز در این 
باره رایزنی خواهیم کرد. وی از راه اندازی ۱۰ 
صرافی بانک ملی در شهرهای مختلف  کشور از 
جمله اردکان در هفته آینده خبر داد و گفت: 
صنایع  به  خوبی  کمک  می تواند  موضوع  این 

بزرگ استانها باشد.
خاندوزی در مورد پیشنهاد پرهیز از افزایش 
سال  در  مالی  درآمدهای  از  یزد  استان  سهم 
گاز  و  برق  ماه   ۵ قطعی  به  توجه  با  آینده 
مالیاتی  بالای درآمدهای  استان، سهم  صنایع 
از درآمدهای استان و تحقق کامل آن در چند 
سال اخیر و همچنین نبود معوقات مالیاتی و 
استان،  این  اقتصادی  فعالان  نسبی  شفافیت 
توسعه  هفتم  برنامه  احکام  به  توجه  با  گفت: 
فشار  قطعاً  بزرگ،  شرکت های  شدن  وارد  و 
مالیاتی بر روی صنایع متوسط و کوچک استان 

کاهش نیز خواهد یافت.
مالیات های  قانون  اصلاح  مورد  در  وی 
مستقیم از جمله اصلاح ماده ۱۷۲ این قانون 
جهت اقدامات کمکی به صنایع و معادن جهت 
فعالیت هایی مانند جاده سازی نیز عنوان کرد: 
از موارد ذکر شده علی رغم این که در  برخی 
برنامه هفتم توسعه نیز دیده شد، مورد بررسی 

و به مجلس آینده پیشنهاد خواهد شد.
عرضه  مورد  در  امیدواری  ابراز  ضمن  وی 
هفته های  در  مولد(  اعتبار  )گواهی  گام  اوراق 
مورد  در  این حوزه،  بر  آن  تاثیرگذاری  و  آتی 
افزایش سهم صنایع بزرگ استان در بورس و 

فرابورس قول مساعدت داد.
وزیر در پایان نیز موضوع رونمایی نقشه راه 
اولین  تامین مالی جمعی و  سرمایه گذاری و 
شرکت تامین سرمایه استان را خبرهای خوبی 
خواند و ابراز امیدواری کرد با همکاری دولت 
و  اعدد  آینده  سال  برای  خصوصی  بخش  و 

رقم های عملکرد این اقدامات رونمایی شود.
این  در  نیز  یزد  استاندار  فاطمی«  »مهران 
پرمشغله ترین  از  اقتصاد  وزارت  گفت:  مراسم 
تمام  رغم  علی  ولی  است  دولت  بخشهای 
یا  توقف  به  منجر   ۹۰ دهه  در  که  مشکلات 
پس رفت شاخصهای اقتصادی کشور شده بود، 

اکنون رشد این شاخصها را شاهدیم.
اقتصادی  شاخص های  مهمرترین  از  وی 
گفت:  و  خواند  اقتصادی  رشد  را  کشور 
اقتصادی  رشد  مدت  هیمن  در  خوشبختانه 
استام همسان با کشور رشد قابل توجهی داشته 
به طوری که هم اکنون یزد با رشد ۷.۵۳ دارای 

بالاترین رشد اقتصادی کشور است.
استاندار ضمن ابراز امیدواری نسبت به رفع 
بخش  همکاری  با  اقتصادی  مشکلات  سایر 
خصوصی و مردم، گفت: یکی از ارزشمندترین 
خصوصی  بخش  همراهی  استان  سرمایه های 
معلمان  حقوق  تامین  در  که  نحوی  به  است 
خرید خدماتی، در حوزه مدرسه سازی، سلامت 
و سایر بخشهای خیرجویانه نیز مشارکت دارند.   
در این مراسم عملیات عمرانی ساخت مرکز 
مالی استان یزد در مساحت ۵۰ هزارمترمربع 
با امکان استقرار ۱۵۰ دفتر  در شش طبقه و 
به  نیز  مرتبط  بخشهای  و سایر  مالی شرکتها 
صورت وبینار با دستور وزیر اقتصاد آغاز شد. 
اجرای این طرح در بازه ۳۲ ماهه تعریف شده 
ولی امکان بهره برداری آن در بازه دو ساله نیز 

وجود دارد.   
رونمایی از نقشه راه سرمایه گذاری و تامین 
مالی استان با عنوان سند »یزد سرمایه پذیر«، 
رونمایی از »کیف سرمایه  گذاری استان یزد« با 
در حال حاضر ۱۲۶ مجوز  بی نام سرمایه گذاری، 
همچنین رونمایی از اولین سکوی تامین مالی 
جمعی استان به منظور هدفمند کردن وجوه 
خرد جامعه به سمت طرح های سودآور، معرفی 
اولین شرکت بیمه زندکی با مرکزیت استان، 
اولین شرکت تامین سرمایه با محوریت استان 
یزد و نیز معرفی سامانه مردمی نظارت بر بازار 
استان و کارگزاری یزدان با حضور وزیر اقتصاد 
و دارایی کشورمان پایان بخش این نشست بود.

ارز مسافرتی ۲ برابر شد

در  کرد:  اعلام  مرکزی  بانک  عمومی  روابط 
ارزی  نیاز  پوشش  و  ارز  بازار  مدیریت  راستای 
به  هوایی  مسافرتی  ارز  فروش  سرانه  متقاضیان، 
متقاضیان از ۵۰۰ به ۱۰۰۰ یورو افزایش می یابد.

به گزارش ایسنا، مصطفی قمری وفا -  روابط 
عمومی بانک مرکزی - در صفحه شخصی خود 
پایانی  ایام  به  توجه  با  نوشت:  در فضای مجازی 
سرانه  مسافرتی،  ارز  تقاضای  افزایش  و  سال 
فروش ارز مسافرتی هوایی به متقاضیان از ۵۰۰ 
به ۱۰۰۰ یورو افزایش می یابد و از تاریخ ۷ اسفند 

ماه اجرایی می شود.
وی گفت: مدارک مورد نیاز در ارائه درخواست 
معتبر،  گذرنامه  ارائه  شامل  متقاضیان  ارز  خرید 
عوارض  پرداخت  رسید  و  هوایی  مسافرت  بلیط 
درگاه  در  ارز  تحویل  است.  کشور  از  خروج 
خروجی فرودگاه ها به مسافران صورت می پذیرد.

نیاز می توانند  ارائه مدارک مورد  با  متقاضیان 
و  ملت  ملی،  عامل  بانک های  منتخب  شعب  به 

سامان مراجعه کنند.

توضیحات سازمان مالیاتی در 
خصوص ابهامات فرصت هفت 

روزه مودیان
سازمان مالیاتی کشور اعلام کرد: مؤدی پس 
از پایان هر دوره یک ماه فرصت دارد تا با ثبت 
آنها  صورتحساب های  که  فروش هایی  و  خریدها 
اظهارنامه  است،  نشده  صادر  مؤدیان  سامانه  در 
ارسال شده توسط سازمان مالیاتی را تکمیل و از 
طریق سامانه مؤدیان به این سازمان مسترد کند.

مالیاتی،  امور  سازمان  از  ایسنا  گزارش  به 
سازمان  این  سخنگوی  بکنظر،  موحدی  مهدی 
پرداخت  مهلت  داد:  توضیح  خصوص  این  در 
افزوده متعلقه مؤدی  ارزش  بر  عوارض و مالیات 
طی دوره را حداکثر تا پایان ماه پس از انقضای 
هر دوره مالیاتی تعیین کرده است و در صورت 
مشمول  را  مؤدی  مقرر،  موعد  در  پرداخت  عدم 
ارزش  بر  مالیات  قانون   ۳۶ ماده  ب  بند  جریمه 

افزوده می داند.
ثبت  مؤدیان  سامانه  در  که  صورتحساب هایی 
یا  تایید  به  نسبت  خریدار  صورتی که  در  شوند، 
اقدام  الکترونیکی  صورتحساب  سیستمی  تایید 
رعایت  به  )منوط  آن  اعتبار  شرطی  به  کند، 
صدور  دوره  همان  برای   )۶ ماده  حدمجاز 
صورتحساب  که  شد  خواهد  لحاظ  صورتحساب 
الکترونیکی قبل از پایان دوره مالیاتی در سامانه 
مؤدیان ثبت شو در غیر این صورت برای دوره بعد 

خریدار در نظر گرفته می شود.

بدهی جهانی رکورد زد
تریلیون   ۳۱۳ جدید  رکورد  به  جهانی  بدهی 
مالی  موسسه  ایسنا،  گزارش  به  رسید.  دلار 
بین المللی )IIF( اعلام کرد که بدهی های جهانی 
در سال گذشته ۱۵ تریلیون دلار افزایش یافته و 
تریلیون   ۳۱۳ جدید  رکورد  به  بدهی ها  مجموع 

دلار رسیده است.
این موسسه در آخرین گزارش خود خاطرنشان 
ناخالص  تولید  به  جهانی  بدهی  نسبت  که  کرد 
داخلی برای سومین سال متوالی کاهش یافته که 

عمدتا ناشی از بازارهای بالغ است.
در ماه نوامبر گذشته، این گروه اعلام کرد که 
بدهی جهانی ۹.۵ تریلیون دلار در سه فصل اول 
سال ۲۰۲۳ افزایش یافته و از ۳۰۷ تریلیون دلار 

فراتر رفته است.
این موسسه قبلا گفته بود که بیشترین افزایش 
بودجه  کسری  با  دولتی  بخش های  در  بدهی 
مالی بالاتر از سطح قبل از همه گیری در ایالات 
متحده، ژاپن، فرانسه، بریتانیا، برزیل، چین، هند 
و مکزیک باقی مانده است. کاهش این نسبت در 
بود،  توجه  قابل  ویژه  به  یافته  توسعه  کشورهای 
تازه ای  افزایش  نوظهور شاهد  بازارهای  از  برخی 
برای  کشور  یک  توانایی  نشان دهنده  که  بودند 
آرژانتین، چین،  هند،  است.  بدهی ها  بازپرداخت 
روسیه، مالزی و آفریقای جنوبی بیشترین افزایش 
را به ثبت رساندند که نشان از چالش های بالقوه 

رو به رشد در بازپرداخت بدهی دارد.

تعیین تکلیف زوج های در انتظار وام ازدواج تسریع شود

نرخ سود سپرده ها و تسهیلات رعایت نشود با متخلفان برخورد می کنیم

رئیس جمهور پرداختن به مسائل فرهنگی، 
اخلاق،  اجتماعی،  آسیب های  از  جلوگیری 
انضباط  و  خودباوری  تلاش،  و  کار  فرهنگ 
اجتماعی در قشر نوجوان و جوان را از جمله 
مختلف  دستگاه های  وظایف  محوری ترین 
اجرایی، وزارتخانه ها و نهادهای انقلابی دانست 
و تصریح کرد: اینکه برای موضوع نوجوانان و 
تعریف  شورای عالی  خاص  صورت  به  جوانان 
شده نشان دهنده اهمیت جایگاه این قشر از 
ابراهیم  سید  ایسنا،  گزارش  به  است.  جامعه 
چهارمین  در  پنجشنبه  امروز  صبح  رئیسی 
جلسه  نخستین  و  جوانان  شورای عالی  جلسه 
شورای عالی نوجوانان و جوانان در دولت مردمی 
روز  و  اکبر)ع(  علی  ولادت حضرت  تبریک  با 
جوان، پرداختن به مسائل فرهنگی، جلوگیری 
از آسیب های اجتماعی، اخلاق، فرهنگ کار و 
تلاش، خودباوری و انضباط اجتماعی در قشر 
نوجوان و جوان را از جمله محوری ترین وظایف 
و  وزارتخانه ها  اجرایی،  مختلف  دستگاه های 
برای  اینکه  گفت:  و  دانست  انقلابی  نهادهای 
خاص  صورت  به  جوانان  و  نوجوانان  موضوع 

شورای عالی تعریف شده نشان دهنده اهمیت 
جایگاه این قشر از جامعه است و همه اعضا و 
و  دارند در هم افزایی  این شورا وظیفه  اجزای 
هماهنگی با یکدیگر به دنبال تقویت نقاط قوت 
و کاستن از نقاط ضعف در اجرای ماموریت های 

خود در قبال نوجوانان و جوانان باشند.
رئیس جمهور با تاکید بر نقش مهم و موثر 
همچنین  و  آموزشی  فرهنگی،  وزارتخانه های 
رسانه ها به ویژه رسانه ملی برای حفاظت از فکر 
و اندیشه نوجوانان و جوانان در مقابل حملات 
متمرکز و مستمر دشمنان، باز کردن گره های 
ذهنی جوانان و نوجوانان را از جمله مهم ترین 
وظایف این شورا و دستگاه های اجرایی کشور 
عنوان کرد و افزود: گره ذهنی در نسل نوجوان 
و جوان اگر باز نشود، تبدیل به مسئله و بعد 
قشر  این  در  ناامیدی  و  یاس  به  منجر  آن  از 
خواهد شد و بحران های اجتماعی ایجاد خواهد 
کرد، لذا شورای عالی نوجوانان و جوانان و همه 
موظفند  وزارتخانه ها  و  اجرایی  دستگاه های 
اندیشه  و  فکر  تنویر  به  نسبت  حساسیت  با 

نوجوانان و جوانان اقدام کنند.

بانکی،  خدمات  پشتیبانی،  به  ویژه  »توجه 
حوزه  در  برنامه ریزی  و  اعتبارات  و  بودجه 
نوجوان و جوان« و »تسهیل امر ازدواج، اشتغال 
بود  نکاتی  دیگر  از  جوان«  نسل  مسکن  و 
تاکید  مورد  جلسه  این  در  جمهور  رئیس  که 

و  برنامه ریزی  تردید  بدون  گفت:  و  داد  قرار 
سرمایه گذاری برای تسهیل امر ازدواج جوانان 
علاوه بر ایجاد امید در نسل جوان آثار بسیار 
و  افزایش جمعیت  زمینه  در  اجتماعی  مثبت 

کاهش آسیب های اجتماعی خواهد داشت.

رئیسی در این راستا بانک مرکزی را موظف 
تکلیف  تعیین  به  نسبت  وقت  اسرع  در  کرد 
هزاران زوج در انتظار وام ازدواج از جمله رفع 

مشکل اخذ تضامین بانکی اقدام کند.
از  تقدیر  ضمن  همچنین  جمهور  رئیس 
روایت  ملی  و  بزرگ  طرح  برگزارکنندگان 
اقدامات  جمله  از  طرح  این  گفت:  پیشرفت، 
و  دستاوردها  معرفی  زمینه  در  خوب 
جوان  و  نوجوان  نسل  به  کشور  پیشرفت های 
کشور بوده است که خوشبختانه در اهداف خود 

نیز اثربخش بوده و باید استمرار یابد.
در این جلسه سه مصوبه در زمینه تسهیل 
ویژه  ایرانی  جهیزیه  خرید  اعتبار  تامین  در 
درآمدی،  پایین  دهک های  جوان  زوج های 
ارتقای کیفیت و اثربخشی دوره های آموزشی 
زندگی  مهارت های  همچنین  و  ازدواج  حین 
جوانان،  و  ورزش  وزارتخانه های  همکاری  با 
آموزش  و  پزشکی  آموزش  و  بهداشت، درمان 
با  شیرین  وصال  طرح  همچنین  و  پرورش  و 
هدف کاهش هزینه های برگزاری جشن ازدواج 

جوانان به تصویب اعضا رسید.

با  برخورد  از  مرکزی  بانک  نظارت  معاون 
سود  نرخ  رعایت  عدم  در  متخلف  بانک های 

سپرده ها و تسهیلات خبر داد.
به گزارش ایسنا، فرشاد محمدپور - معاون 

نظارت بانک مرکزی - اعلام کرد: در راستای 
به  مربوط  ضوابط  و  مقررات  اجرای  حسن 
در  سپرده ها  انواع  و  تسهیلات  سود  نرخ های 
شبکه بانکی، مقرر شد تا موارد تخلف در رعایت 
ضوابط مزبور مورد بررسی ویژه قرار گرفته و به 
قید فوریت، اعمال اقدامات انضباطی و انتظامی 
متناسب با تخلف مربوطه در چارچوب ضوابط 

قانونی در دستور کار قرار گیرد.
وی تصریح کرد: صلاحیت حرفه ای اعضای 
مجددا  متخلف،  بانک های  ی  مدیره  هیات 

بررسی خواهد شد.
است  گفتنی  مرکزی  بانک  اعلام  بر  بنا 
شعب  از  مرکزی  بانک  میدانی  های  بازرسی 
در  بانک  این  ضوابط  رعایت  زمینه  در  بانکی 
در  بانکی  سپرده های  سود  انواع  نرخ  مورد 
دستور کار بوده و اقدامات تنبیهی لازم در مورد 

بانک های متخلف به اجرا درمی آید.
 ۱۰ مرکزی  بانک  گزارش،  این  اساس  بر 
بهمن ۱۴۰۱ در بخشنامه ای، مصوبه شورای 
پول و اعتبار درباره اصلاح نرخ سود سپرده و 
تسهیلات بانکی را به شبکه بانکی ابلاغ کرد که 

به شرح زیر تعیین شد:
سالانه  علی الحساب  سود  نرخ  سقف  الف( 

سپرده های سرمایه گذاری مدت دار:
۱ - سپرده سرمایه گذاری کوتاه مدت عادی: 

۵٪
۲ - سپرده سرمایه گذاری کوتاه مدت ویژه 

سه ماهه: ۱۲٪
۳ - سپرده سرمایه گذاری کوتاه مدت ویژه 

شش ماهه: ۱۷٪
با  بلندمدت  سرمایه گذاری  سپرده   -  ۴

سررسید یک سال: ۵  .۲۰ ٪

با  بلندمدت  سرمایه گذاری  سپرده   -  ۵
سررسید دو سال: ۵ .۲۱ ٪

با  بلندمدت  سرمایه گذاری  سپرده   -  ۶
سررسید سه سال: ۵ .۲۲ ٪

ب( نرخ سود تسهیلات عقود غیرمشارکتی 
بانک ها و موسسات اعتباری غیربانکی حداکثر 
٪۲۳ و نرخ سود مورد  انتظار عقود مشارکتی 
بانک  /موسسه  میان  قرارداد  در  درج  قابل 
 ۲۳٪ معادل  مشتری  با  غیربانکی  اعتباری 

تعیین می شود.
سپرده های  علی الحساب  سود  نرخ  پ( 
سرمایه گذاری کوتاه مدت ویژه و بلندمدت که 
نرخ  معادل  شوند،  برداشت  سررسید  از  قبل 
سود علی الحساب سپرده سرمایه گذاری متناظر 
با دوره ماندگاری آن با کسر یک  واحد درصد 

خواهد بود.
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گزارش ... یک کارشناس حوزه کار

افزایش حقوق کارگران در سال آینده بیشتر خواهد بود

قانون پولشویی بالای سر درآمدهای مشکوک در سال آینده

اوکراین معترضان را دور زد

پرداخت تسهیلات سرمایه در گردش تا ۴ برابر میانگین حساب

یک کارشناس حوزه کار بیان اینکه افزایش 
بیشتر  قطعا  آینده  سال  برای  کارگران  حقوق 
خواهد بود، گفت: نمایندگان کارگری در شورای 
 ۱۱.۵ از  بالاتر  رقم های  برای  باید  کار  عالی 
میلیون تومان چانه زنی کنند زیرا این مقدار در 
مجلس برای کارمندان حداقل بگیر تصویب شده 

و درباره کارگران نیز اجرا خواهد شد.
حمید حاج اسماعیلی در گفت وگو با ایسنا، 
در ارزیابی تعیین دستمزد سال آینده بر اساس 
مزد منطقه ای اظهار کرد: بحث مزد منطقه ای 
همه ساله در جریان برگزاری جلسات مزد به 
مطرح   اصلی  موضوع  عنوان  به  و  جدی  طور 

نزدیک  سال  پایان  به  هرچه  ولی  می شود 
می شویم و جلسات جدی تر می شود و معمولا 
در اواسط اسفندماه موضوع مزد منطقه ای به 
با  لذا  می شود  خارج  کار  دستور  از  کلی  طور 
جلسه  در  منطقه ای  مزد  طرح  عدم  به  توجه 
اخیر شورای عالی کار و تجربه سالهای گذشته 
در  دیگر  پیشنهاد  این  که  می رسد  نظر  به 
امسال  و  نیست  کار  عالی  شورای  کار  دستور 
زودتر از سنوات قبل منتفی شد چون از بحث 
جلسات  کردن  گرم   عنوان  به  منطقه ای  مزد 
گروه های  و  می شود  استفاده  دستمزد  تعیین 
ذیفنع و دخیل در موضوع تعیین مزد اعم از 

دولت، کارگران و کارفرمایان به خوبی می دانند 
که امکان اجرای مزد منطقه ای فعلا در کشور 

وجود ندارد.
مزد  اجرای  عدم  علل  تشریح  در  وی 
لحاظ  به  حاضر  درحال  افزود:  منطقه ای 
اجرای  شرایط  زیرساخت ها  و  ابزار  امکانات، 
عواقب  دوم  مساله  نداریم؛  را  منطقه ای  مزد 
بخش های  سایر  روی  که  است  زیان هایی  و 
و  می گذارد  بازنشستگی  و  دستمزد  حقوقی، 
مساله سوم، اجرای این طرح است که می تواند 
مشکلات زیادی به دنبال داشته باشد. لذا اگر 
قرار باشد در سال های آینده این مساله مدنظر 
اجرای  برای  اساسی  گام های  باید  گیرد،  قرار 
از زمانی که دولت عزم و  آن برداشته شود و 
اراده این کار را داشته باشد که مزد منطقه ای 
را پیاده کند، حداقل پنج سال طول می کشد، 
بنابراین مزد منطقه ای صرفا یک دست گرمی 
است و شاید در مقاطعی کارساز برای تعدیل 
مطالبات و تقاضاهای کارگری بوده که مطرح 
می شده است ولی معتقدم که امسال دیگر این 
موضوع قابلیت بحث ندارد و از دستور کار شورا 

خارج شده است.
این کارشناس حوزه کار در ادامه با اشاره به 
قبل  سال  کرد:  اظهار  دستمزد ۱۴۰۲  تعیین 
در تعیین مزد چندان موفق نبودیم و این امر 
به  را  بازنشستگان  و  کارگری  گلایه گروه های 
کالاهای  قیمت  تغییر  یکسو  از  داشت.  دنبال 
اساسی سبد خانوار را داشتیم و از سوی دیگر 

نرخ تورم که حداقل بگیران را دچار مشکلات 
اقتصادی کرد لذا برای سال آینده باید تلاش 
کنیم این فاصله جبران شود و عوارض منفی 
تعیین دستمزد کاهش یابد و  برای دستمزد 

سال آینده تصمیم منطقی گرفته شود.
حاج اسماعیلی با اشاره به مصوبات مجلس 
نمایندگان  گفت:  کارمندان،  حقوق  درباره 
مجلس بخشی از مسایل مربوط به دستمزد را 
در جریان بررسی بودجه حل و فصل می کنند 
و تصمیمات  افتاد  اتفاق  که سال گذشته هم 
آنها روی تعیین مزد شورای عالی کار تاثیرگذار 
به وجود  امسال هم شرایطی در مجلس  بود؛ 
مزایایی  بگیر  حداقل  کارمندان  برای  که  آمد 
در نظر گرفته و حداقل حقوق کارمندان ۱۰ 
میلیون تومان تعیین شد و ۱.۵ میلیون تومان 
نیز مزایای جانبی بود که با احتساب آن جمعا 
این مساله  و  تعیین شد  تومان  ۱۱.۵ میلیون 
قطعا روی مذاکرات برای سایر سطوح مزدی در 
شورای عالی کار اثرگذار خواهد بود لذا این رقم 
برای کارگران به طور قطعی اتفاق خواهد افتاد.

وی تصریح کرد: بر این اساس شورای عالی 
کار حتما این مبلغ پایه را برای کارگران درنظر 
خواهد گرفت و اگر آن را محاسبه کنیم، بیش از 
۴۰ درصد در حداقل حقوق بگیران اتفاق افتاده 
و تصویب و نهایی شده است و از تایید شورای 
گروه های  بنابراین  است،  گذشته  نیز  نگهبان 
کارگری در شورای عالی کار باید برای بیشتر 
از مبلغی که برای کارمندان در مجلس تصویب 

شده تلاش کنند هرچند دولت هم از مصوبه 
مجلس تبعیت خواهد کرد و این افزایش را در 

مورد کارگران هم لحاظ خواهد کرد.
منابع  کار  حوزه  کارشناس  این  گفته  به 
یک  طریق  از  و  عادلانه  طور  به  باید  کشور 
و  شود  توزیع  کشور  در  فراگیر  کاملا  روش 
دولت آن افزایشی که برای کارمندان خود در 
نظر گرفته را حتما برای کارگران اجرا خواهد 
از  بخشی  از  کارگران  اینکه  به  توجه  با  کرد. 
مزایایی که کارمندان دریافت می کنند محروم 
هستند و ممکن است شغل خود را در مقاطعی 
خاص  شرایط  قراردادها،  دلیل  به  سال  از 
کارگاه های خصوصی و ... از دست بدهند، باید 
دستمزدهای بیشتری دریافت کنند و این یک 
عرف بین المللی است و در تمام کشورهای دنیا 
اتفاق می افتد. از این رو معتقدم که نمایندگان 
کارگری در شورای عالی کار باید برای رقم های 
بالاتر از ۱۱.۵ میلیون تومان تلاش کنند چون 
این مقدار در مجلس تصویب شده و قطعا در 

مورد کارگران حداقل بگیر اجرا خواهد شد.
حاج اسماعیلی با بیان اینکه افزایش حقوق 
کارگران برای سال آینده قطعا بیشتر خواهد 
شکل های  به  است  ممکن  کرد:  اظهار  بود، 
شورای  ولی  شود  جبران  رقم  این  متعدد 
باید بیش  عالی کار در بحث دستمزد ۱۴۰۳ 
برای کارگران تصویب کند و  را  از ۴۰ درصد 
چانه زنی های مزدی باید روی رقم های فراتر از 

این عدد صورت گیرد.

نرخ ابرنفتکش ها به بالاترین 
رکورد ۳ ماهه رسید

نفت  حمل  بزرگ  بسیار  کشتی های  نرخ 
)VLCC( در پی تحولات دریای سرخ، به بالاترین 

رکورد ۳ ماه گذشته افزایش پیدا کرده است.
به گزارش ایسنا، نرخ کشتی های VLCC  برای 
حمل نفت از خاورمیانه به چین به دلیل افزایش 
هزینه های بیمه در بحبوحه وضعیت امنیتی دریای 
سرخ، به ۶۶ هزار و ۶۰۰ دلار در روز رسیده که 

بالاترین میزان در سه ماه گذشته است.
»فریت  بازار  اطلاعات  کننده  فراهم  شرکت 
کرد  اعلام  کلارکسون  داده های  به  اشاره  با  ویو« 
نرخ کشتی های VLCC در سه ماهه چهارم سال 
دلار  هزار  متوسط، ۲۱  طور  به  گذشته،  میلادی 
روزانه،  نرخ  ماهه سوم سال گذشته،  بود. در سه 

۸۷۰۰ دلار بود.
بانک امریکا اعلام کرده است انتظار دارد برای 
مارس، نرخ روزانه این کشتی ها که قادر به حمل 
حدود دو میلیون بشکه نفت هستند، بین ۴۰ تا 
۵۰ هزار دلار باشد و قیمت ها در سه ماهه دوم، 
پیدا  کاهش  دلار  هزار  تا ۴۰  هزار  حدود ۳۵  به 
کند. آخرین باری که هزینه حمل نفت تا این حد 
افزایش داشت، در سال ۲۰۱۹ تحت تاثیر مسائل 
علیه  آمریکا  تحریم های  و  خاورمیانه  ژئوپلیتیکی 
شد  باعث  که  بود  چینی  کشتیرانی  شرکت  یک 
نرخ روزانه کشتی های VLCC، از ۲۵ هزار دلار، 
به مدت ۶ ماه، به بیش از ۱۵۰ هزار دلار افزایش 

پیدا کند.
از نیمه اول دسامبر، تعداد نفتکش هایی که از 
 ۶۰ حداکثر  میزان  به  کردند،  عبور  سرخ  دریای 

درصد کاهش یافته است.
که  حالی  در  پرایس،  اویل  گزارش  اساس  بر 
کشتی های  به  حملات  به  تاکنون  نفت  قیمت 
مرتبط با آمریکا، انگلیس و رژیم صهیونیستی در 
دریای سرخ، واکنشی نشان نداده است، بیمه گران 
با افزایش نرخ روزانه در بهترین سناریو یا اعمال 
برای  جنگ  ریسک  ادعای  گونه  هر  از  استثنا 
کشتی هایی که از این مسیر عبور می کنند، واکنش 

نشان داده اند.

خرید نفت روسیه توسط چین 
افزایش یافت

پالایشگاه ها در چین که بزرگترین وارد کننده 
نفت در جهان است، در بحبوحه احتیاط خریداران 
هندی در برابر تحریم های آمریکا، حجم بیشتری 

از گرید نفتی سوکول روسیه را خریداری کردند.
به گزارش ایسنا، شرکت تحلیل داده کپلر اعلام 
میلادی  ماه  ابتدای  از  چینی  پالایشگاه های  کرد 
جاری تاکنون، به طور میانگین، ۱۶۸ هزار بشکه 
در روز نفت سوکول را خریداری کردند که سه برابر 
از  بالاتر  بسیار  و  ژانویه  در  خریداری شده  حجم 
واردات ۵۳ هزار بشکه در روز در سال ۲۰۲۳ بود. 
در این بین، واردات نفت سوکول به هند، پس از 
توقف در ماه های دسامبر و ژانویه، از ابتدای فوریه 
تاکنون، ۱۱۹ هزار بشکه در روز بود که کمتر از 

۱۴۰ هزار بشکه در سال گذشته بود.
به  روسیه  نظامی  حمله  از  پس  هند،  و  چین 
گسترده  تحریم های  و   ۲۰۲۲ سال  در  اوکراین 
کشورهای غربی علیه مسکو، به عنوان بزرگترین 
خریداران گریدهای نفتی روسیه از جمله اسپو و 
سوکول ظاهر شدند. در ابتدا، خریداران غربی در 
مواجهه با تدابیر تلافی جویانه کشورهای غربی، از 
دریافت محموله های نفت روسیه خودداری کردند 
اما از اواخر سال ۲۰۲۳، پالایشگاه های هندی هم 
با مشکلاتی از جمله مسائل مربوط به پرداخت و 
اختلاف درباره تخفیف قیمت فروش، مواجه شده 

اند.
چینی،  پالایشگاه های  معامله گران،  گفته  به 
محموله های نفت سوکول را با تخفیف حدود ۵۰ 
سنت در هر بشکه نسبت به بهای نفت برنت برای 
تحویل در فوریه خریداری کردند. این گرید نفتی 
نبوده،  پالایشگاه ها  این  تقاضای  مورد  معمولا  که 
با توجه به تخفیفش در مقایسه با نفت اسپو که 
گزینه محبوب تری است، تا اندازه ای علاقه به خرید 

ایجاد کرده است.
بر اساس گزارش بلومبرگ، حدود ۱۵ میلیون 
سواحل  در  حاضر  حال  در  سوکول  نفت  بشکه 
مالزی و کره جنوبی در انتظار تحویل به مشتری 
هستند که منعکس کننده اختلال در واردات نفت 
روسیه به هند است. این کشتی ها، علامت چندانی 

از حرکت را نشان نمی دهند.

مبارزه  و  مالی  اطلاعات  مرکز  رئیس 
آنکه  ضمن  آینده  سال  گفت:  پولشویی  با 
درآمدهای مشکوک را رصد می کنیم، از افراد 
سطح  مالیاتی،  پرونده  تشکیل  با  می خواهیم 
فعالیت اقتصادی خود را اعلام کنند. اگر بیشتر 
درآمد  می کنند  اعلام  که  فعالیتی  حجم  از 
کسب کنند به عنوان پولشویی در نظر گرفته 

خواهد شد.
در  ایسنا  غرفه  در  حضور  با  خانی  هادی 
بیست و چهارمین نمایشگاه رسانه های کشور 
اظهار کرد: مرکز توسعه مالی بر اساس قانون، 
پولشویی  با  مبارزه  عالی  شورای  دبیرخانه 
شورا  این  است.  هم  تروریسم  مالی  تامین  و 
سازمان  رییس  دولت،  کابینه  عضو  هفت  از 
قضاییه،  قوه  رییس  نماینده  سپاه،  اطلاعات 
دادستان  نماینده  بازرسی کل کشور،  نماینده 
نمایندگان مجلس تشکیل شده  و  کل کشور 

است.
وی افزود: هدفی که مرکز در قانون و شورای 
عالی مبارزه با پولشویی دنبال می کند تدوین و 
ابلاغ شاخص ها، معیارها و برنامه های اقدام در 
جرایم  پولشویی،  گلوگاههای  شناسایی  جهت 
منشأ پولشویی و مبارزه با این جرایم با هدف 

کلی مبارزه با فساد است.

معاون وزیر اقتصاد تصریح کرد: هر فسادی 
یا  کثیف  پول  یک  به  می افتد ختم  اتفاق  که 
درآمد نامشروع می شود. مهمترین شیوهای که 
مانیز  قانون کشور  در  و  است  دنیا مرسوم  در 
استفاده  اجازه  که  است  این  شده  پیش بینی 
شخص فاسد از پول کثیف را ندهیم و در این 
صورت خود به خود انگیزه فساد کاهش پیدا 
مثل  حوزه هایی  در  کرد:  بیان  خانی  می کند. 
قاچاق مواد مخدر، قاچاق سلاح، قاچاق انسان، 
ارتشا و غیره پولشویی اتفاق می افتد. در واقع 
هر اقدام مجرمانه ای که با هدف دسترسی به 
عواید نامشروع انجام شود ذیل پولشویی قرار 

می گیرد.
با  مبارزه  و  مالی  اطلاعات  مرکز  رئیس 
پولشویی گفت: برای اجرای کامل قانون مبارزه 
اساس  بر  بخشها  و  دستگاهها  پولشویی،  با 
بندی شدند.  تقسیم  دارند  میزان ریسکی که 
دستگاههایی مثل صنعت بیمه، صنعت بانک، 
که  افرادی  و  صمت  وزارت  مالیات،  گمرک، 
اقتصادی طرف  فعالان  از  با طیف گسترده ای 
هستند بر اساس شاخصهایی که مرکز اطلاعات 
مالی به آنها اعلام می کند رصد جرایم مالی را 
مثل  باشد  پول  تمرکز  هرجا  می دهند.  انجام 

نظام بانکی ما اولویت دارد.

وی با بیان اینکه در یک سال گذشته ۸۰ 
به  را  مشکوک  معاملات  شناسایی  شاخص 
 ۱۶۰ به  نزدیک  افزود:  کرده ایم  اعلام  بانکها 
و  ابلاغ  را  بانکها  عملکرد  ارزیابی  شاخص 
رتبه بندی بانکها را انجام دادیم و به طور کامل 
نظام بانکی را در اجرای کامل قانون مبارزه با 

پولشویی رصد می کنیم.
خانی تاکید کرد: بانکهای اطلاعاتی ما در یک 
سال گذشته کامل شده و سامانه های هوشمند 
تقاطع گیری هم ایجاد کردیم. کار مهم دیگر 
که برای اولین بار در کشور انجام شد انعقاد یک 
تفاهم نامه پنج جانبه بین مرکز اطلاعات مالی، 
قوه  سپاه،  اطلاعات  سازمان  اطلاعات،  وزارت 
این  اقتصادی بود. در  امنیت  قضاییه و پلیس 
انسانی  تخصصی،  اطلاعاتی،  ظرفیتهای  راستا 
راستای  در  مشترک  طور  به  را  زیرساختی  و 
مشکوک  معاملات  با  برخورد  و  شناسایی 
معاملات  این  گذاشتیم.  اشتراک  به  پولشویی 
می تواند از هر نوعی شامل مسکن، خودرو، ارز 
و سایر حوزه ها که استعداد جرایم پولشویی را 

دارند باشد.
به گفته خانی، امروز بالغ بر ۱۰۰۰ پرونده 
تحت  قضایی  دستگاه  در  پولشویی  با  مبارزه 
اقتصادی  مفسد  یک  که  دارد.  قرار  پیگرد 

با  دریافت کند  و خدمات  می خواهد سرویس 
محدودیت مواجه می شود؛ در حالی که قبلا 
حاضر  حال  در  نداشت.  را  محدودیت ها  این 
مرکز  رئیس  داده ایم.  افزایش  را  فساد  هزینه 
درباره  پولشویی  با  مبارزه  و  مالی  اطلاعات 
آینده  اظهار کرد: سال  آینده  برنامه های سال 
حقوقی  و  حقیقی  اشخاص  فعالیت  سطح 
خوداظهاری  بر  را  بنا  و  می کنیم  تعیین  را 

می گذاریم. بدین صورت که از افراد حقیقی و 
حقوقی می خواهیم با تشکیل پرونده مالیاتی، 
کنند.  اعلام  را  خود  اقتصادی  فعالیت  سطح 
می کنیم  رصد  بانک  طریق  از  را  آنها  درآمد 
اگر بیشتر از حجم فعالیتی که اعلام می کنند 
درآمد کسب کنند به عنوان پولشویی در نظر 
گرفته خواهد شد. بر این مبنا حتما افراد درآمد 

خود را به صورت واقعی اعلام می کنند.

اوکراین مسیر صادراتی جدید دانوب را برای 
دور زدن محاصره مرزی لهستان در نظر دارد. 

مسیر جدید پیشنهادی از بندر ازمیل اوکراین 
آلمان  دانوب  بنادر  و  رومانی  کنستانتسا  به 

خواهد رفت.
وزیر  کوباکوف،  الکساندر  ایسنا،  گزارش  به 
حال  در  ما  است  گفته  اوکراین  زیرساخت 
برنامه ریزی برای حمل ونقل کانتینری از طریق 
دانوب هستیم زیرا رومانی قابل پیش بینی تر از 

مرز لهستان است.
اوکراین اعلام کرد که در حال برنامه ریزی 
یک مسیر دیگر از طریق رودخانه دانوب برای 
افزایش صادرات به سطح قبل از جنگ است 
زیرا کشاورزان لهستانی اعتراضات مرزی را بر 
سر واردات اوکراین تشدید کردند و کامیون ها 
را به طور کامل در یک ایست بازرسی مسدود 

کردند.
مورد  امن  کریدور  از  روسیه  از خروج  پس 
حمایت سازمان ملل در دریای سیاه در سال 
از راه های اصلی برای  گذشته، دانوب به یکی 

حمل و نقل دریایی اوکراین تبدیل شد. با این 
از  نیز  محصولات  از  قابل توجهی  مقدار  حال، 
اروپا  اتحادیه  طریق  از  جاده  و  راه آهن  طریق 
جریان می یابد و کشاورزان لهستانی؛ معترض 
محصولات  نشده  کنترل  سیل  آنها  آنچه  به 
غذایی اوکراین می نامند، یک مسیر کلیدی را 

مسدود می کنند.
اوکراین  زیرساخت های  وزیر  کوبراکوف، 
اظهار کرد که حجم از طریق دانوب هنوز ۱.۲ 
این حال،  با  است.  ماه  در  تن  میلیون  تا ۱.۸ 
برای  آهن  راه  و  جاده  از  همچنین  کی یف 
تجارت طی جنگ استفاده کرده است و حجم 
صادرات از طریق لهستان در حال حاضر از ۱.۳ 
میلیون تن در سال ۲۰۲۲ به ۳۰۰ هزار تن در 
ماه کاهش یافته است و گذرگاه های خودرو به 

طور کامل مسدود شده است.

آگوست  در  بلومبرگ،  گزارش  اساس  بر 
غلات  حامل  تجاری  کشتی  اولین   ،۲۰۲۲
اوکراینی بندر اودسا را بر اساس قرارداد غلات 
با میانجیگری ترکیه و سازمان ملل متحد  که 
روسیه  بعد،  سال  در  و  کرد  ترک  شد،  انجام 
تعلیق  حالت  به  را  قرارداد  این  بار  چندین 
تعویق  به  را  کشتی ها  از  بازرسی  و  درآورد 
غرب  تحریم های  کاهش  خواستار  و  انداخت 
علیه روسیه شد. سرانجام، در جولای ۲۰۲۳، 
روسیه به همراه تهدید به در نظر گرفتن همه 
کشتی ها به عنوان اهداف نظامی احتمالی، از 

این قرارداد خارج شد.
نزدیکی  در  تردد  که  لهستانی  کشاورزان 
را مسدود  اوکراین  و  لهستان  مرز  در  بازرسی 
کرده اند، قصد دارند به مدت یک ماه و تا آوریل 

به اعتراضات ادامه دهند.

بیان  با  صادرات  توسعه  بانک  مدیرعامل 
نیست،  ناتراز  بانک های  جزو  بانک  این  اینکه 
گفت: برای اعطای تسهیلات حوزه تجاری، تا 
چهار برابر میانگین حساب مشتریان، به آن ها 

تسهیلات سرمایه در گردش می پردازیم.
در  ایران  غرفه  در  حضور  با  خانی  افشین 
بیست و چهارمین نمایشگاه رسانه های ایران با 
بیان اینکه بانک توسعه صادرات جزو بانک های 
محدودیت های  امروز  اگر  گفت:  نیست،  ناتراز 
کارگزاری برداشته شود، یکی از پتانسیل هایی 
که کشور می تواند در عرصه بانکی و کارگزای 
صادرات  توسعه  بانک  کند،  حساب  آن  روی 
 ۱۳ بالای  سرمایه  کفایت  نسبت  چون  است. 
درصد دارد، زیان انباشته آن را امسال به سفر 
می رسانیم و برای اولین بار پایان امسال ۱۰۰ 
درصد افزایش سرمایه خواهیم داشت. بنابراین 

بانک در یک شرایط مناسب است.

شش  در  که  طرح هایی  به  اشاره   با  وی 
طرح ها  این  گفت:  شده،  تعریف  گذشته  ماه 
محدودیت های  وجود  با  که  رفته  سمتی  به 
ارز،  و  ریال  حوزه  در  به خصوص  نقدینگی 
رشد حدود ۲۲۷ درصدی در اعطای مصوبات 
اعتباری ریالی و ۱۹۰ درصد مصوبات اعتباری 

ارزی خود داشتیم.
مدیرعامل بانک توسعه صادرات اظهار کرد: 
در  که  طرحی  با  فرآیند  این  در  توانستیم  ما 
دهه فجر رونمایی شد و یک بازه ۳ ماهه هم 
بنگاه های  نیازهای  تمام  شد،  اجرا  آزمایشی 
تولیدی صادرات محور را در قالب یک  طرح به 
نام الماسان با هشت خدمت تا و تا کنون هم 
برای  اعتباری  تومان مصوبه  میلیارد  ۲۰ هزار 
این طرح صادر شده است. همچنین برخی از 
ما  اما  کردند،  قطع  را  تسهیلات خود  بانک ها 
تا پایان اسفند ماه روند اعطای تسهیلاتمان به 

شرکت های تولیدی ادامه خواهد داشت.
صادرات  توسعه  بانک  اینکه  بیان  با  خانی 
دارد،  کشور  استان های  کلیه  در  شعبه   ۱۳۸
صادرات محور  مالی  تامین  ما  فعالیت  گفت: 
است و تسهیلات خرد نداریم، تنها تسهیلات 
فرزندآوری و ازدواج را داریم که میزان تحقق 
تسهیلات تکلیفی ما هم ۸۶ و ۹۸ درصد بوده 
است. اخیرا تسهیلات اشتغال هم اضافه شده 
میانگین  تکلیفی هم  تسهیلات  این  در  است. 

حساب و پول بلوکه شده ندارید.
تسهیلات  اعطای  برای  داد:  ادامه  وی  
حساب  میانگین  برابر  چهار  تا  تجاری،  حوزه 
مشتریان، به آن ها تسهیلات سرمایه در گردش 
می پردازیم. این کار هم تنها بر اساس میانگین 
سپرده  به  نیازی  و  می شود  انجام  تراکنش ها 
نیست. زیرا بانک توسعه صادرات، سپرده پذیر 
نیست و منابع آن از سوی صندوق توسعه ملی، 

می شود.  انجام  دولتی  منابع  یا  نفت  صندوق 
همچنین تلاش ما این بوده که بین ۱.۵ تا ۱.۸ 

درصد نرخ تجهیز و نرخ موثر تسهیلات را برای 
مشتریان نسبت به سایر بانک ها کاهش دهیم.
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نایب رئیس هیئت مدیره انجمن سنگ ایران:خبر

کارخانه تولیدکننده تراشه گوشی هواوی تحریم شد

کسانی به مجلس بروند که الفبای اقتصاد را بدانند
مهم  بسیار  ظرفیت های  از  یکی  معدن 
اقتصادی در کشورهایی است که از این نعمت 
ذخایر  و  معادن  واقع  در  و  هستند  برخوردار 
هر  اقتصاد  در  را  مهمی  سهم  آنها  گهربار 

کشوری ایفا می کنند.
ایجاد  و  افزوده  ارزش  و  اشتغال  ایجاد 
کردن  بی نیاز  و  یکسو  از  صادراتی  درآمدهای 
کشور از برخی مواد اولیه و کمک به چرخش 
اقتصادی،  عرصه های  و  صنایع  دیگر  چرخ 
لزوم  تولیدی و حتی درمانی، ارزش معادن و 

توجه به این حوزه را صدچندان می کند.
و  قانون  با  که  نیست  عرصه ای  هیچ 
قانونگذاری بیگانه و بی رابطه باشد و معادن و 
معدن داران و آنها که با این حوزه در ارتباطند 
نیز از این مهم مستثنی نیستند و کوچکترین 
اقدامات شان باید تحت نظر و بر اساس قانون 
صورت بگیرد. قطعا قوانین، بسیاری از معضلات 
این حوزه را رفع می کنند ولی برخی از آنها نیز 

دست و پاگیر و مانع تراش هستند.
برخی  اجرای  عدم  گاهی  دیگر  سوی  از 
در  مانعی  و  کند  می  ایجاد  مشکل  قوانین، 
با  لذا  می شود،  صنعت  چرخ  حرکت  برابر 
انتخابات  برگزاری  آستانه  در  اینکه  به  توجه 
مجلس دوازدهم قرار داریم آشنایی نامزدهای 
مشکلات  و  مطالبات  با  مجلس  نمایندگی 

فعالان معدنی خالی از فایده نخواهد بود.
نایب رئیس هیئت مدیره  محسن میرزایی 
انجمن سنگ ایران در گفت وگو با ایسنا بیشتر 
معادنی  به  مربوط  را  معدن  حوزه  مشکلات 
دانست که سنگ آن اکتشاف و راهی بازار شده 
و مشتری خود را نیز پیدا کرده است و گفت: 
حوزه  این  در  قانونی  محدودیت های  برخی 
موانع موجود،  از  بسیاری  اما  است،  پذیرفتنی 
استان  در  که  خوبی  اقدام  نیستند.  قانونی 
مانیتورینگ  شده،  انجام  محلات  و  مرکزی 
خروج ماده معدنی از معادن سنگ توسط اداره 
این  اما  نظارتی است.  نهادهای  صمت و سایر 
و  نیفتاده  اتفاق  همجوار  استان های  در  اقدام 
بارگیری به همان شیوه گذشته انجام می شود 
به همین دلیل نمی توان درباره میزان برداشت 

آنها اظهار نظر کرد.
فرایند  بودن  زمان بر  به  اشاره  با  وی 
برای  از دستگاه های مختلف  استعلام  دریافت 
کشف  تازگی  به  که  معادنی  از  بهره برداری 
امکان  این،  از  پیش  کرد:  اظهار  می شوند، 
هرکس  برای  بهره برداری  و  ثبت  اکتشاف، 
می تواند  کسی  قانون  تغییر  با  اما  بود  ممکن 
نسبت به ثبت معدن یا شرکت در مزایده اقدام 
برخوردار  از شرایط لازم  قانون  کند که طبق 
باشد.حدود نیمی از معادنی که در کشور مورد 
بهره برداری قرار می گیرد، توسط کسانی کشف 
یا ثبت شده که نه فعال حوزه معدن بوده و نه 
تحصیلکرده رشته های مرتبط با معدن بوده اند.

معضل دوگانگی در اجرای قانون
وی با بیان اینکه دوگانگی در اجرای قانون 
از لحاظ پاسخگویی به مطالبات بهره بردار، به 
ضرر معادن این منطقه تمام شده است، افزود: 
بهره برداران معادن منطقه نسبت به مفاد پروانه 
در  دوگانگی  اما  هستند  متعهد  بهره برداری 
اجرای قانون، بسیاری از معادن معمولی سنگ 
را تحت الشعاع قرار داده است و موجب تعطیلی 
بیش از 40 درصد معادن در منطقه شده که 
مشابه آن در استان های دیگر نیز وجود دارد. 
اگر قوانین در سراسر کشور یکسان اجرا شود، 
منافع آن به تمام فعالان این عرصه باز خواهد 

کشت.
میرزایی تصریح کرد: برآوردها نشان می دهد 
حدود چهار هزار واحد فراوری در کشور وجود 
دارد و با در نظر گرفتن رکود ساخت و ساز، 
می توان گفت که حدود 70 درصد این واحدها 
مازاد بر نیاز کشور هستند. اگر این روند رکود 

سنگ  صنعت  باشد،  دار  ادامه  ساز  و  ساخت 
متضرر خواهد شد.

نمی توان به صادرات مواد معدنی فلزی و 
سنگی به یک چشم نگاه کرد

دستورالعمل های  و  بخشنامه ها  گفت:  وی 
آنی و بدون مطالعه ای که برای گمرکات صادر 
سنگ  صادرات  برای  بزرگ ی  مانع  می شود، 
سنگی  معادن  حوزه  تصمیم های  اگر  است. 
وضعیت  گیرد،  انجام  کارشناسی تر  فلزی،  یا 
صادرات می توانست بهتر از این باشد. نمی توان 
به صادرات مواد معدنی فلزی و سنگی به یک 
چشم نگاه کرد چراکه محصول نهایی معادن 
سنگ  اما  بوده  استراتژیک  ماده  یک  فلزی 

تزئینی یک کالای لوکس محسوب می شود.

قوانین دست و پا گیر و هزینه بر
از این قوانین  وی عوارض صادرات را یکی 
دست و پا گیر دانست و اظهار کرد: اگر بازار 
معدنی  مواد  تولید  تمام  مصرف  توان  داخلی 
صادراتی  عوارض  وضع  باشد،  داشته  را  کشور 
منطقی است اما وقتی برای یک ماده معدنی، 
خریداری در داخل کشور وجود نداشته باشد 
فراهم  بین المللی  بازارهای  در  تقاضا  این  اما 
آسیب زا  غیرکارشناسی  عوارض  وضع  باشد، 

خواهد بود.
وی ادامه داد:با توجه به دشواری تبادل پول 
ناشی از صادرات، باید برای صادرات مواد معدنی 
جذابیت هایی مانند قیمت مناسب خلق کرد تا 
متقاضیان خارجی را به این سمت جذب کرد 
اما وضع عوارض ۲۰ درصدی صادرات، به دلیل 
اقتصادی،  درست  مبنای  هیچگونه  نداشتن 
نیز  صادرات را توجیه ناپذیر کرده و خریداری 
نخواهد بود. مشخص است که این عدد بدون 

کارشناسی تعیین شده است.
نائب رئیس انجمن سنگ ایران افزود: طبق 
قانونی که چند وقت پیش تحت عنوان »ماده 
از  بخشی  بود،  شده  وضع  خاک شناسی«   ۲۱
شده  شکسته  بندرعباس  در  صادراتی  سنگ 
و به یک آزمایشگاه در کرج ارسال می شد تا 
ماده  این  که  شود  مشخص  آزمایش  انجام  با 
خاک کشاورزی نیست در حالیکه حتی در یک 
نیز می توان  انجام آزمایش  نگاه ساده و بدون 
به این نکته پی برد. اخیرا نیز موضوع احداث 

آزمایشگاه در بندرعباس پررنگ شده است.
پا  و  دست  قوانین  این ها  کرد:  تصریح  وی 
گیر، هزینه بر و زمان بری است که در کنار عدم 
به  صادرات  پول  ورود  و  الِ .سی  ایجاد  امکان 
کشور موجب می شود همین سهم ناچیز از بازار 
بدهیم.  عوارض ۷۰ درصدی  از دست  نیز  را 
برای صادرات سنگ وضع شده که باعث شد 

از دست  از مشتریان سنگ ما  حجم عظیمی 
رفته و به سمت کشور ترکیه هدایت شوند. این 

بازار تا به امروز نیز در اختیار ترکیه است.
برای  مختلف  موانع  ایجاد  به  اشاره  با  وی 
صادرات  توسعه  گفت:  دوره،  هر  در  صادرات 
می تواند به برخی معادن خاص ما کمک کند. 
این تصور اشتباه وجود دارد که بازار جهانی به 
دنبال سنگ های خاص کشور ماست در حالی 
که عمده درخواست بازار، سنگ های معمولی و 

اکونومی کشور، اما در حجم بالا است.

 ضرورت ثبات قوانین برای حفظ
مشتری خارجی

چین  از  مشتریانی  اگرچه  کرد:  اظهار  وی 
و هند شناخت خوبی از سنگ های ما دارند و 
خواستار این نوع سنگ هستند اما با توجه به 
اینکه از محدودیت ها و تغییر قوانینآگاه هستند، 
ما  پروژه های  روی  سرمایه گذاری  به  تمایلی 
ندارند. با تغییر افراد، قوانین نیز تغییر می کند. 
اگر بتوان به مشتریان این اطمینان را داد که 
ماند،  خواهد  تغییر  بدون  سال   10 تا  قوانین 
می توان به جذب و ماندگاری مشتریان خارجی 

امید داشت.
نائب رئیس انجمن سنگ ایران اجرا نشدن 
درست و کامل قوانین وضع شده را از بزرگترین 
مشکلات این حوزه دانست و ادامه داد:معارضان 
محلی نیز از بزرگترین مشکلات معادن است. 
زمانی که مجوزهای لازم برای بهره برداری از 
معدنکار  چرا  می شود،  اخذ  دستگاه ها  تمامی 
توسط سازمان صمت در مقابل معارضان محلی 
وجود  به  دلایل  از  یکی  شود؟  نمی  حمایت 
آمدن این مشکل، عدم اجرای درست و کامل 

قوانین است.

مشکلاتی از نوع حقوق دولتی معادن
وی افزود: زمانی که طبق پروانه بهره برداری 
و بر اساس میزان برداشت، درصدی به عنوان 
حقوق دولتی دریافت می شود، این انتظار وجود 
دارد که طبق قانون هزینه شود. در پایان سال، 
به  دولتی  حقوق  این  درصد   ۶۵ حدود  باید 
اکتشاف  و  تجهیزات  بخش  و  برگشته  معدن 
سرمایه گذاری شود. پانزده درصد حقوق دولتی 
باید در منطقه ای که معدن در آن واقع شده، به 

منظور توسعه زیرساخت ها هزینه شود.
میرزایی گفت: در برخی کشورها، چیزی به 
عنوان حقوق دولتی وجود ندارد، اما پرداخت 
مالیات و ایجاد اشتغال در کشوری مانند ترکیه 
از اهمیت بسیاری برخوردار است. در کشورهای 
دیگر به جای پرداخت حقوق دولتی، پس از به 
پایان رسیدن ذخایر معدن، آن منطقه بازسازی 

شده و به نوعی به طبیعت بازمی گردد.

درست  نشدن  اجرا  از  ناشی  مشکلات  وی 
واحدهای  در  کارگران  کاهش  دلیل  را  قانون 
مشکل  این  داد:  ادامه  و  دانست  تولیدی 
و  معدن  اقتصاد  چرخه  در  نقص  نشان دهنده 
در  کوتاهی  هیچ  تولیدکننده  که  است  سنگ 

ارتباط با آن ندارد.

واردات سنگ کوپ به نفع کشور است
وی واردات سنگ کوپ از کشورهای دیگر از 
جمله افغانستان را به نفع کشور دانست و تصریح 
و  صادرات  جهانی،  بازار  در  برای حضور  کرد: 
واردات باید در کنار هم قرار گیرند. نمی توان با 
تفکر خودخواهانه ای که تنها صادرات را مجاز 
دانسته و مخالف واردات است، پیش رفت. تنها 
زمانی که سنگ کوپ وارد می شود، قطعا ارزش 
افزوده و اشتغال ایجاد می شود و وقتی سنگ 
افغانستان در کنار سنگ های ایران قرار بگیرد، 
سنگ های داخلی می توانند مشتریان بهتری را 

برای خود پیدا کنند.
به روزی  ماشین آلات  به  ما  داد:  ادامه  وی 
که در دنیا استفاده می شود، دسترسی نداریم. 
را  این ماشین آلات  توانایی خرید  نه  معدن دار 
به صرفه است. در کشور  نه خرید آن  دارد و 
ترکیه، این ماشین آلات با وام ارزان دو درصدی 
و بازگشت اقساطی دوساله در اختیار بهره بردار 
قرار می گیرند و پس از دو سال، این دستگاه ها 
فروخته شده و دستگاه دیگر خریداری می شود.

ماشین آلات  حاضر  حال  در  افزود:  وی 
در  که  سال  بیست  از  بیش  عمر  با  کارکرده  
کشورهای دیگر از رده خارج شده اند، با قیمت 
یک سوم دستگاه نو وارد می شوند. هیچکدام از 
این شرکت ها به واسطه تحریم ها دفتر خدمات 
پس از فروش در ایران ندارند و قطعات موجود 
نیز که به شکل قاچاق از دوبی وارد می شود، 
تعمیر  چندباره  هزینه های  و  بوده  غیراصلی 
از  هیچکدام  می کند.  تحمیل  بهره بردار  به  را 
تولیدکننده های داخلی نیز ماشین آلات معدنی 

تولید نمی کنند.
نائب رئیس انجمن سنگ کشور تصریح کرد: 
اگر به مشکل ماشین آلات که در ابتدای زنجیره 
بهره برداری و تولید سنگ قرار دارد توجه شود، 
در ادامه راه و متعادل کردن قیمت تمام شده 
تولید سنگ فرآوری شده، خود را نشان خواهد 
داد. قوانینی وضع شده که بسیار سخت است 
و دارنده پروانه بهره برداری که باید درخصوص 
با  باشد،  برخوردار  معافیت  از  عوارض  برخی 
چنان موانعی مواجه می شود که عطای واردات 
ماشین آلات را به لقای مشکلات آن می بخشد.

توانسته اند  که  دارانی  معدن  گفت:  وی 
ماشین آلات وارد کنند، از اقدام خود پشیمان 
هستند چراکه نتوانسته اند واردات را به سرانجام 

به  دلالان  توسط  ترخیص  کار  اما  برسانند، 
با قیمت  انجام شده و اجناس خود را  راحتی 

گزاف به فروش می رسانند.

ضرورت صادرات سنگ های کوپ
و بریده

بزرگترین  از  را  بازار  شدن  اشباع  وی 
کرد:  اظهار  و  دانست  سنگبری ها  مشکلات 
سنگ  از  عظیمی  حجم  سنگبری ها  اکثر  در 
فرآوری شده وجود دارد که مشتری برای آن 
ظرفیت  از  بخشی  با  آنها  اکثر  و  ندارد  وجود 

مشغول کار هستند.
را  بریده  و  کوپ  سنگ  صادرات  میرزایی 
ضروری دانست و ادامه داد: ایتالیا در فرآوری 
و صادرات سنگ حرف اول را در دنیا می زند 
درصد  از  مناسبی  تناسب  به  کشور  این  و 
رسیده  بلوک  و  شده  فرآوری  سنگ  صادرات 
است. صادرات سنگ کوپ نه تنها خام فروشی 
آوردن  دست  به  در  شگرد  یک  بلکه  نیست، 
در  بلوک  عنوان  به  سنگ  یک  تا  است.  بازار 
عرضه  مبدا  دنبال  به  بازار  نشود،  عرضه  دنیا 
آن سنگ و خرید سنگ فرآوری شده نخواهد 
بازار  وارد  ترکیه  که  سال هایی  تمام  در  رفت. 
جهانی سنگ شده، حجم صادرات سنگ کوپ 
آن کشور بیشتر از سنگ فرآوری شده بوده و 

این دو مکمل یکدیگر هستند.

 کسانی به مجلس بروند که الفبای
اقتصاد را بدانند

راه  مجلس  به  افرادی  امیدوارم  افزود:  وی 
و  باشند  داشته  اقتصادی  فکر  که  کنند  پیدا 
مردم  مالی  و  اقتصادی  رفاه  آنها  تلاش  تمام 
باشد. باید افرادی وارد مجلس شوند که الفبای 
اقتصاد را بدانند. چرخ اقتصاد وجود دارد و قرار 
نیست کسی آن را ابداع کند و باید در جهت 
بهبود حرکت آن تلاش شود. اصلاح اقتصاد کار 
با بهره گیری از کمک چند  دشواری نیست و 
و  سر  را  اقتصادی  اوضاع  می توان  اقتصاددان 

سامان داد.

 مشکل نقدینگی و سرمایه های
دپو شده

این بهره بردار معدن گفت: اگر چند معدن 
کنار  را  آباد  عباس  جمله  از  کشور  شاخص 
نیز  نقدینگی  مشکل  با  معادن  سایر  بگذاریم، 
صورت  به  معادن  این  فروش  هستند.  مواجه 
حجم  با  آن  تبع  به  که  می شود  انجام  چکی 
انبوهی از چک های برگشتی مواجه می شوند. 
سرمایه معدنکاران به شکل سنگ کوپ بدون 
مشتری و در سنگبری ها به شکل سنگ بریده 

فاقد مشتری، دپو شده است.
وی اظهار کرد: دلالان و واسطه ها در بسیاری 
از حرفه ها وجود دارند و فعالیت شان در دنیا 
پذیرفته شده است. اگر کار این قشر به شکل 
اصولی و قانونی و با اسناد معتبر مالیاتی انجام 
قیمت سازی  یا  قیمت  افزایش  موجب  و  شود 
این  به  سرمایه  تزریق  دلیل  به  نشوند،  کاذب 
زنجیره، موجب ادامه چرخه زنجیره خواهد شد.

راه اندازی پایانه صادراتی، زمینه ساز رونق 
صنعت سنگ

نیم ور  سنگ  نمایشگاه  افزود:  میرزایی 
است،  شده  شناخته  دنیا  در  اینکه  دلیل  به 
معدنکارانی از فارس به این نتیجه رسیده اند 
که با وجود بعد مسافت و تحمیل هزینه حمل و 
نقل، امکان فروش و صادرات محصولات معدنی 
آنان از این محل تسهیل می شود و تمام 18 
استان سنگی کشور دسترسی مطلوبی به این 
نقطه برای صادرات خواهند داشت. در صورتی 
که پایانه صادراتی راه اندازی شده و نمایشگاه 
دائمی نیز شکل بگیرد، رونق مطلوبی در منطقه 

و صنعت سنگ به وجود خواهد آمد.

تراشه  یک  تولید  پی  در  بایدن  دولت 
هواوی،  پرو   ۶۰ میت  گوشی  برای  پیشرفته 
جلوی صادرات آمریکایی به یک کارخانه چینی 

سازنده تراشه های پیشرفته را گرفت.
رویترز  به  آگاه  منبع  دو  ایسنا،  گزارش  به 
اواخر سال  در  آمریکا  بازرگانی  وزارت  گفتند: 
تامین کننده  نامه به شرکت های  ۲۰۲۳، ده ها 
کرده  ارسال   SMIC شرکت  کارخانه های 
کارخانه های  به  فروش  برای  آنها  مجوز  و 
تولیدکننده تراشه های پیشرفته این شرکت را 
معلق کرد. در حالی که بسیاری از شرکت ها، 
فروش به کارخانه SMIC South را متوقف 
کردند، این نامه ها، توقف صادرات قطعات و مواد 
تراشه سازی به ارزش میلیون ها دلار از سوی 
حداقل یک صادرکننده )شرکت انتگریس( را 
کرد  اعلام  انتگریس  شرکت  داشت.  دنبال  به 
بوده  معتبر  صادرات  مجوز  اساس  بر  صادرات 
و پس از دریافت نامه های وزارت بازرگانی که 
مجوز فروش به SMIC South را معلق کرد، 

صادراتش را متوقف ساخت.

وزارت  سوی  از  صادراتی  مجوزهای  تعلیق 
بازرگانی آمریکا، نشان می دهد دولت بایدن در 
مواجهه با فشار فزاینده جمهوریخواهان مخالف 
ارسال فناوری آمریکایی به چین، اقداماتی علیه 

شرکت SMIC، انجام داده است.
این فشارها از اوت و پس از آن شدت گرفت 
که شرکت هواوی، با معرفی یک گوشی مجهز 
کرد.  شوکه  را  دنیا  پیشرفته،  تراشه  یک  به 
گوشی میت ۶۰ پرو، به نماد موفقیت فناوری 
فلج  برای  واشنگتن  تلاش های  وجود  با  چین 
نیمه  تولید  برای  کشور  این  ظرفیت  کردن 

رساناهای پیشرفته، تبدیل شده است.
این گوشی همچنین باعث شد دولت بایدن 
درصدد اطلاع از جزئیات مربوط به آن باشد. 
اما منتقدان می گویند نامه های ارسالی، کافی 
نبوده اند. مایکل مک کول، نماینده جمهوریخواه 
است،  خارجه  امور  کمیته  رئیس  که  کنگره 
گفت: وزارت بازرگانی باید زودتر عمل می کرد. 
وی در بیانیه ای به رویترز در ماه جاری افزود: 
و  بود  بازرگانی  وزارت  انگاری  سهل  کار،  این 

در  نهاد  این  توانایی  به  نسبت  را  تردیدهایی 
انجام ماموریت امنیت ملی خود، برانگیخت.

هواوی در سال ۲۰۱۹ توسط دولت ترامپ 
بر سر نقض تحریم ها، به لیست محدودیت های 
سال  در   SMIC شرکت  شد.  اضافه  تجاری 
۲۰۲۰ بر سر ارتباط با مجتمع صنعتی ارتش 

چین، هدف محدودیت های مشابه قرار گرفت 
اما هر دو شرکت منکر ارتکاب هر گونه خلافی 
شده اند. با افزوده شدن به این فهرست، فروش 
این شرکت ها قدغن  به  شرکت های آمریکایی 
به  اقلام  برخی  فروش  برای  ترامپ  اما  شد 
هواوی و SMIC، چراغ سبز داد و اجازه داد 

کالاهای آمریکایی به ارزش میلیاردها دلار در 
چند سال گذشته، به این شرکت ها صادر شود.

دولت بایدن در اکتبر سال ۲۰۲۲، مقرراتی 
را اعلام کرد که ارسال ابزارها و مواد نیمه رسانا 
چینی  پیشرفته  سازی  تراشه  کارخانه های  به 
اما  کرد  ممنوع  را   SMIC South جمله  از 
مقررات آمریکایی به شرکت هایی که مجوزهایی 
با اعتبار چهار ساله داشتند، اجازه داده بودند 

فروش به این کارخانه را ادامه دهند.
انتگریس  آگاه، شرکت  منبع  یک  گفته  به 
سال  پایان  تا   ۲۰۲۲ سال  اکتبر  فاصله  در 
به  را  تراشه سازی  قطعات  و  مواد   ،۲۰۲۳
کارخانه SMIC South ارسال کرد. فروش به 
چین، ۱۶ درصد از فروش ۱۸۰ میلیون دلاری 

انتگریس در سال ۲۰۲۳ به حساب آمد.
کارشناسان  رویترز،  گزارش  اساس  بر 
کارخانه  تنها   ،SMIC South می گویند 
تراشه  است  قادر  که  است   SMIC شرکت 
هفت نانومتری به کار رفته در گوشی میت ۶۰ 

هواوی را تولید کند.

تورم سال آینده قطعا کمتر از 
امسال است

وزیر اقتصاد ضمن اعلام اینکه سال آینده تورم 
قطعا کمتر از امسال خواهد بود، گفت: دولت هیچ 
برنامه ای برای افزایش قیمت بنزین در سال آینده 
ندارد اما برنامه های غیرقیمتی برای کنترل ناترازی 

در بخش انرژی خواهد داشت.
سید احسان خاندوزی با حضور در غرفه ایسنا 
در بیست و چهارمین نمایشگاه رسانه های کشور 
و  خارجی  معتبر  نهادهای  پیش بینی  کرد:  اظهار 
از  در سال ۱۴۰۳ حاکی  ایران  اقتصاد  از  داخلی 
آن است که تورم سال ۱۴۰۳ پایین تر و در مسیر 
 ۴۶ از  و  بود  خواهد  جاری  سال  از  کمتر  بسیار 

درصد امسال قطعا کمتر است.
امسال  هم،  اقتصادی  رشد  برای  افزود:  وی 
شاهد   ۱۴۰۱ سال  به  نسبت  را  بهتری  وضعیت 
بودیم و در سال ۱۴۰۳ نیز شرایط در مقایسه با 

سال جاری بهتر خواهد بود.
وزیر امور اقتصادی و دارایی تصریح کرد: برای 
آنکه بخواهیم رقمی از رشد اقتصادی سال آینده 
ارائه دهیم باید صبر کنیم تا بودجه ۱۴۰۳ نهایی 
مدل های  در  بتوانیم  ورودی ها  مطابق  و  شود 

اقتصادی، خروجی دریافت کنیم.
آینده  سال  در  بنزین  قیمت  درباره  خاندوزی 
نیز گفت: فعلا دولت هیچ تصمیمی برای افزایش 
بتواند  دارد که  برنامه  در  اما  ندارد،  بنزین  قیمت 
ناترازی را از طریق چند ابزار سیاستی غیر قیمتی 

در سال آینده از بین ببرد.

 آیا عوارض صادراتی خرما
لغو می شود؟

گفت:  روستایی  تعاون  سازمان  سرپرست 
بازار  تنظیم  وظیفه  خرما  با  مرتبط  اتحادیه های 
داخل را بر عهده نگرفته اند و تا زمانی که تعهدی 
برای  صادرکنندگان  و  اتحادیه ها  این  طرف  از 
تامین بازار داخلی به معاونت باغبانی وزارت جهاد 
که  رسد  می  نظر  به  بعید  نشود  داده  کشاورزی 

عوارض صادراتی خرما لغو شود.
ایوب فصاحت با حضور  غرفه ایسنا در بیست و 
چهارمین نمایشگاه رسانه های ایران در پاسخ به این 
سوال که برخی از صادرکنندگان و تولیدکنندگان 
خرما خواستار لغو عوارض صادراتی ۵۰ درصدی 
خرما هستند و تعیین عوارض را تصمیمات خلق 
لغو آن  امکان  آیا  این بخش می دانند،  الساعه در 
مختلف  حوزه های  در  گفت:  خیر؟  یا  دارد  وجود 
اتحادیه تخصصی پای کار آمدند و وظایف خود را 
انجام دادند. برای مثال اتحادیه باغداران در میوه 
مرغداران  اتحادیه  یا  کرد  نقش  ایفای  عید  شب 
میهن نیز در  زمینه صادرات و تنظیم بازار تخم 
شد  باعث  که  کردند  نقش آفرینی  داخل  در  مرغ 
حوزه  این  در  قیمتی  افزایش  هیچگونه  تقریبا 
نداشته باشیم و صادرات خوبی هم در بخش تخم 

مرغ انجام شود.
با  مرتبط  اتحادیه های  متاسفانه  افزود:اما  وی 
خرما این وظایف را نپذیرفتند. البته این موضوع به 
معاونت باغبانی وزارت جهادکشاورزی مربوط می 
شود اما گفته شده که در جلسات این اتحادیه ها 

تاکنون وظایفی را بر عهده نگرفته اند.
سرپرست سازمان تعاون روستایی تصریح کرد: 
کمیته   صادراتی  عوارض  اعمال  و  تعیین  برای 
مخصوصی وجود دارد که در مورد آن تصمیم گیری 

می کند.
وی همچنین عنوان کرد: تا زمانی که تعهدی 
از طرف صادرکنندگان برای تامین بازار داخلی به 
معاونت باغبانی وزارت جهاد صورت نگیرد بعید به 
نظر می رسد که این تصمیم تغییر کند. مگر اینکه 
را  تعهدات لازم  دیگر  اتحادیه های  مانند  نیز  آنها 

بدهند.
به گفته وی برای کنترل قیمت خرما در داخل 

کشور این تعرفه اعمال می شود.
شیب  قبل  سال های  اینکه  بیان  با  فصاحت 
قیمت خرما  و  بیشتر  عید  از  بعد  صادراتی خرما 
افزایشی می شد، گفت: با در نظر گرفتن این عوارض 
قیمت ها متعادل شده است.   همچنین روند قانونی 
آن طی شده  و دستگاه هایی که نامه را دریافت 
کرده اند موظف هستند سریعا در زمان قانونی آن 
نیز  از طرفی همه صادرکنندگان  اعمال کنند.  را 
موظف به رعایت این مصوبه یعنی پرداخت عوارض 

صادراتی هستند.
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گزارش ... کاهش پول صندوق سرمایه گذاری دولتی عربستان سعودی

عربستان برای افزایش تولید نفت پول کم آورد
سرمایه گذاری  صندوق  پول  کاهش  شاید 
دلیل  از  بخشی  سعودی،  عربستان  دولتی 
تصمیم اخیر این کشور برای لغو افزایش برنامه 

ریزی شده ظرفیت تولید نفت باشد.
سرمایه گذاری  صندوق  ایسنا،  گزارش  به 
گذشته،  سال  سعودی،  عربستان  دولتی 
صندوقهای  میان  در  را  هزینه  بزرگترین 
از ۱۲۴  و  داشت  دولتی جهان  سرمایه گذاری 
میلیارد دلاری که این صندوقها سرمایه گذاری 

کردند، یک چهارم سهم داشت.
اجرای  سرگرم  که  سعودی  عربستان 
گرای  آینده  شهر  مانند  عظیمی  ابرپروژه های 
۵۰۰ میلیارد دلاری نئوم و یک ایرلاین جدید 
است، هزینه های سنگینی در داخل و خارج از 
کشور داشته است. طبق گزارش وال استریت 
ژورنال به نقل از مقامات سعودی، در نتیجه این 
هزینه ها، نقدینگی و داراییهای خزانه صندوق 
از  سعودی،  عربستان  دولتی  سرمایه گذاری 
حدود  به  سال ۲۰۲۲،  در  دلار  میلیارد   ۱۰۵
کاهش  گذشته،  سپتامبر  تا  دلار  میلیارد   ۳۷
یافت. همگام ماندن با همه ابرپروژه ها، دشوار 
شده و قیمت نفت هم در محدوده ۸۰ دلار در 
هر بشکه مانده است. عربستان سعودی تلاش 
کرده قیمت نفت را تقویت کرده و تامین مالی 
برنامه »افق ۲۰۳۰« محمد بن سلمان، ولیعهد 
این کشور، برای متنوع سازی اقتصاد و کاهش 
وابستگی به نفت را حفظ کند. اما این پول از 

جای دیگری به جز نفت نمی آید.
سرمایه گذاری  صندوق  پول  کاهش  شاید 
عربستان  تصمیم  دلیل  از  بخشی  دولتی، 
سعودی بود که در اوایل ماه جاری اعلام کرد 
توسعه ظرفیت تولید نفت برنامه ریزی شده را 
سلمان،  بن  عبدالعزیز  شاهزاده  می کند.  لغو  
برای  برنامه هایی  از  کشور،  این  انرژی  وزیر 
حوزه های  دیگر  به  سرمایه گذاری ها  هدایت 
کسب وکار آرامکو به عنوان یکی از دلایل این 

بیشتر در گذار  تصمیم و قصد سرمایه گذاری 
انرژی به عنوان دلیل دیگر یاد کرد.

لطف  به  کرد  خاطرنشان  همچنین  وی 
کاهش  صورت  در  تولید،  فعلی  محدودیتهای 
دیگر، یک ظرفیت  مناطق  در  عرضه  ناگهانی 
بشکه  میلیون  میزان حدود ۳  به  تولید  مازاد 
وجود دارد. اما این که آیا سعودی ها در صورت 
اختلال در عرضه، واقعا از این ظرفیت اضافی 

استفاده خواهند کرد، مسئله دیگری است.
اوایل هفته جاری، آرامکو، هشدار دیگری در 
خصوص وضعیت ظرفیت تولید نفت جهان داد. 
مدیر ارشد مالی این شرکت گفت: ما هر سال 
۶ میلیون بشکه در روز تولید تفا را به دلیل افت 
طبیعی و عدم جایگزینی کافی ذخایر، از دست 
می دهیم که منجر به کاهش شدید ظرفیت 

درصد   ۳ معادل  اکنون  که  شده  تولید  مازاد 
تقاضای جهانی است.

این شرکت انرژی بزرگ دولتی، سال هاست 
به  نفت،  جهانی  صنعت  می دهد  هشدار 
سرمایه گذاری بیشتر در اکتشافات جدید و تولید 
به سوی منابع  اما فشار حرکت  نیاز دارد،  آتی 
انرژی پاک، مانع بسیاری از سرمایه گذاری ها شده 
است و اگر پیش بینی های اوپک از تقاضا برای نفت 
به واقعیت بپیوندد، نه پیش بینی های آژانس بین 
المللی انرژی از افت تقاضا، در آن صورت، یک 

بمب ساعتی است که منفجر خواهد شد.
اگر چنین اتفاقی بیافتد، عربستان سعودی 
نیاز خود خواهد  بالاخره به قیمت نفت مورد 
اقتصاد  تبدیل  برای  دلار  میلیاردها  تا  رسید 
متمرکز بر نفت به یک اقتصاد متنوع، هزینه 

کند. سوال این است که چقدر باید منتظر بود 
تا این بمب منفجر شود و در این فاصله، چه 
خواهد کرد. در حال حاضر، به نظر می رسد 

سعودی ها سراغ بازارهای بدهی می روند.
عربستان  دولتی  سرمایه گذاری  صندوق 
قرضه  اوراق  بار  دو  گذشته،  سال  در  سعودی 
منتشر کرد که شامل اوراق قرضه ۵.۵ میلیارد 
دلاری و یک اوراق قرضه سبز به میزان مشابه 
بود و در فوریه، یک صکوک دلاری در دو بخش 

به میزان ۳.۵ میلیارد دلار صادر کرد.
ژانویه  در  همچنین  سعودی  عربستان 
اوراق قرضه ۱۲ میلیارد  سال میلادی جاری، 
دلاری منتشر کرد که به شدت پرتقاضا بود و 
درخواست خرید آن به ۳۰ میلیارد دلار رسید.

منتشر  قرضه  اوراق  هم  امسال  آرامکو 

می کند و اگرچه میزان این عرضه هنوز فاش 
نشده است، به گفته زیاد المرشد، مدیر مالی 
آرامکو، این شرکت به دنبال انتشار اوراق قرضه 
همچنین  آرامکو  است.  طولانیتر  سررسید  با 

قصد دارد سهام خود را بفروشد.
مالی  تامین  برای  راهی  مطمئنا  استقراض 
سعودی  عربستان  تحول  و  تغییر  پروژه های 
انداز کاهش نرخ بهره در افق،  با چشم  است. 
به دو سال قبل،  بازارهای بدهی قطعا نسبت 
بسیار وسوسه انگیزتر به نظر می رسند و ممکن 

است استقراض بیشتری در راه باشد.
درباره  پیش بینی ها  اگر  حال،  همین  در 
درست  آمریکا  تولید  ضعیف تر  بسیار  رشد 
نفت هم  بالاتر  قیمت های  است  باشد، ممکن 
در راه باشد. در اصل، مبنای این پیش بینی ها، 
بود که  تولید  افزایش  ماهانه  روند  جدیدترین 
کندی را نشان داد. با این حال، مجموعه ای از 
خریدهای عمده که سال گذشته صورت گرفت، 
اکنون احتمالا تاثیر خود را بر روند تولید خواهند 
داشت زیرا تولید بیشتر در صنعت نفت شیل 
آمریکا در دست های کمتری، متمرکز می شود. 
اگر قیمت ها به مذاق این تولیدکنندگان بزرگ 
به سطوح  زمانی که قیمت ها  تا  نیاید،  خوش 
به  تولید  کنند،  پیدا  بهبود  رضایت بخش تری 

اندازه سال گذشته رشد نمی کند.
عربستان  پرایس،  اویل  گزارش  اساس  بر 
در  دارد.  زیادی  بزرگ  های  برنامه  سعودی 
به  ژورنال،  استریت  وال  روزنامه  گزارش 
پروژه هایی مانند تولید خودروهای برقی، یک 
الکترونیکی  ورزش های  جدید  کاملا  صنعت 
و  بزرگ  تقویت  یک  و  ویدیویی  بازی های  و 
اگر  است.  اشاره شده  داخلی  فوتبال  پرهزینه 
این طرح ها فرصت تحقق پیدا کنند، به پول 
سعودی  عربستان  و  دارند  نیاز  زیادی  بسیار 
آماده است تا تمام تلاش خود را برای تحقق 

آنها انجام دهد.

واردات اسباب بازی دوباره 
ممنوع شد؟

واردات اسباب بازی بعد از یک دوره ممنوعیت 
کامل، از سال گذشته به طور محدود و فقط در 
سر  از  ندارد،  وجود  داخل  تولید  که  بخش هایی 
گرفته شده بود، اما اخیرا دبیر شورای عالی انقلاب 
فرهنگی اعلام کرده که در این حوزه ورود کرده و 
گرفته شده  بازی  اسباب  واردات  بلافاصله جلوی 

است.
واردات   ۱۳۹۷ سال  از  ایسنا،  گزارش  به 
اسباب بازی به دلیل محدودیت های ارزی ممنوع 
گرفتن  نظر  در  با  بهمن سال گذشته  از  اما  شد، 
محدودیت هایی، واردات این محصول باز شده است. 
بر این اساس طبق گفته های مهدی زاده، رئیس 
دبیرخانه شورای نظارت بر اسباب بازی، واردکننده 
باید با سابقه و دارای تخصص باشد، تولیدکننده ها 
در اولویت واردات قطعات و ماشین آلات هستند، 
در  قطعات  و  ساخته  نیمه  اسباب بازی  واردات 
اولویت هستند و واردات کالاهایی که مشابه تولید 

داخل دارند نیز مجاز نیست.
به عبارت دقیق تر طبق اعلام وزارت صمت این 
ثبت سفارش واردات از طریق کارتابل فنی انجام 
سامانه  در  داخلی  توانمندی  ابتدا  یعنی  می شود 
و  تولید  امکان  اگر  و  می شود  استعلام  توانیران 
تامین از داخل نبود از طریق ثبت سفارش واردات، 

تامین کالا صورت می گیرد.
ممنوعیت واردات در مقطع یاد شده منجر به 
رونق قاچاق در بازار شده بود، اما به اذعان مسئولان 
مختلف واردات محدود بر اساس نیاز بازار، منجر به 
کاهش قاچاق شده است. برای مثال اخیرا مهدی 
زاده گفته بود که با آزاد شدن واردات اسباب بازی، 
قاچاق کاهش یافته و تخمین زده می شود در حال 
حاضر سهم کالای قاچاق در این بازار حدود ۳۰ 

درصد است.
وزارت  ورزشی  و  خلاق  صنایع  دفتر  مدیرکل 
این  مالی  گردش  که  بود  گفته  اخیرا  نیز  صمت 
صنعت در سال ۱۳۹۹، حدود ۹۰۰ میلیون دلار 
بوده و آن زمان بر اساس گزارش های ستاد مرکزی 
مبارزه با قاچاق کالا حدود ۵۵۰ میلیون دلار از این 
بازار از طریق قاچاق تامین می شد. اما آمارهای غیر 
رسمی ستاد مقابله با قاچاق کالا و ارز از کاهش 
قاچاق در سال ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ به زیر ۳۰۰ میلیون 

دلار حکایت دارد.
انقلاب  عالی  شورای  دبیر  اخیرا  حال  این  با 
حوزه  در  که  بود  کرده  اعلام  اخیرا  فرهنگی 
اسباب بازی اقدامات برخی دستگاه ها موجب آسیب 
به تولید اسباب بازی ایرانی شده بود، اما این نهاد 
ورود کرده و حتی اعلام کرد که از مسئول مربوطه 
شکایت می کنند و بلافاصله جلوی واردات گرفته 

شده است.
البته تاکنون وزارت صمت اظهار نظر رسمی در 
این رابطه نداشته و مشخص نیست که آیا واردات 
مجددا به طور کامل ممنوع شده یا همچنان امکان 

واردات نیازهای داخلی وجود دارد.

 آی مسیج اپل برای مقابله
 با فناوری های شکستن

رمزنگاری ارتقا یافت
اپل، ارتقای جدیدی برای آی مسیج عرضه کرد 
تا از ابزار پیام رسانی متنی خود در برابر فناوری 

های شکستن رمزنگاری آتی، دفاع کند.
 PQ۳ به که  پروتکل جدید  ایسنا،  گزارش  به 
معروف است، نشانه دیگری از آن است که شرکت 
های  پیشرفت  مهیای  آمریکایی،  فناوری  های 
روش  که  شوند  می  کوانتومی  رایانش  در  جدید 
های فعلی حمایت از ارتباطات کاربران را منسوخ 

خواهند کرد.
چهارشنبه  روز  که  وبلاگ  پست  یک  در  اپل 
این جایگزینی ساده یک  کرد  اعلام  منتشر شد، 
الگوریتم موجود، با یک الگوریتم جدید نیست. ما 
بازسازی  ابتدا  از  را  پروتکل رمزنگاری آی مسیج  
کامل  طور  به  امسال  جدید،  پروتکل  و  کردیم 
مکالمات  تمام  در  موجود  پروتکل  جایگزین 

پشتیبانی شده خواهد شد.
سازنده آیفون می گوید الگوریتم های رمزنگاری 
این شرکت، پیشرفته هستند و تاکنون هیچ مدرکی 
دال بر حمله موفقیت آمیز به آنها پیدا نکرده است.  
نگران  دانشمندان  و  دولتی  مقامات  حال،  این  با 
ممکن  کوانتومی،  رایانه های  ظهور  که  هستند 
است به طور ناگهانی و چشمگیر، این حفاظت ها 

را تضعیف کند.
امنیت  آژانس  رویترز،  گزارش  اساس  بر 
سایبری و امنیت زیرساخت که دیده بان سایبری 
اعلام  در سال ۲۰۲۲،  ای  توصیه  در  آمریکاست، 
کرده بود: برنامه ریزی اولیه ضروری است. عوامل 
مخرب سایبری می توانند امروز داده هایی را هدف 
قرار دهند که همچنان در آینده به محافظت نیاز 

دارند.

۸۰ درصد اشتغال خانگی در دست زنان!

در تولید نهاده ها باید خودکفا شویم

معاون اشتغال وزیر کار گفت: بیش از ۳۵ 
درصد اشتغال ایجادی در سامانه رصد اشتغال 
مشاغل  حوزه  ایجادی  اشتغال  درصد   ۸۰ و 

خانگی توسط زنان صورت گرفته است.
نوع  هر  خانگی  مشاغل  ایسنا،  گزارش  به 
فعالیت اقتصادی است که در فضای منزل و با 
سرمایه اندک قابل راه اندازی است. این شغل 
ها به دلیل ماهیت خود به فضای زیادی نسبت 
به سایر کسب و کارها نیاز ندارند و عمده گروه 
سرپرست  زنان  را  خانگی  مشاغل  هدف  های 
و  بازنشستگان  معلولان،  کارافرینان،  خانوار، 

روستاییان تشکیل می دهند.
اشتغال  درصد   ۲۳ تا   ۱۵ آمارها  مطابق 
به مشاغل  متعلق  یافته  توسعه  در کشورهای 
سال  چند  طی  نیز  ایران  در  و  است  خانگی 
در  ارتقای سهم مشاغل خانگی  برای  گذشته 
به  گرفته  صورت  بسیاری  تلاش های  اقتصاد 
نحوی که در دولت سیزدهم با هدف تقویت و 
توسعه هرچه بیشتر مشاغل خانگی مدت زمان 
مشاغل  دسته  این  فعالیت  مجوزهای  صدور 
به سه روز کاهش یافت و بیش از ۹۵ درصد 
مجوزها به شکل ثبت محور صادر شد تا ضمن 
خانگی،  اشتغال  بخش  در  تولید  موانع  رفع 
انگیزه  با  خانگی  کارهای  و  کسب  متقاضیان 

بیشتر به این حوزه ورود کنند.

طبق اعلام رئیس دبیرخانه ستاد ساماندهی 
و حمایت از مشاغل خانگی وزارت کار، بیش از 
۹۳ درصد هدف گذاری ایجاد اشتغال در حوزه 
مشاغل خانگی طی دولت سیزدهم محقق شده 
ابتدای  از  از ۱۴۰ هزار فرصت شغلی  بیش  و 
ایجاد  خانگی  اشتغال  حوزه  در  تاکنون  سال 

شده است.
برای  کار  وزارت  هدفگذاری  وی  گفته  به 
سال جاری ایجاد ۱۵۰ هزار شغل خانگی است 
میلیون  ایجاد یک  بازار  از کل  که ۱۵ درصد 
فرصت شغلی تا پایان سال را شامل می شود.

شغل  هزار   ۱۰۳ گذشته  سال  در  رقم  این 
میلیون  یک  درصد   ۱۰ معادل  و  بود  خانگی 
فرصت شغلی محقق شد. زنان در بحث توسعه 
مشاغل خانگی سهم بسزایی داشته اند به نحوی 
که یکی از عوامل موثر در رونق مشاغل خانگی 
و افزایش مشارکت اقتصادی حضور زنان بوده 
و بیش از ۸۰ درصد تسهیلات پرداختی، صدور 
مجوز و ایجاد اشتغال در حوزه مشاغل خانگی 

به زنان اختصاص دارد.
اشتغال  معاون  ـ  بیرانوند  کریمی  محمود 
تایید مشارکت زنان در حوزه  با  وزارت کار - 
مشاغل خانگی و اشتغال ایجادی گفته است: 
بیش از ۳۵ درصد اشتغال ایجادی در سامانه 
رصد اشتغال و ۸۰ درصد اشتغال ایجادی حوزه 

مشاغل خانگی متعلق به حوزه زنان است.
وی گفت: طبق آمار درگاه مرکز آمار ایران 
سال  در   درصد   ۱۳.۱ از  زنان  مشارکت  نرخ 
بیکاری  نرخ  و  به ۱۴.۴ درصد رسیده   ۱۴۰۱
به   ۱۴۰۰ سال  در  درصد   ۱۵.۷ از  زنان  کل 

۱۴.۲ درصد کاهش پیدا کرده است.
بیکاری  نرخ  اینکه  بیان  با  بیرانوند  کریمی 
به ۱۹.۴  از ۲۲.۶ درصد  زنان  فارغ التحصیلان 
بیکاری  نرخ  کرد:  است، اظهار  رسیده  درصد 
زنان جوان ۱۵ تا ۲۴ سال از ۳۷.۹ درصد به 
۲۸.۹ درصد رسیده است و این نتایج نشان از 

رونق بازار کار زنان دارد.
در حال حاضر بیشتر بانک هایی که با وزارت 
کار در بحث اعطای تسهیلات مشاغل خانگی 
همکاری می کنند، عملکرد خوبی داشته اند و 
دو بانک رفاه کارگران و بانک توسعه تعاون در 

صدر بانک ها قرار دارند.
تومان  میلیارد   ۳۰۰۰ مبلغ  گذشته  سال 
بودجه  در  خانگی  اشتغال  ایجاد  برای  اعتبار 
بانک  با کمک  پیدا کرد که  اختصاص   ۱۴۰۱
از ۹۰ درصد  بیش  بانک های عامل  و  مرکزی 
تسهیلات مذکور پرداخت شد. امسال این مبلغ 
تومان  میلیارد   ۴۰۰۰ به  رشد  درصد   ۳۳ با 
اشتغال  معاونت  اعلام  یافت که طبق  افزایش 
میلیارد  هزار  امسال  دوم  نیمه  در  کار  وزارت 

مشاغل  وام  منابع  تقویت  برای  دیگر  تومان 
خانگی از سوی بانک مرکزی اختصاص یافت 
که جمعا به ۵۰۰۰ میلیارد تومان افزایش یافته 

است.
به گزارش ایسنا، یکی از عواملی که به توسعه 
مشاغل خانگی و افزایش مشارکت اقتصادی در 
کشور کمک کرد بحث حضور زنان بود. برابر 
کانال  در  امسال  پاییز  در  بیکاری  نرخ  آمارها 
۷ درصد قرار گرفت و مشاغل خانگی به نوعی 

افزایش مشارکت زنان در تحقق این هدف  با 
به کمک آمدند. علیرغم آنکه در بحث مشاغل 
خانگی هیچگونه تفکیک جنسیتی وجود ندارد، 
اما زنان اصلی ترین جامعه هدف طرح مشاغل 
و  مجوز  دریافت  بحث  در  که  هستند  خانگی 
تسهیلات و اشتغال ایجادی سهم بالایی را به 
خود اختصاص داده اند تا جایی که طبق آمارها 
بیش از ۸۰ درصد کسانی که وام و تسهیلات 

مشاغل خانگی را دریافت کردند، زنان بودند.

رئیس سازمان اقتصادی کوثر گفت: از نظر 
در  کشور  اما  کردیم  خودکفا  را  کشور  ژنتیک 
حوزه تامین نهاده ها و خوراک دام به آن طرف 

وابسته است و واردات انجام می شود.
در  ایسنا  غرفه  در  حضور  با  فخاری  ناصر 
درباره  رسانه ها  نمایشگاه  چهارمین  و  بیست 
زمینه خود  این سازمان در  اقدامات  مهم ترین 
کفایی اظهار کرد: در حوزه امنیت غذایی ما به 
چند بخش وابسته ایم یکی از آن واردات سطح 
ژنتیکی مرغ است. وی افزود: امروز هیچ نیازی به 
واردات جوجه های سطوح بالای ژنتیکی نداریم 
برای  که  مرغ  قیمت  نوسانات  داریم  انتظار  و 
زیادی مدیریت  تا حد  است  آزار دهنده  مردم 
شود. همچنین باقی مانده های نهاده است که 
دستگاه هایی اعم از بخش خصوصی و دولتی با 
هم همت کنند تامین نهاده را در داخل کشور 

تولید  که  فراسرزمینی  کشت  ولو  دهند  انجام 
گوشت در کشور است خودکفا شود. 

فخاری در ادامه تشریح کرد: ما از نظر ژنتیک 
کشور را خودکفا کردیم اما کشور در حوزه تامین 
نهاده ها و خوراک دام به آن طرف وابسته است 
و واردات انجام می شود. سازمان اقتصادی کوثر 
هم تولید جوجه را در کشور خودکفا کرده است. 
هفت کشور در دنیا بودند که امروز هشتمین 
کشور جمهوری اسلامی ایران است. همچنین در 
حوزه ماشین های جوجه کشی به دلیل تحریم 
بقیه  ایجاد شد که خودکفا شدیم.  انگیزه  این 
حوزه های ما مربوط به تامین نیازهای معیشتی 

جامعه ایثارگری است. 
رئیس سازمان اقتصادی کوثر تاکید کرد: به 
عبارتی این تکلیف را برای خودمان داریم که به 
کل کشور کمک کنیم که خودکفایی بوده است. 

اما در بقیه خودکفایی ها و کارهای اقتصادی باید 
بتواند به معیشت جامعه ایثارگری کمک کند. ما 
در تلاشیم سهام شرکت هایمان را تا حد زیادی 

به نام جامعه ایثارگری منتقل کنیم. 
تولید مرغ آرین و آخرین  وی درباره پروژه 
وضعیت آن اظهار کرد: در حوزه تولید مرغ در 
کشور بعد از تحریم سوله ای داشتیم به نام آرین 
که قدمت ۴۰ ساله در کشور دارد و در شروع 
کمک  کوثر  اقتصادی  سازمان  و  آرین  تحریم 
کرد نیاز به واردات را مرتفع کرد. اما به دلیل 
استقبال کمی که  بخش خصوصی از  مرغ آرین 
داشت ما بنا داشتیم سویه بهتر ورود کنیم به نام 
آمین که در طراز بهترین سویه های دنیا قرار 
دارد. درحال حاضر مرغ آمین و آرین در داخل 
سازمان اقتصادی کوثر درحال تولید است که با 
توجه به سلیقه مصرف کننده استفاده می شود.

کمترین معوقات
را در شبکه بانکی

داریم

مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران 
گفت: روزانه ۱۰.۵ درصد سپرده قانونی داریم 
و ۸۸ درصد هم مصارف داریم، یعنی کلا دو 
اضافه  و  داریم  مازاد  نقدینگی  تا سه درصد 
برداشت و زیان انباشته نداریم. یعید شمسی 
ناتراز نیست و  بانک  نژاد اظهار کرد: امسال 
سال به سال ما رکورد منابع را می زنیم و در 
دو سال گذشته منابع ما از ۷۰ همت به ۲۵۰ و 
۲۶۰ همت رسیده است. وی افزود: همچنین 

بالاترین تسهیلات قرض الحسنه را داشتیم و 
امسال از ۶۰ همت به ۲۱۰ همت تسهیلات 
می رسیم. تعدادی هم از ۲.۵ میلیارد فقره وام 
امسال به ۳.۵ فقره وام رسیده ایم. همچنین 
شمولیت مالی ما الحمدالله از ۱۰ میلیون به 
بیش از ۱۶ میلیون نفر رسیده است. شمسی 
کمترین  بانک  این  معوقات  اینکه  بیان  نژاد 
معوقات در شبکه بانکی دارد، ادامه داد: روزانه 
۱۰.۵ درصد سپرده قانونی داریم و ۸۸ درصد 

هم مصارف داریم یعنی کلا دو الی سه درصد 
نقدینگی مازاد داریم. خوشبتانه اضافه برداشت 
گذشته  دوسال  در  نداریم.  انباشت  زیان  و 
سرمایه بانک  از ۲.۴ به ۸.۴ همت رسیده ایم 
وافزایش سرمایه داشته ایم. مدیرعامل بانک 
قرض الحسنه مهر ایران در پاسخ به این سوال 
که کارمزد این بانک از اول دی ماه صفر می 
وام های زیر ۲۰  شود، تشریح کرد: کارمزد 
میلیون تومان را ما صفر کرده ایم. در بانک 

های قرض الحسنه میانگین ۳.۵ میلیون فقره 
وام دادیم که میانگین ریالی آن ۵۳ میلیون 
تومان است.لذا از اول دی ماه شروع کرده ایم 
را  تومان  میلیون   ۲۰ زیر  های  وام  کارمزد 
صفر کرده ایم که این رقم از سال آینده پله 
پله بالاتر می رود. البته الزاماتی هم نزد بانک 
مرکزی و دستورالعمل ها داشتیم که اگر آن را 
بدهند این افزایش سریع تر انجام می شود و به 
حمدالله محدودیتی در وام های خرد نداشتیم.
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قیمت ها به روز شده اندخبر

منظور: بودجه امسال را بدون کسری پشت سر می گذاریم

آماده سازی ۲۰ هزار تن میوه شب عید

مرتضوی: طرح فجرانه کالابرگ با موفقیت اجرا شد

 واکنش بذرپاش به خبر مشارکت چینی ها
در ساخت وساز مسکن

افزایش قیمت خودروها بر اساس صورت های مالی است
اخذ مجوز  بر  مبنی  اخباری  انتشار  پی  در 
از سازمان حمایت توسط خودروسازان برای به 
روز شدن قیمت خودروها، پس از بررسی های 
اساس  بر  که  است  تاکید  قابل  انجام شده، 
رخ  طبیعی  فرایندی  رقابت  شورای  مصوبه 
داده که خودروسازان پس از ارائه صورت های 
مالی و مستندات تغییرات در قیمت نهاده های 
تولید )همچون سایر کالاها(، می توانند قیمت 

محصولات خود را به روز کنند.
برخی  امروز،  صبح  از  ایسنا،  گزارش  به 
سایت ها و شبکه های مجازی، موضوع افزایش 
قیمت محصولات خودروسازان را مطرح و اعلام 
کرده اند که »خودرو رسما گران می شود و این 
شروع  مونتاژی  خودروهای  از  قیمت  افزایش 

شده است«.
در  ایسنا،  بررسی های  از  پس  حقیقت  در 
است  صریح  تاکید  و  ذکر  قابل  موضوع  این 
محصولات  قیمت  به روزرسانی  مجوز  این  که 
خودروسازان بر اساس فرآیندی طبیعی و طبق 
چارچوب مصوبه ۵۴٣ و اصلاحیه  ۶٣٣ شورای 
محصولات  قیمت گذاری  خصوص  در  رقابت 

خودروسازان صورت گرفته است.
و  مستندات  خودرو  تولیدکنندگان 
را  تولید  مالی خود در هزینه های  صورت های 
این  و  کرد  خواهند  ارائه  حمایت  سازمان  به 
سازمان نیز بر اساس صورت های مالی دریافت 
به  بر  مبنی  خودروسازان  درخواست  شده، 

روزرسانی قیمت محصولات را به دلیل تغییرات 
نهاده های  و قیمت  اولیه  ارز، قیمت مواد  نرخ 
نهایت  در  و  داده  قرار  بررسی  مورد  را  تولید، 
به  رقابت،  شورای  مصوبات  چارچوب  طبق 
خودروساز اجازه افزایش قیمت محصول خود 

را خواهد داد.
بررسی ها  طبق  که  است  ذکر  قابل  مجدد 

قیمت  به روزرسانی  روند  این  که  شده  تأکید 
و  داده  رخ  طبیعی  فرآیندی  طبق  خودرو، 
همچون  به روز رسانی  قیمت  سایر کالاها از 

جمله اقلام خوراکی است.
ایسنا،  نیز در پیگیری های دیگر  نهایت  در 
شورای رقابت تاکید دارد که همچنان ناظر بر 

قیمت گذاری محصولات خودروسازان است.

شورای   ۵۴٣ مصوبه  که  می شود  یادآوری 
بازار  تنظیم  دستورالعمل  موضوع  با  رقابت 
 ١۴٠١ سال  ماه  بهمن  در  سواری  خودروی 
دستورالعمل،  این  اساس  بر  که  شد  صادر 
مبنای تنظیم قیمت خودرو، بر اساس ضوابط 
تثبیت  و  تعیین  هیأت  مصوب  قیمت گذاری، 
حمایت  سازمان  توسط  که  است  قیمت ها 

مصرف کنندگان و تولیدکنندگان محاسبه و به 
وزارت صمت اعلام می شود.

پس از آن ١٩ دی ماه سال جاری شورای 
بازار  تنظیم  شده   اصلاح  دستورالعمل  رقابت 
این   ۵۴۳ جلسه  )مصوب  سواری  خودروی 
سازمان( مصوب ١٣ دی ماه را به وزارت صمت 

ابلاغ کرد.
گفتنی است که شورای رقابت با اکثریت آراء 
حاضران، دستورالعمل مصوبه ۵۴۳ تنظیم بازار 
وزارت  آن  اساس  بر  و  کرده  اصلاح  را  خودرو 
صنعت، معدن و تجارت را به عنوان سیاست گذار 
و تنظیم گر فنی این صنعت، معرفی کرد و در 
حقیقت ابلاغ قیمت های محاسبه شده توسط 
سازمان حمایت را به وزارت صمت واگذار کرد.

البته مجدد تاکید می شود که این به معنای 
از  رقابت  شورای  کامل  شدن  گذاشته  کنار 
قیمت گذاری خودرو نبوده و صرفاً وظیفه ابلاغ 
دوش  بر  قیمت گذاری ها  و  قیمت ها  مصوبه 
وزارت صمت افتاده و از این پس نظارت شورا 
درباره محاسبه و ابلاغ محاسبه، پسینی خواهد 
بود و چنانچه در نحوه  اجرا، شاهد ایراد باشد، 

ورود خواهد کرد.
وزارت  گرفته،  صورت  اصلاح  اساس  بر 
با رعایت مفاد این  صمت بایستی قیمت ها را 
و  کند  ابلاغ  خودروسازان  به  دستورالعمل 
برای عرضه کننده خودرو، لازم  قطعاً قیمت ها 

الاجراست.

ما  گفت:  بودجه  و  برنامه  سازمان  رئیس 
می  سر  پشت  کسری  بدون  را  بودجه  امسال 
نمی  پیدا  ما کامل تحقق  منابع  البته  گذاریم 

کند.
حاشیه  در  منظور  داود  ایسنا،  گزارش  به 
خبرنگاران  جمع  در  دولت  هیات  جلسه 
درباره همکاری ایران و ارمنستان، اظهار کرد: 
ایران  مشترک  کمیسیون  نشست  هجدهمین 
به  ما  گرفت.  انجام  خوبی  توافق  ارمنستان  و 
دنیال این هستیم کریدور شمال جنوب را از 
خلیج فارس به دریای سیاه برسانیم که در این 
زمینه توافقاتی صورت گرفت. در زمینه تجارت، 
و  آزاد  مناطق  درمان،  و  بهداشت  گمرک، 
گردشگری ۲۱ بند توافق نامه صادر شده است 
تا به تجارت ۳ میلیاراد دلار با ارمنستان نزدیک 

کارکنان  همه  عیدی  داد:  ادامه  وی  شویم. 
کامل تخصیص داده شده و به تدریج در حال 

پرداخت است. 
رئیس سازمان برنامه و بودجه درباره میزان 
تخصیص بودجه عمرانی در سال جاری، بیان 
تخصیص  امسال  کنیم  می  بینی  پیش  کرد: 
حدود ۳۰۰  به  تملک  های  طرح  در  بودجه  
هزار میلیارد تومان برسیم که نسبت به سال 
گذشته که ۲۵۰ هزار میلیارد تومان بوده است، 

افزایش خوبی محسوب می شود.
وی درباره عملکرد دولت در اجرای بودجه، 
گفت: ما امسال بودجه را  بدون کسری پشت 
سر می گذاریم البته منابع ما کامل تحقق پیدا 
نمی کند که هیچ سالی این منابع کامل محقق 
ابزار تخصیص و مدیریت درآمد  با  نمی شود. 

می  پایان  به  نگرانی  بدون  را  امسال  هزینه  و 
بوده  ترازمند  کامل  ما  های  پرداخت  رسانیم. 

است. در پرداخت هزینه های جاری پرسنلی 
بالای ۹۸ درصد عملکرد داشتیم. در اموزش و 

پرورش بالای صددردصد عملکرد داشتیم. در  
پرداخت جاری دستگاه ها هیچ مشکلی نداریم.

منظور گفت: دو سه مورد اختلاف کوچک 
بودجه میان دولت و مجلس وجود  در زمینه 
دارد که در چند روز آینده در مجمع تشخیص 
مصلحت نظام و شورای نگهبان حل خواهد شد.

وی در پایان اظهار کرد: رشد اقتصادی در 
پاییز امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
۵.۱ درصد مثبت و بدون نفت ۲.۵ درصد است. 
در بخش خدمات حدود  ۵ درصد رشد داریم. 
در بخش صنعت و معدن ۶.۹ درصد رشد داریم 
و در بخش کشاورزی رشد سه ماهه گذشته به 
-۱ درصد رسیده است. در ۹ ماهه اول امسال 
رشد نرخ نزدیک به ۷ درصد نسبت به ۹ ماهه 

سال گذشته بوده است.

در  حضور  با  مرکزی  سازمان  سرپرست 
غرفه ایسنا در مورد موضوعاتی همچون عرضه 
ماه  و عرضه خرمای  عید  میوه شب  قیمت  و 

رمضان به ارائه توضیحاتی پرداخت.
حضور  با  فصاحت  ایوب  ایسنا،  گزارش  به 
در غرفه ایسنا در بیست و چهارمین نمایشگاه 
حدود  امسال  اینکه   بیان  با  ایران  رسانه های 
۲۰ هزار تن میوه برای شب عید برای توزیع 
آماده و برای استان ها ارسال شده و در انبارها  
نیز ذخیره شده است، گفت: بیش از ۲۰ هزار 
تن ذخایر استراتژیک و ملی نیز داریم که اگر 
ضرورتی پیدا کرد بتوانیم در مواردی این ذخایر 

را برای تنظیم  قطعی بازار ارسال کنیم.
وزیر  و   جمهوری   رئیس  افزود:  وی 
بر  ویژه ای  تاکید  امسال  جهادکشاورزی 
ماه  و  عید  شب  برای  کالاها  قیمت   تثبیت 
وزارت  در  ستادی  داشتند.  رمضان  مبارک 

جهاد تشکیل شده که این موضوعات را رصد 
از  یکی  روستایی هم  تعاون  می کند. سازمان 
را  اعضای آن ستاد است که تلاش های خود 
در تنظیم میوه شب عید و خرمای ماه رمضان 

انجام داده است.
سرپرست سازمان تعاون روستایی در ادامه 
برای ماه رمضان  گفت: حدود ۹۰۰ تن خرما 
تامین کردیم. حدود ۵۰۰ تن ذخیره احتیاطی 
برای خرما آماده شده که اگر ضرورت داشت به 
نقاط مختلف ارسال کنیم و در نهایت مشکلی 
ماه  و خرمای  عید  میوه شب  بازار  تنظیم  در 
رمضان با قیمت های مناسب نخواهیم داشت. 
قیمت هایی که در حال حاضر در بازار مشاهده 
می شود به هیچ وجه افزایش پیدا نخواهد کرد. 
بازار  قیمت  زیر  با ۱۵ درصد  را حداقل  خرما 

عرضه خواهیم کرد.
اینگونه  معمولا  کرد:  اضافه  همچنین  وی 

میوه  عرضه  سال  آخر  روز  سه  در  که  است 
بیشترین  و  می گیرد  صورت  بازاری  تنظیم 
عرضه نیز در دو روز آخر سال است. فقط هم 

سیب و پرتقال است.
ضرورتی  امسال  کرد:اگر  عنوان  فصاحت 
احساس کنیم و شیب افزایش قیمت مشاهده 
شود از دهم اسفندماه  عرضه را شروع می کنیم. 
البته سازمان های میوه و تره بار شهرداری های 
کل کشور در این طرح مشارکت دارند. برآورد 
موضوعات  این  در  خاصی  مشکل  کنیم  می 

نداشته باشیم.
وی در ادامه گفت: میوه های تنظیم بازاری را 
نیز با ۱۵ درصد زیر قیمت بازار عرضه می کنیم. 
عرضه نیز در شهرها در میادین  میوه و تره بار 
و مکان هایی که شهرداری ها موظفند در اختیار 
صورت  دهد،  قرار  روستایی  تعاون  سازمان 
نیز  شهرها  از  خارج  در  همچنین  می گیرد. 

روستا بازارهایی داریم که در طول سالیان قبل 
شناخته شده و در آنها عرضه صورت می گیرد.

فصاحت در پایان تصریح کرد: برنامه داریم 

ماه  شروع  از  قبل  هفته  یک  را  خرما  توزیع 
مبارک رمضان در اختیار فروشگاه قرار دهیم 

تا توزیع آن شروع شود.

اشاره  با  اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون،  وزیر 
به این که »نزدیک به ۳۷ میلیون نفر از طرح 
فجرانه کالابرگ استفاده کرده اند«، عنوان کرد: 
مرحله اول این طرح تا ۱۷ اسفند ادامه دارد 
ماه  هر  ماهانه  به صورت  ماه  دو  آن  از  بعد  و 

جداگانه اعتبارات را شارژ خواهیم کرد.
به گزارش ایسنا، سید صولت مرتضوی صبح 
چهارشنبه دوم اسفند ۱۴۰۲ در حاشیه جلسه 
هیات دولت و در جمع خبرنگاران گفت: طرح 
کالابرگ از اسفند پارسال آغاز شد و روش های 
در  که  کردیم  اجرایی  را  ابداعاتی  و  مختلف 
و  این طرح رسیدیم  اوج  به  امسال  فجر  دهه 
مقرر شد یارانه مضاعف یا تشویقی برای هفت 
دهک جامعه پیش بینی و به صورت کالابرگ 

الکترونیکی پرداخت شود.
وی با بیان این که »طرح فجرانه کالابرگ با 
موفقیت اجرا شد و در مرحله نخست به مدت 

سه ماه ادامه دارد«، افزود: مرحله اول آن که 
از ۱۸ بهمن ماه آغاز شد تا روز گذشته تقریبا با 
استقبال ۱۲ میلیون و ۸۹۲ هزار و ۱۶ خانوار 

مواجه بوده است.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی همچنین 
گفت: حدودا جمعیتی بالغ بر ۳۷ میلیون نفر 
یعنی حدود ۶۲.۵ درصد تاکنون از این طرح 
فجرانه کالابرگ استقبال کرده اند و مرحله اول 

این طرح تا ۱۷ اسفند ادامه خواهد داشت.
وی ادامه داد: دهک های درآمدی که از طرح 
فجرانه کالابرگ استفاده کرده اند شامل دهک 
یک ۸۵.۷، دهک دو ۶۸ درصد، دهک سه ۶۹ 
درصد، دهک چهار ۸۴ درصد، دهک پنج ۴۳ 
درصد، دهک ششم ۴۶ درصد و دهک هفت 

۴۲ درصد هستند.
مرتضوی در ادامه بیان کرد: معدل اعتباری 
از  که  خریدی  و  است  گرفته  صورت  که 

بنگاه های مختلف هم شرکت های زنجیره ای و 
هم فروشگاه های عمومی تاکنون صورت گرفته 
 ۳۴.۶ تومان  میلیارد   ۶۰۰ و  هزار   ۳۴ است 
همت خرید شده است که از این مجموع ۷.۸ 
همت از یارانه و ۲۶.۸ از منابع مردم استفاده 

شده است.
پایان  در  اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون،  وزیر 
گفت: دهک های مختلف خیلی تعجیل نداشته 
باشند مرحله اول این طرح تا ۱۷ اسفند ادامه 
به  اسفند  از ۱۷  بعد  ماه دیگر هم  و دو  دارد 
را  اعتبارات  جداگانه  ماه  هر  ماهانه  صورت 
شارژ خواهیم کرد و امید است بتوانیم بخشی 
به  به خصوص  مردم  نسبت  را  وظایفمان  از 

دهک های ضعیف ایفا کرده باشیم.

مشارکت  خبر  به  واکنش  در  شهرسازی  و  راه  وزیر 
چینی ها در ساخت وساز مسکن گفت: بیشتر به منابع مالی 

نیاز داریم تا تکنولوژی.
به گزارش ایسنا، مهرداد بذرپاش در حاشیه جلسه هیات 
دولت در جمع خبرنگاران  با بیان این که »سامانه خودنویس 
با هدف رایگان کردن معاملات بخش اجاره راه اندازی شد« 
افزود: از سال آینده اگر ابزارهای آن مهیا شود چون اتصالات 
سایر دستگاه ها را نیز نیاز دارد؛ خرید و فروش ملک نیز  در 

سامانه خودنویس انجام خواهد شد.
نفر  میلیون   ۱.۲۶۸ امروز  »تا  این که  به  اشاره  با  وی 

گفت:  هم چنین  کردند«  استفاده  خودنویس  سامانه  از 
»۳۴۷۸۷۵ « نفر قرارداد خود را در سامانه خودنویس وارد 

کردند.
وی در واکنش به خبر مشارکت چینی ها در ساخت وساز 
مسکن هم گفت: چینی ها پیشنهادات متعددی در وزارتخانه 

به ما دادند و در چندین مورد با هم توافق کردیم. هدفگذاری 
و  ساختمان  بخش  در  خارجی  سرمایه  آوردن  بیشتر  ما 

مسکن است و به دنبال جذب سرمایه خارجی هستیم.
وزیر راه و شهرسازی اظهار کرد: در برخی تکنولوژی ها 
چینی ها دستاوردهایی داشته اند  ولی ما در حوزه ساختمان 

و مسکن در تکنولوژی رشدهای خوبی داشتیم و نیازمندی 
و وابستگی مان حداقلی است. بیشتر از آنکه به تکنولوژی 
نیاز داشته باشیم به منابع مالی نیاز داریم تا بتوانیم پروژه 
ها را سرعت بیشتری بدهیم. وی با بیان این که » ۵۰ درصد 
عملیات ساخت به حوزه های تک طبقه و ویلایی اختصاص 
پیدا کرده است« گفت: تک طبقه و ویلاسازی در مقیاس 
انبوه عملیات های ساخت را به خود اختصاص داده  های 
است که در این روش زیاد نیازمند تکنولوژی نیستیم. وی 
اظهار کرد: طبیعتا برای بلندمرتبه سازی نیازمند تکنولوژی 

با سرعت ساخت بالا هستیم.

افزایش ۴6 درصدی درآمد 
گمرک و واریزی به خزانه

رئیس کل گمرک گفت: میزان درآمد وصولی 
و واریزی به خزانه در ۱۱ ماهه سال جاری نسبت 
به مدت مشابه سال قبل ۴۶ درصد افزایش داشته 

است.
وزیر  معاون   - فر  رضوانی  ایسنا،  گزارش  به 
معادل  امسال  بهمن  در  گمرک  گفت:   - اقتصاد 
کل سال ۱۴۰۰ درآمد کسب کرد و درآمد وصولی 
گمرک و واریزی به خزانه در ۱۱ ماهه سال جاری 

به ۱۹۶ هزار و ۳۶۵ میلیارد تومان رسید.
ورودی  حقوق  میزان  خصوص  در  رضوانی فر 
اظهار  جاری  سال  ماهه   ۱۱ در  کالاها  وصولی 
این  کرد: میزان حقوق ورودی وصولی کالاها در 
مدت نسبت به مدت مشابه سال قبل با ۴۳ درصد 

افزایش به رقم ۶۸ هزار میلیارد تومان رسید. 
به گفته وی، میزان حقوق ورودی وصولی کالاها 
بالای ۶۰۰  همراه  تلفن  گوشی  علاوه خودرو،  به 
ماهه   ۱۱ در  گمرک  درآمدی  ردیف   ۲۳ و  دلار 
امسال ۱۰۳ هزار و ۸۵۳ میلیارد تومان بوده که 
نسبت به مدت مشابه سال قبل ۸۱ درصد رشد 
میزان  گفت:  اقتصاد  وزیر  معاون  می دهد.  نشان 
مالیات بر ارزش افزوده وصولی در ۱۱ ماهه سال 
تومان  میلیارد  میزان ۹۲ هزار و ۵۱۲  به   ۱۴۰۲

بوده که ۱۹ درصد افزایش داشته است.

سالانه 6 میلیون بشکه در روز 
تولید جهانی نفت از بین می رود

مدیر مالی آرامکوی سعودی اعلام کرد عرضه 
جهانی نفت اکنون کافی است، اما کاهش طبیعی 
تولید میادین نفتی به معنای آن است که جهان 
باید هر دو سال یک بار، یک عربستان سعودی را 

برای جبران این افت تولید پیدا کند.
به گزارش ایسنا، زیاد المرشد در »مجمع بازار 
سرمایه عربستان سعودی ۲۰۲۴« در ریاض گفت: 
فعال، سالانه، ۶  به دلیل کاهش طبیعی میادین 
میلیون بشکه در روز از تولید جهانی نفت از بین 

می رود و باید جایگزین شود.
این مدیر آرامکو گفت: عرضه جهانی به ۳ درصد 
از ظرفیت مازاد تولید نفت تقاضای جهانی، کاهش 
در  توجهی  قابل  سرمایه گذاری  اگر  است.  یافته 
تولید نفت وجود نداشته باشد، جهان ممکن است 
با کمبود عرضه و ظرفیت مازاد تولید مواجه شود.

اواخر ماه میلادی گذشته، عربستان سعودی با 
اعلام تغییر در استراتژی ظرفیت تولید، بازار نفت 
را غافلگیر کرد. غول نفتی دولتی آرامکو اعلام کرد 
افزایش  برای  کار  تا  یافته  دستور  دولت  از سوی 
حداکثر ظرفیت پایدار خود به ۱۳ میلیون بشکه در 
روز را متوقف کند و این ظرفیت را در ۱۲ میلیون 

بشکه در روز، حفظ کند.
انرژی  وزیر  سلمان،  بن  عبدالعزیز  شاهزاده 
جاری  میلادی  ماه  اوایل  سعودی  عربستان 
برای کنار گذاشتن  اظهار کرد: تصمیم عربستان 

برنامه های توسعه، نتیجه گذار انرژی است.
گذشته  هفته  اوپک،  دبیرکل  الغیس،  هیثم 
از  اوپک  بلندمدت  به چشم انداز  رویترز گفت:  به 
تقاضای قوی، باور دارد و تصمیم عربستان سعودی 
برای به تاخیر انداختن طرح های توسعه ظرفیت 
تولید نفت، نباید به عنوان ارزیابی از کاهش تقاضا 

برای نفت، تفسیر شود.
بر اساس گزارش اویل پرایس، دبیرکل اوپک در 
حاشیه مجمع دولت های جهان در دوبی گفت: اول 
از همه می خواهم روشن کنم که نمی توانم درباره 
یک تصمیم سعودی اظهار نظر کنم اما این به هیچ 
وجه نمی تواند به عنوان این دیدگاه که تقاضا در 

حال کاهش است، اشتباه برداشت شود.

رشد اقتصادی باید از محل 
بهره وری محقق شود

رئیس سازمان ملی بهره وری ضمن بیان اینکه 
از  اقتصادی  رشد  تحقق  توسعه  هفتم  برنامه  در 
محل بهره وری در نظر گرفته شده است، گفت: در 
بسیاری از شاخص ها وضعیت خوبی نداریم و در 
شاخص بهره وری در مصرف انرژی جزو کشورهای 

به شدت ضعیف دنیا هستیم.
ایسنا در  با حضور در غرفه  میرسامان پشوایی 
بیست و چهارمین نمایشگاه رسانه های ایران اظهار 
کرد: در حوزه بهره وری که حوزه مهمی هم برای 
برنامه  سیاسی  های  برنامه  صدر  در  است،  کشور 
هفتم هم تاکید شده که پنج سال آتی هدف اصلی 
وری  بهره  محل  از  اقتصادی  رشد  تحقق  کشور 
باشد. وی افزود: یکی از خطوط تنظیم گری نظام 
حکمرانی برای موضوع بهره وری، خط تنظیم گری 
اجتماعی  تنظیم گری  برای خط  است.  اجتماعی 
رسانه یک نیروی بسیار قوی است که بتواند تنظیم 
گری اجتماعی کند. در واقع آگاهی عمومی را اقشار 
برد و همین  بالا می  بهره وری  مختلف در حوزه 

موضوع باعث می شود که همکاری افزایش یابد.
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گزارش ... مدیرعامل ایران ایر:
سقوط تقاضای اروپا برای گاز
به پایین ترین رکورد 1۰ ساله

تقاضا برای گاز طبیعی در اروپا، در سال میلادی 
گذشته به پایین ترین رکورد ۱۰ سال اخیر کاهش 
به  روسیه  حمله  زمان  از  گاز  مصرف  زیرا  یافته، 

اوکراین ۲۰ درصد کاهش یافته است.
و  انرژی  »اقتصاد  موسسه  ایسنا،  گزارش  به 
تجزیه و تحلیل مالی« )IEEFA( در گزارشی اعلام 
کرد افزایش تاسیسات ظرفیت نیروی تجدیدپذیر و 
اقدامات برای تقویت بهره وری انرژی، باعث کاهش 
مصرف گاز اروپا به پایین ترین رکورد ۱۰ سال اخیر 
در سال ۲۰۲۳ شد و تقاضای این منطقه برای گاز 
طبیعی مایع )ال ان جی( ممکن است تا اوایل سال 

آینده، به اوج برسد.
طبق گزارش این موسسه، اقتصادهای بزرگی از 
جمله آلمان، ایتالیا و انگلیس، بزرگترین محرکان 

کاهش تقاضای اروپا برای گاز بودند.
تقاضای اروپا برای گاز در سال ۲۰۲۲ و ۲۰۲۳ 
به دلیل بحران انرژی، افزایش سرسام آور قیمت 
در  ضعیف تر  صنعت  تقاضای  و  گاز  بازار  پایه 

بحبوحه اقتصادهای بحران زده، کاهش یافت.
اقدامات  دلیل  به  هم  خانوار  مصرف 
کاهش  انرژی،  مصرف  در  کننده  صرفه جویی 
اروپایی  دولت های  حال،  عین  در  و  است  یافته 
تلاش کردند هر زمان و هر جای ممکن، سهم 
تجدیدپذیرها در تولید برق را افزایش داده و گاز 

روسیه را حذف کنند.
در  کرد  اعلام  گذشته  هفته  اروپا  کمیسیون 
اتحادیه اروپا بجز انگلیس، وابستگی این بلوک به 
گاز روسیه )به هر دو شکل ال ان جی و خط لوله ای( 
از ۴۵ درصد در سال ۲۰۲۱، به ۱۵ درصد در سال 

۲۰۲۳ کاهش یافته است.
از  گاز  واردات  توجه  قابل  برای جبران کاهش 
پایانه های  زیادی  تعداد  ساخت  به  اروپا  روسیه، 
 IEEFA بررسی  است.  شتافته  ال ان جی،  واردات 
نشان می دهد با اوج گرفتن تقاضا برای ال ان جی 
ظرفیت  می شود،  پیش بینی   ۲۰۲۵ سال  در  که 
ترکیبی پایانه های ال ان جی اروپا می تواند سه برابر 
ال ان جی  برای  شده  پیش بینی  تقاضای  از  بالاتر 
آلمان  به عنوان مثال،  باشد.  پایان دهه جاری  تا 
ال ان جی کمتری  واردات  از ظرفیت  است  ممکن 
نسبت به آنچه که قصد داشت در دهه اضافه کند، 

استفاده کند.
 RWE مارکوس کِرِبر، مدیرعامل شرکت نیروی
از  بهتر  اطمینان  بود  گفته  گذشته  سال  آلمان، 

پشیمانی است.
بر اساس گزارش اویل پرایس، گروه اپراتورهای 
ذخیره سازی گاز آلمان )INES( در اوت اعلام کرد 
آلمان در فصل زمستان ۲۰۲۷-۲۰۲۶ همچنان در 
معرض خطر خواهد بود، مگر آن که اقداماتی برای 
افزودن پایانه های ال ان جی و ظرفیت اضافی ذخیره 

سازی گاز انجام دهد.

چین کار دست اقتصاد کره 
جنوبی داد

صادرات ۲۰ روز اول فوریه کره جنوبی به دلیل 
تقریباً هشت درصد  کاری  روزهای  تعداد  کاهش 

کاهش یافت.
به گزارش ایسنا، آمارهای آژانس گمرک نشان 
داد که صادرات کره جنوبی برای ۲۰ روز اول فوریه 
۷.۸ درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل کاهش 
یافته است که عمدتاً به دلیل تقاضای ضعیف چین 
و روزهای کاری کمتر بود اما آمارها نشان داد که 
فروش نیمه هادی ها نزدیک به ۴۰ درصد افزایش 

یافته است.
جنوبی،  کره  گمرک  داده های  اساس  بر 
فوریه  تا ۲۰  یکم  دوره  در  خروجی  محموله های 
به ۳۰.۷۲ میلیارد دلار رسید، در حالی که سال 
قبل ۳۳.۳۳ میلیارد دلار بود. با این حال، صادرات 
۹.۹ درصد افزایش یافته است و به ۲.۳۶ میلیارد 

دلار رسید.
بر اساس گزارش رویترز، تعداد روزهای کاری 
 ۱۳ به  جاری  سال  در  شده  ذکر  زمانی  بازه  در 
روز رسید، در حالی که سال قبل ۱۵.۵ روز بود. 
تا ۱۲  از ۹  نو قمری کره جنوبی  تعطیلات سال 

فوریه امسال برگزار شد.
اقتصادی است،  صادرات که موتور اصلی رشد 
به  نسبت  درصدی   ۱۸ افزایش  با  ژانویه،  در 
به  دلار  میلیارد   ۵۴.۶ به  قبل  سال  مشابه  مدت 
دلیل تقاضای قوی برای نیمه هادی ها رسید که 

چهارمین افزایش ماهانه متوالی است.
داده ها نشان می دهد که واردات به دلیل کاهش 
واردات انرژی طی ۲۰ روز اول فوریه ۱۹.۲ درصد 
نسبت به سال گذشته کاهش یافته و به ۳۱.۹۵ 
کسری  به  منجر  که  است  رسیده  دلار  میلیارد 

تجاری ۱.۲۳ میلیارد دلاری شده است.
محموله ها به چین ۱۲.۸ درصد کاهش یافت و 
به ۵.۸۲ میلیارد دلار رسید و به ایالات متحده، با ۵ 

درصد کاهش به ۵.۶۹ میلیارد دلار رسید.

امسال ۳ فروند ATR زمین گیر به چرخه باز می گردد
بود  قرار  اینکه  بیان  با  ایران ایر  مدیرعامل 
را  زمینگیر   ATR فروند  پنج  سال  پایان  تا 
در  مشکل  یک  گفت:  برگردانیم،  چرخه  به 
انتقال قطعات داشتیم که تا کنون سه فروند 
به چرخه بازگشته و با دو ماه تاخیر نسبت به 
برنامه، تا سال آینده پنج فروند ATR به چرخه 

برمی گردد.
فرزادی پور  شمس الدین   ایسنا،  گزارش  به 
امروز در نشست خبری با بیان اینکه از تیر ماه تا 
کنون بالغ بر ۲۸۴۵ مصوبه توسط هیئت مدیره 
تصویب شده است، اظهار کرد: اولویت اول ما 
طریق  هر  از  ناوگان  توسعه  اول  روز  همان  از 
ممکن بوده است که کماکان این هدف را دنبال 
ابطال  می کنیم و خروجی به کاهش تاخیر و 
پروازها و رضایت نسبتی مسافران و مخاطبان 

منجر شده است.
وی  با بیان اینکه همه کارهای عملیاتی ما بر 
پایه نیروی انسانی استوار است، گفت: از ابتدای 
و  بازنشستگان  تجمع  شرکت،  این  در  حضور 
را شاهد  انسانی  از گروه های  اعتراض هر یک 
حوزه  در  که  اقداماتی  مجموعه  با  اما  بودیم 
دیگر  چالش ها  این  شد،  انجام  انسانی  نیروی 
وجود ندارد. همچنین در همان ماه های ابتدایی 
هفت  تا  سه  بین  را  کارکنان  حقوق  میانگین 
میلیون افزایش دادیم که بار مالی زیادی برای 
شرکت بود اما کمک خوبی به نیروها شد. البته 
معیشت  و  حقوق  پیگیری  حال  در  همچنان 

نیروی فنی هستیم.

اورژانس هوایی هما تا یک ماه دیگر 
راه اندازی می شود

جمهوری  هواپیمایی  شرکت  مدیرعامل 
اورژانس  راه اندازی  به  اشاره  با  ایران  اسلامی 
این  ایجاد  با  گفت:  دیگر،  ماه  یک  تا  هوایی 
مرکز با مشارکت همه شرکت ها و تعریف شبکه 
به خدمات هوایی  نیاز کسانی که  به  پروازی، 
نیاز دارند پاسخ می دهیم. در حال حاضر انتقال 
بیمار از زاهدان به تهران ۶۰۰ میلیون هزینه 
دارد که با راه اندازی اورژانس هوایی، این مبلغ 

تا یک هفتم هم کاهش پیدا می کند.
دیگر  ترتیب  این  به  داد:  ادامه  فرزادی پور 
نیاز نیست بیمار هزینه امکانات ویژه از جمله 
پزشک متخصص یا دستگاه های فنی را بپردازد 
پرداخت  را  نیاز  مورد  صندلی  هزینه  تنها  و 
می کند. البته انتقال بیمار به این روش محدود 
است و مشکلی برای مسافران ایجاد نمی کند. 
اما  ارائه می شود  این خدمات  همین حالا هم 
فراگیر نیست. برای مثال سال گذشته حدود 
۲۰ مورد انجام شد. ما یک کشور بحران زده ایم 
است،  نیاز  به حمل ونقل هوایی  مواردی  در  و 
این کار می تواند مقدمه ای برای آموزش پرسنل 

برای این کار باشد.
وی با بیان اینکه در شش ماه ابتدایی سال 

۳۵ تا ۴۰ درصد از عوامل تاخیر پروازهای ما 
 ۹ گفت:  بود،  فرودگاهی  تجهیزات  مربوط به 
دستگاه تهویه هوا به مبلغ ۹۰ میلیارد تومان 
تعمیر  و  اورهال  همچنین  کردیم،  خریداری 
و  شده  انجام  زمین گیر  دستگاه  اساسی ۳۵۰ 
اکنون حداقل دستگاه زمینگیر را داریم و دنبال 

نوسازی هستیم.

 تاخیرات ناشی از تجهیزات زمینی
به 6 درصد رسیده است

مدیرعامل ایران ایر با بیان اینکه پاسخگویی 
در ترمینال ها را اصلاح کردیم و کمترین چالش 
را با مسافر داریم، افزود: اکنون تاخیرات ناشی 
از تجهیزات زمینی ما به پنج تا شش درصدی 
عملیاتی،  درحوزه  همچنین  است.  رسیده 
 ۱۵۰۰ و  داخلی  مصادف  به  سورتی   ۴۲۰۰
سورتی پرواز خارجی، ۱۲۵ سورتی پرواز باری، 
۱۵۸۰ سورتی حج تمتع و علاوه بر پروازهای 
برنامه ای، ۸۰ سورتی به مقصد اربعین داشتیم.

فرزادی پور درباره بازگشت به چرخه ناوگان 
بازگشت  حاضر  حال  در  کرد:  بیان  زمینگیر 
در  و  شده  انجام  ای تی آر  فروند  دو  چرخه  به 
اضافه   ATR فروند  یک  هم  آینده  روزهای 
فروند  پنج  سال  پایان  تا  بود  قرار  می شود. 
ATR زمین گیر را به چرخه برگردانیم، اما یک 
مشکل در انتقال قطعات داشتیم که تا کنون 
سه فروند به چرخه بازگشته و با دو ماه تاخیر 
ATR نسبت به برنامه، تا سال آینده پنج فروند

به چرخه برمی گردد.

برخی از قطعات و موتورهای هواپیماهای 
خارجی توسط ایران ایر تعمیر می شود

هر  بازگشت  برای  اینکه  بیان  با  وی 
چرخه  به  ای تی آر  زمینگیرشده  هواپیمای 
است،  دلار  میلیون   ۱.۵ نیازمند  پروازی 
هواپیما  موتور   ۲۵ گذشته  ماه   ۹ طی  گفت: 
دو  تعمیر  همچنین  است،  شده  تعویض 
منتظر  ما   ۳۲۰ و   ۳۱۹ هواپیمای  فروند 
است.  تامین کننده  منابع  از  قطعات  دریافت 
همچنین دو فروند هواپیمای ۶۰۰-۳۰۰ را از 
شرکت های داخلی دیگر تعمیر کردیم. برخی 
از قطعات و موتورهای هواپیماهای خارجی را 

هم تعمیر می کنیم.
جمهوری  هواپیمایی  شرکت  مدیرعامل 
پروازهای  از  آماری  به  اشاره  با  ایران  اسلامی 
و  هزار  سال ۱۴۰۱، ۷۱۴  کرد:  بیان  ایران ایر 
۶۹۹ مسافر در پرواز داخلی داشتیم و برج ۹ 
پرواز داخلی  امسال ۷۵۳ هزار و ۷۴۶ مسافر 
جابه جایی  در  درصد   ۵ یعنی  شد،  انجام 
پروازهای داخلی افزایش داشتیم. همچنین در 
سال ۱۴۰۱، ۱۰۹ هزار و ۲۴۱ نفر مسافر در 
با ۲۴۳  که  کردیم  جابه جا  خارجی  پروازهای 
افزایش  درصد   ۱۰۰ حدود  نفر،   ۳۸۶ و  هزار 
داشت. این در شرایطی است که در ۱۴۰۲ هیچ 
حوزه  اقدامات  با  و  نداشتیم  ناوگانی  افزایش 
ضریب  و  مسافر  تعداد  تخفیفات،  و  بازرگانی 

اشغال ما بالا رفته است.
فرزادی پور همچنین درباره آمار حج بیان 
کرد: ۸۷ هزار و ۵۳۰ نفر در سال جاری در 
سال  به  نسبت  که  شدند  جابه جا  تمتع  حج 

گذشته حدود دو برابر رشد داشته است. این 
در حالی است که عملیات حج از پیچیده ترین 
است.  پروازی  عملیات های  سخت ترین  و 
هزار   ۲۸ گذشته  سال  اربعین  در  همچنین 
و ۳۶۶ نفر جابه جا شد در حالی که ظرفیت 
ما ۴۰ هزار نفر بود اما شبکه های پروازی ما 
زمان  مدت  در  جاری  سال  در  نبود.  درست 
 ۴۹ و  کرده  ارائه  صندلی  هزار   ۶۰ اربعین، 

هزار و ۳۴۹ نفر جابه جا کردیم.

 در سال جاری ۲۹.۷ میلیون دلار
برای خرید قطعات هزینه کردیم

قطعه  خرید  هزینه های  خصوص  در  وی 
هواپیما بیان کرد: سال ۹۹ حدود ۳.۱ میلیون 
دلار، سال ۱۴۰۰ حدود ۳.۴ میلیون دلار، سال 
سال  در  و  دلار  میلیون  هشت  حدود   ۱۴۰۱
خرید  برای  دلار  میلیون   ۲۹.۷ حدود   ۱۴۰۲
قطعات هزینه شده است؛ این در حالی است که 
هیچ اعتباری از هیچ جا از جمله دولت دریافت 
داخلی  منابع  از  درصدی   ۱۰۰ و  نمی کنیم 

شرکت تامین می شود.
جمهوری  هواپیمایی  شرکت  مدیرعامل 
نیز  ایران ایر  درآمدهای  درباره  ایران  اسلامی 
 ۹۰ حدود   ۱۴۰۰ به   ۱۴۰۱ سال  از  گفت: 
 ۱۴۰۱ به   ۱۴۰۲ از  داشتیم،  درآمد  افزایش 
افزایش  پیش بینی می کنیم حدود ۲۵ درصد 
درآمد داشته باشیم. همچنین در حالی حاضر 
را  فرودگاه ها  شرکت  جاری  مطالبات  تمام 
تومان  میلیارد  و حدود ۵۵۰  کردیم  پرداخت 
بدهی به بانک داخلی )وام دوره کرونا( را با سود 

۱۳ درصد تسویه کردیم.
هما  خلبان های  حقوق  درباره  فرزادی پور 
ایران ایر  دوی  خلبان  حقوق  میانگین  گفت: 
شرکت های  به  نسبت  که  است  میلیون   ۲۲
حقوق  است.  کمتر  درصد   ۱۰۰ خصوصی 
خلبان یک هم ۴۵ تا ۵۰ میلیون است که ۱۲۰ 

درصد از شرکت های دیگر کمتر است.

6۰۰ میلیون دلار بابت هواپیماهای برجامی 
بدهکاریم

وی در خصوص وضعیت بدهی های ایران ایر 
کرد:  اظهار  برجامی،  هواپیماهای  خرید  بابت 
بابت هواپیماهای  همچنان ۶۰۰ میلیون دلار 
برجامی بدهکاریم که ۴۷۵ میلیون دلار برای 
بانک  برای  دلار  میلیون   ۷۰ مرکزی،  بانک 
صنعت و معدن و مابقی سود این بدهی هاست. 
خرید  برای  تومان  میلیارد  هزار   ۲۰ حدود 
معدن  و  صنعت  بانک  به   ATR هواپیماهای 
بدهکار هستیم. یکی از مشکلات این بدهی آن 
است که دلاری تسهیلات را دریافت کردیم و 
آن زمان دلار ۳۰۰۰ تومان بود و امروز باید با 
که  کنیم  پرداخت  تومانی  هزار  دلار ۴۲  نرخ 

امکان آن وجود ندارد.
برخی  احیای  درباره  ایران ایر  مدیرعامل 
سالها  داد:  توضیح  ایرلاین  این  هزینه های  از 
لوفت هانزا  به  هما  دلار  میلیون  پنج  موضوع 
که  بود  مطرح  تجهیزات  تعدادی  خرید  برای 
بلاتکلیف مانده بود. این پرونده به سال ٢٠١٧ 
برمی گردد که توانستیم در نهایت این تجهیزات 
همچنین  کنیم.  هما  وارد  پیش  روز   ۴۵ را 
تعدادی موتور هواپیما سال ها در اندونزی مانده 
بود که با پرداختی های صورت گرفته موتورهای 

F۱۰۰ را به داخل ایران منتقل کردیم،
عید  برای  پروازها  بلیت  درباره  فرزادی پور 
گذشته  سال های  روال  کرد: طبق  بیان  نوروز 
پرواز به مسیرهای طولانی از جمله بندرعباس، 
مشهد، قشم، کیش و چابهار پرواز داریم. بلیت 
پروازها از ۲۰ اسفند روی شبکه قرار می گیرد. 
شدن  باز  زمان  و  فروردین   ۵ برای  همچنین 
برخی از ادارات، پروازهای فوق العاده می گذاریم.

آستانه  در  هما  آیا  اینکه  به  پاسخ  در  وی 
کیفیت  آیا  شرکت،  این  از  سال   ۶۲ تاسیس 
در  هما  گفت:  دارد،  را  تاسیس  زمان  همان 
وارد  روزی  زیرا  نیست؛  خود  گذشته  جایگاه 
وجود  ما  رقبای  از  هیچکدام  که  شده  عرضه 
نداشتند و در خیلی از موارد ایرلاین از جمله 
 ۹۰ است.  بوده  برتر  پرواز،  کیفیت  یا  ایمنی 
درصد مشکلات ما ناشی از تحریم است. عوامل 
روزمره  تغییرات  یا  تحریم ها،  از جمله  متعدد 
منجر  غیرکارشناسی  سلیقه  اعمال  مدیریتی، 
شده که هما آنطور که باید باشد نماند و اگر 
خیلی  می کرد  حفظ  را  موجودش  وضع  هما 

بهتر از این بود.

روی خوش بازار تونس به تجار ایرانی

ونزوئلا از روسیه نفت وارد کرد

رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران در 
اینکه  بر  با تاکید  با سفیر جدید تونس  دیدار 
تونس  و  ایران  تجاری  روابط  افزایش  ساختار 
فراهم است، گفت: اجرای برخی توافقنامه های 
که  است  سال   ۱۰ به  نزدیک  تونس  و  ایران 
متوقف مانده  و امیدواریم با تعامل و همکاری 

دو طرفه زمینه های احیای آن فراهم شود.
به گزارش ایسنا، به نقل از سازمان توسعه 
تجارت، مهدی ضیغمی - معاون وزیر و رئیس 
عماد  با  دیدار  در   - ایران  تجارت  توسعه  کل 
الرحمونی - سفیر جدید تونس در ایران - با 
بیان اینکه ۱۸ موافقت نامه و توافق نامه  بین دو 
کشور امضا شده است، ادامه داد: اجرای برخی 
توافق نامه ها، فاصله ۱۰ ساله خورده  و نیاز است 

به روزرسانی شوند.
مشخص  پیشنهاد  چند  ما  افزود:  ضیغمی 
نخست،  کرده ایم.  تعریف  روابط  توسعه  برای 
و  ایران  مشترک  کمیسیون  است  قرار  اینکه 
تلاش  و  شود  واگذار  صمت  وزارت  به  تونس 
خواهیم کرد این کمیسیون را بعد از ۹ سال 
با تعامل و همکاری دستگاه های مختلف احیا 

کنیم.

اینکه  بر  تاکید  با  صمت  وزیر  معاون 
سازمان  با  تجاری  عالی  کمیته  مسئولیت 
توسعه تجارت ایران است، افزود: هدف اصلی 
کمیته عالی تجاری، رفع موانع تجاری و ایجاد 
توافق نامه های  برای  اصلی  زیرساخت های 
دو  می رسد  نظر  به  داد:  ادامه  او  است.  آینده 
خودرو،  مونتاژ  زمینه های  در  می توانند  کشور 
تونس، حوزه  از  تامین فسفات  تراکتور،  تولید 
کشتیرانی و تبادلات هوایی از تونس به سایر 
زمینه  در  همچنین  کنند؛  همکاری  کشورها 
از  مشترک  بهره برداری  و  پزشکی  تجهیزات 
معادن تونس، می توانیم روابط تجاری خود را 

دنبال کنیم.
تجار  و  تونس  سفیر  از  دعوت  با  ضیغمی 
و  ایران  نمایشگاه  در  برای شرکت  کشور  این 
اکسپو، ادامه داد: ایران ساختار شبه سوئیفت 
را با بسیاری از کشورها راه اندازی کرده است 

و می توان این مهم را با تونس نیز اجرا کند.
با اشاره  رییس کل سازمان توسعه تجارت 
کرد:  اضافه  تونسی،  تجار  برای  روادید  لغو  به 
تونسی  تجار  خروج  و  ورود  تسهیل  ما  هدف 
فرصت  آفریقا  اتحادیه  و  ایران  اجلاس  است. 

موانع تجاری حل  از  بسیاری  خوبی است که 
ارائه  زمینه  در  ایران  همچنین  شود.  فصل  و 
خدمات فنی و مهندسی دارای ظرفیت بالایی 
است و انتظار داریم لیست پروژه های مهم فنی 

و مهندسی در اختیار ما قرار داده شود.
بر  تاکید  با  الرحمونی،  دیدار  ادامه  در 
نیاز به  ایرانی برای سفر به تونس  اینکه تجار 
ویزا ندارند، گفت: ۷۰ درصد تجارت تونس با 
کشورهای اروپایی است و کمتر با آسیای میانه 
به تجار  ایرانی می توانند  ارتباط داریم و تجار 
پیدا  راه  بازار  این  در  که  کنند  کمک  تونسی 

کنند.
او با بیان اینکه موتور اصلی تجارت بخش 
خصوصی است، گفت: بهترین کار این است که 
ترغیب  یکدیگر  با  ارتباط مستقیم  به  را  تجار 

کنیم.
دو  عزم  اینکه  بیان  با  تونس  جدید  سفیر 
ایجاد  کشور  دو  بین  تجاری  توسعه  طرفه 
شده است و هدف پایداری روابط است، گفت: 
برای تحقق این مهم در روزهای آینده با اتاق 

بازرگانی ایران جلسه برگزار خواهیم کرد.
او افزود: در سفرهای سیاسی رئیس جمهور 

تونس یک هیات اقتصادی نیز وی را همراهی 
تجار  روز  به  را  سفر  از  روز  یک  و  می کند 

اختصاص می دهد.
در  ایران  بالای  پتانسیل  به  اشاره  با  وی 
تجاری  ارتباط  گفت:  اقتصادی،  روابط  توسعه 
ایران  اگر  و  است  توجه  قابل  تونس  با  ایران 

دارد،  را  آفریقا  بازارهای  در  حضور  به  تمایل 
تونس از این مهم استقبال می کند.

کرد:  تاکید  پایان  در  تونس  جدید  سفیر 
تونس فرصت خوبی برای بازار ایران است چرا 
که با بازارهای جانبی قابل توجهی در ارتباط 

است.

روسیه برای اولین بار در پنج سال اخیر، یک 
محموله نفت اورال را به ونزوئلا ارسال کرد.

تحریم های  تشدید  ایسنا،  گزارش  به 
آمریکا علیه صادرات نفت روسیه و اختلالات 
وادار  را  روس ها  سرخ،  دریای  در  کشتیرانی 
کرده است به دنبال خریداران »دوستانه« نفت 

خود در مناطق دوردست باشند.
که  نفتکش های  ردیابی  داده های  بر  بنا 
ابرنفتکش  گردآوری شده،  بلومبرگ  توسط 
میلیون   ۱.۷ حداقل  بارگیری  از  پس  لیجرا 
بشکه نفت اورال در سواحل جنوبی یونان در 
خلیج  حوالی  به  ژانویه،  در  مدیترانه  دریای 

آموای در نزدیکی ونزوئلا رسیده است.

طبق گزارش بلومبرگ، مشخص نیست چرا 
روسیه محموله اورال را به ونزوئلا ارسال کرده، 
گذشته،  در  جنوبی  آمریکای  کشور  این  اما 
چنین گریدهای نفتی را وارد کرده است تا نفت 
سنگین خود را رقیق کرده و قابل صادرات کند.

به  اورال  نفت  محموله  کم سابقه  ارسال 
ونزوئلا، با تشدید سخت گیری آمریکا در اعمال 
است.  شده  همزمان  روسیه  علیه  تحریم ها 
مالی  موسسات  است  کرده  تهدید  واشنگتن 
که به نظر می رسد صادرات روسیه را تسهیل 
این  داد.  قرار خواهد  تحریم  را هدف  کرده اند 
گزارش  و  کرده  محتاط تر  را  بانک ها  تهدید، 
از  برخی  برای  را  پرداختی  شده که مشکلات 

مشتریان هندی نفت سوکول روسیه به وجود 
آورده است.

جدیدی  بازارهای  معدود  از  یکی  ونزوئلا، 
استفاده کند،  از آن  است که روسیه می تواند 
زیرا تحریم های اتحادیه اروپا و آمریکا و سقف 
خریداران  تا  شده  باعث  روسیه،  نفت  قیمت 
تجاری در آمریکا در معاملات نفت و سوخت 

روسیه، بسیار محتاط باشند.
اروپا در ممنوعیت واردات  اتحادیه  اقدام  با 
بازار  شدن  بسته  و  روسیه  سوخت  و  نفت 
برای  روسیه  مسکو،  روی  به  اصلی  مشتری 
عرضه نفت خام خود به آسیا، به خصوص به 

چین و هند روی آورد.

الکساندر نوواک، معاون نخست وزیر روسیه، 
در اواخر سال گذشته اعلام کرد چین نیمی از 
را که روسیه در سال ۲۰۲۳ صادر  نفتی  کل 
کرده بود، دریافت کرد و هند با فاصله اندکی، 

در رتبه دوم قرار دارد.
بر اساس گزارش اویل پرایس، نواک گفت: 
اکنون چین ۴۵ تا ۵۰ درصد از صادرات نفت 
و سوخت روسیه را دریافت می کند، در حالی 
این  دارد.  درصدی   ۴۰ حدود  سهم  هند،  که 
افزایش به خصوص برای هند قابل توجه است 
که روسیه تا سال ۲۰۲۲، تقریبا هیچ نفتی به 
این کشور صادر نمی کرد اما اکنون، بزرگترین 

تامین کننده نفت دهلی نو است.
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ناترازی انرژی؛ مشکل صنایع استانخبر

آب های ژرف سر سفره ها می آیند؟

گوشت گرم داخلی به اقلام کالابرگ الکترونیکی اضافه شود

احیای ۸۰۰ واحد صنعتی راکد در استان اصفهان
صنعتی  شهرک های  شرکت  مدیرعامل 
استان اصفهان با بیان اینکه یکی از اولویت های 
صنعتی  واحدهای  فعال سازی  و  احیا  دولت 
کار  به  شروع  ابتدای  از  گفت:  است،  راکد 
واحد   ۸۰۰ از  بیش  تاکنون،  سیزدهم  دولت 
امکانات  از  استفاده  با  استان  راکد در  صنعتی 
بانک ها  اجرایی،  دستگاه های  تسهیل،  ستاد 
با محوریت استانداری احیا و فعال شده  و به 

چرخه تولید بازگشته اند.
اظهار  ایسنا،  با  در گفت وگو  رسول سواری 
کرد: در سال رشد تولید، تیمی از همکاران و 
در  تولید  موانع  و  چالش ها  شرکت،  مشاوران 
شهرک های صنعتی استان را بررسی  کردند که 
در نتیجه این مطالعه، سه عامل منابع انسانی، 
انرژی و لجستیک به عنوان چالش های  تأمین 

اصلی شرکت های صنعتی شناسایی شد.
واحدهای  چالش های  از  یکی  افزود:  وی 
صنعتی که در رشد تولید نیز تاثیرگذار است، 
کمبود نیروی انسانی ماهر در رده های مختلف 
شغلی از کارگر ساده تا تکنسین های  فنی و 

مدیریتی است. 
صنعتی  شهرک های  شرکت  مدیرعامل 
استان اصفهان با بیان اینکه باید مراکز آموزشی 
مهارت محور  آموزش  سمت  به  دانشگاه ها  و 
حرکت کنند، بیان کرد: برای رفع این چالش، 
حوزه های  در  آموزش  برای   برنامه ریزی هایی 
بازاریابی  حقوقی،  مدیریتی،  مهارتی،  مختلف 
و... انجام دادیم تا نیروهای شاغل در واحدهای 
صنعتی، آموزش های مهارتی  لازم را فرابگیرند.

از  بسیاری  کرد:  تصریح  سواری 
نداشتن  دلیل  به  دانشگاهی   فارغ التحصیلان 
از  استفاده  با  نمی توانند  کافی،  مهارت 
فرصت های موجود در بازار کار مشغول به کار 
استان  لذا شرکت شهرک های صنعتی  شوند؛ 
فارغ التحصیلان  مشکل  رفع   برای  اصفهان 
تأمین  به  کمک  دیگر،  سوی  از  و  دانشگاهی 
شرکت های  موردنیاز  ماهر  انسانی  نیروی 
و  دانشگاه ها  با  مذاکراتی  متوسط،  و  کوچک 
مراکز آموزشی انجام داد و شرایطی فراهم شد 

تا فارغ التحصیلان دانشگاه ها بتوانند با آموزش 
مهارت های لازم  وارد بازار کار شوند تا کمبود 
نیروی انسانی واحدهای تولیدی و صنعتی رفع 
نیروی  بلندمدت  برای رفع چالش  البته  شود. 
توسط سیاست گذاران  تمهیداتی  باید  انسانی، 
و  اندیشیده  ماهر  انسانی  نیروی  تربیت  برای 
اقتصادی  بنگاه های  آینده  در  تا  شود  اجرایی 
رده های  در  انسانی  نیروی  کمبود  چالش  با 

مختلف شغلی مواجه نشوند.

ناترازی انرژی؛ مشکل صنایع استان 
صنعتی  شهرک های  شرکت  مدیرعامل 
انرژی  چالش  به  اشاره   با  اصفهان  استان 
واحدهای صنعتی، بیان کرد: کمبود و ناترازی 
چالش های  و  مشکلات  از  دیگر  یکی  انرژی، 

اصلی واحدهای تولیدی و صنعتی است.
تا  شده  باعث  ناترازی  این  افزود:  سواری 
محدودیت  با  تابستان  در  صنعتی  واحدهای 

برق و در زمستان با محدودیت گاز و حتی برق 
این موضوع، در کنار مشکل  مواجه شوند که 
صنعتی  واحدهای  برای  چالشی  آب،  کمبود 

شده است.
خورشیدی  نیروگاه های  اینکه  بیان  با  وی 
شرکت های  برق  چالش  رفع  برای  راهکاری 
صنعتی است، افزود: علاوه بر نیروگاه هایی که 
در بخش های مختلف با مساعدت استانداری در 
حال تولید برق هستند، در شهرک های صنعتی 
نیروگاه ها و حتی  تا  فراهم شده  نیز شرایطی 
این  از  تا  شود  ایجاد  خورشیدی  شهرک های 
طریق بتوانیم تا حدودی ناترازی برق را کاهش 

دهیم و یا رفع کنیم. 
سواری، در خصوص قطعی گاز صنایع استان، 
گفت: هر چند استان اصفهان شرایط خوبی از 
لحاظ ذخیره سازی گاز دارد، اما چون مسئولیت 
انتقال گاز به سراسر کشور را برعهده دارد، در 
سال  سرمای  فصل  در  خصوص  به  و  مواقعی 

گاز مصرفی صنایع با محدودیت ها یا افت فشار 
مواجه خواهد شد که این سیاست باعث کاهش 
با  تولید می شود که تلاش کردیم  توقف  یا  و 
توجیه واحدهای صنعتی برای مدیریت مصرف 
افزایش  و  مصرف  الگوی  رعایت  و  گاز  و  برق 
حدود  تا  را  انرژی  ناترازی  چالش  بهره وری، 

زیادی کاهش دهیم.

 ضرورت توجه به صنعت لجستیک
در استان 

وی با اشاره به صنعتی بودن استان، گفت: 
در استان اصفهان  نزدیک به ۱۰۰ شهرک و 
ناحیه صنعتی مستقر است که این مراکز برای 
حدود ۲۰۰ هزار نفر  اشتغال زایی ایجاد کرده 

است.
صنعتی  شهرک های  شرکت  مدیرعامل 
لجستیکی،  امکانات  از کمبود  انتقاد  با  استان 
اظهار کرد: شرکت های تولیدی و صنعتی برای 

جابه جایی مواد اولیه و محصولات به بازارهای 
نیروی  جابه جایی  و  صادراتی  و  داخلی  هدف 
انسانی، نیاز به امکانات لجستیکی  اعم از وسایل 
حمل ونقل زمینی، هوایی و ریلی،  بارانداز و... 
در  حاضر  حال  در  ظرفیت  این   که   دارند 
نیست. سواری، تصریح کرد: در  فراهم  استان 
اصفهان،  استان  به  رئیس جمهور  اخیر  سفر 
و  خودرو  واردات  و  تجهیز  برای  مجوزهایی 
اتوبوس برقی داده شد تا شرکت های صنعتی 
اما   انجام دهند،  بتوانند نوسازی حمل ونقل را 
در زمینه  امکانات حمل و جابه جایی مواد اولیه 
و بار تاکنون اقدامات اجرایی انجام نشده و نیاز 
است برای افزایش ظرفیت و امکانات لجستیکی 

تدابیری توسط مسئولین اندیشیده شود.

حرکت به سمت شهرک های تخصصی
تأسیس شهرک های  اینکه  بیان  با  سواری، 
تخصصی توجیه فنی و اقتصادی و ارزش افزوده 
بیان  داشت،  خواهد  استان  برای  بیشتری 
بهره برداری  سمت  به  کرده ایم  تلاش  کرد: 
در  لذا  کنیم،  حرکت  تخصصی  شهرک های 
فراوری  از شهرک  بهره برداری  اخیر  سال های 
پوشاک،  و  کفش  کیف،  معدنی، شهرک  مواد 
شهرک  همچنین  و  دارویی  صنایع  شهرک 
است  شده  پیش بینی   اصفهان  پارک  شیمی 
استان  در  اقتصادی  پیشران های  به عنوان  که 

فعالیت کنند.

راه اندازی سامانه الکترونیکی  پاسخگویی
در  استان  صنعتی  شهرک های  مدیرعامل 
ارباب رجوع،  تقاضاهای  به  پاسخگویی  رابطه 
پاسخگویی  سامانه  راه اندازی  با  گفت: 
الکترونیکی، بیش از ۹۰ درصد خدمات مورد 
انجام  غیرحضوری  به صورت  متقاضیان  نیاز 
می شود. این موضوع باعث شده سالیانه حدود 
سازمان  به  حضوری  مراجعات  از  هزار   ۵۰
کاهش یابد و متقاضیان بدون نیاز به مراجعه 
از  را  نیاز خود  بتوانند خدمات مورد  حضوری 
طریق سامانه الکترونیکی ثبت و پیگیری کنند.

رفت  پیش  جایی  تا  آبی  منابع  شرایط 
ورود  نیز  ژرف  به موضوع آب های  دولت  که 
نیرو اعلام کرده  کرده است و هر چند وزیر 
برداشت از این آب  در مرحله پژوهش و انجام 
برنامه هایی  اما  دارد  قرار  پایلوت  طرح  چند 
برای برداشت از آب های ژرف در نظر گرفته 

شده است.
به آب های  ایسنا، آب های ژرف  به گزارش 
بیش  عمق  در  که  می شود  گفته  زیرزمینی 
برخی  البته  دارد.  قرار  زمین  متری  از ۱۵۰۰ 
 ۳۰۰ عمق  از  پایین تر  آب های  کارشناسان 
به  چراکه  می دانند،  ژرف  آب  را  زمین  متری 
سادگی قابل دستیابی نیست. هرچند بخشی 
از این آب ها، به عنوان آب های فسیلی چندین 
هزار ساله و تجدیدناپذیر شناخته می شود، اما 
تحقیقات علمی نشان می دهد حجم عظیمی از 

آب های ژرف، قابل استفاده است.
که  هستند  منابعی  تجدیدپذیر  آب  منابع 
چند  یا  یک  طی  آنها،  از  شده  برداشت  آب 
ولی  می شوند  جایگزین  بارش ها  توسط  سال 
از  ناشی  روان آبهای  با  تجدیدناپذیر  منابع آب 
تغذیه  زمان  درواقع  ندارند.  ارتباط  بارندگی ها 

تجدیدناپذیر،  آب  منابع  آبخوان های  مجدد 
تخمین  قابل  غیر  نوعی  به  و  طولانی  بسیار 
است. به عبارت دیگر، منظور از منابع آب های 
ژرف تجدیدناپذیر، همان آب های فسیلی بوده، 
درواقع آب فسیلی به سفره های قدیمی از آب 
گفته می شود که هزاران سال پیش و در شرایط 
اقلیمی خاص آن زمان ها در زیر زمین ذخیره 

شده است.
از طرفی میزان مواد جامد محلول و شوری 
در این گونه آب ها بسیار زیاد است و از کیفیت 
مطلوب برخوردار نیستند. البته نوع دیگری از 
آب ژرف وجود دارد که به نوعی، آب های ژرف 
تجدیدپذیر هستند و بیشتر در پهنه های گسلی 
اعماق زمین یافت می شوند. این نوع از آب های 
از  حاصل  روان آب  از  تغذیه  قابل  زیرزمینی 

بارندگی ها هستند.
کیفیت این نوع آب ها در مقایسه با آب های 
است.  مطلوب تر  و  بهتر  مراتب  به  نیز  فسیلی 
بنابراین آب های ژرف نیز نوعی آب زیرزمینی 
در  و  دارند  قرار  زیادتر  اعماق  در  که  هستند 
بسیاری از مناطق جهان ذخیره آب این منابع 
آب  ذخایر  فقدان  صورت  در  و  است  فراوان 

اهمیت  از  متعارف،  عمق های  در  زیرزمینی 
ویژه ای برخوردار می شوند.

 ادامه پژوهش و اکتشاف
در آب های ژرف

در  اکتشاف  و  تحقیق  سیزدهم  دولت 
آب های ژرف را آغاز کرد، آنطور که علی اکبر 
محرابیان - وزیر نیرو به تازگی اعلام کرده آب 
باید  ژرف یک منبع بسیار ارزشمند است که 
برای برداشت آن برنامه ریزی های لازم صورت 
گیرد. در سال های گذشته در بخش پژوهش 
به  را  نتایج خوبی  که  گرفت  کارهایی صورت 
همراه داشت آنچه که امروز باید در دستور کار 
قرار گیرد، تعریف و اجرای پروژه ای است که در 

مراحل اجرایی اطمینان بخش باشد.
به گفته وی، به این منظور تعدادی پروژه در 
منطقه سیستان و بلوچستان تعریف شده که 
برخی از آنها اجرایی و برخی از آنها در مرحله 
پژوهش و تحقیق است. زمانی که آب ژرف را 
بهره برداری می کنیم، باید به چند عامل گرما، 
فشار و میزان شوری توجه شود چراکه این آب 
در فرآیند شیرین سازی قرار می گیرد و این سه 
پارامتر باید مورد توجه باشد. در حال حاضر کار 
تحقیق و پژوهش و اکتشاف در آب های ژرف 
که  پروژه ای  مساله  این  کنار  در  و  دارد  ادامه 
جنبه بهره برداری و تحقیق داشته باشد را نیز 

در دست اجرا داریم.

 هدف گذاری حفر 1۰ حلقه چاه
برای برداشت آب های ژرف

عیسی بزرگ زاده - سخنگوی صنعت آب نیز 
در همین راستا به ایسنا گفت: در هدف گذاری 
برنامه ریزی شده که  اولیه حفر ۱۰ چاه ژرف 
معادل ۱۰۰۰ میلیارد تومان برای این موضوع 
و طرح های فناورانه در نظر گرفته شده، اکنون 
پروژه آب ژرف در مرحله مطالعه بوده و تاکنون 
چهار حلقه چاه حفر شده و توافق نامه ای نیز در 
همین راستا با معاونت علمی منعقد شده است.

وی افزود: طرح هایی در حال اجراست و اگر 
اثبات شود که منبع مطمئنی است، برداشت 
اتفاق  سیزدهم  دولت  در  می گیرد،  صورت 
مهمی که در این حوزه افتاد این بود که شورای 

عالی آب ژرف تشکیل شد.
تاکنون  آب  صنعت  سخنگوی  گفته  به 
فنی  و  علمی  مهم  کمیته  دو  چندین جلسه، 
تشکیل شده و در حال بررسی موضوع هستیم.

در حال حاضر پروژه تحقیقاتی روی آب های 
ژرف انجام می شود، در این راستا چند چاه در 
استان های سیستان و بلوچستان حفر شد که 
عمده آن در سیستان بوده است. در برخی از 
استان ها نیز استفاده از آب های ژرف پیشنهاد 
یک  نیازمند  ژرف  آب های  منابع  است،  شده 
استمرار از نظر زمانی هستند به طوری که اگر 
یک چاه حفاری و تجهیز می شود، تداوم آبدهی 
و  شود  برنامه ریزی  آن  اساس  بر  و  باید چک 

بسط پیدا کند.
باید  منابع صرفا  این  که  داشت  توجه  باید 
برای آب های شرب مورد استفاده قرار بگیرد. 
آب های ژرف را نمی توان برای مصارف صنعتی 
تنها در  و  قرار داد  استفاده  و کشاورزی مورد 
مکان هایی که مشکل تامین آب شرب داریم، 
می توان از آب های ژرف استفاده کرد، اما فعلا 

در حد کار مطالعاتی و تحقیقاتی است.

آب های ژرف عمدتا تجدیدناپذیرند
تورج کشاورز - کارشناس ارشد هیدرولوژی- 
در این رابطه به ایسنا گفت: آب های ژرف عمدتا 
آب های تجدیدناپذیرند. بنابراین زمانی که یک 
مخزن تجدیدناپذیر دارید، همچون آبخوان های 
عادی نیستند که هر سال با بارش باران حجم 
آنها اضافه شود، در آب های ژرف به دلیل اینکه 
در چرخه آب نیستند باید برداشت از آنها بسیار 
مدیریت شده باشد زیرا حتی اگر در چرخه آب 
سرعت  به  آب  این  باشند،  داشته  وجود  نیز 

بازنمی گردد و سالانه جبران نمی شود.
این  روی  تحقیقاتی  اینکه  بر  تاکید  با  وی 

موضوع صورت نگرفته و به فرض اینکه آبخوان 
داشته  وجود  نیز  امروزی  آب  در چرخه  ژرف 
باشد و تغذیه شود نمی توانیم مانند آبخوان های 
سطحی دیگر با آن رفتار کنیم و باید شرایط 
باتوجه  کرد:  تصریح  شود،  شناخته  آبخوان 
نیستند،  تجدیدپذیر  آبها  این  عمدتا  اینکه  به 
کشور  آبی  مشکل  حل  برای  آنها  برداشت 
آن  روی  توان  نمی  و  است  مسکن  یک  تنها 
برنامه ریزی طولانی مدتی انجام داد مگر اینکه 
امروز  که  باشد  داشته  وجود  استثنایی  حالت 
مشخص نیست و باید تحقیقات زیادی صورت 

بگیرد.

آب های ژرف ارتباطی با فرونشست
ندارند

این کارشناس ارشد هیدرولوژی افزود: آبی 
می آوریم  بیرون  متری   ۳۰۰۰ عمق  از  که  را 
حتی اگر در چرخه آب باشند تا آب جدید به 
زیادی طول می کشد  زمان  برسد،  این عمق  
قابل  ژرف  آبخوان های  عمومی  صورت  به  اما 
تجدید نیستند؛ بنابراین استفاده از این آبها باید 
بسیار مدیریت شده باشد چراکه جزو مخازن 
استراتژیک به حساب می آیند و باید در لحظه 

آخر و نقطه پایانی از آن استفاده کرد.
عمق  در  ژرف  آب های  کشاورز،  گفته  به 
۳۰۰۰ متری و عمق ۱۸۰۰ متری کشف شده 
برداشت می شود، در عمق ۳۰۰۰  آنچه که  و 
متری است، باتوجه به اینکه عمق این آب ها 
زیاد است، تاثیری در فرونشست ندارند و یا اگر 
هم داشته باشند، بسیار کم خواهد بود. چراکه 
عمقی که آب های ژرف کشف می شوند، بسیار 
زیاد است و تاثیری در لایه های بالایی ندارند.

وضعیت  به  باتوجه  کارشناسان،  اعتقاد  به 
منابع در کشور لزوم مدیریت مصرف بیش از 
از همه  استفاده  زمانی خودنمایی می کند  هر 
منابع آبی می تواند مشکلات جدی را در آینده 
ایجاد کند لذا لازم است به موضوعات مدیریت 

مصرف توجه ویژه شود.

مدیرعامل اتحادیه مرکزی دام سبک کشور 
گفت: باید گوشت گرم تولید داخل در کالابرگ 
عرضه شود تا هم میل و رغبت تولیدکنندگان 
بیشتر شود و هم گوشت با قیمت مناسب تری 

به دست مصرف کنندگان برسد.
با  صدردادرس  افشین  ایسنا،  گزارش  به 
بیست وچهارمین  در  ایسنا،  غرفه  در  حضور 
در  اینکه  بیان  با  ایران  رسانه های  نمایشگاه 
گمرک  آمار  اساس  بر   ۱۴۰۲ سال  ماهه   ۱۰
مجموع گوشت وارداتی به کشور ۹۰ هزار تن 
بوده است، اظهار کرد: همچنین حدود ۲۵ هزار 
تن دام زنده وارد شده که از این ۲۵ هزار تن 

بر اساس ضریب تبدیل، ۱۲ هزار تن گوشت 
خالص به دست می آید و مجموعا ۱۰۲ هزار تن 

گوشت وارداتی در ۱۰ ماهه داشتیم.
تولید  گوشت  تن  هزار   ۴۰۰ افزود:  وی 
بر  را  گوشت  میزان  این  اگر  که  داریم  داخل 
و  میلیون   ۸۵ یعنی  کشور  جمعیت  اساس 
۵۰۰ هزار نفر حساب کنیم سرانه مصرف ۵.۹ 
کیلو می شود. در حالی که سال گذشته سرانه 

مصرف ۷.۵ کیلو بود.
مدیرعامل اتحادیه مرکزی دام سبک کشور 
تصریح کرد: گفته می شود این آمار مربوط به 
کشتارگاه های رسمی است. اعلام کردیم که اگر 

۱۰ درصد به این آمار اضافه شود برای مثال 
۴۰۰ هزار تن به ۴۴۰ هزار تن می رسد و سرانه 
مصرف به عدد ۶.۴ کیلو می رسد که باز هم از 

سال گذشته کمتر است.
وی با بیان اینکه آمار کشتارگاه ها نشان از 
کاهش  ۲۲ درصدی کشتار در ۱۰ ماه امسال 
نسبت به سال قبل را نشان می دهد، افزود:سال 
و سرانه  داشتیم  واردات  تن  هزار   ۴۸ ،۱۴۰۱
مصرف ۷.۵ کیلو بوده، در حالیکه امسال ۱۰۲ 
هزار تن واردات داریم اما سرانه زیر شش کیلو 
واردات  با  اگر گفته می شود که  رسیده است. 
بازار تنظیم می شود پس چرا سرانه مصرف با 

افزایش واردات کاهشی شده است.
عنوان  ادامه  در  بخش خصوصی  فعال  این 
کرد: واردات باعث شده که برای تولید کننده 
با  نتیجه  در  باشد  نداشته  وجود  روشنی  افق 
چه  هر  واردات  هستیم.  مواجه  تولید  کاهش 
زیادتر شود به نفع نیست و اتفاقا به ضرر است.

به گفته وی مساله مهم در بازار گوشت این 
ندارد.  خرید  قدرت  کننده  مصرف  که  است 
که  بالاببرد  را  مصرف کننده  توان  باید  دولت 
این مهم با ارائه گوشت گرم در کالابرگ میسر 

می شود.
مدیرعامل اتحادیه مرکزی دام سبک کشور 

بخش کشاورزی  از  که  یارانه ایی  کرد:  تصریح 
بیرون آمد به بخش تولید نرفت و نتیجه این 
شد که تولید دچار مشکلات اساسی شده است.

وی با بیان اینکه بهتر است به جای یارانه 
نقدی به مردم کالابرگ داده شود، گفت:گوشت 
قرمز گرم داخلی جزو اقلام کالابرگ الکترونیک 
این گوشت  اینجاست که چرا  نیست و سوال 
حساب  با  نمی شود؟  کالابرگ  وارد  قرمز 
سرانگشتی می توانیم محاسبه کنیم که اگر با 
خریداری  داخلی  گرم  گوشت  مردم  کالابرگ 
کنند برای آنها به صرفه تر است یا گوشت گرم 

منجمد و وارداتی خریداری کنند؟

افزایش ۲۰ تا ۴۰ درصدی 
کارت های سوخت جایگاه ها در 

ایام نوروز

به  سوخت  داران  جایگاه  صنف  سخنگوی 
کرد  اشاره  نوروز  ایام  در  آزاد  کارت های  افزایش 
عرضه  میزان  و  جایگاه ها  تناسب  به  گفت:  و 
 ۴۰ الی   ۲۰ حدود  آزاد  کارت های  تعداد  بنزین، 
رضا  ایسنا،  گزارش  به  می یابد.  افزایش  درصد، 
نواز - سخنگوی صنف جایگاه داران سوخت، در 
حجم  افزایش  به  اشاره  با  تلویزیونی،  برنامه  یک 
سفرها در این ایام و افزایش میزان مصرف بنزین 
و متعاقب آن نیاز به کارت های سوخت بیشتر در 
کرد:  اظهار  در سراسر کشور  جایگاه های سوخت 
در ایام نوروز به فراخور میزان فروش جایگاه ها و 
تعداد جایگاه هایی که در مسیرها قرار دارند، تعداد 
کارت ها افزایش پیدا می کند و پیش بینی ما این 
است که بین ۲۰ الی ۴۰ درصد تعداد کارت های 

آزاد سوخت، در این ایام افزایش یابد.

ناکامی بیت کوین
قیمت بیت کوین تا ۵۳ هزار دلار افزایش یافت 
اما مدت زمان این صعود کوتاه بود و دوباره به زیر 

این سطح سقوط کرد.
از  پس  بیت کوین  گاوهای  ایسنا،  گزارش  به 
یک  معاملاتی  محدوده  شکستن  برای  تلاش 
هفته ای قیمت بیت کوین با رد سریع مواجه شدند 
اما سود باز بالای ۲۲ میلیارد دلار باقی مانده است.

قیمتی  اقدام  ویو  تردینگ  و  تلگراف  کوین 
بیت کوین را دنبال کردند و بر اساس داده ها این 
رمزارز برای مدت کوتاهی به ۵۳ هزار دلار رسید. 
طوری که  به   بود  قوی  سطح  این  پذیرش  عدم 
دو  از  کمتر  در  را  خود  روز  کل  سود  بیت کوین 

ساعت پس داد و به ۵۱ هزار و ۴۰۰ دلار رسید.
آتی  معاملات  باز  سود  کریپتو،  از  نقل  به 
در  که  نوسانات  کلاسیک  کاتالیزور  بیت کوین، 
ماه   ۲۶ در  خود  سطح  بالاترین  به  هفته  ابتدای 
در  گلس  کوین  داده  هر  ازای  به  رسید،  گذشته 

بیش از ۲۲.۵ میلیارد دلار باقی ماند.
مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتال در 
حال حاضر ۱.۹۸ تریلیون دلار برآورد می شود که 
به روز قبل  ۰.۸۱ درصد بیشتر  این رقم نسبت 
شده است. در حال حاضر ۵۱.۴۹ درصد کل بازار 
که  است  بیت کوین  اختیار  در  دیجیتال  ارزهای 

۰.۰۳ درصد کاهش روزانه را ثبت کرده است.
حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ساعت 
 ۲۴.۷۸ که  است  دلار  میلیارد   ۸۸.۵۷ گذشته 
امور  در  کل  حجم  است.  داشته  افزایش  درصد 
میلیارد   ۶.۸۴ حاضر  حال  در  متمرکز  غیر  مالی 
 ۲۴ حجم  کل  از  درصد   ۷.۷۲ که  است  دلار 
ساعته بازار ارزهای دیجیتال  بوده و حجم تمام 
سکه های پایدار اکنون ۸۰.۳۹ میلیارد دلار است 
بازار  ساعته   ۲۴ کل حجم  از  درصد   ۹۰.۷۷ که 

ارزهای دیجیتال را تشکیل می دهد.

بدهی هزینه برق شرکت های 
دولتی پرداخت می شود

سخنگوی دولت مصوبات امروز هیئت وزیران را 
تشریح کرد.  به گزارش ایسنا، علی بهادری جهرمی 
صبح امروز چهارشنبه دوم اسفند ۱۴۰۲ در حاشیه 
جلسه هیئت دولت در جمع خبرنگاران با تبریک 
روز جوان، اظهار کرد: در جهت تقویت تولید در 
حوزه انرژی برای تولید برق در کشور، امروز منابع 
مالی و روش های تسویه بدهی برای شرکت هایی 
که دولت برای پرداخت هزینه های تامین برق به 
آنها بدهی داشت پیش بینی شد و با تصویب هیئت 

وزیران این تسویه صورت خواهد گرفت.
وی همچنین درباره پروژه راه آهن رشت-آستارا 
گفت: این پروژه یکی از بخش های مسیر ترانزیتی 
شمال به جنوب کشور است که از اولویت های این 
ترانزیتی  توان  توسعه  و  تقویت  منظور  به  دولت 
تامین  روش  منابع  امروز  است  کشور  جاده ای 
مالی این طرح مشخص شد و به تصویب هیئت 
وزیران رسید. بهادری جهرمی در ادامه یادآور شد: 
تسهیل  برای  خوبی  مصوبه  وزیران  هیئت  امروز 
تامین مالی بخش تولید و حمایت مالی از بخش 
خصوصی در حوزه های مختلف و تقویت ابزارهای 
به  نقدینگی  هدایت  منظور  به  زنجیره ای  مالی 

سمت تولید داشت.
وی افزود: این آیین نامه به دستگاه های اجرایی 
یا  مولد  اعتبار  گواهی  اوراق  که  می دهد  اجازه 
مطالباتشان  تسویه  عنوان  به  را  گام  اوراق  همان 
از اشخاص حقیقی و حقوقی بپذیرند. اوراق گامی 
که سه ماه فرصت تا تسویه شان وجود داشته باشد 
دستگاه های  به  بدهی  تسویه  عنوان  به  می توانند 
اجرایی بدهند. این در اوراق گام توان افزایی ایجاد 
می کند و امکان استفاده بیشتر را برای کسانی که 

این اوراق را در اختیار دارند فراهم می کند.
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گزارش ... رئیس اسبق بانک مرکزی:

انتشار اوراق سپرده ۳۰ درصدی باید ادامه یابد
به  اشاره  با  مرکزی  بانک  اسبق  رئیس کل 
منفی  حاضر  حال  در  بانکی  سود  نرخ  اینکه 
است، گفت: وقتی تورم بالای ۴۰ درصد داریم 
 ۲۰ محدوده  در  نیز  بانکی  سود  نرخ های  و 
گذار  قدرت خرید سپرده  این  است،  درصدی 
سپرده گذار  عملا  و  رود  می  تحلیل  که  است 
زیان می کند. نرخ سود منفی در اقتصاد نمی 

تواند منطقی باشد و به ضرر اقتصاد است.
تاکید  ایسنا،  با  گفت وگو  در  سیف  ولی الله 
کرد: در این شرایط همواره سپرده گذار به نفع 
گیرنده تسهیلات متضرر می شود. هر گیرنده 
دارد،  فعالیتی  چه  اینکه  از  فارغ  تسهیلات، 
بود  خواهد  منتفع  تسهیلات  گرفتن  بابت  از 
متقاضیان  به طولانی شدن صف  منجر  لذا  و 
فساد  و  رانت  برای  زمینه  و  شده  تسهیلات 
مهیا می شود. در چنین فضایی تولیدکنندگان 
واقعی برای تامین سرمایه در گردش به راحتی 
امکان استفاده از تسهیلات بانکی را نخواهند 
داشت و نظام بانکی هم در معرض انتقاد قرار 
می گیرد که چرا نمی تواند تسهیلات مورد نیاز 

بخش تولید را تامین کند.
وی افزود: در شرایط حاضر قبل از اظهار نظر 
در این باره، مهم است که بدانیم مدل کسب  و 
کار نظام بانکی ما چه وضعیتی دارد. چرا که 
نظام بانکی خودش با ناترازی در ابعاد مختلف 
مواجه است و عملیات بانکی به دلیل ساختار 
زیان  ها  بانک  اکثر  در  دستوری،  نرخ های 
تولید می کند. به  گونه ای که هم سطح نرخ ها 
متناسب با تورم، پایین است و هم اینکه نتیجه 
عملیات بانکی منجر به تولید زیان می شود و 

این روند به تشدید ناترازی منجر می شود.
به گفته سیف، گرچه منابع جمع آوری شده 
از محل انتشار گواهی سپرده ۳۰ درصدی قرار 
است به مصرف تامین مالی طرح های خاص 

سایر  نرخ  که  کنیم  تصور  نباید  ولی  برسد، 
سپرده های نظام بانکی تغییر نخواهد کرد. 

وی تاکید کرد: با این توضیح اقدام به انتشار 
اوراق گواهی سپرده ۳۰ درصدی، در حقیقت 

اینکه ضرر و زیان  یک قدمی است در جهت 
چند  هر  یابد،  کاهش  حدودی  تا  سپرده  گذار 
را  این سیاست  اگر  دارد.  فاصله  تورم  با  هنوز 
فکری  طرف  آن  از  و  دهیم  انجام  تنهایی  به 
برای اصلاح نرخ تسهیلات عادی در نظام بانکی 

فعلی  ناترازی  که  است  این  معنایش  نکنیم، 
بیش از گذشته تشدید می شود.

رئیس کل اسبق بانک مرکزی، معتقد است: 
سپرده های  باشند  مجاز  باید  بانک ها  قاعدتا 

یک  با  را  درصد   ۳۰ نرخ  با  جمع آوری شده 
بانک  برای  بتواند  )که  مناسب  سود  حاشیه 
مصرف  باشد(،  داشته  همراه  به  سودآوری 
کنند. در غیر اینصورت مشکل ناترازی بانک ها 
تشدید می شود. با این توضیحات اعتقاد دارم 

که اصولا نرخ های سود منفی در اقتصاد قابل 
قبول نیست و باید متناسب با واقعیات و شرایط 

تورمی روز مورد بازنگری و اصلاح قرار گیرد.
سیف یادآور شد: البته در این رابطه مشکل 

ناترازی نظام بانکی هم باید مورد توجه باشد و 
نهایتا ساختار نرخ ها در مدل کسب  و کار بانکی 
باید به نحوی اصلاح شود که عملیات واسطه 

گری وجوه منجر به زیان نشود.
وی در خصوص تداوم انتشار اوراق گواهی 

آینده  در  درصدی   ۳۰ سود  نرخ  با  سپرده 
نزدیک نیز اظهار کرد: اگر به موازات انتشار این 
اوراق، فکری هم به حال نرخ تسهیلات بانک ها 
منابعی  این  تا  دهیم  اجازه  بانک ها  به  و  شود 
که جمع می کنند را با نرخ مناسب به عنوان 
تسهیلات پرداخت کنند، انتشار این اوراق می 

تواند ادامه داشته باشد و اقدام مثبتی است.
سیف پیرامون برخی اظهارات در خصوص 
بانک مرکزی، گفت: این  اقدام سیاستی اخیر 
اقدام را نوعی حرکت به سوی برداشتن نرخ های 
دستوری تلقی می کنم. اصولًا معتقدم نرخ های 
دستوری در اقتصاد هم فساد ایجاد می کند و 
هم باعث تضییع امکانات و منابع می شود. نرخ 
دستوری با این فاصله بسیار زیاد از تورم، حتماً 
مشکل آفرین است و فسادها و تقاضای کاذبی 
که برای تسهیلات ایجاد می شود، جزو مواردی 

است که باید به آن توجه شود.
خاطرنشان  مرکزی  بانک  اسبق  رئیس کل 
کرد: نرخ دستوری برای یک دوره کوتاه مدت 
شاید بتواند توجیه شود، اما اینکه در بلندمدت 
و در فضای اقتصادی کشور همواره نه تنها در 
بازار پول بلکه در سایر بازارها اصرار به تعیین 
نرخ های دستوری داشته باشیم قطعا منجر به 

نتایج و آثار منفی در اقتصاد خواهد شد.
سیاستی  چنین  نتایج  از  وی،  گفته  به 
هدر  و  طرف  یک  از  رانت  و  فساد  گسترش 
محدود  منابع  از  استفاده  در  اسراف  و  دادن 
کشور خواهد بود. در مجموع این اقدام یعنی 
نرخ ۳۰ درصد  با  اوراق گواهی سپرده  انتشار 
بلافاصله  باید  اما  کنم.  می  ارزیابی  مثبت  را 
برای جلوگیری از تشدید ناترازی نظام بانکی و 
جلوگیری از تولید زیان در بانک ها تصمیمات 
لازم در زمینه اصلاح نرخ های سود بانکی اعم 

از سپرده و تسهیلات اتخاذ و ابلاغ شود.

کاهش فروش عامل کاهش 
قیمت فورد شد؟

از  پس  که  کرد  اعلام  موتور  فورد  شرکت 
کاهش شدید فروش در ژانویه، قیمت شاسی بلند 
دلار   ۸۱۰۰ تا  را  خود  ای  ماخ   موستانگ  برقی 

کاهش داده است.
کاهش  که  کرد  اعلام  فورد  ایسنا،  گزارش  به 
قیمت ها در حالی اتفاق می افتد که این خودروساز 
به تطبیق خود با بازار برای دستیابی به ترکیب 
بهینه رشد فروش و ارزش مشتری ادامه می دهد.

خودروساز در میشیگان اعلام کرد که فروش 
ماخ ای در ایالات متحده با ۵۱ درصد کاهش در 
ژانویه به ۱۲۹۵ دستگاه رسیده است. کراس اوور 
از  می کند،  رقابت  ای  ماخ  با  که  تسلا   Y مدل 
اعتبار  از ۷۵۰۰ دلار  ۴۲ هزار و ۹۹۰ دلار قبل 

مالیاتی فدرال شروع می شود.
ایلان  رهبری  به  برقی  خودروهای  سازنده 
برای  تلاش  در  گذشته  سال  اوایل  در  ماسک 
افزایش تقاضا و به دست آوردن سهم بیشتری از 
بازار، جنگ قیمتی را به راه انداخت. فورد و دیگر 
برقی  خودروهای  حرکت  قدیمی،  خودروسازان 
خود را کند کرده اند و در عوض بر روی مدل های 

هیبریدی و گازسوز تمرکز کرده اند.
بر اساس گزارش رویترز، فورد در ژانویه اعلام 
 F۱۵۰ لایتنینگ  پیکاپ  وانت  تولید  که  کرد 
مرکز  در  را  تولید  و  داد  خواهد  کاهش  را  خود 
خودروهای الکتریکی میشیگان روژ به یک شیفت 

از اول آوریل کاهش می دهد.

 خوش بینی از اقتصاد ژاپن
رخت بربست

صادرات ژاپن در ماه ژانویه بیش از حد انتظار 
به علت محموله های خودرو و  یافت که  افزایش 
قطعات خودرو به مقصد ایالات متحده و تقاضای 
چین برای تجهیزات ساخت تراشه بود، اما بدتر 
در  نگرانی ها  بر  کارخانه  بخش  در  اوضاع  شدن 

مورد ضعف اقتصادی گسترده تر افزود.
به گزارش ایسنا، داده ها نشان داد که صادرات 
ژاپن در ژانویه نسبت به ماه مشابه سال قبل ۱۱.۹ 
درصد افزایش یافته است که سریعتر از افزایش 
نظرسنجی  در  اقتصاددانان  انتظار  درصدی   ۹.۵

رویترز و رشد ۹.۷ درصدی در ماه قبل است.
برخی  می تواند  افزایش صادرات  که  در حالی 
را  اقتصادی  بیشتر  کاهش  مورد  در  نگرانی ها  از 
که  داد  نشان  رویترز  نظرسنجی  دهد،  کاهش 
به  فوریه  ماه  در  تولیدکنندگان  تجاری  روحیه 
ماه   ۱۰ در  اولین بار  برای  و  شد  تضعیف  شدت 
بیشتر  خوش بین ها  از  بدبین ها  تعداد  گذشته 
شد. در همین حال، ین ضعیف تر احتمالا نقش 
بیشتری نسبت به تقاضای قوی در افزایش ارزش 

صادرات داشته است.
موسسه  ارشد  اقتصاددان  مینامی،  تاکشی 
تحقیقاتی نورینچوکین گفت اقتصاد ایالات متحده 
در حال کند شدن است و اروپا در رکود به سر 
به  بودن  برای خوش بین  دلیلی  بنابراین  می برد، 
صادرات ژاپن وجود ندارد که به عنوان یک روند 

در حال ضعیف شدن است.
طور  به  ژاپن  می داد  نشان  شاخص ها 
غیرمنتظره ای در سه ماهه چهارم وارد رکود شده 
و جایگاه خود را به عنوان سومین اقتصاد بزرگ 

جهان در برابر آلمان از دست داده است.
گمانه زنی ها از سال گذشته افزایش یافته است 
اوایل  ژاپن ممکن است در  بانک  اینکه  بر  مبنی 
منفی  بهره  نرخ  سیاست  از  آوریل  یا  مارس  ماه 
به  قیمت  و  رشد دستمزد  اگر  خارج شود،  خود 
داده های  حال،  این  با  یابد.  افزایش  کافی  اندازه 
که  است  برانگیخته  را  نگرانی هایی  اخیر  ضعیف 
ممکن است شرکت های ژاپنی تمایلی به افزایش 
دستمزدها برای دستیابی به تورم با ثبات و پایدار 

نداشته باشند.

 ۵G بار هوش مصنوعی توسط
سبک تر می شود!

با وجود آنکه شبکه های ۴G جهشی کوانتومی 
خود  پیشینیان  به  نسبت  عملیاتی  توان  نظر  از 
از  استفاده  برای  انگیزه ای  هیچ  اما  دادند  ارائه 

هوش مصنوعی در ۴G وجود نداشت.
تمام  شبکه  یک  عوض  در  ایسنا،  گزارش  به 
عیار ۵G یک موجودیت متفاوت است که در افق 
با  اکوسیستمی  وعده  خود  توسعه ای  چشم انداز 

عملکرد روان از چندین شبکه را می دهد.
بهینه  الگوی کدگذاری  با  نتیجه هر کدام  در 
خود، راه را برای فناوری های مدیریتی پیشرفته 
می کنند؛  هموار  مصنوعی  هوش  بر  مبتنی 
بنابراین ۵G فقط یک جهش کوانتومی در توان 
مجموعه  چشمگیر  گسترش  بلکه  نیست،  داده 

خدماتی است که مخابرات می تواند ارائه دهد.

سقوط ۸۰ درصدی سرمایه گذاری خارجی در دومین اقتصاد بزرگ جهان

با پیامک اشتباه خانه های خالی چه کنیم؟

خودروساز چینی ترمز کشید

 ۸۰ چین  در  خارجی  مستقیم  سرمایه گذاری 
درصد کاهش یافت و به پایین ترین میزان سه دهه 
سرمایه گذاری  ایسنا،  گزارش  به  رسید.  گذشته 
مستقیم خارجی )FDI( در چین در سال گذشته 
به بدترین سرعت خود در سه دهه اخیر کاهش 
تجاری  علاقه  کاهش  از  دیگری  نشانه  که  یافت 

جهانی به دومین اقتصاد بزرگ جهان است.
داده های منتشر شده توسط اداره ارز خارجی 
)SAFE( چین نشان داد که تعهدات سرمایه گذاری 
ورود  برای  معیاری   - چین  در  خارجی  مستقیم 
در سال   - این کشور  به  خالص سرمایه خارجی 
۲۰۲۳ به ۳۳ میلیارد دلار رسید. این رقم بیش از 
۸۰ درصد کمتر از رقم ۱۸۰.۲ میلیارد دلاری در 

سال ۲۰۲۲ است.

کاهش  متوالی  سال  دومین  داده ها  این 
سرمایه گذاری مستقیم خارجی به چین را نشان 
می دهد و اعداد سال گذشته کمتر از ۱۰ درصد 
از میزان رکورد ورودی سرمایه خارجی به ارزش 
 ۲۰۲۱ سال  در  که  بود  دلار  میلیارد   ۳۴۴.۱

مشاهده شد.
سپتامبر سال ۲۰۲۳،  تا  ماهه جولای  در سه 
چین برای اولین بار کسری سه ماهه خود را در 
رساند،  ثبت  به  خارجی  مستقیم  سرمایه گذاری 
به این معنی که جریان خروجی بسیار بیشتر از 
جریان های ورودی بود، با این حال، داده های سه 
خالص  جریان  با  بهبودی  از  حاکی  پایانی  ماهه 
ورودی به ارزش حدود ۱۷.۵ میلیارد دلار به این 

کشور است.

کاهش علاقه خارجی به چین در زمانی حیاتی 
برای این کشور رخ می دهد که با خطرات کاهش 
مبارزه  مصرف کننده  ضعیف  تقاضای  و  تورم 

می کند.
روابط  با  همراه  کووید،  از  پس  متزلزل  بهبود 
متزلزل با غرب و ادامه بحران در بخش املاک که 
تهدیدی در سرایت به خدمات مالی است، مشاغل 
خارجی را مجبور به خروج از این کشور کرده است. 
به نقل از فایننس، قانون مبهم اما سختگیرانه ضد 
در  پینگ  جین  شی  دولت  توسط  که  جاسوسی 
سال گذشته اجرا شد، در بحبوحه حملات فزاینده، 
جریمه ها و ممنوعیت خروج شرکت های خارجی 
و کارگران آنها بر احساسات تجاری تاثیر گذاشته 

است.

رییس کل سازمان امور مالیاتی گفت: برخی 
طرف  از  که  خالی  خانه  محتوای  با  پیامک ها 
وزارت راه و شهرسازی برای مالیات دهندگان 
دقیقی  اطلاعات  حاوی  بعضا  می شود  ارسال 
در  می توانند  افراد  صورت  آن  در  که  نیست 
مراحل دادرسی مالیاتی نسبت به عدم صحت 
این اطلاعات اعتراض کنند. به گزارش ایسنا، 
سیدهادی سبحانیان با حضور در غرفه ایسنا 
رسانه های  نمایشگاه  چهارمین  و  بیست  در 
قانون  اجرای  راستای  در  کرد:  اظهار  کشور 
پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان با شیب 
نسبتا خوبی مودیان به این سامانه می پیوندند و 

تکالیف خود را انجام می دهند.

حضور ۹۴ هزار شخص حقوقی
در سامانه مودیان

حدود  جاری  سال  ابتدای  در  افزود:  وی 
سامانه  در  حقوقی  اشخاص  مودی   ۲۰۰۰
مودیان تکالیف خود را انجام می دادند در حالی 
پیدا  مودی حضور  هزار  بر ۹۴  بالغ  امروز  که 
صدور  به  نسبت  شرکت ها  عمده  و  کرده اند 

صورت حساب الکترونیکی اقدام می کنند.
رییس کل سازمان امور مالیاتی با بیان اینکه 
امسال رشدهای چند برابری را در حوزه ارسال 
سال  به  نسبت  الکترونیکی  حساب  صورت 
گذشته شاهد هستیم گفت: هم اکنون بالغ بر 

الکترونیکی صادر  میلیون صورت حساب   ۱۵
می کنیم. در حوزه استقرار زیرساختهای سامانه 
مودیان و پایانه های فروشگاهی با سرعت خوبی 

گام برمی داریم.
سبحانیان تصریح کرد: باید همه آگاه باشند 
اتفاق  مالیاتی  نظام  در  می خواهد  که  تحولی 
بیفتد مبنی بر اینکه نظام مالیاتی از یک نظام 
کند  پیدا  هوشمند سوق  نظام  یک  به  سنتی 
مستلزم طی زمان است و با شیبی باید به این 
سمت برویم. قانون گذار هم این پیش بینی را 
اشخاص  برای  به همین خاطر  و  داده  صورت 
حقیقی یک سیر گام به گام را طراحی کرده 
است. وی با بیان اینکه امسال اشاخص حقیقی 
داشتند  فروش  تومان  میلیارد   ۱۸ بالای  که 
موظف به صدور صورت حساب الکترونیکی در 
سامانه مودیان بودند گفت: این عدد در سال 
آینده تا ۱۴ میلیارد تومان کاهش پیدا می کند. 
بنابراین قانون گذار یک فرآیند تدریجی و گام 
به گام را برای توسعه استقرار سامانه مودیان در 
نظر گرفته است. ما همیشه باید اقدامات تحولی 
را در یک بستر آموزشی و همراه سازی فعالان 

اقتصادی دنبال کنیم.
درباره  مالیاتی  امور  سازمان  کل  رییس 
نظام  گفت:  درآمد  کم  افراد  مالیاتی  معافیت 
مالیاتی به سمت هوشمند شدن پیش می رود 
و  سیستمی  صورت  به  اشخاص  مالیات  که 
اینکه لازم  بدون  تعیین شود؛  داده  بر  مبتنی 

مالیاتی  اداره  یا  مالیاتی  نظام  به  مودی  باشد 
مراجعه کند و مالیات او رسیدگی شود.

مصادیق  از  یکی  کرد:  تصریح  سبحانیان 
بارز سیستمی شدن این است که ما در حوزه 
مشاغل و اصناف و بازار به جای اینکه آنها را 
مکلف کنیم اسناد و مدارک نگهداری کنند و 
آن را کنند به سازمان امور مالیاتی تسلیم کنند 
تعیین  افراد  این  برای  را  مقطوع  مالیات  یک 
کنیم و از داخل منازل یا محل کارشان مالیات 

را اگر مورد تاییدشان بود پرداخت کنند.
وی بیان کرد: این موضوع برای سال جاری 
تا سقف فروش ۶ میلیارد و ۷۰۰ میلیون تومان 
در  مجلس  با  رایزنی  طی  ما  بود.  انجام  قابل 
این  کردیم  تلاش   ۱۴۰۳ سال  بودجه  قانون 
عدد را به ۱۸ میلیارد تومان افزایش دهیم. به 
این صورت که فعالان اقتصادی شخص حقیقی 
که در سال جاری فروششان تا عدد ۱۸ میلیارد 
ماده  تبصره  ظرفیت  از  می توانند  باشد  تومان 
و  اسناد  و  اظهارنامه  تسلیم  نیازمند  که   ۱۰۰

مدارک نیست استفاده کنند.

معافیت مالیاتی به 1۴۴ میلیون تومان 
افزایش یافته است

تصریح  مالیاتی  امور  سازمان  کل  رییس 
مالیاتی اصناف و مشاغل  کرد: سقف معافیت 
حدود ۴۷ میلیون تومان در سال بود  که ما 
آن را به سه برابر رساندیم و این عدد به ۱۴۴ 

میلیون تومان برای سال آینده افزایش دادیم. 
است که  این  مالیاتی  امور  تمرکز سازمان  لذا 
اولا از نظام سنتی به نظام هوشمند سوق یابد 
و دوما تمرکزش بر مودیان و فعالان اقتصادی 

دانه درشت باشد.
خالی  خانه های  مالیات  درباره  سبحانیان 
پیامکی  مالیاتی،  امور  سازمان  اساسا  گفت: 
درباره تعداد خانه های خالی افراد ارسال نمی 
کند. ما اطلاعات خانه های خالی و خانه های 
می گیریم.  شهرسازی  و  راه  وزارت  از  لوکس 
و شهرسازی  راه  وزارت  از طرف  است  ممکن 
پیامکی بیاید که مبتنی بر اطلاعات غلط باشد. 
در آن صورت متقاضیان می توانند در مراحل 
دادرسی مالیاتی اعتراض کنند و به طور مثال 
بگویند به موجب این مستندات من این تعداد 

واحد را در تملک ندارم.
وی اذعان کرد: یکی از چالش هایی که در 
حوزه مالیات خانه های خالی با آن مواجهیم این 
است اطلاعاتی که برای مودی و سازمان امور 
مالیاتی ارسال می شود اطلاعات دقیقی نیست 

و ما را دچار چالش کرده است.
درخصوص  مالیاتی  امور  سازمان  رییس 
اینفلوئنسرها گفت: در  و  ها  مالیات سلبریتی 
سال جاری کسانی که درآمدهای بالا داشتند، 
چه اینفلوئنسر بودند یا از محل تبلیغات کسب 
درآمد می کردند را مشمول مالیات کردیم و این 

روند در سال آینده نیز ادامه خواهد داشت.

چینی،  الکتریکی  خودروهای  سازنده  های فای، 
تعلیق  حالت  به  ماه   ۶ حداقل  برای  را  خود  فعالیت های 
درآورد و با کاهش رشد، به نشانه هایی از فشار پایدار در 

صنعت افزود.
به گزارش ایسنا، دو منبع آگاه از تولیدکننده خودروهای 
حقوق  پرداخت  به  قادر  شرکت  این  که  گفتند  الکتریکی 
که  کارمندان  از  یکی  نبود.  ژانویه  ماه  در  خود  کارکنان 
برند  تولیدکننده  که  گفت  شود،  فاش  نامش  نخواست 

پریمیوم های فای در شانگهای تولید خود را به حالت تعلیق 
درآورد و کارگران را از ورود به کارخانه خود منع کرد.

کارگران  برای  که  یادداشتی  به  استناد  با  کارمند  این 
ماه  این  پایان  در  کارگران  که  گفت  است،  شده  ارسال 
دستمزد ژانویه را دریافت خواهند کرد و سپس حقوق با 
نرخ ۷۰ درصد بین ۱۸ فوریه تا ۱۸ مارس پرداخت خواهد 
پرداخت خواهد  آنها  به  آن حداقل دستمزد  از  شد. پس 
شد. در این اعلام آمده است، کارگرانی که می خواهند به 

تا ۲۵  باید  دهند،  ادامه  ملی خود  درمانی  بیمه  پرداخت 
فوریه از کار خود استعفا دهند.

براساس گزارش بلومبرگ، بزرگ ترین بازار خودروهای 
برقی جهان پس از سال ها رشد سریع، با کاهش تقاضای 
مصرف کننده و تشدید تنش های تجاری که به چشم انداز 
صادرات آسیب می زند، با کندی مواجه و باعث شده است 
تعداد فزاینده ای از شرکت ها، از جمله WM Motor و 

بخش EV از گروه اورگرند را به مرز سقوط سوق دهد.
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یافته های مطالعات فاز اول پروژه لیر دیجیتال ترکیهخبر

لیر دیجیتال در راه است
یک  فاز  یافته های  ترکیه  مرکزی  بانک 

مطالعات لیر دیجیتال ترکیه را منتشر کرد.
جمهوری  مرکزی  بانک  ایسنا،  گزارش  به 
ترکیه )CBRT( گزارشی برای ارائه یافته های 
ترکیه  دیجیتال  لیر  پروژه  اول  فاز  مطالعات 
منتشر کرده است. بر اساس گزارش ارزیابی فاز 
اول لیر دیجیتال ترکیه و انتشار نسخه انگلیسی 
آن در روز دوشنبه، این بانک به کار خود در 
زمینه امکان سنجی معرفی لیر دیجیتال ترکیه، 
ادامه  موجود  پرداخت های  زیرساخت  مکمل 

می دهد.
ترکیه  دیجیتال  لیر  که  داد  توضیح  بانک 

شکل دیجیتال لیر ترکیه است.
در این گزارش آمده است، »با پروژه تحقیق 
)R&D(، هدف  ترکیه  لیر دیجیتال  توسعه  و 
لیر  بالقوه  ویژگی های  تعیین  مرکزی  بانک 
مختلف  تنظیمات  آزمایش  ترکیه،  دیجیتال 
انجام  و  تکنولوژیکی  و جایگزین های  معماری 

ارزیابی آزمایشی است«.
ارز  برای  بانک  این  توسعه  و  تحقیق  کار 
اثبات  مطالعات  با   ۲۰۲۰ سال  در  دیجیتال 
مفهوم آغاز شد و پس از تکمیل موفقیت آمیز 
آزمایش های  شامل  که  مفهوم  اثبات  مطالعه 
مربوط به کاربرد فناوری های مختلف دفتر کل 
توزیع  شده برای ارز دیجیتال بود، پروژه تحقیق 
مرکزی  بانک  دیجیتال  ترکیه  لیر  توسعه  و 

راه اندازی شد.
ارز  توسعه  و  تحقیق  گروه  مسئولیت  با 
و  توسعه  تحقیق،  بانک،  در  مستقر  دیجیتال 
آزمایش پروژه علاوه بر مطالعات اثبات مفهوم 

در زمینه های مرتبط در حال انجام است.
ظرفیت  بانک  است،  آمده  گزارش  این  در 
راه اندازی  و  توسعه  برای  تثبیت شده  فنی 
خود  بی درنگ  ناخالص  پرداخت  سیستم های 

دارد.
ظرفیت  ایجاد  برای  بانک  حال،  این  با 
رمزنگاری،  ازجمله  دیجیتال  ارز  عملیاتی 
پیشرفته  فناوری های  و  تخصصی  سخت افزار 
در  اما  می شوند  تلقی  ضروری  که  مختلف 
تخصص بانک مرکزی نیستند، تصمیم گرفت 
که با ذی نفعان پیشرو در فناوری همکاری کند.

 ۲۰۲۱ سال  در  بانک  این  اساس،  این  بر 
تفاهم نامه های دوجانبه ای را با شورای تحقیقات 
و   )TUBITAK( ترکیه  فناوری  و  علمی 

و   )Aselsan( آسلسان  فناوری  شرکت های 
هاولسان )Havelsan( امضا کرده است.

این گزارش یادآوری کرد که پلتفرم همکاری 
دیجیتالی لیر ترکیه با مشارکت این سهامداران 
ایجاد شده است همچنین خاطرنشان کرد که 
فرآیندهای تحقیق، توسعه و آزمایش فناوری 
با همکاری نزدیک با ذی نفعان در مرحله اول 

انجام شد.
که  حالی  در  است:  آمده  بیانیه  این  در 
خرده فروشی  و  عمده فروشی  پرداخت های 
عمدتا بر اساس مخاطبانی که به آن ها دسترسی 
دارند، متفاوت است، پرداخت های خرده فروشی 

چارچوب مرحله اول را تشکیل می دهند.
روی  بر  کار  اول،  فاز  از  بخشی  به عنوان 
راه اندازی محیط های مورد نیاز در سال ۲۰۲۲ 
آغاز و اولین تراکنش های پرداخت در سامانه 
آزمایشی  بررسی های  در  ترکیه  لیر  دیجیتال 
موفقیت  با  سال  همان  پایان  در  شده  انجام 

انجام شد.
گذشته  سال  اول  نیمه  در  افزود:  وی 
بررسی های آزمایشی ادامه یافت که منجر به 

تکمیل فاز اول شد.
در این بیانیه آمده است: »بر اساس یافته ها، 

مراحل  به  تا  است  کرده  برنامه ریزی  بانک 
بررسی های  آن  در  که  برسد  پیشرفته ای 

آزمایشی گسترده تری انجام شود.«
با  را  پلتفرم  دارد  قصد  اکنون  بانک  این 
مشارکت شرکت کنندگان جدید گسترش دهد.

مطالعات فاز یک
در مرحله اول، فاز یک سیستم لیره دیجیتال 
داده  توسعه  پلتفرم  شرکت کنندگان  با  ترکیه 
آزمایش های  و  آزمایشی  ارزیابی های  شد، 
اولیه فناوری های استراتژیک انجام شد. هدف 
انجام  مرحله،  این  در  آزمایشی  مطالعات 
اندازه گیری  و  خاص  مکان های  در  آزمایش ها 

تجربه کاربر و عملکرد سیستم بود.
همچنین این پلتفرم آماده سازی محیط کار 
فنی و زیرساخت را آزمایش کرد، پلتفرم دفتر 
و سیستم طراحی شد  ایجاد  توزیع شده  کل 
توسعه  را  هوشمند  برنامه های  و  قراردادها  و 
داد، یک نمونه اولیه سیستم هویت دیجیتال 
پول  کیف  برنامه  همچنین  کرد،  یکپارچه  را 
دیجیتال طراحی و توسعه داده، شبیه سازی و 

آزمایش شد.
در این گزارش توضیح داده شده است که 

پرداخت/انتقال  توزیع،  صدور،  سناریوهای 
و  سایبری  امنیت  عملیات  بازخرید،  و  آنلاین 
فرآیندهای آزمایشی انجام و عملکرد سیستم 

و تجربه کاربر اندازه گیری شده است.
بانک مرکزی ترکیه یکی از اولین موسساتی 
الکترونیک  پول  مورد  در  را  مطالعاتی  بود که 
انجام داد و این کار را در سال ۱۹۹۸ آغاز کرد 
و سال هاست که از طریق مطالعات نظری خود 

پیشگام دیجیتالی سازی اقتصادی بوده است.

الزامات کلیدی
بانک اعلام کرد که روی ظرفیت فنی برای 
تراکنش ها، شرایط ایمن و آسان سیستم برای 
ترافیک  برای  مقیاس پذیری  نهایی،  کاربران 
خارجی،  و  داخلی  حملات  برای  امنیت  بالا، 
احتمالی،  خرابی های  برابر  در  انعطاف پذیری 
قابلیت تبدیل بین دیجیتال و سایر اشکال لیر 

و انطباق با اعمال حقوقی کار می کند.
انعطاف پذیری  خصوصی،  حریم  حفظ 
آسیب  همکاری،  قابلیت  معماری،  و  فناوری 
مالی  و  اقتصادی  فرآیندهای  به  نرساندن 
اصول  ازجمله  مالی  واسطه های  استقلال  و 

طراحی این بانک است.

مالی  واسطه های  طریق  از  دیجیتال  لیر 
بود.  خواهد  دسترسی  قابل  تجاری  ازجمله 
مجوز  دارای  شرکت کنندگان  و  بانک ها 

مسئولیت توزیع را بر عهده خواهند داشت.
به حساب  نیازی  دیجیتال  لیر  حساب های 
اپراتور  زیرساخت  به  حساب ها  ندارند،  بانکی 
وابسته نیستند و شناسه حساب ها به اطلاعات 
یک  کاربر  هر  برای  ندارند.  نیاز  مالی  واسطه 
حساب واحد و مشخص وجود خواهد داشت و 
از طریق تمامی نهادهای واسط قابل دسترسی 

خواهد بود.
تحت  کاربر  اطلاعات  حاوی  اعتبارنامه های 
جریان های  و  می شوند  ذخیره  کاربر  کنترل 
تایید در یک شبکه مشترک پردازش می شوند. 
فناوری های متعارف و جدید با هم در سیستم 

استفاده خواهند شد.
طراحی  در  گفت:  همچنین  بانک  این 
بودن  ماژولار  ترکیه،  لیر  دیجیتال  سیستم 
اجزا  همه  در  فناوری ها  جایگزینی  قابلیت  و 

ضروری است.

مراحل 
و  تحقیق  فعالیت های  که  گفت  بانک  این 
توسعه در زمینه تبدیل بین اشکال لیر ترکیه، 
آفلاین  پرداخت های  هوشمند،  پرداخت های 
مراحل  در  اقتصادی  و  قانونی  ابعاد  همچنین 

بعدی ادامه خواهد یافت.
واسطه ها،  ادغام   ۲ فاز  هدف  الزامات 
آفلاین،  پرداخت های  هوشمند،  پرداخت های 
کیف پول های سخت افزاری، قابلیت همکاری، 
اقتصادی  و  قانونی  جنبه های  و  بالا  عملکرد 

هستند.
و  گردش  در  تصمیم گیری  سوم،  فاز  در 
در  است،  شده  هدف گذاری  مشترک  استفاده 
مقررات  گردش،  تایید  صورت  در  که  حالی 
ایجاد می شود و استفاده مشترک تدریجی پس 
آغاز  مجوز  و  گواهینامه  صدور  فرآیندهای  از 

خواهد شد.
حال  در  است،  آمده  بیانیه  این  ادامه  در 
حاضر ارز دیجیتال بانک مرکزی به عنوان پیامد 
طبیعی دیجیتالی شدن در دستور کار بسیاری 
و  نیاز  احتمالا  است.  گرفته  قرار  کشورها  از 
زمینه مناسبی برای ورود ارزهای دیجیتال در 

آینده وجود خواهد داشت.

بیان  با  کشوری  هواپیمایی  سازمان  رئیس 
بلیت  قیمت  افزایش  برای  برنامه ای  اینکه 
در  ما  گفت:  نداریم،  سال  پایان  تا  هواپیما 
نرخ  موافقیم  کاملا  هواپیمایی  عالی  شورای 
باید  کشور  و  نظام  اما  شود.  واقعی  سوخت 
بپذیرد که درآن صورت قیمت تمام شده بلیت 

نمی تواند تابع نرخ گذاری مشخص شده باشد.
محمد محمدی بخش با حضور در بیست  و 
غرفه  در  ایران  رسانه های  نمایشگاه  چهارمین 
بیان کرد:  یارانه سوخت هواپیما  ایسنا درباره 
نرخ سوخت باید واقعی شود و این درخواست 
دولت و حتی شرکت های هواپیمایی است؛ اما 
در حال حاضر تنها مزیت رقابتی شرکت های 
حوزه  نابرابر  جنگ  در  ایرانی،  هواپیمایی 
هوانوردی، همین یارانه سوخت است، زیرا همه 
دنیا به شرکت های هواپیمایی کمک می کنند. 
این تعریف یا کمک نقدی است یا به روش های 

دیگر.
وی ادامه داد: ما در یک جدول نرخ تمام شده 
قیمت هواپیما را تعیین کردیم، همچنین نرخ 
حساسیت قیمت سوخت به نرخ بلیت هواپیما 
سوخت  قیمت  اگر  یعنی  کردیم؛  مشخص  را 
آن  خروجی  باشد،  بیشتر  با  تومان   ۶۰۰
مشخص است. ما در شورای عالی هواپیمایی 
کاملا موافقیم که این نرخ واقعی شود. اما نظام 
و کشور باید بپذیرد که قیمت تمام شده بلیت 
باشد،  مشخص شده  نرخ گذاری  تابع  نمی تواند 
نرخ  به  سوخت  حساسیت  نرخ  نسبت  یعنی 

بلیت باید رعایت شود.

اینکه  بیان  با  و شهرسازی  راه  وزیر  معاون 
این  تصمیم گیری  برای  نظام  بزرگان  همه 
این  گفت:  می گذارند،  جلسه  مهم  موضوع 
بر  می تواند  متعددی  اثرات  و  دلایل  تصمیم 
و  محاسن  که  باشد  داشته  اقتصاد  و  صنعت 
معایبی هم دارد که باید در کمیسیون اقتصادی 
این موضوع  به عنوان مرجع تصمیم گیر  دولت 
بررسی شود تا تصمیم نهایی گرفته شده و به 

تایید رئیس جمهور برسد و ابلاغ شود.

تولید سوخت هوایی ایران، کمتر از پنج 
میلیون لیتر در روز است

با بیان اینکه کلیه تولید ما  محمدی بخش 
لیتر  میلیون  پنج  از  کمتر  هوایی  سوخت  در 

بنزین  با  هوایی  بنزین  گفت:  است،  روز  در 
معمولی متفاوت است. مشتقاتی از نفت سفید 
با افزودنی هایی ترکیب شده و سوخت هوایی 
را تشکیل می دهد و فرآیند آن با تولید بنزین 
موضوع  به  نتیجه  در  است.  متفاوت  معمولی 
ناترازی سوخت ارتباطی ندارد؛ همچنین میزان 
مصرف پروازهای داخلی و خارجی شرکت های 
نیروهای مسلح،  ایرلاین های خارجی،  داخلی، 

شرکت های هلی کوپتری است.
هواپیمایی  شرکت های  اینکه  بیان  با  وی 
گفت:  نیستند،  بلیت  قیمت  افزایش  به  مجاز 
قضاییه  قوه  و  تعزیرات  هواپیمایی،  سازمان 
به موضوع افزایش قیمت بلیت ورود کرده  و 
البته  ما  کردند.  وضع  سنگینی  جریمه های 

حرف شرکت های هواپیمایی را هم می شنویم. 
در حال حاضر به عنوان  دولت برای  رای دیوان 
برای آزادسازی بلیت هواپیما درخواست اعمال 
ماده ۹۱ کردیم و این رای موقوف الاجرا شده 

است.
رئیس سازمان هواپیمایی کشوری ادامه داد: 
البته رای دیوان عدالت باید در آینده نزدیک 
مشخص شود. اگر این رای تعیین تکلیف شود، 
تکلیف نرخ گذاری هم معلوم خواهد شد. ضمن 
برای  هم  هواپیمایی  عالی  شورای  در  اینکه 
واقعی کردن نرخ تلاش می کنیم؛ تابته تا پایان 
سال برنامه ای برای افزایش نرخ نداریم و بعد 
مبنای  هواپیمایی  عالی  شورای  مصوبه  آن  از 

عمل است.
به  مجوز  اعطای  درباره  محمدی بخش 
از  بخشی  انجام  برای  خارجی   ایرلاین های 
کار  یک  این  داد:  توضیح  داخلی  پروازهای 
خاص  اختیارات  جزو  و  دنیاست  در  مرسوم 
سازمان هواپیمایی کشوری محسوب می شود 
که از دولت برای اعمال آزادی های پنجم تا نهم 
مجوز بگیرد و بنا به اختیار خودش این آزادی 
را در اختیار شرکت های خارجی ثالث قرار دهد.

سازمان هواپیمایی، اعطای مجوز به 
ایرلاین های خارجی برای پروازهای داخلی 

را پیگیری می کند
موارد  برخی  در  اتفاق  این  داد:  ادامه  وی  
هم رخ داده است و ۲۷ پرچم در ایران پرواز 
دارند.  پنجم  آزادی  اینها  از  برخی  و  می کنند 

ما باید از این ظرفیت استفاده کرده تا بخشی 
ناوگان را جبران  از فاصله ۳۰۰ فروند کمبود 
کنیم؛ مشروط به اینکه ملاحظات زیرساختی از 
جمله امنیتی، سیاسی و اقتصادی را هم در نظر 
بگیریم. ما نباید در شرایطی که ۳۰۰ هواپیما 
محروم  موضوع  این  از  را  خود  داریم،  کمبود 
بسنجیم.   را  محاسن  و  معایب  باید  اما  کنیم 
این موضوع  به  به عنوان یک فرصت  ما  البته 
نگاه می کنیم و سازمان هواپیمایی کشوری هم 

این موضوع را  پیگیری می کند.
معاون وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه به 
عنوان دستگاه هوایی کشور باید همه فرصت های 
انجام دهیم، گفت:  خود را برای توسعه ناوگان 
امروز حق تمام ۸۰ میلیون جمعیت ایران است 
که در ۱۰۰ فرودگاه کشور هر زمان که بخواهند 
سوار هواپیما شوند و این کار می تواند از طریق 

تغییر نرخ یا توسعه ناوگان صورت گیرد.
حمل ونقل  اینکه  بیان  با  محمدی بخش 
بخش های  شاید  گفت:  دارد،  مختلفی  شقوق 
جاده ای، ریلی هم اهمیت بیشتری داشته باشد 
هم  کمک  به  باید  شقوق حمل ونقل  همه  اما 
بیایند؛ ما هم باید دامنه را باز بگذاریم که هر 
فردی بتواند از اولویت خود استفاده کند. همه 
۸۰ میلیون ایرانی هم حق دارند در صورتی که 
شرایط لازم را داشته باشند از حمل ونقل هوایی 
استفاده کنند. در عین حال حمل ونقل ترکیبی 
جزو اهداف عالی همه کشورهای دنیاست، اما 
ما نباید خود را محروم کنیم، زیرا نیاز واقعی ما 

۵۰۰ فروند است.

به  اشاره  با  انفورماتیک  ملی  شرکت  عامل  مدیر 
محدودیت های موجود در نظام پرداخت فعلی گفت: با توجه 
به حجم بالای استفاده از شبکه کارتی در نظام پرداخت، 
کشور  در  پرداختی  شبکه  نظام  به  بخشی  تنوع  نیازمند 

هستیم.
و  بیست   در  ایسنا  غرفه  در  حضور  با  ماهیار  علیرضا 
پرداختی  شبکه  به  ایران  رسانه های  نمایشگاه  چهارمین 
کشور اشاره کرد و گفت: شبکه پرداخت کشور، در قیاس 
بسیار مجهز و  دنیا  از کشورهای  پرداخت خیلی  با شبکه 
در عین حال قدرتمند است و شاید موضوعی که تا به حال 
از  استفاده  و  الگوها  بحث  است،  شده  توجه  آن  به  کمتر 

راهکارهای مدرن است. 
ماهیار به حجم ۶۰ درصدی تراکنش های خرد و خیلی 
خرد توسط شبکه کارتی در نظام پرداخت کشور اشاره کرد 
و گفت: امروز سوال اساسی این است که آیا تراکنش های 

خرد و خیلی خرد در کشورهای دنیا از طریق شبکه کارتی 
صورت می گیرد یا از طریق کیف پول و ابزارهای درون بانکی 

انجام می شود. 
وی ادامه داد: نکته دیگر این  است که بسیاری از روش های 
نهادینه  پرداخت های مشخص  برای  ما  در کشور  پرداخت 
شده بود، ولی امروز پرداخت های زیر ۱۰۰ هزارتومان و ۱۰ 
هزار تومان بخش قابل توجهی از پرداخت های شبکه بانکی 
را شامل می شود و برنامه ما بر این است که بسیاری از این 
پرداخت ها را به بخش های مبتنی بر کیف پول و غیر تماسی 
منتقل کنیم که باعث می شود حجم بسیار تاثیرگذاری از 

شبکه پرداخت کشور کاهش یابد.
مدیر عامل شرکت ملی انفورماتیک با اشاره به عصر هوش 
کاربردهای  از  استفاده  بحث  دیگر  موضوع  گفت:  مصنوی 
هوش مصنوعی است که بانک ها شروع به کار کرده اند و ما 
نیز در مجموعه ملی انفورماتیک در حال حرکت به سمت 

استفاده از کاربردهای هوش مصنوعی هستیم و امیدواریم 
بتوانیم این کاربردها را فراگیر کرده و در بخش تراکنش ها 

از آن استفاده کنیم.
مصنوعی  هوش  کاربردهای  از  استفاده  افزود:  وی 
در  و  کند  شایانی  کمک  تراکنش ها  مدیریت  به  می تواند 
جلوی  است،  گذار  اثر  کلاهبرداری ها  از  جلوگیری  بحث 
بسیاری از تراکنش های غیر قانونی را گرفته و حتی می تواند 
الگوهای تسویه را اصلاح کند که در نهایت تحول مهمی در 

اکوسیستم نظام پرداخت کشور محسوب می شود.
اشاره  با  پایان  در  انفورماتیک  ملی  شرکت  عامل  مدیر 
به لزوم تنوع بخشی به ابزارهای پرداختی در کشور گفت: 
داشته  اختیار  در  را  پرداختی  نظام  از  ترکیبی  بتوانیم  اگر 
باشیم، بی شک تنوع این سیستم پرداختی موجب کاهش 
چشمگیری از کلاهبرداری های موجود در سیستم پرداخت 

می شود.

سکوها و کسب و کارهای فضای 
مجازی شریک راهبردی دولت

رئیس مرکز ملی فضای مجازی گفت: سکوها و 
کسب وکارهای فضای مجازی به دلیل تغییر ساز و 
کار و ساختار ارایه خدمات به مردم در زیست بوم 

فضای مجازی شریک راهبردی دولت ها هستند.
به گزارش ایسنا، سیدمحمدامین آقامیری- دبیر 
شورای عالی و رئیس مرکز ملی فضای مجازی- 
در دومین همایش کسب وکارهای مجازی که به 
میزبانی پلیس فتا برگزار شد، طی سخنانی با تاکید 
بر اهمیت توسعه زیست بوم فضای مجازی اظهار 
کرد: توسعه زیست بوم فضای مجازی برای امروز و 
آینده کشور مساله مهمی است و با دگردیسی که 
درحوزه کسب وکارهای سنتی برای گذار به دوره 
جدید در حال وقوع است، شاهد افزایش توانمندی 
در این حوزه و آینده ای متفاوت تر برای حکمرانی 

هستیم.
وی افزود: شورای عالی فضای مجازی به دنبال 
این  اقتصادی  حرکت در مسیری است که حوزه 
فرصت های  و  و خدمات  تقویت شده  بوم  زیست 
کارآفرینی به نفع همه مردم ایجاد شود و برهمین 
اساس اخیرا مصوبه ای برای حفظ حریم خصوصی 
کاربران توسط کسب وکارهای فضای مجازی ابلاغ 
بوم،  این زیست  به  تا در کنار مزیت بخشی  شد 
فرصت های دسترسی به خدمات برای سکوها نیز 

افزایش یابد. 
درآمد  تسهیم  مصوبه  به  اشاره  با  آقامیری 
تولید  تقویت  و  داخلی  ترافیک  از مصرف  حاصل 
اقتصاد  ارتقاء  برای  کرد:  تاکید  داخلی،  محتوای 
این حوزه، مصوبه تسهیم درآمد در شورای عالی 
فضای مجازی مصوب و ابلاغ شد تا بتوانیم با ایجاد 
سازوکارها و سیاست های مختلف، این زیست بوم 

را در حوزه های اقتصادی و امنیت تقویت کنیم. 
وی افزود: با رشد سکوها در حوزه های مختلف 
سلامت  نقل،  حمل و  آموزش،  همچون  خدماتی 
اطلاعات  به  دسترسی  دلیل  به  سکوها  مالی،  و 
شخصی مردم باید بتوانند حریم خصوصی و امنیت 

کاربران را با پایداری ارایه خدمات، حفظ کنند. 
رئیس مرکز ملی فضای مجازی با اشاره به این 
به  امنیت سکوها  بر  تاکید دولت و حاکمیت  که 
دلیل حساسیت ارایه خدمت به مردم و دسترسی 
به داده های آنهاست، گفت: یکی از اقدامات مهمی 
معتبر  هویت  نظام  ایجاد  افتاد  اتفاق  اخیرا  که 
بود که برهمین اساس روز گذشته سامانه هویت 
رونمایی  نخست  فاز  در  »هدا«  ایرانیان  دیجیتال 
شد که انشالله با توسعه این سامانه شاهد امنیت 

بیشتر در این حوزه باشیم.
دبیر شورای عالی فضای مجازی همچنین گفت: 
سکوها و کسب وکارهای فضای مجازی را به دلیل 
تغییر ساز و کار و ساختار ارایه خدمات به مردم در 
زیست بوم فضای مجازی شریک راهبردی دولت ها 
فضای  ملی  مرکز  که  این  بیان  با  وی  هستند. 
مجازی، پلیس فتا و همه دستگاه های کشور باید 
به بخش خصوصی برای حفظ امنیت کمک کنند، 
اظهار کرد: حفظ امنیت بر عهده کسب و کارهاست 
اما همه باید کمک کنیم تا در این مسیر بتوانند 
امنیت  بیمه  راه ها  از  یکی  که  کنند  عمل  موفق 
برای  آرامش  ایجاد  بر  علاوه  که  است  سایبری 
مشخصی  استاندارد  و  ارزیابی  سیستم  کاربران، 

فراهم خواهد کرد.
طبق اعلام مرکز ملی فضای مجازی، آقامیری 
با اشاره به این که متخصصان و تشکل های درون 
با خود تنظیم گری برای ایجاد  صنفی می توانند 
نظام رتبه بندی امنیتی پیشرو باشند، افزود: باید 
مجازی  فضای  کسب وکارهای  و  شرکت ها  برای 
تنها  نه  تا  شود  طراحی  امنیتی  رتبه بندی  نظام 
تمامی  بلکه  مجازی  فضای  کارهای  و  کسب 
صنایع بزرگ هم به دلیل قرار گرفتن در معرض 
تهدیدهای امنیت سایبری بتوانند با ارزیابی خود 

در این نظام برای ارتقاء رتبه تلاش کنند.

تسهیلات 1۰۰ میلیون تومانی و 
بدون بهره برای جایگزینی پارس

شرایط  تسهیل  از  اطلاعیه ای  در  ایران خودرو 
پرداخت وجه خودروهای پیشنهادی برای جایگزینی 
با پارس خبر داد. به گزارش ایسنا، در پی خواست 
وجه  مابه التفاوت  تامین  به  نسبت  که  متقاضیانی 
پارس با محصول جایگزین، اظهار نگرانی کرده اند، 
این خودروساز در اطلاعیه ای عنوان کرد: در راستای 
احترام به خواست مشتریان، بهره مندی از تسهیلات 
۱۰۰ میلیون تومانی بدون سود برای تبدیل محصول 
این  است.  شده  فراهم  جایگزین  خودرو  به  پارس 
خودروساز تاکید کرده، با توجه به لزوم اجرای مصوبه 
شورای عالی استاندارد، مبنی بر ارتقای استانداردهای 
تولید خودرو در کشور و نظر به رعایت استانداردهای 
ادامه  ایران خودرو،  محصولات  تمامی  در  اجباری 
تولید محصول پارس در سال ۱۴۰۳، به دلیل عدم 
توانایی آن در تطابق با استانداردها، منوط به دریافت 

تاییدیه های لازم است.

بلیت هواپیما امسال گران نمی شود

سهم ۶۰ درصدی تراکنش های خرد در شبکه کارتی
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گزارش ... معاونت سیاست گذاری و توسعه معاونت علمی اعلام کرد

افزایش هزینه کرد تحقیق و توسعه بخش خصوصی
معاونت  توسعه  و  سیاست گذاری  معاونت 
دانش بنیان  اقتصاد  و  فناوری  علمی، 
معاونت  اصلی  هدف  گفت:  ریاست جمهوری 
علمی در شبکه ملی مدیران تحقیق و توسعه 
افزایش هزینه کرد تحقیق و  نوآوری کشور،  و 
به  از سه دهم درصد  توسعه بخش خصوصی 

نیم درصد در مدت دو سال است.
به گزارش ایسنا، تحقیق و توسعه در صنایع 
رقابتی  مزیت  در  مهم  نقشی  کشور،  بزرگ 
صنعتی،  توسعه  و  شرکت ها  پایدار  سود  و 
ملی  رفاه  و  ثروت  افزایش  و  اشتغال آفرینی 
تولید  »جهش  قانون  تصویب  می کند.  ایفا 
مالیاتی«  »اعتبار  ظرفیت  و  دانش بنیان« 
تحقیق و توسعه فرصتی مناسب برای رشد این 
کرده  فراهم  بزرگ  های  در شرکت  فعالیت ها 
است؛ از این رو، معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
اجرای  ریاست جمهوری درصدد  بنیان  دانش 
برنامه ای با هدف ارتقای شدت تحقیق و توسعه 
تحقیق  پروژه های  تعریف  طریق  از  کشور  در 
نوآوری  مراکز  تقویت  مأموریت گرا،  توسعه  و 
و واحدهای تحقیق و توسعه؛ توانمندسازی و 
توسعه  و  تحقیق  در  مؤثر  افراد  نقش  ارتقای 
با  راستا،  همین  در  است.  بزرگ  شرکت های 
ارتقای  و  بخشی  هویت  شبکه سازی،  هدف 
نقش این مدیران در زیست بوم نوآوری کشور، 
مدیران  ملی  »شبکه  شکل گیری  از  حمایت 
کار  دستور  در  نوآوری«  و  توسعه  و  تحقیق 

معاونت قرار گرفت.
و  سیاست گذاری  معاون  الیاسی،  مهدی 
توسعه معاونت علمی در نخستین رویداد شبکه 
ملی مدیران تحقیق و توسعه که به همت این 
اظهار  شد،  برگزار  الزهرا  دانشگاه  در  معاونت 
کرد: جامعه ایرانی، جامعه فرهیخته ای است و 
علمی  تولیدات  در  اخیر  دهه  دو، سه  ما طی 
قابل  رشد  دانشگاهی  علمی  مقالات  رشد  و 
توجهی داشته ایم، با این حال در ادامه این نیاز 

احساس شد که رشد علمی و رشد دانش بنیان 
دو مقوله مجزا است و باید خود را در برابر این 
پرسش قرار می دادیم که اکوسیستم اقتصادی 

اقتصاد  و  نوآوری  حوزه  در  چقدر  کشور 
رو دو شاخص  این  از  است،  فعال  دانش بنیان 
دیگر که به نوعی برآمده از بلوغ علمی کشور 
و  کشور  توسعه  و  تحقیق  شدت  از  اعم  بود، 
میزان سرمایه گذاری بخش خصوصی این حوزه 

هم محل نظر قرار گرفت.
معاونت  توسعه  و  سیاست گذاری  معاون 
و  )تحقیق  عرصه  این  اصلی  بازیگر  علمی، 
توسعه( را بخش خصوصی دانست و افزود: در 
بیشتر  توسعه  و  تحقیق  هزینه های  ما،  کشور 

سهم دولت است که البته این امر، خاص جامعه 
به   با  تا  می کوشند  دولت ها  همه  و  نیست  ما 
کارگیری ابزارهای خاص این نسبت را تعدیل 

کرده و سهم بخش خصوصی را ارتقاء دهند. در 
این فضا، مطالعات انجام شده نشان می دهد که 
شاخص اعتبار مالیاتی تحقیق و توسعه توانسته 
برنامه های  در  را  خصوصی  بنگاه های  سهم 

تحقیق و توسعه خصوصی ارتقاء دهد.
تولید  جهش  قانون  در  داد:  ادامه  وی 
دانش بنیان باید در بند ب ماده ۱۱ بحث اعتبار 
را  سرمایه گذاری  اعتبار  ت  بند  در  و  مالیاتی 
لحاظ کنیم که در فعال کردن بخش تحقیق و 
توسعه در بنگاه های خصوصی بسیار مؤثر است.

الیاسی در ادامه بر عارضه های پایین بودن 
متمرکز  کشور  در  توسعه  و  تحقیق  شدت 
بین المللی  تحریم های  کرد:  تصریح  و  شد 

آن  تا  شده  باعث  آن  انحصاری  بازارهای  و 
سمت  به  ما  کلان  اقتصاد  باید  که  چنان 
توسعه دانش نباشد، اما در کنار این موضوع، 
کم توجهی به سازماندهی تحقیق و توسعه در 
ارکان شرکت ها و بنگاه های خصوصی، کمبود 
زیرساخت های تست و آزمون و آزمایشگاه های 
تحقیق و توسعه، تخصیص مالی شرکت ها به 
ریسک  بازده،  کم  و  ریسک  کم  فعالیت های 
شکست برنامه های تحقیق و توسعه و تجربیات 
ناموفق ها، کمبود نیروی انسانی با کیفیت برای 

فعالیت ها و مدیریت تحقیق و توسعه از دیگر 
در  توسعه  و  تحقیق  فعالیت های  عارضه های 

کشور است.
وی همچنین خاطرنشان کرد: اعطای اعتبار 
و  تحقیق  طرح های  موفقیت  معیار  مالیاتی 
شرکت ها  کردن  هزینه  تنها  و  نیست  توسعه 
و  )تحقیق  حوزه  این  در  بزرگ  بنگاه های  و 
توسعه( ملاک است. با این حال، در این شبکه 
علاوه بر تعامل و شبکه سازی دغدغه موفقیت 

این طرح ها را هم داریم.
معاونت  اصلی  رویکرد  بر  ادامه  در  الیاسی 
علمی در شبکه ملی مدیران تحقیق و توسعه 
و نوآوری کشور متمرکز شد و گفت: تعریف، 
تامین مالی و اجرای پروژه های تحقیق و توسعه 
اثربخش در سطح بخشی و ملی، شبکه سازی 
و  تحقیق  مشترک  زیرساخت های  تامین  و 
توسعه صنعتی، توانمندسازی فردی و ارتقای 
توسعه  و  تحقیق  مدیران  از  نفر  جایگاه ۲۰۰ 
در شرکت ها، توانمندسازی سازمانی و ارتقای 
جایگاه تحقیق و توسعه در شرکت ها از جمله 
رویکردهای معاونت در این حوزه است و هدف 
توسعه  و  تحقیق  هزینه کرد  افزایش  اصلی، 
به  درصد   ۰/۳ از   )BERD( خصوصی  بخش 
۰/۵ درصد در مدت دو سال است. همچنین 
تعریف پروژه های تحقیق و توسعه مأموریت گرا، 
توانمدسازی و ارتقای افراد مؤثر در تحقیق و 
توسعه و تقویت نهادهای R&D از دیگر اهداف 

آن است.
ریاست جمهوری،  علمی  معاونت  از  نقل  به 
توسعه  و  تحقیق  مدیران  افزود:  پایان  در  وی 
شرکت ها و هلدینگ های بزرگ صنعتی، اعضای 
هیات علمی و پژوهشگران برجسته ارتباط با 
توسعه شرکت های  و  تحقیق  مدیران  صنعت، 
دانش بنیان پیش رو و مدیران تحقیق و توسعه 
جمله  از  اجرایی  دستگاه های  در  نوآوری  و 

مخاطبان ما در این شبکه خواهند بود.

ساخت 1۲ هزار واحد مسکن در 
قالب طرح نهضت ملی مسکن 

در خوزستان

و  راه   کل  اداره  ساختمان  و  مسکن  معاون 
شهرسازی خوزستان گفت: تاکنون فرایند ساخت 
زمین  تامین  با  و  است  آغاز شده  واحد  هزار   ۱۲
تلاش می شود تعداد واحدهای احداثی مسکن با 
واحد  هزار  به ۳۰  درصدی  از ۱۰۰  بیش  جهش 

برسد.
میثم آذرسا در گفت و گو با ایسنا با اشاره به 
شرح وظایف معاونت مسکن و ساختمان این اداره 
کل در استان اظهار کرد: سیاست گذاری کلان در 
تولید، راهبری و پایش حوزه مسکن و ساختمان در 
شرح وظایف معاونت مسکن و ساختمان قرار دارد.

مانند  طرح هایی  قبل  سال های  در  افزود:  وی 
شد  اجرا  مهر  مسکن  و  تملیک  شرط  به  اجاره 
جزو  مهر  مسکن  حوزه  در  خوزستان  استان  که 
 ۶۲ تاکنون  و  بود  کشور  استان های  پربارترین 
هزار واحد از آن ها تکمیل شده است. پس از آن 
نیز طرح هایی مانند قانون جهش تولید مسکن و 

مسکن ملی و نهضت ملی در حال اجرا است.
برای  زمین  تامین  اهمیت  به  اشاره  با  آذرسا 
ساخت مسکن عنوان کرد: در حال حاضر دولت در 
حال تامین زمین است و با ارایه تسهیلات بانکی 
جهت متقاضیان، سیاست گذاری و راهبری را انجام 

می دهد تا فرایند ساخت اجرا شود.
در  مسکن  احداث  برای  خوزستان  سهم  وی 
مسکونی  واحد  هزار   ۲۸۲ را  سیزدهم  دولت 
الگوهای  در  مسکن  میزان  این  گفت:  و  برشمرد 
متعدد مانند مسکن نیروهای مسلح، شرکت مادر 
تخصصی شهرهای جدید، ودیعه  مسکن و بخشی 
انقلاب اسلامی گذاشته  بنیاد مسکن  برعهده  که 

شده تامین می شود.
ملی  نهضت  واحد  هزار  یادآور شد: ۹۰  آذرسا 
مسکن در تعهد اداره کل راه و شهرسازی استان 
فرایند  تاکنون  انجام شده  با تلاش های  که  است 

ساخت ۱۲ هزار واحد آغاز شده است.
و  راه  کل  اداره  ساختمان  و  مسکن  معاون 
شهرسازی خوزستان بیان کرد: برای افزایش تعداد 
واحدهای احداثی نیازمند تامین زمین هستیم که 
در ۶ ماه گذشته این اتفاق رخ داده است و تلاش 
می کنیم تعداد ساخت واحدهای مسکن با جهش 

بیش از ۱۰۰ درصدی به ۳۰ هزار واحد برسد.

کمبود ویتامین دی در کودکان 
چاق و خطر ابتلا به دیابت

چاقی و افزایش وزن یکی از عوامل خطر برای 
جمله  از  مزمن  بیماری های  از  بسیاری  به  ابتلا 
دیابت است و این درحالیست که شـیوع چاقـی در 
کـودکان در سراسـر جهـان بـه طـرز چشـمگیری 

طـی دهـه اخیـر افزایـش یافتـه اسـت.
به گزارش ایسنا، چاقـی به معنای افزایش توده 
چربی بدن است. نکته بسیار مهمی در چاقی، چربی 
شکمی بوده که از نظر بالینی اهمیت بالایی دارد. 
توزیـع چربـی بـدن تـا حـدی از نظـر هورمونـی 
زنـان  و  مـردان  بیـن  تفـاوت  و  می شود  کنتـرل 
آشـکار  بلـوغ  دوران  در  معمولا  چربـی  تـوده  در 
مـی شـود. شـیوع چاقـی در کـودکان در سراسـر 
جهـان بـه طـرز چشـمگیری در طـی دهـه اخیـر 
وراثتی  نقـش  علیرغـم  اسـت.  یافتـه  افزایـش 
شـناخته شـده، افزایـش چاقـی کـودکان عمدتـا 
بـه رژیـم غذایـی و سـبک زندگـی و  بی تحـرک 

نسـبت داده شـده اسـت .
چاقـی یکـی از مهـم تریـن عوامـل خطـر بـرای 
است.  مزمـن  بیمـاری هـای  از  بسیاری  به  ابتلا 
فشـار  بـه  ابتـلا  افزایش  نظیر  پیامدهـای چاقـی 
خـون، دیابـت، بیمـاری هـای عروقـی، اختـلالات 

روانـی و .. بـه شـدت در حـال رشـد اسـت.
بـه  چـاق  افـراد  مـی شـود  تصـور  اگرچـه 
انـدازه کافـی تغذیـه مـی شـوند، امـا کمبـود ریـز 
شـده  دیـده  همـواره  چـاق  افـراد  در  مغـذی هـا 
اسـت؛ زیـرا افـراد چـاق تمایـل بـه مصـرف مـواد 
پرکالـری، پرچربـی و پــر کربوهیــدرات دارنــد و 
مصــرف ریزمغــذی ها، ویتامیــن هــا و امـلاح، در 

ایـن افـراد بـه نـدرت اتفـاق مـی افتـد.
یکـی از ایـن ریزمغـذی هـا کـه در افـراد چـاق 
مـورد  کمتـر  ریزمغـذی هـا  سـایر  بـه  نسـبت 
است.  دی  ویتامیـن  می گیـرد،  قـرار  اسـتفاده 
ویتامیــن D یــک ویتامیــن محلــول در چربــی 
بــا نیمــه عمــر ۴ تـا ۶ هفتـه اسـت و کمبـود 
آن در افـراد چـاق در چندیـن مطالعـه مشـاهده 
شـده اسـت، اگرچـه علت  آن بـه صــورت دقیــق 
مشــخص نیســت، اما چندیــن احتمــال بــرای 
کــودکان  در  دی  ویتامیــن  پاییــن  ســطوح 
آن ها  جملــه  از  اســت،  شــده  مطــرح  چــاق 
می توان به کاهــش قــرار گرفتــن در معــرض 
زندگــی  ســبک  دلیــل  بــه  خورشــید  نــور 
کــم تحــرک، رژیــم غذایــی نامناسـب، نخـوردن 
افزایـش  و  نوشـابه  مصـرف  افزایـش  صبحانـه، 

مصـرف آبمیـوه هـای غیرطبیعـی و... اشاره کرد.

۱۰ میلیون موتورسیکلت و ۲ میلیون خودرو بیمه شخص ثالث ندارند

رکورد نوسازی مسکن را می شکنیم

خسارت های  تامین  صندوق  مدیرعامل 
میلیون  در حال حاضر ۱۰  بیمه گفت:  بدنی 
موتورسیکلت و دو میلیون خودروی سواری در 
کشور بیمه شاخص ثالث ندارند که امیدواریم 
اعمال  از جمله سوخت و  ابزارهای مختلف  با 

جریمه، این عدد کاهش پیدا کند:
مهدی قمصریان با حضور در غرفه ایسنا در 
نمایشگاه رسانه های ایران، با اشاره به عملکرد 
صندوق تامین خسارت های بدنی بیمه گفت: از 
ابتدای ۱۴۰۲ تا پایان بهمن ماه بیش از ۵۳۰۰ 
که  کردیم  پرداخت  خسارت  تومان  میلیارد 
بیش از  ۱۵۰۰ میلیارد تومان مربوط به تعهدات 

ماده ۱۳ شخص ثالث است.
بیمه شخص  ماده ۱۳  تعهدات  درباره  وی 
ثالث توضیح داد: تا قبل از ۱۳۹۵ وقتی شب 
باید  افراد  اعلام می شد،  بیمه  نرخ جدید  عید 
که  می فرستادند  الحاقیه  خود  بیمه های  برای 
با نرخ جدید بیمه نامه تناسب داشته باشد. اما 
امسال بیش از ۷۰۰۰ پرونده تصادف داشتیم 
که با بیمه نامه های پارسال آمده و سقف پوشش 
با امسال متفاوت بود. سال گذشته  تعهدشان 

نرخ دیه برای ماه حرام ۸۰۰ میلیارد تومان بود، 
عادی ۹۰۰  ماه  در  جاری  سال  برای  دیه  اما 
میلیون  ماه حرام ۱۲۰۰  در  و  تومان  میلیون 
تومان است و این مابه التفاوت عدد قابل توجهی 

است.
مدیرعامل صندوق تامین خسارت های بدنی 
بیمه ادامه داد: به همین دلیل از ریاست قوه 
قضاییه خواستیم که در سال آینده افزایش نرخ 
دیه نهایتا به اندازه سقف ماه حرام امسال باشد 

برای اینکه بار ملی به ما تحمیل نشود.
خسارات  از  ما  برآورد  گفت:  قمصریان 
باقی مانده صندوق تا پایان سال ۶۰۰۰ میلیارد 
و  تصادفات  روند  همین  اگر  و  است  تومان 
قربانیان حوادث و افزایش نرخ دیه را در نظر 
بگیریم، صندوق باید سال آینده بین ۸ تا ۱۰ 

هزار میلیارد تومان خسارت پرداخت کند.
وی اظهار کرد: در سال ۱۳۹۲ قانون مجازات 
اسلامی اصلاح و تبصره ای به ماده ۵۵۱ اضافه 
شد که بر اساس آن مابه التفاوت دیه خانم ها و 
تامین  آقایان در همه حوادث توسط صندوق 

پرداخت می شود.

خسارت های  تامین  صندوق  مدیرعامل 
بدنی بیمه ادامه داد: ما تا امروز بیش از ۳۰۰۰ 
تومان  میلیارد  هزار   ۴۸۳ که  داشتیم  پرونده 
صندوق  توسط  مرد  و  زن  دیه  مابه التفاوت 
متروپل  حادثه  به  مورد  آخرین  شد.  پرداخت 
قربانیان  از  نفر  هفت  که  برمی گردد  آبادان 

حادثه از زنان بودند. مالک متروپل به پرداخت 
دیه  مابه التفاوت  و  شده  محکوم  شرعی  دیه 
میلیارد  دو  که حدود  کرد  پراخت  را صندوق 

تومان بود.
گذشته،  سال  تا  اینکه  بیان  با  قمصریان 
شخص  بیمه  مشمول  ریلی  نقلیه  وسایل 

بیمه  پوشش  خرید  به  اقدام  اما  بودند  ثالث 
نمی کردند، گفت: از این رو بحث عدم تعیین 
از  ما  پیگیری های  با  بود.  تعرفه مطرح  و  نرخ 
این  مرکزی،  بیمه  مجموعه  و  اقتصاد  وزارت 
تصویب  به  سال ها  از  پس  دولت  در  مصوبه 
امروز، هنوز  تا  این  باوجود  ابلاغ شد.  و  رسید 
شبکه ریلی، چه برون شهری و چه درون شهری، 
پوشش بیمه شخص ثالث ندارند و تنها پوشش 

بیمه مسئولیت با سقف محدود دارند.
نقلیه  فاقد  وسایل  از  آماری  ارائه  با  وی 
 ۱۰ حاضر  حال  در  گفت:  ثالث  بیمه  شخص 
خودروی  میلیون  دو  و  موتورسیکلت  میلیون 
ندارند  ثالث  شاخص  بیمه  کشور  در  سواری 
که آمار نگران کننده ای است. البته در صورت 
صندوق  سوی  از  مبلغ  این  بیمه نامه  صدور 
پرداخت می شود و مردم نیازی به خرید الحاقیه 
ندارند. اما امیدواریم با ابزارهای مختلف از جمله 
سوخت و اعمال جریمه، این عدد کاهش پیدا 
کند و بیمه شخص ثالث مورد توجه همه قرار 
گیرد، زیرا با توجه به نرخ بیمه، کاملا منطقی 

و اقتصادی است.

معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: در دولت 
مسکونی  واحد  هزار   ۲۲۶ کنون  تا  سیزدهم 
رسیده  فرسوده  بافت های  نوسازی  مرحله  به 
که بیش از ۲۰ درصد نوسازی پس از انقلاب 
به  سال  پایان  تا  و  می شود  شامل  را  اسلامی 
پیدا  دست  نوسازی  بحث  در  جدیدی  رکورد 
می کنیم. سال آینده نیز ان شاءالله شرایط بهتر 

از امسال خواهد بود.
اظهار  ایسنا،  با  گفت وگو  در  آیینی  محمد 
یک  حدود  برای  اسلامی  انقلاب  از  بعد  کرد: 
میلیون و ۵۰ هزار واحد مسکونی در محدوده 
بافت های فرسوده پروانه صادر شده که از این 
تعداد ۲۲۶ هزار واحد معادل بیش از ۲۰ درصد 
از کل طی حدود دو سال و نیم دولت سیزدهم 

اجرا شده است.
به دولت  افزود: دولت سیزدهم نسبت  وی 
پروانه  در صدور  قبل حداقل رشد ۵۰ درصد 

است.  داشته  سالیانه  رشد  فرسوده  بافت های 
نهم  دولت های  در  نیز  واحد  هزار  تعداد ۳۵۷ 
دو  این  می دهد  نشان  که  شده  اجرا  دهم  و 
دولت توجه بیشتری به امر نوسازی مسکن در 

مقایسه با دولت های دیگر داشتند.
به گفته آیینی، امسال رکورد صدور پروانه در 
بافتهای فرسوده تا پایان سال شکسته خواهد 
شد که کاری کم نظیر است و ان شاءالله سال 

آینده سال بهتری برای موضوع نوسازی است.
کرد:  تصریح  شهرسازی  و  راه  وزیر  معاون 
از مردم دعوت می کنیم از فرصت طلایی که 
دولت و شهرداری ها در قالب بسته تشویقی اعم 
بسته ۱۹  بانکی،  تسهیلات  پروانه،  تخفیف  از 
بندی و بسته زمین استفاده کنند. خوشبختانه 
بافت فرسوده این شرایط را دارد که تولیداتش 

سریع تر به بازار می رسد.
آیینی گفت: از ۲۲۶ هزار پروانه مسکونی که 

طی دو سال گذشته در بافت های فرسوده صادر 
شده ۸۰ هزار واحد به بهره برداری رسیده است. 
برای ۵۷ هزار واحد مراسم رسمی افتتاح برگزار 

شده و تلاش می کنیم تا پایان سال با حضور 
رییس جمهور مراسم رسمی برای سایر واحدها 

برگزار کنیم.

برای  سند  واگذاری  مهلت  به  اشاره  با  وی 
حاشیه نشینان تا پایان سال جاری بیان کرد: بند 
»م« تبصره ۱۱ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ این 
فرصت را فراهم کرد که ساکنان سکونتگاههای 
غیررسمی نسبت به دریافت سند اقدام کنند 
ندارد.  وجود  قانون  زمان،  این  تمدید  برای  و 
تا  متقاضیان  که  است  این  خواهشم  بنابراین 
facility.udrc. سامانه  از طریق  سال  پایان 

ir ثبت نام را انجام دهند.
میزان  درباره  شهرسازی  و  راه  وزیر  معاون 
همکاری بانکها در پرداخت تسهیلات نوسازی 
عمده  کنون  تا  فرسوده  بافت  حوزه  در  گفت: 
تسهیلات توسط بانک مسکن پرداخت شده و 
بانکهای دیگر تازه به این فرآیند ورود کرده اند. 
لذا هنوز ارزیابی نسبت به سایر بانک ها نداریم 
اما بانک مسکن با تمام توانش اقدام به پرداخت 
وام نوسازی کرده که جای تقدیر و تشکر دارد.

با  پارس  ویژه  منطقه  سازمان  مدیرعامل 
بیان این که امروز ما بیش از شریک خودمان 
از میدان مشترک برداشت می کنیم، افزود: در 
حال حاضر برداشت ما از میدان مشترک پارس 
جنوبی حدود ۷۱۰ میلیون مترمکعب است در 
متر  میلیون  ما حدود ۶۵۰  شریک  که  حالی 

مکعب برداشت می کند.
چهارم  گام  نشست  در  اسدی  سخاوت 
جمعیت  بحران  راهبری  آفرین  تحول  رویداد 
که با حضور زینب اختری، مدیرکل امور زنان 
و خانواده وزارت کشور در منطقه ویژه پارس 
انقلاب  پیروزی  زمان  از  گفت:  شد،  برگزار 

از  لحظه ای دست  تاکنون دشمنان کشورمان 
سنگ اندازی و توطئه برنداشتند.

وی با اشاره به حمایت های آمریکا، اروپا و 
بسیاری از کشورهای منطقه از رژیم بعث عراق 
در جنگ تحمیلی اظهار داشت: در این جنگ 
تمام قد پشت صدام  دنیا  اکثر کشورهای  که 
ایستادند اما با ایثار و ازخودگذشتگی فرزندان 
ایران زمین و به برکت خون شهداء با دستان 
خالی جنگیدیم و حتی یک وجب هم خاک 

خود را از دست ندادیم.
اسدی با اشاره به سختی های دوران پس از 
جنگ تحمیلی گفت: همه قطعی های روزی سه 
الی چهار ساعته برق حتی در پایتخت کشور 
و  با تلاش های دولتمردان  اما  داریم  یاد  به  را 
حمایت ها و هزینه های نظام جمهوری اسلامی 

در کمتر از یک دهه مشکلات رفع شد.
بین  جنوبی  پارس  که  این  بیان  با  وی 
کشورمان و قطر مشترک است، افزود: شرایط 

کشور قطر طوری بود که اکثر کشورهای دنیا 
کشورمان  اما  کنند  همکاری  آن  با  توانستند 
دچار  میدان  این  راه اندازی  از  پس  بلافاصله 
حتی  که  طوری  به  شده  ظالمانه  تحریم های 
کمپرسورهایی که خریداری کرده بودیم را از 

روی آب برگشت دادند.
با  پارس  ویژه  منطقه  سازمان  مدیرعامل 
جبهه  رزمندگان  الهی  لطف  به  که  این  بیان 
دوران  ایثارگری  و  انگیزه  همان  با  اقتصادی 

جنگ فعالیت ها را ادامه دادند، گفت: در حالی 
 ۱۴ توانستند  ما  مهندسین  و  متخصصین 
پالایشگاه و ۲۴ فاز را بسازند که پیشتر حتی 
یک متر هم نمی توانستیم در دریا لوله گذاری 

کنیم.
عنوان  به  فاز ۱۴  پالایشگاه  احداث  به  وی 
 ۷۳ گفت:   و  کرد  اشاره  ایرانی  پالایشگاهی 
متخصصین  توسط   ۱۴ فاز  پالایشگاه  درصد 

داخلی احداث شده است.

پیشی گرفتن ایران از قطر در برداشت گاز
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معاون امور اقتصادی استاندار خوزستانخبر

بیش از ۵۴۰ واحد راکد خوزستان احیا می شوند
خوزستان  استاندار  اقتصادی  امور  معاون 
ارائه تسهیلات در حوزه اشتغال نرخ  با  گفت: 
بیکاری از ۱۲.۶ درصد به ۱۰.۵ درصد رسیده 
اما همچنان رتبه بیکاری خوزستان قابل قبول 

نیست و نرخ بیکاری هنوز دو رقمی است.
محمد راضی جلالی در نشست خبری که 
با اشاره به  امروز )یکم اسفندماه( برگزار شد، 
تلاش  کرد:  اظهار  انتخابات  داشتن  رو  پیش 
بار  انتخابات  در  مردم  پرشور  حضور  برای 
سنگینی بر دوش همه مسئولان است که باید 
انجام  اقدامات  رسانی  اطلاع  و  امیدآفرینی  با 

شده در این زمینه تلاش شود.
به گزارش ایسنا، وی افزود: مسائل اقتصادی 
بازار،  تنظیم  تورم،  معیشت،  مسائل  مانند 
را  ما  مسئولیت  مواردی  چنین  و  اشتغال 

سنگین تر از قبل کرده است.
با  استاندار خوزستان  اقتصادی  امور  معاون 
بیان اینکه اشتغال به عنوان یکی از چالش های 
کرد:  عنوان  است،  مطرح  خوزستان  اساسی 
پیش از این خوزستان به عنوان سومین استان 
وضعیت  که  بود  شده  معرفی  بیکاری  نظر  از 
به ششم  سوم  جایگاه  از  و  شد  بهتر  مقداری 
قبول  قابل  رتبه  هم  باز  البته  است.  رسیده 
برای خوزستان تلقی نمی شود و برنامه ریزی و 

اقدامات در این راستا در حال انجام است.

 کاهش نرخ بیکاری از 1۲.6 درصد
به 1۰.۵ درصد

راضی جلالی بیان کرد: تعهد اشتغال امسال 
خوزستان ۶۳ هزار نفر بود که در سه تا چهار 
دستگاه های  توسط  تعهد  این  گذشته  هفته 
بالای  شهرستان ها  برخی  شد؛  انجام  مختلف 
۱۰۰ درصد و برخی کمتر به تعهد خود عمل 
کردند. وی عنوان کرد: این تعهد بر مبنای ارائه 
تسهیلات است و به هیچ عنوان مسیر راهبردی 
نیست و تنها به عنوان مسیر جانبی می تواند 
بخشی از مشکل اشتغال را حل کند. ما دنبال 
اشتغال پایدار هستیم و بسیاری از این موارد به 

عنوان اشتغال پایدار تلقی نمی شوند.
خوزستان  استاندار  اقتصادی  امور  معاون 
را  تسهیلات  که  بود  این  کار  حداقل  گفت: 
افزایش  برای  کارفرمایی  تسهیلات  سمت  به 
به  ارزش و  پایداری، در مسیر زنجیره  ضریب 
با آمایش سرزمین  سمت مسیرهای متناسب 

هدایت کنند.
در  تسهیلات  این  ارائه  با  کرد:  عنوان  وی 

به  درصد   ۱۲.۶ از  بیکاری  نرخ  اشتغال  حوزه 
رتبه  همچنان  اما  است  رسیده  درصد   ۱۰.۵
نرخ  و  نیست  قبول  قابل  خوزستان  بیکاری 

بیکاری هنوز دو رقمی است.
برای  مسیر  چهار  کرد:  بیان  جلالی  راضی 
تعریف  اشتغال  افزایش  و  بیکاری  نرخ  کاهش 
واحدهای  ظرفیت  افزایش  که  است  شده 
حل  راکد،  واحدهای  احیای  تولیدی، 
و  بانک  توسط  شده  تملک  واحدهای  مساله 
سرمایه گذاری و حضور سرمایه گذاران در استان 
برای حل مشکل  پایدار  و  اساسی  راهکارهای 

بیکاری و ایجاد اشتغال هستند.

 واحدهای تولیدی زیادی در خوزستان
با ۳۰ درصد ظرفیت کار می کنند

وی افزود: واحدهای تولیدی زیادی به ویژه 
واحدهای پایین دست محصولات پتروشیمی با 
۳۰ درصد ظرفیت کار می کنند. این در حالی 
تکنولوژی  و  است که تجهیزات، فضای کاری 
وجود دارد اما چون مواد اولیه در اختیار آن ها 
شیفت  یک  در  می توانند  تنها  نمی گیرد  قرار 

کاری فعالیت داشته باشند.

از  یکی  بنابراین  داد:  ادامه  جلالی  راضی 
مطالبات در سفر رئیس جمهور و پیگیری های 
بعدی در این خصوص این بود که خوزستان که 
است  پتروشیمی  خام  محصولات  تولیدکننده 
واحدهای  و  شود  مستثنی  قاعده  این  از  باید 
داشته  خام  مواد  کافی  اندازه  به  دست  پایین 
باشند تا امکان فعالیت واحدهای تولیدی وجود 

داشته باشد.
خوزستان  استاندار  اقتصادی  امور  معاون 
مصوبات  آخرین  هفته گذشته  بنابراین  گفت: 
سفر در بحث صنعت و معدن را دریافت کردیم. 
اولیه  مواد  ظرفیت  افزایش  مصوبات  از  یکی 
موردنیاز واحدهای پتروشیمی و فولادی است 
تا بتوانند در دو شیفت کاری فعالیت کنند که 

در نتیجه اشتغال بیشتری ایجاد می شود.

بیش از ۵۴۰ واحد راکد خوزستان احیا 
می شوند

در  راکد  واحد   ۸۷۵ از  بیش  افزود:  وی 
خوزستان وجود دارد که برخی از این واحدها 
نداشتن  اقتصادی،  توجیه  نداشتن  دلیل  به 
قابلیت  کیفیت  نبودن  مناسب  یا  مشتری 

است  شده  ریزی  برنامه  اما  ندارند  راه اندازی 
راکد  واحد   ۵۴۰ از  بیش  که  دیگر  واحدهای 
قابل احیا هستند احیا شوند. از ابتدای امسال تا 
دی ماه ۱۰۲ واحد به چرخه فعالیت برگشتند و 
آمار دو ماه دیگر هم به این آمار اضافه می شود.

این  عمده  مشکل  افزود:  جلالی  راضی 
واحدها نقدینگی است که نیازمند تزریق منابع 
هستند و در این زمینه پیگیری ها در حال انجام 
است. در این راستا عملکرد برخی بانک ها به 
هیچ عنوان قابل قبول نیست و منابعشان در 

مسیر اقتصادی و تولید قرار نگرفته است.

 ۵۸ واحد صنعتی در تملک
بانک ها است

خوزستان  استاندار  اقتصادی  امور  معاون 
عنوان کرد: ۵۸ واحد تملک شده بانکی داریم 
که ۲۸ واحد به یکی از بانک ها برمی گردد که 

باید این مساله حل شود.
وی افزود: مهمترین بحث در حوزه اشتغال 
برای اینکه در آینده نه چندان دور این مساله را 
حل کند سرمایه گذاری و حضور سرمایه گذاران 

در خوزستان است.

 فرهنگ مهارت آموزی به تدریج
در حال جا افتادن است

راضی جلالی با بیان اینکه به تدریج فرهنگ 
مهارت آموزی در حال جا افتادن است، گفت: 
و  فنی  در  حضور  متقاضیان  حاضر  حال  در 
در  حتی  و  است  افزایش  حال  در  حرفه ای ها 

حال اعلام نیاز برای فضای آموزشی هستند.
خوزستان  استاندار  اقتصادی  امور  معاون 
گفت: خوزستان رتبه نخست در بهبود فضای 
این  البته  است.  کرده  کسب  را  کار  و  کسب 
بین  رقابت  زیرا  است  شکننده  خیلی  جایگاه 
استان ها بسیار تنگاتنگ است. در حال تلاش 
هستیم خوزستان در همه شاخص ها به جایگاه 

قابل قبولی برسد.

 بازنگری محدوده منطقه آزاد اروند
در دستور کار

راضی جلالی بیان کرد: بیش از یک هزار و 
۲۰۰ حساب مربوط به صنایع بزرگ در خارج 
از خوزستان شناسایی شده است که بیشتر این 
پتروشیمی  شرکت های  به  مربوط  حساب ها 
اختیارات  میزان  اینکه  به  توجه  با  است. 
بانک های خوزستان دارای سقف محدود و به 
میزان ۳۰ میلیارد تومان است، این شرکت ها 
برای اینکه مثلا مبالغ ۵۰۰ تا یک هزار میلیارد 
اقدام  مرکز  طریق  از  باید  بگیرند  وام  تومان 
کنند. بنابراین این مسأله موجب شده حساب ها 

را به مرکز ببرند.
انتقال  مطالبه  از  قبل  کرد:  عنوان  وی 
افزایش  ابتدا  باید  خوزستان  به  حساب ها 
افزایش  برای  خوزستان  بانک های  اختیارات 
را  تسهیلات  ارائه  برای  بانک های  اختیارات 
مطالبه کنیم تا این کار انجام شود آن موضوع 

مشکلی از ما حل نمی کند.
با  استاندار خوزستان  اقتصادی  امور  معاون 
اشاره به وضعیت منطقه آزاد اروند گفت: هیچ 
منطقه آزادی به این وسعت در کشور نیست 
و  نمی کنند  پیدا  نمود  کنند  کار  چه  هر  و 
مردم عایدی از این منطقه احساس نمی کنند. 
بنابراین طرحی در خصوص بازنگری محدوده 
این منطقه داریم که مطالعات این طرح با در 
در  تا  می شود  انجام  جوانب  همه  گرفتن  نظر 
صورت تصویب در شورای مناطق آزاد کشور، 
از چالش های  یکی  زیرا  اجرایی شود  کار  این 

اصلی وسعت منطقه آزاد اروند است.

موضوع کوروش کمپانی و نمونه های مشابه 
آن موضوع جدیدی نیست؛ اگرچه این ماجرا هم 
لایه های مختلفی دارد که قابل بررسی است اما 
موضوع قابل توجه، تأثیرگذاری سلبریتی هایی 
است که سوار بر اعتماد مردم بازی »راست« و 
»دروغ« می کنند و حال این شهروندان هستند 
که با وعده خرید یک کالای گران قیمت مالشان 
یک  هوس  قیمت  به  مالباختگی  باخته اند؛  را 

سیب.
به گزارش ایسنا، خرید گوشی  آیفون، رویایی 
را  داشتنش  آرزوی  خیلی ها  است  ممکن  که 
دارند؛ ریشه این رویا هرچه که باشد دیگر خیلی 
فرق نمی کند؛ مهم افرادی هستند که حالا به 
قیمت داشتن آیفون مالباخته اند. ماجرا از آنجایی 
شروع شد که سلبریتی های مختلفی برای فروش 
گوشی های آیفون توسط شرکتی تحت عنوان 
قیمت  از  پایین تر  بهایی  با  کمپانی،  کوروش 
واقعی بازار، اقدام به تبلیغاتی گسترده برای جلب 
اعتماد مردم کردند؛ کمپانی که گفته می شود 
اصلا مجوز واردات آیفون نداشته و موبایل ها را 
از طریق شرکت های واردکننده داخلی تهیه و به 

فروش رسانده است.
شرکت  این  تبلیغ  به  اقدام  که  افرادی 
کرده اند آنقدر زیادند و چهره ها آنقدر شناخته 
تعدد همین سلبریتی ها جهت  شده که شاید 
تبلیغ گسترده این کمپانی، منجر به جمعیتی 
از مال باختگان فریب خورده شده باشد. بخش 
حیرت انگیز این قصه اما آنجایی است که همان 
افراد مشهوری که موجب جلب اعتماد مردم و 
افزایش مشتریان کوروش کمپانی شدند حالا 
خودشان از مسئولیت تبلیغی که داشته اند، شانه 
خالی می کنند؛ در این میان برخی بابت شرکت 
در این تبلیغات معذرت خواهی کردند اما برخی 
بسنده  نداره«  ارتباطی  ما  »به  گفتن  به  دیگر 
کردند حال آنکه نه از این عذرخواهی و نه شانه 
خانه کردن همین مسئولیت حداقلی هم آبی 

برای مالباختگان گرم نمی شود. 
لایه های  کمپانی  کوروش  ماجرای  گرچه 
مختلفی دارد که قابل بررسی است اما، این تنها 
نمونه ای از تاثیر سلبریتی هاست که می تواند بر 
جامعه  اثرگذاری داشته باشد. سوالی که اکنون 
مطرح می شود این است که سلبریتی ها چقدر 
چه  تا  مردم  اصلا  و  تاثیرگذارند  مردم  به روی 

میزان باید به صحبت های آنها اعتماد کنند؟.
دو  این  به  جامعه شناس  کاظمی،  سیمین 
می گوید:  ایسنا  به  و  می دهد  پاسخ  پرسش 

چهره های سرشناس یا سلبریتی ها، از گروه های 
مرجع در جامعه هستند که در شکل دادن به 
نقش  در جامعه  معینی  هنجارهای  و  ارزش ها 
سبک  برخوردارند.  اعتبار  و  نفوذ  از  و  دارند 
زندگی و علایق و کارهای آنها مورد توجه جامعه 
است. بخشی از جامعه از آنها تقلید می کند و 
این چهره ها  با  مقایسه  را در  ویژگی های خود 

ارزیابی می کند.
وی ادامه می دهد: به علت شرایط سیاسی، 
اقتصادی و فرهنگی، امروزه بخشی از مهمترین 
هنرپیشه ها  جوامع  در  مرجع  گروه های 
چهره های  بعضا  و  هستند  ورزشکاران  و 
سلبریتی ها  دیگر،  بیانی  به  و....  اینستاگرامی 
انباشت  به  که  سرمایه داری اند  نظام  کارگزاران 
کمک  موجود  اجتماعی  نظم  حفظ  و  ثروت 
می کنند. آنها چه با سبک زندگی شان و چه با 
تبلیغات، مروجان مصرف گرایی هستند و اذهان 
را به سمت خرید و مصرف هدایت می کنند که 
در این راه منافع شخصی شان نیز تامین می شود. 
اینکه سلبریتی ها  بیان  با  این جامعه شناس 
قرار  ستایش  و  تحسین  مورد  رسانه ها  در 
می گیرند و از آنها به مثابه افراد موفق تجلیل 
می شود، خاطرنشان می کند: نشانه ها و نمادهای 
این موفقیت پول، سرمایه، لباس، مو، آرایش و 
سبک زندگی آنهاست که در رسانه های رسمی 
به  و  افراد  می آید.  در  نمایش  به  غیررسمی  یا 
ویژه جوانان با تفسیری که از موفقیت دارند، به 
همنوایی با چهره های سرشناس ترغیب می شوند 
و سعی می کنند مانند آنها بپوشند، بخورند و 
بازنمایی  کنند.  فکر  حتی  و  مصرف  و  تفریح 
آنها سرمایه  برای  رسانه  در  مداوم سلبریتی ها 

اجتماعی و اعتماد خلق کرده و به آنها اعتبار 
می دهد. این سلبریتی ها در شرایط اقتصادی و 
اجتماعی که پول معیار و محور و شکل دهنده 
تعاملات و کنش های انسانی و اجتماعی است، 
به  را  اجتماعی شان  و سرمایه  اعتبار  می توانند 
وارد  بنابراین  و  تبدیل کنند  اقتصادی  سرمایه 

عرصه تبلیغات می شوند.

وقتی اخلاقیات در برابر »پول«
رنگ می بازد

کاظمی تصریح می کند: محوریت پول چنان 
می بازد.  رنگ  آن  برابر  در  اخلاقیات  که  است 
اخلاقی  ارزیابی  است  ممکن  سرشناس  چهره 
موضوع مورد تبلیغ را فراتر از وظایف و مسئولیت 
اجتماعی خودش تلقی کند و کاری به درستی 
یا نادرستی آنچه به عنوان حقیقت به مخاطب 
به  را  تبلیغ  او  باشد.  نداشته  می دهد  تحویل 
عنوان دروغ منفعت آمیز می پذیرد و اعتنایی به 
آسیب های احتمالی تبلیغاتی که در آن شرکت 
جُسته ندارد. او به واسطه سلبریتی بودن، اعتبار 
اجتماعی کسب کرده که بر اساس منافعش از آن 
استفاده می کند. سوار بر اعتماد مخاطبان، راست 
و دروغ می بافد تا به آنکه اجیر یا استخدامش 
به  این میان  نیز در  برساند و خود  کرده سود 

منفعت برسد.
وی ادامه می دهد: در مشارکت سلبریتی ها 
در تبلیغاتی مثل عوارض و تبعات داروها، مواد 
آرایشی، زیبایی و... گاهی عوارض و آسیب هایی 
که به مصرف کننده می رسد کشف نمی شود یا 
زمان زیادی به طول می انجامد که مشخص شود 
و سلامت فرد اساسا مورد توجه قرار نمی گیرد و 

همچنین فرد تبلیغ کننده هم مورد پرسش قرار 
نمی گیرد. گاهی )مثل مورد کلاهبرداری شرکت 
فروش موبایل( تبلیغات موجب ضرر و زیان مالی 
مصرف کنندگان یا خریداران شده، که مورد توجه 
قرار گرفته و به یک جنجال تبدیل می شود؛ به 
هر حال در هر دو صورت ممکن است شخص 
سلبریتی از پذیرش مسئولیت امتناع و آن را از 
خود سلب مسئولیت کند. در واقع تبلیغات، پول 
محور است و اخلاق یا مسئولیت اجتماعی محلی 

از اعراب ندارد.

ریسمان پوسیده تبلیغاتچی ها
این جامعه شناس همچنین در پاسخ به این 
حرف های  باید  میزان  چه  تا  مردم  که  سوال 
سلبریتی ها را باور و به آنها اعتماد کنند؟ یادآور 
می شود: پیش از پاسخ باید بگویم که نمی توان 
تمام مسئولیت کلاهبرداری و اتفاقی که منجر به 
ضرر و زیان تعدادی از شهروندان شده را تماما 
بر دوش سلبریتی ها و تبلیغاتچی ها انداخت. این 
پدیده علت های مهم تری هم دارد که باید در 
این نکته  اما  آنها پرداخته شود؛  به  جای خود 
بیشتر  فروش  برای  تبلیغات  است که  واضحی 
با  است  ممکن  آن  محتوای  و  است  سود  و 
اغراق و بزرگنمایی همراه باشد. بنابراین پیش 
از تصمیم گیری باید جوانب مختلف موضوع را 
که  در جامعه ای  البته  تحقیق کرد.  و  سنجید 
تعاملات  است،  رو  روبه  بی اعتمادی  بحران  با 
اجتماعی و تبادل و تصمیم گیری به کاری دشوار 
مرجع  گروه های  به  اعتماد  است.  شده  تبدیل 
آخرین ریسمانی است که فرد رها شده در ورطه 
جعل و تقلب و فریب می تواند به آن چنگ بزند 
ولی حالا مشخص شده این ریسمان هم پوسیده 

و غیرقابل استفاده است.

سلبریتی ها با حفظ آبرو به هر تبلیغی
تن ندهند 

علیرضا شریفی یزدی، روانشناس اجتماعی نیز 
با بیان اینکه تبلیغات برای موسسات، شرکت ها 
و کارخانه های معتبر در راستای جلب مشتری 
یا  بد  موضوع  بیشتر،  خدمات  و  کالا  عرضه  و 
عجیب و غریبی نیست، به ایسنا گفت: اما در این 
زمینه چند نکته وجود دارد؛ متاسفانه تبلیغات 
در کشور ما چارچوب، قاعده و اصول مشخصی 
به  و شرکتی  فرد  هر  دلیل  همین  به  و  ندارد 
راحتی برای خود تبلیغات می کند. از همین رو 
در گام اول نباید به سراغ سلبریتی رفت بلکه باید 

به سراغ دستگاه های ذیربط مثل وزارت ارشاد و 
قوه قضاییه رفت که با چه شرایطی تبلیغ صورت 
گیرد و آیا هر فردی می تواند تبلیغات انجام دهد 

یا خیر؟.
وی خاطرنشان کرد: سلبریتی ها جزو گروه 
مرجع در کشور محسوب می شوند و از همین 
رو مردم و به ویژه جوانان سعی می کنند سبک 
زندگی و نحوه لباس پوشیدن و حرف زدن خود 
را شبیه آنها کنند. در همین راستا سلبریتی ها 
باید توجه کنند که وقتی مردم به آنها اعتماد و 
آنها را قبول دارند، تبلیغات توسط آنها به درست 
یا به غلط همچون »سند« است. در این جاست 
که سلبریتی باید هم آبروی خود را حفظ کند 
و هم به فکر منافع مردم باشد و نمی توان صرفا 
به هر تبلیغاتی تن داد و بعد از آنکه اتفاق بدی 
رخ داد از زیر بار مسئولیت آن شانه خالی کند و 

بگوید ما فقط تبلیغات کرده ایم.

سلبریتی به همین راحتی نمی تواند از 
حرفی که زده شانه خالی کند

این روانشناس اجتماعی تاکید کرد: تبلیغات 
بیفتد  اتفاق  زمانی  در  باید  سلبریتی ها  توسط 
تبلیغ  این  در  باشند  داشته  اطمینان  آنها  که 
نمی تواند  سلبریتی  ندارد.  وجود  کلاهبرداری 
و  مسئولیت  این  بار  زیر  از  راحتی  همین  به 
به  نتیجه  در  کند،  خالی  شانه  زده  که  حرفی 
سلبریتی ها توصیه می کنم تا جای ممکن وارد 
فضای تبلیغات نشوند و اگر هم اقدام به تبلیغ 
می کنند در موسسات و شرکت هایی که مجوز 
روشن و مشخصی دارند و روند کارشان درست 
است، اقدام به تبلیغات کنند. وی درباره تاثیر 
سلبریتی ها بر روی باور مردم نیز توضیح داد: 
وقتی فردی در عرصه ورزشی، هنری یا موسیقی 
موفق می شود؛ جوانان و نوجوانان این موفقیت 
را به جنبه های دیگر زندگی او تعمیم می دهند 
و فکر می کنند به دلیل اینکه این فرد در یک 
در  نیز  او  حرف های  پس  است  موفق  عرصه 
همه عرصه ها نیز صحیح است از همین رو آنها 
بسیاری از سبک ها و شیوه های زندگی شان را 
ما  کشور  در  می کنند.  تنظیم  سلبریتی ها  با 
که  است  این  گرفته  صورت  که  اشتباهی  نیز 
استفاده  تبلیغات  حوزه های  در  سلبریتی ها  از 
و آنها را در ابعاد مختلف مرجع می کنند، این 
درحالیست که اگر سلبریتی در حوزه خاصی فرد 
موفقی است اصلا به این معنا نیست که آنها در 

ابعاد دیگر زندگی نیز الگوی مناسبی هستند.

بهبود اندک محیط کسب و کار 
تعاون در پاییز امسال

نتایج اجرای پایش محیط کسب و کار بخش 
اندک  و  نسبی  بهبود  از  امسال  پاییز  در  تعاون 

وضعیت محیط کسب و کار تعاون حکایت دارد.
به گزارش ایسنا، امروزه بهبود فضای کسب و 
کار یکی از مهمترین راهبردهای توسعه اقتصادی 
هر کشور به شمار می رود و هرچه محیط کسب 
از  بهره  مندی  باشد،  داشته  بهتری  شرایط  کار  و 
فرصت های کارآفرینی بیشتر خواهد شد که نتیجه 

آن خلق ارزش و ثروت برای جامعه است.
محیط کسب و کار شامل مجموعه عواملی است 
موثر  اقتصادی  بنگاه های  اداره  یا  عملکرد  بر  که 
هستند اما تقریباً خارج از کنترل مدیران بنگاه ها 
قرار دارند. عواملی نظیر قوانین و مقررات، میزان 
بارندگی و فرهنگ کاری در هر منطقه جغرافیایی 
و در هر رشته کاری و نیز در طول زمان متفاوت 

هستند.
و  بهبود فضای کسب  قانون  ماده ٤  اساس  بر 
سیاستگذاران  اطلاع  جهت  موظفند  اتاق ها  کار، 
شاخص  کشور،  کار  و  کسب  محیط  وضعیت  از 
های ملی محیط کسب و کار در ایران را تدوین 
و به طور سالانه و فصلی حسب مورد به تفکیک 
استانها، بخشها و فعالیتهای اقتصادی، سنجش و 
پایش  طرح  اجرای  اساس  همین  بر  کنند؛  اعلام 
شاخص های ملی محیط کسب و کار با همکاری 
از بهمن ماه  بازرگانی و اصناف  تعاون،  اتاق های 

سال ١٣٩٥ به اجرا درآمده است.
دوره  نهمین  و  بیست  اجرای  نتایج  موجب  به 
)پاییز  تعاون  بخش  کار  و  کسب  محیط  پایش 
کاهش  با  تعاون  بخش  ملی  شاخص   )۱۴۰۲
اندکی  بهبود  گذشته،  فصل  با  مقایسه  در  جزئی 
در وضعیت محیط کسب و کار نشان می دهد و 
همچنان حاکی از تداوم وضعیت نامناسب محیط 

کسب و کار است.
طبق گزارش اتاق تعاون ایران، رقم شاخص ملی 
بخش تعاون، ۵.۹۳ بوده )بدترین نمره ارزیابی۱۰( 
که با کاهش جزئی در مقایسه با فصل گذشته که 
۶.۰۵ بوده است، نشان دهنده بهبود بسیار ناچیز 

در وضعیت محیط کسب و کار است.
بسیار  تغییرات   ۱۴۰۱ زمستان  از  هرچند 
ناچیزی در فرآیند بهبود فضای کسب و کار دیده 
فعالان  و  کارشناسان  نظر  طبق  اما  است  شده 
اقتصادی، این تغییرات اثر چندانی بر روند بهبود 
وضعیت کسب و کار نداشته است؛ بنابراین رشد و 
رونق تولید، نیازمند شتاب دهی در رفع موانع تولید 

بر سر راه فعالان اقتصادی است.
محیط  پایش  اجرای  نتایج  از  گزارش  این 
دشواری  امسال،  پاییز  در  تعاون  کار  و  کسب 
تأمین مالی از بانک ها، غیرقابل پیش بینی بودن و 
تغییرات قیمت مواد اولیه و محصولات و بی ثباتی 
اجرایی  رویه های  و  مقررات  و  قوانین  سیاست ها، 
مولفه های  نامناسب ترین  را  کار  و  بر کسب  ناظر 
محیط کسب و کار بخش تعاون و مناسب ترین 
مولفه ها را محدودیت دسترسی به آب، محدودیت 
دسترسی به حامل های انرژی )برق، گاز، گازوئیل( 
ابتکار در  و  نوآوری  از  استقبال مشتریان  نحوه  و 

ارائه خدمات و محصول عنوان کرده است.
و  استانی محیط کسب  برآورد فصلی شاخص 
کار بخش تعاون نیز نشان می دهد که استان های 
چهارمحال و بختیاری،  همدان و کهگیلویه و بویر 
و  کار  و  کسب  محیط  بهترین  ترتیب  به  احمد 
استان های قزوین، مرکزی و بوشهر بدترین محیط 

کسب و کار را به خود اختصاص داده اند.
محیط  ملی  شاخص  فصلی  برآورد  همچنین 
کسب و کار تعاون در بخش های عمده اقتصادی 
نشان می دهد که »صنعت« بهترین محیط کسب 
و کار و »کشاورزی« بدترین محیط کسب و کار 
رشته  اساس  بر  آماری  بررسی های  داشته اند.  را 
فعالیت های  که  است  آن  بیانگر  نیز  فعالیت ها 
فعالیت های  و  بهترین  ارتباطات«  و  »اطلاعات 
»مالی و بیمه« بدترین محیط کسب و کار در این 

فصل از سال را به نام خود ثبت  کرده اند.
تحلیل  کارشناسان  نگاه  از  ایسنا،  گزارش  به 
محیط کسب و کار کمک می کند تا ارزیابی بهتر 
و دقیق تری از عوامل تاثیرگذار بر عملکرد کسب 
مدیران  اساس  همین  بر  آید،  دست  به  کارها  و 
کسب و کارهای کوچک و متوسط باید بتوانند به 
تحلیل محیط بنگاهی که در آن فعالیت می کنند، 
بپردازند زیرا تحلیل های محیطی به کسب و کارها 
موجب  که  را  بالقوه ای  تأثیرات  تا  می کند  کمک 
برای کارآفرینان می شود،  یا تهدید  ایجاد فرصت 
شناسایی و برمبنای آن کسب و کار خود را برای 

تغییرات در آینده آماده کنند.

سلبریتی ها؛ سوار بر اعتماد مردم با بازی »راست« و »دروغ«
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گزارش ...

تدوین نقشه راه دقیق ایمن سازی بازار
شلوغی  و  سال  پایان  به  شدن  نزدیک  با 
مراکز خرید و بازارها، بار دیگر مسئله ایمنی 
بازاری  شود،  می  مطرح  تهران  بزرگ  بازار 
میزبان جمعیت  سال،  پایانی  روزهای  در  که 
میلیونی در بافت فرسوده و ناایمن خود است، 
ناکرده حادثه ای در  اگر خدایی  در حالی که 
اثرات مخرب زیادی  طول روز رخ دهد قطعا 

خواهد داشت.
هکتاری   ۱۱۲ محدوده  ایسنا،  گزارش  به 
بازار تهران را قطب اقتصادی کشور می نامند، 
و  دارد  قرار  تهران  مرکز  در  که  بزرگی  بازار 
است،  تهران  تاریخی  اماکن  و  آثار  از  مملو 
که  بگونه ای  زیاد  کنندگان  مراجعه  با  بازاری 
روزهای  آمارهای مدیران شهری در  براساس 
عادی حدود یک میلیون نفر، در آن تردد می 
کنند، بازار قدیمی که هر روز ممکن است در 
گوشه و کنارش حادثه ای رخ دهد و جان فرد 
بیاندازد، نکته مهم این  افرادی را به خطر  یا 
و مسئولان  از مردم، کسبه  است که همگان 
فرسودگی  همچنان  و  تهران  بازار  اهمیت  از 
اقدامات  اما  هستند؛  باخبر  آن  بافت  شدید 
فراخور  به  بازار،  ایمن سازی  و  نوسازی  برای 
حجم تهدیداتی که در آن وجود دارد، نیست.

قدیمی ترین بخش تهران در حالی از حجم 
و  کسبه  که  می برد  رنج  فرسودگی  از  بالایی 
پای  قضائیه  قوه  پیگیری های  با  بعضاً  مالکان 
روند  اما  آمده اند،  ایمن سازی  و  نوسازی  کار 
آنگونه که محمدی  ایمن سازی کند است و 
شهردار منطقه ۱۲ می گوید باید دستگاه های 
دخیل همچون میراث فرهنگی، اوقاف و... پای 
کار بیایند تا نسخه عدم ناایمنی بازار پیچیده 

شود.
وحید رضا انارکی محمدی در گفت وگو با 
ایسنا، در خصوص ایمن سازی بازار و فرایند 
ایمن سازی در این بافت، اظهارکرد: تهران در 
دوران طهماسبی کلا در منطقه ۱۲ بوده و به 
عبارت بهتر، تهران قدیم در دوران طهماسبی، 
قسمتی از منطقه ۱۲ تهران قدیم بوده است 
 ۷۳ تهران،  نیز  ناصری  دوره  در  همچنین  و 
درصد این شهر در منطقه ۱۲ بوده و مابقی 
قدمت  لذا  است؛  داشته  قرار   ۱۱ منطقه  در 
ساختمان های منطقه ۱۲ از کل تهران بیشتر 
ملک های  ضوابط  و  مقررات  دلیل  به  و  است 
مناطق  سایر  با   ۱۲ منطقه  نوسازی  میراثی، 
موضوعات  به  و  است  متفاوت  تهران  شهر 
اضافه  نیز  را  باید موانع حقوقی دیگر  میراثی 

کرد.
قسمتی  نیز  بازار  پارسل  داد:  ادامه  وی 
ترین  قدیمی  جزو  و   ۱۲ منطقه  مجموعه  از 
این منطقه است که در دل خود، هم  بخش 
موانع  و هم  داده  جا  را  بسیاری  تاریخی  آثار 
بسیاری را برای ایمن سازی این بخش شاهد 
ها  ساختمان  فرسودگی  که  اخیرا  و  هستیم 

دلیل  به  ما  شده،  تبدیل  معضل  یک  به  هم 
محدودیت های ارتفاعی در ساخت و ساز که 
به دلایل میراثی در برخی محلات این بخش 
 ... و  یحیی  امامزاداه  سنگلج،  محله  جمله  از 
املاک  نوسازی  و  ساز  و  ساخت  شده،  ایجاد 
برای مالکین چندان از نظر اقتصادی ارزشمند 

نیست و توجیه اقتصادی ندارد.
شهردار منطقه ۱۲ با بیان اینکه ساخت و 
از ۴  آپارتمان های کمتر  برای  تهران  در  ساز 
بازار  در  افزود:  ندارد،  اقتصادی  توجیه  طبقه 
تهران نیز این موضوع در کنار مسائل دیگری 
از  توجهی  قابل  بخش  داشتن  قرار  همچون 
حقوقی  بحث های  یا  و  اوقاف  تملک  در  بازار 
بین مالکان و صاحبان سرقفلی که بزرگترین 
چالش ما است و متاسفانه این چالش نیز متاثر 
از ضعف قوانین است، فرایند ایمن سازی را در 
منطقه بازار تهران بسیار متفاوت از سایر نقاط 

شهر تهران کرده است.
میان  حقوقی  مشکلات  تشریح  در  وی 
عنوان  به  گفت:  سرقفلی  صاحبان  و  مالکان 
صاحبان  از  را  ناچیزی  اجاره  مالک،  مثال 
ناچیز  مبلغ  این  و  می کند  دریافت  سرقفلی 
اجاره، صرفه و صلاح اقتصادی برای نوسازی 
شده  باعث  منافع  تضاد  این  و  ندارد  را  ملک 
مشکل  دچار  منطقه  این  سازی  ایمن  در  تا 
با  سازی،  ایمن  موضوع  در  ما  البته  باشیم؛ 
دادیم،  انجام  قضائی  مرجع  با  که  هماهنگی 
از  برای جلوگیری  را مکلف کردیم که  مالک 
راستای  در  دیگر،  حادثه  نوع  هر  یا  و  حریق 
اجرای دستورالعمل های ایمنی ساختمان های 
به  نشانی  آتش  سازمان  توسط  که  ناایمن 

ساختمان ها ابلاغ شده است، اقدام کند.

به عمده پاساژها و سراهای منطقه بازار 
تهران، اخطار ایمن سازی را داده ایم

پاساژها  عمده  به  ما  اینکه  بیان  با  انارکی 

ایمن  اخطار  تهران،  بازار  منطقه  سراهای  و 
سازی را داده ایم، تصریح کرد: در پارسل ۱۱۲ 
خیابان  به  محدود  شرق  از  که  بازار  هکتاری 
خیابان  به  جنوب  از  خمینی)ره(،  مصطفی 
به  از غرب  و  به ۱۵ خرداد  از شمال  مولوی، 
خیابان خیام محدود می شود، ۶۶ هزار مغازه 

موجود است و به بسیاری از این مغازه ها بارها 
اخطار داده ایم و مغازه هایی که به اخطارهای 
مکرر ما بی اعتنا بوده اند نیز به مرجع قضائی 

معرفی شده اند.
ما  اینکه  بر  تأکید  با   ۱۲ منطقه  شهردار 
تمامی  تا  کرده ایم  تلاش  سازی  ایمن  برای 
مغازه های  دارندگان  و  مالکان  از  را  بهانه ها 
ناایمن در بازار بگیریم، گفت: ما در هماهنگی 
از جمله میراث فرهنگی،  با سایر دستگاه ها 
را  ایمن سازی  تا  ...، تلاش کرده ایم  و  اوقاف 
منوط به کارهای دیگر نکنیم؛ چراکه از نگاه 
بالاتر  و  ارزشمندتر  از هر چیز  ما جان مردم 
ایمن  ابلاغ دستورالعمل  آنهایی که  لذا  است. 
سازی آتش نشانی را دریافت کرده اند مکلف 
به ایمن سازی هستند و سازمان اوقاف و سایر 

دستگاه ها نیز پای کار آمده اند.

 تدوین نقشه راه دقیق
ایمن سازی بازار

کفاف  هماهنگی ها  این  اینکه  بیان  با  وی 
ارگان هایی  است  لازم  و  نمی کند  را  امر 
اوقاف  اداره برق، سازمان  همچون شهرداری، 
انجام  با سرعت  و  را کامل  نیز کار خود   ... و 
دهند، افزود: به عنوان مثال یکی از مهمترین 
موضوعات ما در حوزه ایمن سازی بازار، بحث 
برق است، لذا برای ایمن سازی باید اداره برق 
پشت  تا  انتقال  خطوط  تأمین  به  موظف  که 
ایمن  موضوع  به  است،  مشترکان  برق  کنتور 
ویژه ای  توجه  خود  وظایف  حوزه  در  سازی 
شهرداری  در  نیز  ما  اساس  همین  بر  کنند. 

جلسه بسیار مهمی را داشتیم تا اعتبار ویژه ای 
بازار تهران درنظر  ایمن سازی در  را مختص 
بگیریم و برای اولین بار ردیف بودجه ویژه ای 
اختصاص  تهران  بازار  ایمن سازی  را مختص 
دهیم و در کنار آن، مشاوری را بکار بگیریم تا 
یک نقشه راه دقیق برای ایمن سازی ترسیم 

شده و ایمن سازی بر اساس این نقشه انجام 
شود.

بعضی از ورودی های اصلی ما در بازار مثل 
پاچنار اصلا ماشین رو نیستند

مشکلات  به  اشاره  با   ۱۲ منطقه  شهردار 
مستقر  املاک  در  اصلاحی«  رعایت  »بدون 
از  یکی  داد:  ادامه  بازار  میراثی  بافت  در 
به  توجه  با  که  است  این  ما  دیگر  مشکلات 
پس  معابر  تهران،  بازار  منطقه  میراثی  بافت 
در  نوسازی ها  یا  و  فرسوده  بافت  بازسازی  از 
نمی کند،  تغییری  هیچ  ورودی ها  بافت،  این 
داریم؛  را  اصلاحی"  رعایت  "عدم  الزام  چراکه 
لذا هرچه این محدوده بارگذاری در آن بیشتر 
می شود، نهایتا در ورود و خروج، با مشکلات 
مواجه هستیم. به عنوان مثال ضوابط معلولین 
یا  است،  الزامی  مهم،  ساختمان های  در 
ورودی پارکینگ ها باید الزاماتی را بر اساس 
این  اساس  بر  ولی  رعایت کنند،  تردد  میزان 
در  ما  اصلی  ورودی های  از  بعضی  الزام حتی 
و  نیستند  رو  ماشین  اصلا  پاچنار  مثل  بازار 
مواقع  نشانی در  یا آتش  امدادی  ماشین های 
همین  بر  شوند.  م   مواجه  مشکل  با  حادثه 
اساس ضوابط میراثی تا اندازه ای دست و پای 
ما را برای نوسازی و ایمن سازی در محدوده 

بازار بسته است.
اوقاف  همکاری  میزان  درخصوص  وی 
خاطرنشان  بازار  محدوده  سازی  ایمن  برای 
کرد: اوقاف همکاری خوبی برای ایمن سازی 
محدوده بازار تهران داشته ولی نیاز است در 

اصلاح موضوعات حقوقی که مانع تسریع در 
تری  جدی  کار  شود  می  سازی  ایمن  روند 
انجام دهد؛ چراکه موضوع ایمن سازی و جان 
باقی نمی گذارد  مردم جای هیچ مماشاتی را 
مالک، هرچه سریعتر  عنوان  به  باید  اوقاف  و 
مستأجرانش را برای اجرای دستورالعمل های 
ایمن سازی مجاب کند و اگر جایی هم نیاز به 
کمک باشد، ما یا مرجع قضائی برای کمک به 

تسریع اجرای ایمن سازی، پای کار هستیم.

 بیمارستان های منطقه 1۲ پیر
و فرسوده هستند

بیمارستان های  درباره   ۱۲ منطقه  شهردار 
بیمارستان های  گفت:  نیز  منطقه  این  ناایمن 
و  معابر  ساختمان ها،  سایر  مثل  ما  منطقه 
فرسوده  و  پیر   ۱۲ منطقه  زیرساخت های 
هایی  بیمارستان  کنید  نگاه  شما  هستند؛ 
امیراعلم،  شفایحیاییان،  بیمارستان  مثل 
از  بالاتر  قدمتی   ... و  اکبرزاده  سفیر،  طرفه، 
۵۰ سال دارند و ما بیمارستان جدیدالاحداث 
مناطق  در  شما  ولی  نداریم؛  منطقه  این  در 
جدیدالاحداث  بیمارستان های  شاهد  دیگر 
که  هستیم  گاندی  بیمارستان  همچون 
حداقل از استحکام بنای خوبی برخوردارند و 
دیگری  موضوعات  یا  آنها  نمای  است  ممکن 
حوزه  در  را  مشکلاتی  آنها،  سازه  از  غیر  به 
با  منطقه  این  در  ما  ولی  باشد  داشته  ایمنی 
در حال  ما  مواجه هستیم؛  قدیمی  سازه های 
حاضر ۱۳ بیمارستان داریم که عمدتا قدیمی 
هستند ولی با وجود این موضوع، خوشبختانه 
طرفه،  جمله  از  منطقه  این  بیمارستان های 
درحال   ... و  سینا  شفایحیاییان،  امیراعلم، 
تأییدیه  اخذ  و  سازی  ایمن  فرایند  اجرای 

ایمنی از سوی آتش نشانی هستند.

تأمین زمین برای احداث اولین مرکز 
اورژانس بازار

دستگاه های  به  کمک  درخصوص  وی 
خدمت  برای  نشانی  آتش  جمله  از  امدادی 
ما  گفت:  نیز  بازار  محدوده  در  بهتر  رسانی 
اقدامات مختلفی را در این بخش انجام دادیم 
ایستگاه  کنار  پرخطر  گود  پرکردن  جمله  از 
و  پرشدن  با  که  زید  امامزاده  نشانی  آتش 
ایستگاه  فضای  به  محدوده  این  آن،  تسطیح 
اضافه شد و فضای ایستگاه آتش نشانی توسعه 
تجهیزات  سری  یک  همچنین  کرد؛  پیدا 
از  اورژانس  و  نشانی  آتش  برای  مخصوص 
جمله موتورلانس نیز خریداری شد تا بتوانند 
در معابر کم عرض بازار تردد کنند. همچنین 
احداث  برای  زمین  شهرداری،  همکاری  با 
است  قرار  که  را  بازار  اورژانس  مرکز  اولین 
بازار احداث و تجهیز  توسط اصناف فعال در 

شود نیز تأمین شد.

تنفس 1۹ روز هوای مطلوب
در بهمن ماه امسال در تهران

هوای  روز  یک  تهرانی ها  امسال  بهمن ماه  طی 
هوای  روز  و ۱۱  قبول  قابل  هوای  روز  پاک، ۱۸ 

ناسالم برای گروه های حساس تنفس کردند.
کیفیت  کنترل  شرکت  آمار  ایسنا،  گزارش  به 
سال  بهمن ماه  طی  می دهد  نشان  تهران  هوای 
جاری، ذرات معلق کمتر از ۲.۵ میکرون آلاینده 
ثبت  بود. کمینه شاخص  پایتخت  شاخص هوای 
شده برای آلاینده ذرات معلق کمتر از ۲.۵ میکرون 
طی این مدت عدد ۴۷ و بیشینه آن عدد ۱۳۰ را 

نشان می دهد.
بهمن ماه سال گذشته هوای پایتخت شش روز 
برای تمامی گروه ها آلوده بود این در حالیست که 
تمامی  برای  روزی  هیچ  ماه  این  در  سال ۱۴۰۰ 

گروه ها آلوده نشده بود.
زمستان  ماه  دومین  در  تهران  هوای  کیفیت 
۱۴۰۱ و مقایسه آن با سال ۱۴۰۰ نشان می دهد 
که در بهمن ماه سال ۱۴۰۰، ۱۶ روز هوای قابل 
قبول ثبت شد که این عدد سال 1401 نیز ۱۶ 

روز بوده است.
در بهمن ماه سال ۱۴۰۰ ۱۴ روز هوای تهران در 
شرایط ناسالم برای گروه های حساس قرار داشت 
که این وضعیت سال ۱۴۰۱ به هفت روز کاهش 
یافت. لازم به ذکر است در بهمن سال گذشته یک 

روز هوای پاک را تجربه کردیم.
آلاینده شاخص هوای بهمن ماه سال ۱۴۰۱ طی 
۳۰ روز ذرات معلق کمتر از ۲.۵ میکرون بود اما 
ذرات  شاخص  آلاینده  روز   ۲۵ تنها   ۱۴۰۰ سال 
معلق کمتر از ۲.۵ میکرون بود و پنج روز آلاینده 

شاخص دی اکسید نیتروژن ثبت شد.
ذرات  آلاینده  برای  شده  ثبت  کمینه شاخص 
معلق کمتر از ۲.۵ میکرون در سال گذشته عدد 

۴۷ و بیشینه آن عدد ۱۶۵ را نشان می دهد.

 کیفیت هوای پایتخت در بهمن ماه ۹۷
تا 1۴۰۰

آمار شرکت کنترل کیفیت هوای تهران درباره 
وضعیت آلودگی هوای تهران طی بهمن ماه سال 
۹۷ تا ۱۴۰۰ نشان می دهد کیفیت هوای تهران 
طی بهمن ماه سال ۱۴۰۰ نسبت به مدت مشابه 
را  داشت  بیشتری  آلوده  روزهای  تعداد  سال ۹۹ 
سال  بهمن  طی  پایتخت  هوای  کیفیت  چراکه 
۱۴۰۰، ۱۶ روز در وضعیت قابل قبول و ۱۴ روز 
قرار  حساس  گروه های  برای  شرایط  در  ناسالم 
هوای  کیفیت   ۹۹ سال  بهمن ماه  در  اما  داشت 
تهران ۱۹ روز در وضعیت قابل قبول و ۱۱ روز در 

شرایط آلوده برای گروه های حساس بود.
آلاینده ذرات معلق کمتر از ۲.۵ میکرون علت 
دی اکسید  آلاینده  و  روز   ۲۵ طی   هوا  آلودگی 
نیتروژن علت آلودگی هوا طی پنج روز بهمن ماه 
بهمن ماه  که  حالیست  در  این  بود   ۱۴۰۰ سال 
برای  تهران  نیز  آلاینده شاخص هوای  سال ۹۹ 
۲۶ روز ذرات معلق کمتر از ۲.۵ میکرون و تنها 
برای چهار روز دی اکسید نیتروژن بود. طی دومین 
ماه زمستان سال ۹۸ تهرانی ها دو روز هوای پاک، 
ناسالم  هوای  روز   ۹ و  قبول  قابل  هوای  روز   ۱۹
آلاینده  کردند.  تنفس  را  گروه های حساس  برای 
شاخص دراین  بازه زمانی ۲۸ روز ذرات معلق کمتر 
از ۲.۵ میکرون و دو روز ذرات معلق کمتر از ۱۰ 
میکرون بود. بهمن ماه سال ۹۷ ذرات معلق کمتر 
از ۲.۵ میکرون در ۲۹ روزو ذرات معلق کمتر از 
۱۰ میکرون در یک روز این ماه آلاینده شاخص 
بود. تهرانی ها در این ماه هفت روز هوای پاک، ۱۳ 
روز هوای قابل قبول و ۱۰ روز هوای ناسالم برای 

گروه های حساس را تنفس کردند.

 ذرات معلق کمتر از ۲.۵ میکرون چیست؟
بر اساس مطالعات و تحقیقات دانشمندان، برای 
ذرات  می شود.  تعریف  مجاز  آلاینده یک حد  هر 
تهران  هوای  آلاینده شاخص  از ۲.۵  کمتر  معلق 
در روزهای سرد پایتخت است. این آلاینده دارای 
قطر ۲.۵ میکرون و یا کمتر هستند که تقریبا یک 
ذرات  عنوان  به  و  است  انسان  موی  قطر  ام  سی 
ریز )fine( نیز شناخته می شوند. ترکیب شیمیایی 
ذرات بسته به محل، زمان و آب و هوا متفاوت است 
و منابع انتشار آن شامل انواع فعالیت های احتراقی 
)وسایل نقلیه موتوری، نیروگاهی، سوزاندن چوب، 
و غیره( و فرایندهای صنعتی خاص می شود. این 
ذرات هم به طور مستقیم ساطع می شوند و هم به 

شکل آلاینده ثانویه در جو شکل می گیرند.
ذرات  انتشار  منابع  عمده ترین  کلی  به طور 
زغال   سوزاندن  مانند  سوخت  احتراق  نیز  معلق 
فیلتر  فاقد  دیزلی  خودروهای  چوب،  و  سنگ 
انتشار  و  کشاورزی  و  صنعتی  فرایندهای  دوده، 
ماه های  در  معلق عموما  ذرات  است.  از خودروها 
سرد سال کیفیت هوا را تحت تاثیر قرار می دهند. 
نشان  معلق  ذرات  درباره  متعدد  علمی  مطالعات 
آلاینده  این  معرض  در  گرفتن  قرار  که  می دهد 

باعث بروز مشکلات زیادی می شود.

برای  سال ها  که  خدمات  خرید  معلمان 
آموزش و پرورش کار کرده اند هنوز وضعیت 
وضعیت  از  و  نیست  روشن  آنان  استخدامی 

حقوقی مناسبی برخوردار نیستند.
با  که  سال هایی  در  پرورش  و  آموزش 
معلمان  طرح  شد،  روبرو  معلم  کمبود 
از  بسیاری  کرد.  اجرا  را  خدمات  خرید 
کمترین  با  و  توقعی  هیچ  بدون  آنها، 
امتیاز در مدارس حاشیه شهرها و مناطق 
هیچ  تا  شدند  کار  به  مشغول  افتاده  دور 
از  بعد  اما  نماند،  معلم  بدون  مدرسه ای 
و  آموزش  در  استخدام  موج  که  دهه  یک 
آنها  که  است  انتظار  شده،  شروع  پرورش 
و همکاری،  تدریس  پشتوانه چند سال  به 
یا  شده  پرورش  و  آموزش  وزارت  جذب 
برای  جداگانه  استخدامی  آزمون  یک 

شود. گرفته  نظر  در  آنان 
یکی از معلمان خرید خدمات در گفت وگو 
با ایسنا گفت: ما  نزدیک به یک دهه است 
در  آمده ایم  پرورش  و  آموزش  کمک  به  که 
شرایطی که مدارس ما با کمبود شدید معلم 
روبرو بود، بنابراین کمترین حق ما این است 

که در اولویت استخدام باشیم.
وی اظهار کرد: معلمان خرید خدمات، از 
به عنوان  که  دارند  توقع  آموزش کشور  نظام 
بدون  پرورش،  و  آموزش  انسانی  منابع 
رسمی  به صورت  استخدامی  آزمون  برگزاری 
پذیرفته شوند، مسیری که سایر دستگاه های 

اجرایی برای جذب نیرو انجام می دهند.
کرد:  تصریح  خدمات  خرید  معلم  این 
به  سال ها  این  در  خدمات  خرید  نیروهای 
بهترین  کرونا،  سخت  دوران  در  خصوص 
گذشت  با  که  حالی  در  داشتند  را  عملکرد 
پنج ماه از سال تحصیلی، هنوز حقوق حداقل 
خود را نیز دریافت نکرده اند و قبل از دریافت  

را  تسویه  برگه  پای  هستند  مجبور  حقوق 
امضا کنند.

وی تأکید کرد: معلمان خرید خدمات، با 
تأیید گزینش وارد آموزش و پرورش شده اند، 
همه آموزش های خاص تدریس را گذرانده اند 
انسانی  منابع  به عنوان  مدیریتی  نگاه  در  و 
هستند که نسبت به نیروهای جدید، شرایط 
به  نیاز  و  دارند  را  درس  کلاس  در  تدریس 

هزینه هایی مثل آموزش بدو خدمت ندارند.
نیروهای  گفت:  خدمات  خرید  معلم  این 
که  هستند  افرادی  همان  ظرفیت  تکمیل 
در  و  علمی  نظر  از  استخدامی  آزمون  در 
مصاحبه قبول نشده اند اما به راحتی استخدام 
از  پس  خدمات  خرید  معلمان  اما  می شوند، 

۱۰ سال بلاتکلیف مانده اند.
از  بعد  خدمات  خرید  معلمان  گفت:  وی 
درس  کلاس  در  تدریس  و  تجربه  سال ها 
و  آموزش  وزارت  انسانی  منابع  به عنوان 
اما رفتار مسئولان  قلمداد می شوند،  پرورش 
هیچ  در  که  است  گونه ای  به  آموزشی  نظام 
سازمانی این گونه با سرمایه و منابع انسانی 

خود برخورد نمی کنند.
به  خدمات  خرید  معلمان  از  دیگر  یکی 
ایسنا، گفت: فقط هشت ماه از سال تحصیلی 
حقوق می گیریم و ۱۵ روز تعطیلات نوروزی 
و نیمه دوم خرداد که فصل امتحانات است، 
با وجود حضور در مدرسه اما حقوقی نداریم 
ماه  چند  از  بعد  نیز  اندک  دستمزد  این  و 

به صورت قطره چکانی پرداخت می شود.
وی افزود: شرایط ما برای استخدام و پس 
با  پرورش  و  آموزش  با  همکاری  سال ها  از 
نیروهای جدید یکسان است و در حالی که 
از روز را در کلاس درس هستیم  ما بخشی 
جدید  متقاضیان  با  برابر  رقابت  امکان  حتی 

را نداریم.

بلاتکلیفی وضعیت استخدامی 
معلمان خرید خدمات
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خبر ورزشی خبر ورزشی

خرداد سه کینگدام آرنا در قلب تهران داشته باشید

پیام محکمی که سرمربی پرسپولیس به هواداران داد !

دوش بیماری چشم تو ببرد از دستم
لیکن از لطف لبت صورت جان می بستم...

عشق من با خط مشکین تو امروزی نیست
دیرگاه است کز این جام هلالی مستم...

به جای ورزشگاه 1۲۰ هزار نفری در شهر آفتاب

سپاهان: سقوط در حوالی معجزه!
خود ویرانگری مخرب تر از قدرت الهلال

سردار هم نتوانست جلوی 
اشک های جهانبخش را بگیرد

علیرضا جهانبخش در بازی پلی آف لیگ اروپا پنالتی حساسی را از 
دست داد که به قیمت حذف تیمش مقابل رم تمام شد.

به گزارش "ورزش سه"، در شب شکست فاینورد مقابل رم، ورزشگاه 
المپیکو شاهد چهره پر از حسرت و ماتم علیرضا جهانبخش، کاپیتان 

تیم ملی فوتبال ایران، بود.
نماینده هلند شب گذشته در بازی برگشت دور پلی آف لیگ اروپا 
مقابل رم قرار گرفت. دیدار دو تیم در بازی رفت با تساوی ۱-۱ به 

پایان رسید و این نتیجه در بازی برگشت هم تکرار شد.
لورنزو  و  فاینورد  برای   ۵ دقیقه  در  خیمنز  سانتیاگو  گلزنی  با 
پلگرینی در دقیقه ۱۵ برای رم، این بازی تا پایان ۹۰ دقیقه با تساوی 
به پایان رسید. بازی در وقت های اضافه هم با همین نتیجه دنبال شد 

تا تکلیف تیم صعود کننده در ضربات پنالتی مشخص شود.
نظر  با  جهانبخش  علیرضا  برود،  پنالتی  به  بازی  اینکه  از  پیش 
آرنه اسلات به نیمکت نشینی در این بازی پایان داد و به جای متس 
ویه فر وارد بازی شد. جهانبخش نمی دانست، ولی قرار بود در یکی 

از سخت ترین شب های دوران فوتبالی اش به چالش کشیده شود.
هافبک ایرانی فاینورد برای نزدیک به ۲ دقیقه در زمین حضور 
داشت تا اینکه با سوت پایان نیمه دوم وقت های اضافه، نوبت ضربات 
سرنوشت ساز پنالتی رسید. جهانبخش سومین پنالتی زن فاینورد در 

این بازی بود. 
پس از اینکه لئاندرو پاردس و آئسه یوئدا موفق به گلزنی شدند، به 
ترتیب روملو لوکاکو و دیوید هانکو این ضربات را از دست دادند. در 
سومین ضربه پنالتی برای رم برایان کریستانته موفق به گلزنی شد 

تا بالاخره نوبت به پنالتی حساس جهانبخش برسد.
کاپیتان تیم ملی فوتبال ایران مانند سبک همیشگی خود توپ 
را روی نقطه پنالتی محوطه جریمه کاشت و سه قدم به عقب رفت. 
پس از چند ثانیه مکث او با ضربه پای راست که ارتفاع خیلی زیادی 
هم نداشت به سمت راست دروازه بان ضربه زد که میله اسویلار دست 
او را خواند و با تشخیص درست جهت ضربه، موفق به مهار آن شد. 
جهانبخش به تقلید از سبک پنالتی دیدنی خود در بازی مقابل 
ژاپن، سعی کرد این ضربه را مقابل رم هم تکرار کند، اما تلاش او 
بازی دیشب  بود. در واقع قدرت کمتر ضربه علیرضا در  بدون ثمر 
موجب شد تا شوت سنگین او مقابل ژاپن تکرار نشود و دروازه بان رم 

راحت تر بتواند ضربه او را مهار کند.
میدان  میانه  در  همبازیانش  سمت  به  زیاد  خشم  با  جهانبخش 
برای  که  دادند  نشان  را  او  تلویزیونی خشم  تصاویر  که  برمی گشت 
بروز عصبانیتش فریاد کشید. بعد از این ضربه حسام عوار از رم و 
کوییلیندشی هارتمن از فاینورد موفق به گلزنی شدند تا نوبت ضربه 

تعیین کننده نیکولا زالفسکی برسد.
بازیکن ۲۲ ساله رم کاملا مشابه پنالتی پرقدرتی که جهانبخش 
در بازی ایران در یک چهارم نهایی جام ملت های آسیا وارد دروازه 
ژاپن کرده بود، موفق شد دروازه فاینورد را باز کند تا حکم سقوط 

تیم هلندی را امضا کند.

کوچک، زیبا و خیره کننده؛ واژه هایی 
تاسیس  تازه  استادیوم  توصیف  برای 

عربستان.
به گزارش "ورزش سه"، امیر قلعه نویی 
را حسابی تحویل گرفتند. از جلوی در 
ورودی کینگدام آرنا، یک اسکواد قوی 
هیکل با دشداشه سرمه ای، سرمربی تیم 
ملی ایران و مدیرعامل باشگاه سپاهان 
جایگاه  در  که  مبل هایی  سمت  به  را 
بود، هدایت کرد  وی ای پی چیده شده 
تا لحظاتی بعد یک پیشخدمت با قهوه 
عربی، خود را به این گوشه سالن برساند.

درخشان،  استادیوم  این  به  ما  ورود 
در  کردن  گیر  ساعت  دو  یکی  از  پس 
روز شلوغ ریاض و تماشای جشن یوم 
البدایه، به خیره ماندن به ارتفاع سقف، 
نورپردازی، چیدمان فوق العاده و عبور و 
مرور نیروی انسانی مفصلی بود که برای 
گرفته  نظر  در  الهلال  و  دیدار سپاهان 

شده بود.
تا  را  مسافتی  باید  سالن،  ترک  با 
در  می کردیم.  طی  خبرنگاران  جایگاه 
این مسیر هر گیت ورودی توسط یک 
هوادار الهلال کنترل می شد تا خریداران 
بلیت سر جای خود مستقر بشوند. رفتار 
افرادی که ورزشگاه را کنترل می کردند، 
کاملا دوستانه و مسئولانه بود و ما برای 
طی  با  خبرنگاران  جایگاه  به  رسیدن 
کردن چند طبقه از روی پله های بلند 
از  را  بازی  به جایی رسیدیم که  فلزی 
زاویه نسبتا خوب در نظر داشته باشیم. 
با افتتاح سریع و سه ماهه این  اگرچه 
ورزشگاه بزرگ، هنوز جایگاه خبرنگاران 
به صورت رسمی افتتاح نشده و بنابراین 
ما بدون امکانات خاص )سیم برق، محل 
نصب کابل و…( مقابل میزهای ساده 
کوچکی نشستیم و به همراه خبرنگاران 

عربستانی بازی را دیدیم.
دو  به  خبرنگاران،  روبروی  جایگاه 
اتاقک های  بود.  شده  تقسیم  قسمت 
مجهز وی آی پی و یک سکوی هواداری 
ثروتمندتر  طرفداران  برای  قاعدتا  که 
جایگاه  زیر  بود.  شده  گرفته  نظر  در 
خبرنگاران هم بخش دیگری از هواداران 
در  بودند،  نشسته  هم  کنار  الهلال 

پرچم  همگی  بازی  شروع  با  که  حالی 
با  و  گرفته  دست  در  را  آبی  و  سفید 
در  را  عجیبی  جو  فوق العاده  همراهی 
ورزشگاه ایجاد می کردند. آنها هواداران 
متحد  و  هماهنگ  کاملا  تربیت شده، 
بودند و اگرچه تیمشان مقابل سپاهان 
بیست و چهارمین برد متوالی را آورد، 
اما اگر نتیجه بازی با شکست هم تمام 
وارد  خللی  آنها  ماموریت  در  می شد، 
نمی شد. آنها تنها برای همراهی تیم به 

استادیوم آمده بودند.
ورزشگاه کینگدام آرنا، یک اثر هنری 
و یک شاهکار استادیوم سازی است که 
جهان  سراسر  از  مختلفی  شرکت های 
در اجرای آن مشارکت داشتند. از خود 
بزرگشان  پیمانکاران  و  عربستانی ها 
گرفته تا شرکت های آمریکایی، سوئدی 
ضعف  نقشه  تنها  که  حالی  در   . و… 
دلیل  به  که  است  آن  چمن  ورزشگاه 
کافی  نور  استادیوم،  بودن  سرپوشیده 
به آن نمی رسد. با این حال از تدارکات 
مسابقه  پایان  از  بعد  مسابقه  بلافاصله 
مشخص بود که این مسئله هم مشکل 

خاصی در آینده ایجاد نخواهد کرد.
این یک تجربه جدید برای تماشای 
گوشه  به  که  استادیومی  بود.  فوتبال 
گوشه اش مسلط بودی و اگر صحنه ای 
از  می توانستی  می دادی،  دست  از  را 
مانیتورهای غول آسا که روبروی چشمت 
کنی.  دنبال  را  موقعیت  داشت،  وجود 
در پشت  هواداران  اصلی جلوس  محل 
شیبداری  جایگاه های  در  و  دروازه  دو 

نزدیک  سمت  هر  در  احتمالا  که  بود 
می داد.  جای  خود  در  را  نفر  هزار   ۱۰
یک سمت اولتراها و هواداران دو آتشه 
رهبری  طبل  یک  با  مه  خاص  نظم  با 
می شدند و یک سمت دیگر هوادارانی 
را  اصلی  نوازندگان  کر  گروه  مثل  که 

همراهی می کردند.
داخل زمین یک تیم چند ملیتی و 
با یک سرمربی مشهور مقابل  پرستاره 
یک تیم آبرومند ایرانی را می دیدیم که 
مدیر باشگاه الهلال از امکانات، پذیرایی 
و مدیریتش به صورت خاص تشکر کرد. 
درست در لحظه ای که ورزشگاه خالی 
شده بود و آنها می خواستند از نیکفر و 
قلعه نویی به صورت خاص تمجید کنند.

نکته عجیب در مورد افتتاح ورزشگاه 
این  کامل  اجرای  زمان  آرنا،  کینگدام 
عربستانی ها  است.  منحصربفرد  پروژه 
این ورزشگاه  افتتاح  برای  ماه  تنها سه 
کنید  فرض  یعنی  گذاشتند.  وقت 
بگیرید  تصمیم  ایران  در  امروز  اگر 
ورزشگاهی بسازید، نهایتا این ورزشگاه 
تا خرداد آماده بهره برداری باشد. چیزی 

که در خواب و خیال ما نمی گنجد.
جالب اینکه این ورزشگاه در دوره ای 
با  ایران  ورزش  وزارت  گه  شده  افتتاح 
دستور رییس جمهوری به صرافت ساخت 
یک ورزشگاه جدید و بزرگ افتاده است. 
یک استادیوم ۱۲۰ هزار نفری که تعداد 
صندلی هایش با انتقاد جدی مواجه شده. 
کسی  دیگر  جدید  جهان  در  که  چرا 

ورزشگاه های عظیم نمی سازد.

مبارزه برای کسب اعتبار و وجهه، ماموریت 
مرد مرموز و بی سر و صدای نیمکت پرسپولیس 

تا پایان فصل خواهد بود.
به گزارش "ورزش سه"، از همان ابتدای بروز 
ویرا  اوسمار  حضور  احتمال  مورد  در  شایعاتی 
روی نیمکت پرسپولیس، گارد جدی و شدیدی 
در فضای مجازی در رابطه با این انتصاب ایجاد 
این  بودند  معتقد  باشگاه  این  هواداران  و  شده 
مربی برزیلی نمی تواند در ادامه فصل آورده قابل 
توجهی برای پرسپولیس به همراه داشته باشد. 
این گروه بزرگ مدعی بودند اوسمار از کاریزما 
و قدرت لازم برای هدایت رختکن پرسپولیس 
برخوردار نبوده و در حقیقت آن وجاهت و اعتبار 
لازم برای جایگزینی سرمربی پرافتخاری مانند 

یحیی گل محمدی را ندارد.
باشگاه  مدیریت  حداقل  نیز  علت  همین  به 
جذب  دنبال  به  شدت  به  داد  نشان  ظاهر  در 
هواداران  بین  در  مقبول  و  بزرگ  گزینه های 
است و حتی یک بار رضا درویش در شرایطی 
که به روشنی از پاسخ منفی برانکو مطلع بود، 
برای جلب رضایت هواداران راهی قطر شده و 
گرفت.  یادگاری  عکس  کروات  سرمربی  این  با 
ابتدا  از همان  باشگاه  به  نزدیکان  برخی  گرچه 
تردیدی نداشتند اوسمار در ادامه فصل سرمربی 

پرسپولیس خواهد بود.
بازیکنان پرسپولیس نیز به نظر علاقه مند به 
حضور اوسمار ویرا در ادامه فصل روی نیمکت 
بودند و گرچه فضای مجازی روی چندان خوشی 

به این حمایت نشان نداده و این واکنش را به 
مثابه دخالت بازیکنان در امور کلان تلقی کرد، 
گزینه  نظر  به  که  شرایطی  در  و  نهایت  در  اما 
مالی  وحشتناک  اوضاع  این  در  هم  چندانی 
برای قرمزپوشان وجود نداشت، اوسمار هدایت 

پرسپولیس را بر عهده گرفت.
و  سال  یک  حدود  دوران  در  ویرا  اوسمار 
دوربین  مقابل  در  چندان  ایران  در  حضور  نیم 
و رسانه ها حاضر نشده و کمتر کسی شناخت 
چندانی از شخصیت و ویژگی های اخلاقی این 
مثبتی  تغییرات  حداقل  اما  دارد.  برزیلی  مربی 
و  پرسپولیس در فصل گذشته  بازی  در سبک 
بعد از اضافه شدن اوسمار به وضوح دیده شد. 
عباراتی چون "کاریزما" و "کاراکتر"، گاهی اوقات 
تعریف درست و روشنی در بین هواداران فوتبال 
و  برخی ژست  گاهی  نظر  به  و  ندارد  ایران  در 
مصاحبه های یک سرمربی، به اشتباه به قدرت 
و استحکام او در رختکن تعمیم داده می شود، 

گرچه شاید در واقعیت چنین نباشد.
اولین بازی در دوران اوسمار ویرا  در نهایت 
و  نرفت  پیش  خوب  اصلا  پرسپولیس  برای 
حضور  منتقدان  اراک،  در  گل  یک  با  شکست 
ملزم  را  پرسپولیس  نیمکت  روی  سرمربی  این 
به پافشاری روی مواضع شدید و انتقادی کرد. 
که  کرد  توجه  نکته  این  به  کسی  کمتر  البته 
پرسپولیس در مقابل آلومینیوم قادر به استفاده 
از خریدهای جدید خود نبود و ترکیبی نصفه و 

نیمه راهی اراک شد.

یک پنالتی به سود پرسپولیس اعلام نشد و 
شهاب  چون  بازیکنانی  را  طلایی  فرصت  چند 
زاهدی و نبیل باهویی از دست دادند. ملی پوشان 
پرهیاهوی  فشار عملکرد  نیز تحت  پرسپولیس 
تیم ملی در آسیا بودند و در مجموع شرایط اصلا 
به سود این تیم پیش نرفت. فراموش نکنیم گلی 
که پرسپولیس دریافت کرد نیز به ندرت در طول 

یک فصل در فوتبال به ثمر می رسد.
اما عملکرد پرسپولیس در اراک از چند جنبه 
چندان بد نبود. ضریب اشتباهات مدافعان کناری 
پرسپولیس کاهش یافته بود و خلق موقعیت تنها 

مختص به خلق مثلث در جناحین و ارسال نبود. 
بازیکنان این تیم چند بار از عمق موفق به ایجاد 
فرصت روی دروازه حریف شدند )تغییری که در 
زمان یحیی نیز کمی بعد از ورود اوسمار ویرا به 
البته ضعف پوشش در  رختکن حاصل شد(، و 

قلب خط دفاعی همچنان وجود داشت.
اما امید گل پرسپولیس ۱.۱۱ در مقابل حریف 
اراکی ۰.۳۵ به وضوح بیشتر بود. قرمزپوشان در 
آخرین بازی دوران یحیی در مقابل مس امید 
گل ۰.۶۰ در مقابل ۱.۱۷ حریف داشتند و در 
تیم  به  زیادی  انتقادات  فصل  این  در  مجموع 

گل محمدی بابت عدم توانایی در خلق موقعیت 
گلزنی وارد بود.

اوضاع چندان  نیز  تراکتور  با  دیدار  در  البته 
به  قادر  همچنان  پرسپولیس  و  نکرد  تفاوت 
استفاده از همه بازیکنان جدید خود نبود. اما باز 
هم میانگین شانس گلزنی ۱.۴۸ بود و این عدد 
پیشرفت  فصل  این  در  یحیی  دوران  به  نسبت 
برای  توپ  مالکیت  است.  داشته  توجهی  قابل 
تیمی مانند پرسپولیس در اغلب مسابقات بالاتر 
از حریف است، اما تعداد پاس این تیم در دوران 
اوسمار چندان زیاد نیست و به نظر این سرمربی 
نه فقط  ارسال پاس موثر،  را روی  تمرکز خود 

تعداد بالا قرار داده است.
و  دقیق  مفهوم  متضمن  آمار  این  البته 
محکمی نیست و سرمربیان نمی توانند "تنها" با 
تکیه بر پارامترهایی چون پاس یا موقعیت گلزنی 
مدعی شوند عملکرد بهتری از حریف داشته اند. 
ولو اینکه نقاط ضعف پرسپولیس به خصوص در 
عمق دفاع و پوشش نامناسب مدافعان میانی این 
تیم به قوت خود باقی ماند و این تیم فرصت های 
گلزنی قابل توجهی در نیمه دوم به تراکتور داد.

از  نظر  به  ویرا  اوسمار  دوران  پرسپولیس 
سیستم ۱-۳-۲-۴ بهره می گیرد و جدایی میلاد 
سرلک باعث شده سروش رفیعی فعلا و در بازی 
با تراکتور جای او بازی کند. این تغییر می تواند 
افزایش  را  میدان  مرکز  در  و خلاقیت  روندگی 
دهد، اما در مقابل رقبایی چون استقلال با خط 
میانی درگیر، کار برای پرسپولیس و اوسمار ویرا 

دشوار خواهد بود. همچنان و درست مثل نیم 
فصل اول، میانگین گلزنی پرسپولیس نسبت به 
خلق موقعیت بالا نیست و این ایرادی که توسط 
یحیی مرتفع نشد، باید به دست اوسمار در ادامه 

فصل برطرف گردد.
سرمربی  این  می رسد  نظر  به  ترتیب  هر  به 
برزیلی در این ۱۸۰ دقیقه نمره ضعیفی نگرفته 
با  را  پرسپولیس  هواداری  جامعه  از  بخشی  و 
تیم  این  طرفداران  است.  کرده  همراه  خود 
نباید فراموش کنند که اعتماد به نفس و قدرت 
نتایجی  از کسب  بعد  نباید  فقط  یک سرمربی 
هواداران  این  گاهی  و  شود  حاصل  درخشان 
هستند که می توانند با حمایت از سرمربی خود، 
جایگاه او را در بین افکار عمومی و بازیکنان بهتر 

کنند.
جدایی  از  بعد  می رسید  نظر  به  عمل،  در 
کار  ادامه  جز  چاره ای  گل محمدی  یحیی 
وجود  ویرا  اوسمار  با  فصل  پایان  تا  حداقل 
ندارد و این سرمربی برزیلی نیز در این مدت 
یک دغدغه و مبارزه مهم خواهد داشت؛ ایجاد 
در  که  هوادارانی  بین  در  اتوریته  و  اعتبار 
نیمکت  از  را گزینه کوچک تری  او  راه  ابتدای 
و  نام  برای  جنگیدن  می دانستند.  پرسپولیس 
وجهه، ماموریت شخصی اوسمار ویرا تا پایان 
حیث  از  حتی  که  مردی  بود.  خواهد  فصل 
متفاوت  نیز  زمین  کنار  در  واکنش  و  پوشش 
شده و در سودای تبدیل شدن به یک سرمربی 

محبوب در فوتبال ایران است.

سپاهان اصفهان می توانست معجزه بزرگ یک هشتم نهایی لیگ قهرمانان را رقم بزند اما نه 
خوش شانس بود نه اتفاقات هر دو بازی با تیم پرستاره ریاض به سودش رقم خورد.

به گزارش ورزش سه، سپاهان اصفهان در هر دو بازی رفت و برگشت مقابل الهلال نمایشی 
قابل قبول و فوتبالی بین المللی ارائه کرد و هر دو بار با یک بازیکن اخراجی برد را از دست داد 
و در شرایط برابر فوتبالی فراتر از انتظار تیم ژسوس و چشم های خیره به لیگ قهرمانان آسیا 
ارائه کرد. سپاهان در هر دو بازی از حریف پرستاره خود پیش افتاد و حتی می توانست برد خود 
را پررنگ کند اما هر بار دو اخراج تا حدودی سختگیرانه آن هم در حساس ترین بخش زمین 
که حاصل استرس و فشار بازی بود، ورق را به سود الزعیم برگرداند. در هر دو مسابقه سپاهان 
مدافعان میانی اش را از دست داد و با توجه به قدرت تهاجمی الهلال  با یک بازیکن کمتر توانایی 

مقابله با حریف را نداشت و به نوعی شیرازه دفاعی اش از هم پاشید.
سپاهان در حالی مقابل الهلال شکست خورد و حذف شد که در هر دو بازی تا دو قدمی 
معجزه رفت اما یکباره از اوج  و نزدیکی های رقم زدن یک اتفاق بزرگ سقوط کرد و حذف شد.

با وجود رقم خوردن اتفاقات عجیب بازی رفت و شکست تلخ در اصفهان که می توانست 
با یک برد تاریخی شرایط بازی برگشت و استراتژی مورایس را تغییر دهد، تنها نماینده باقی 
مانده فوتبال ایران در این تورنمنت شروع فوق العاده ای در ریاض داشت و از همان ثانیه ۳۰ 
موقعیت گل ایجاد کرد. جالب اینکه سپاهان در ۱۵ دقیقه ابتدایی سه موقعیت گل ساخت و در 
ادامه نیمه نخست هر موقعیت حریف با یک موقعیت سپاهان جواب داد می شد تا جایی که اگر 
منصفانه به جریان بازی در نیمه نخست نگاه کنیم شانس های گل تیم مورایس حتی بیشتر از 

حریفش بود که در خانه بازی می کرد.
سپاهان نیمه دوم را هم بهتر شروع کرد و با دومین حمله جدی به گل برتری رسید.جالب 
اینکه این تیم حتی بعد از گل نخست عقب نرفت و حتی شانس رسیدن به گل دوم را هم داشت 
اما مشخص نشد در صحنه دقیقه ۶۱ شهریار مغانلو را توپ را کنترل نکرد و در آن شرایط خوب 

توپ را جلو نبرد تا ضربه دقیق تری به توپ بزند.
برای سپاهان همه چیز داشت خوب پیش می رفت با آن همه توانمندی در نیمه دوم هیچ 
موقعیت مهمی خلق نکرده بود که آن تکل وحشتناک سیاوش یزدانی از راه رسید و دوباره 
اتفاقات مشابه بازی رفت رقم خورد. اینجا دیگر مورایس مدافع میانی دیگری نداشت تا به بازی 
بیاورد و در حالی که در شروع مسابقه از دابو به جای دانشگر محروم در پست مدافع میانی 
بازی گرفته بود به اجبار با دو هافبک میانی در قلب دفاع بازی کرد و به یکباره زنجیره دفاعی 

این تیم از هم گسیخت.
در واقع اخراج یزدانی اندک امیدهای سپاهان برای رسیدن به گل دوم را از بین برد و در این 
شرایط و افت روانی تیم، یک گل از سالم الدوساری کافی بود تا تیم مورایس کاملا وا بدهد و  
همین شد که در بیست دقیقه بعدی نیازمند به تنهایی مقابل ضربات حریف ایستادگی می کرد 

اما طبیعی بود گل های دیگری هم دریافت کند.
با وجود این نمایش و با مقایسه شرایط دو تیم در اسکوادشان سپاهان در هر دو مسابقه و در 
شرایط برابر و بدون در نظر گرفتن اتفاقات بازی، فوتبالی قابل تحسین ارائه داد و هر دو بازی را 
به جزئیات باخت و بخش بزرگی از این حذف را به دست خود و با خودویرانگری بازیکنانش رقم 
زد و قدرت حریف اما در هر دو مسابقه با الهلال می تواند تجربه بین المللی سپاهان را بیشتر 
کرده و البته این خودباوری را نزد طلایی های اصفهان ایجاد کند که با ارائه چنین نمایش هایی 
ضمن رعایت برخی جزئیات تعیین کننده در مسابقات فصول آینده قاره ای شرایط بهتری پیدا 

کنند هر چند شاید در فوتبال ایران حتی با ارائه چنین نمایش هایی هم حریف نداشته باشد.


